



**T.C.
OSMANİYE KORKUT ATA ÜNİVERSİTESİ
LİSANSÜSTÜ EĞİTİM ENSTİTÜSÜ**

YÜKSEK LİSANS TEZİ

**HALKEVLERİ FAALİYETLERİNİN
CUMHURİYET GAZETESİNE
YANSIMALARI ÜZERİNE BASIN KRİTİĞİ**

Mehmet Ali AKYÜREK

OSMANİYE / 2024

T.C
OSMANİYE KORKUT ATA ÜNİVERSİTESİ
LİSANSÜSTÜ EĞİTİM ENSTİTÜSÜ
TARİH ANABİLİM DALI

HALKEVLERİ FAALİYETLERİNİN CUMHURİYET GAZETESİNE
YANSIMALARI ÜZERİNE BASIN KRİTİĞİ

YÜKSEK LİSANS TEZİ

MEHMET ALİ AKYÜREK

Danışman: Doç. Dr. Ümmügülsüm CANDEĞER

Jüri Üyesi: Doç. Dr. Mikail KOLUTEK

Jüri Üyesi: Dr. Öğr. Üyesi Ahmet Caner ÇATAL

Osmaniye/2024

Osmaniye Korkut Ata Üniversitesi Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürlüğü'ne

“Halkevleri Faaliyetlerinin Cumhuriyet Gazetesine Yansımaları Üzerine Basın Kitiğı”
başlıklı çalışma, jürimiz tarafından Tarih Ana Bilim Dalında YÜKSEK LİSANS TEZİ
olarak kabul edilmiştir.

Başkan: Doç. Dr. Ümmügölsüm CANDEĞER
(Danışman)

Üye: Doç. Dr. Mikail KOLUTEK

Üye: Dr. Öğr. Üyesi Ahmet Caner ÇATAL

ONAY

Yukarıda imzaların, adı geçen öğretim elemanlarına ait olduklarını onaylarım.

17/05/2024

Prof. Dr. Eyyup TEL

Enstitü Müdürü

NOT: Bu tezde kullanılan ve başka kaynaktan yapılan bildirişlerin, çizelge, şekil ve fotoğrafların kaynak gösterilmeden kullanımı, 5846 sayılı Fikir ve Sanat Eserleri Kanunu'ndaki hükümlere tabidir.



T.C.
OSMANİYE KORKUT ATA ÜNİVERSİTESİ
LİSANSÜSTÜ EĞİTİM ENSTİTÜSÜ
TEZ ÇALIŞMASI ETİK BEYANI FORMU

FORM
TEZLİ YL-27

LİSANSÜSTÜ EĞİTİM ENSTİTÜSÜ MÜDÜRLÜĞÜNE

Osmaniye

Osmaniye Korkut Ata Üniversitesi Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Tez Yazım kurallarına uygun olarak hazırladığım; **Halkevleri Faaliyetlerinin Cumhuriyet Gazetesine Yansımaları Üzerine Basın Kritiği** başlıklı Yüksek Lisans Tez çalışmamda;

- Sunulan verilerin; gerekli izinleri alınmış ve denetimli laboratuvar koşullarında tarafımdan veya ilgili görevlilerce elde edildiğini ya da izin belgesine dayalı olarak ve kaynak göstermek suretiyle kullanıldığını,
- Kullanılan veriler üzerinde herhangi bir değişiklik veya eksiltme yapılmaksızın etik kurallara uygun olarak işlenip sunulduğunu,
- Maddi veya manevi destek sağlamış olan Kurum, Kuruluş ve kişilere destek türü de belirtilerek, varsa proje protokol numarası ile yoksa ismen Ön Söz/Teşekkür Bölümlerinde yer verildiğini,
- Yararlanılan kaynaklara Tez metni içinde atıf göstermek suretiyle değinildiğini ve bunların Kaynaklar Bölümüne eklendiğini,
- Teknik/Bilimsel Eser niteliği taşıyan Tezin özgün parçalarının bir başka ortamdan kopyalanarak alınmadığını ve bu parçaların bir başka Kurum/Kuruluş bünyesinde akademik amaç veya unvan almak amacıyla hiçbir suretle kullanılmadığını ve bir başkasının kullanmasına izin verilmediğini,
- Burada belirttiğim hususların aksinin tespit edilmesi halinde tüm yasal sorumluluğun şahsıma ait olduğunu beyan ederim.

17/05/2024

İmza

Mehmet Ali AKYÜREK

(Adı ve Soyadı)
Öğrenci

ÖĞRENCİ NO	2121106119
ANABİLİM/ ANA SANAT DALI	Tarih Anabilim Dalı
PROGRAMI (VARSA)	Tarih
ENSTİTÜ KAYIT TARİHİ	13/09/2021

ÖZET

HALKEVLERİ FAALİYETLERİNİN CUMHURİYET GAZETESİNE YANSIMALARI ÜZERİNE BASIN KRİTİĞİ

Mehmet Ali AKYÜREK

Yüksek Lisans Tezi, Tarih Ana Bilim Dalı

Danışman: Doç. Dr. Ümmügülsüm CANDEĞER

Mayıs 2024, 233 sayfa

Halkevlerinin faaliyetleri örgün eğitim dışında kalan vatandaşların eğitilmesi bakımından önem arz etmektedir. Toplumsal dönüşüm merkezleri olan Halkevleri sadece birer kültür merkezi olmanın yanında bir “Halkevi” anlayışı ile faaliyetlerini toplumun ihtiyaç duyduğu her alanda planlanmıştır. Bu bakımdan Halkevleri faaliyetlerinin toplumdaki yansımaları toplumun içinden çıkan basın hareketi ile incelenmiştir. Bu çalışmanın amacı, Türk tarihinde yaygın eğitimin başlangıcı sayılabilecek Halkevleri faaliyetlerinin incelenmesidir. Halkevlerine ait çalışmaların sadece tek bir perspektif üzerinden değil bütüncül bir şekilde karşılaştırmalı bir anlayışla incelenmesi bakımından önemlidir. Araştırma verileri betimsel nitelik taşımakla beraber nitel araştırma yöntemlerinden doküman inceleme sistemi ile elde edilmiştir. Halkevleri faaliyetlerinin içeriği arşiv kayıtlarının yanında gazete arşivi kullanılarak ele alınmıştır. Bu bakımdan karşılaştırmalı bir yapı sergilemektedir. Cumhuriyet Gazetesi e-arşivi sisteminden elde edilen haberler doküman olarak kullanılmıştır. Sistem içerisinde “Halkevleri” anahtar kelimesi ile yapılan taramalarda 1931-1952 yılları arasında 1190 haber tespit edilmiştir. Elde edilen haberler konu başlıklarına göre sınıflandırılmıştır. Buna bağlı olarak Halkevleri faaliyetlerinin ulusal basındaki yansımaları değerlendirilmiştir.

Anahtar Kelimeler: Cumhuriyet Gazetesi, İnceleme, Faaliyet, Ulusal Basın.

ABSTRACT**PRESS CRITICISM ON THE REFLECTIONS OF PUBLIC HOUSE
ACTIVITIES ON CUMHURİYET NEWSPAPER****Mehmet Ali AKYÜREK****Master's Thesis, Department of History****Supervisor: Assoc. Prof. Dr. Ümmügülsüm CANDEĞER****May 2024, 233 pages**

The activities of the Halkevleri (People's House) are important in terms of educating citizens who are excluded from formal education. As centers of social transformation, Halkevleri were not only cultural centers but also planned their activities in every field that the society needed with the understanding of a "People's House". In this respect, the reflections of the activities of the People's Houses in the society were analyzed through the press movement that emerged from within the society. The aim of this study is to analyze the activities of the People's Houses, which can be considered as the beginning of non-formal education in Turkish history. It is important in terms of examining the activities of the People's Houses not only from a single perspective but also in a holistic manner with a comparative understanding. Although the research data is descriptive, it was obtained through document analysis system, one of the qualitative research methods. The content of the activities of the People's Houses was analyzed using archival records as well as newspaper archives. In this respect, it exhibits a comparative structure. The news obtained from Cumhuriyet Newspaper e-archive system was used as a document. In the scans made with the keyword "Halkevleri" in the system, 1190 news between the years 1931-1952 were identified. The news obtained were categorized according to their subject headings. Accordingly, the reflections of Halkevleri (People's House) activities in the national press were evaluated.

Keywords: Cumhuriyet Newspaper, Review, Activity, National Press.

ÖN SÖZ

Yüksek lisans tezi olarak hazırlanan bu çalışmada Cumhuriyet tarihinde yaygın eğitimin başlangıcı sayılan Halkevleri faaliyetleri ulusal basın ele alınarak incelenmiştir. Yapılan araştırmalarda Halkevi faaliyetlerinin toplumdaki yansımalarına ulaşılamamış bu yüzden ulusal basında Cumhuriyet Gazetesi örneklem alınarak incelenmiştir.

Halkevleri anahtar kelimesi ile yapılan araştırmalarda YÖK Ulusal Tez Veri Tabanı incelenmiştir. Yapılan taramada Halkevleri faaliyetlerinin anlatıldığı çalışmalarda faaliyetlerin ulusal basın ele alınarak incelenmediği tespit edilmiştir.

Bu bağlamda çalışmanın örneklemini Cumhuriyet Gazetesi olarak belirlenmiştir. Ayrıca Halkevleri ve Halkodaları Talimatnamesi, 10- 18 Mayıs 1931 tarihi CHF Üçüncü Büyük Kongre Zabıtları, 9- 16 Mayıs 1935 tarihli CHP Dördüncü Büyük Kurultayı Zabıtları ve TBMM Zabıt Cerideleri kaynak olarak kullanılmıştır.

Konu ile ilgili çalışmalarda Cumhuriyet Gazetesinin yanı sıra Tan ve Akşam Gazeteleri de incelenmiştir. Ancak buralardaki haberlerin genel anlamda bir duyuru metni şeklinde olması ve Halkevleri faaliyetlerinin değerlendirmeye tabi tutmamasından dolayı Cumhuriyet Gazetesi tercih edilmiştir. Cumhuriyet Gazetesi e-arşivi zaman sınırlaması ele alınarak incelenmiştir. 1932 ve 1952 yılları arasındaki yapılan taramada Cumhuriyet Gazetesi e-arşivinde 1190 adet haber tespit edilmiştir. Cumhuriyet Gazetesinde 1190 adet haber tespit edilmiş olup 45 adet haber Halkevlerinin kuruluş süreci ile ilgili olduğundan sadece 1145 adet haber değerlendirmeye alınmıştır.

Bu haberlerin bir bütünlük içinde okunması ve yorumlanması esnasında konu bütünlüğü sağlanması bakımından zaman sorununu beraberinde getirmiştir. Türkiye Cumhuriyeti Cumhurbaşkanlığı Devlet Arşivleri Başkanlığı arşivinde yapılan taramalarda Halkevleri faaliyetlerinin yer almadığı direkt CHF tarafından Halkevlerine gönderilen emirlerin yer aldığı görülmüştür.

Araştırma giriş bölümü haricinde üç bölümden oluşmaktadır. Giriş bölümünde araştırmanın metodolojisi hakkında bilgiler verilmiştir. Buna ek olarak Türk Ocakları ve Halkevlerinin kuruluş aşamaları ile Halkevlerinin şubeleri hakkında bilgiler verilmiştir. Birinci bölüm Halkevlerinin Toplumsal Alandaki başlığı ile değerlendirilmiş olup bu bölümde yansıyan haberlerin gaztede geniş yer bulduğu tespit edilmiştir. . İkinci bölüm Halkevlerinin Kültürel Faaliyetleri başlığı altında incelenmiştir. Üçüncü bölümde ise Halkevlerinin Sağlık ve Spor Alanlarındaki Faaliyetleri incelenmiştir. Yapılan

incelemeler sonucunda Halkevlerinin aktif olduđu 1931 ve 1952 yılları arasında yapılan faaliyetlerin basında geniş yer bulduđu tespit edilmiştir.

Bu vesile ile gerek yüksek lisans eğitimim gerekse çalışmamın her aşamasında bana akademik ve bilimsel çerçevede kıymetli fikirleriyle destek olan danışman hocam Sayın Doç. Dr. Ümmügölsüm CANDEĞER'e ilgi ve desteklerinden ötürü saygıyla teşekkür ederim. Ayrıca eğitim hayatım boyunca her zaman yanımda olan ve desteklerini esirgemeyen kıymetli aileme, yaptığım çalışmaları okuyup değerlendiren eşim Hatice AKYÜREK'e, onlara ayıracağım zamandan çalarak çalışma yaptığım zamanlar için oğullarım Tunahan ve Bilgehan'a sonsuz şükranlarımı sunarım.



İÇİNDEKİLER

ÖZET	v
ABSTRACT	vi
ÖN SÖZ	vii
İÇİNDEKİLER	ix
KISALTMALAR	xii

GİRİŞ

1. Türk Ocakları Ve Halkevlerine Giden Süreç	5
--	---

BÖLÜM I

HALKEVLERİNİN TOPLUMSAL ALANDAKİ FAALİYETLERİ

1.1. Vatandaşlık ve Irk Meselesi Hakkında Bilgilendirmeler.....	22
1.2. Ekonomi ile İlgili Yapılan Konferanslar	24
1.3. Köycülük Faaliyetleri.....	26
1.4. Hukuk ve Toplumsal Hayatın Düzenlenmesi	27
1.5. Dünyada Yaşanan Çatışmalar Konusunda Halkın Bilgilendirilmesi	29
1.6. Şehirlerin Kurtuluş Günü Sebebiyle Yapılan Faaliyetler	30
1.7. CHF Kongre ve Toplantıları'nın Halkevlerinde Yapılması.....	34
1.8. Tutum, Yatırım ve Türk Malları Haftası Kutlamaları	35
1.9. Öğrencilere Yapılan Yardımlar	37
1.10. Kadınlara Toplumsal ve Ekonomik Alanda Yapılan Yardımlar	40
1.11. Kimsesiz Çocuklar Yararına Yapılan Yardımlar	43
1.12. Yardıma Muhtaç Ailelere Yönelik Yapılan Yardımlar.....	46
1.13. Muhtelif Şehirlerde Kutlanan Köy Bayramları	52
1.14. Muhtelif Şehirlerde Kutlanan Toprak Bayramları	55
1.15. Köycülük Şubesi'nin Yapmış Olduğu Köy Gezileri	56
1.16. Köy Kalkınması Amacıyla Yapılan Toplantı, Eğitim ve Güzel Sanat Faaliyetleri	65

1.17. Köylerde Yapılan Yarışmalar	68
1.18. Cezaevlerinde Mahkumlar İçin Açılan Kurslar	69
1.19. Meslek Edindirme Kursları	71
1.20. Vatandaşların İstekleri Doğrultusunda Açılan Kurslar	75
1.21. Köylerdeki Vatandaşların Eğitimi için Açılan Kurslar	76

BÖLÜM II

HALKEVLERİNİN KÜLTÜREL ALANDAKİ FAALİYETLERİ

2.1. Edebi Şahsiyetlerin Eserlerinin Gösterimi	78
2.2. Millî Bayramlar ile Şehirlerin Kurtuluş Günleri	84
2.3. Güzel Sanatlar Alanında Açılan Kurslar	87
2.4. Öğrenciler İçin Açılan Kurslar	88
2.5. Dil Alanında Yapılan Faaliyetler	90
2.6. Dil, Edebiyat ve Tarih Şubesi Tarafından Düzenlenen Edebiyat Geceleri	100
2.7. Güzel Sanatlar ve Edebiyat Alanında Yapılan Konferanslar	104
2.8. Tarih Alanında Yapılan Çalışmalar	109
2.9. Türk İnkılabı Başlığı Altında Yapılan Konferanslar	122
2.10. Felsefe ve Eğitim Alanlarında Verilen Konferanslar	124
2.11. Halkevlerinin Kuruluş Yılı Dönümü Sebebi ile Yapılan Haberler	127
2.12. Ulusal Bayramlar ve Ulusal Günlerin Yılı Dönümlerinde Yapılan Faaliyetler	132
2.13. Atatürk Günü Kutlamaları	140
2.14. Kütüphanecilik ve Kitap Alanındaki Faaliyetler	142
2.15. Güzel Sanatlar Alanında Yapılan Sergiler	148
2.16. Müzik Alanında Yapılan Faaliyetler	157
2.17. Müsamere ve Balo Faaliyetleri	166
2.18. Güzel Sanatlar Şubesi Tarafından Açılan Güzel Sanatlar Alanındaki Kurslar	167

BÖLÜM III

HALKEVLERİNİN SAĞLIK VE SPOR ALANINDAKİ FAALİYETLERİ

3.1. Sağlık Alanında Yapılan Konferanslar	169
3.2. Sağlık Alanında Yapılan Yardımlar	176
3.3. Sağlık Alanında Açılan Kurslar	180
3.4. Geleneksel Türk Oyunları'nın Gösterimi	181
3.5. Atletizm Alanında Yapılan Yarışmalar	186
3.6. Kış Sporları ve Dağcılık Alanındaki Spor Faaliyetleri	191
3.7. Su Sporları Alanında Yapılan Yarışmalar	192
3.8. Halkevi Sporcularının Yurt Dışında Yaptıkları Geziler ve Yarışmalar.....	193
3.9. Muhtelif Şehirlerdeki Yapılan Spor Bayramları	195
3.10. Farklı Spor Dallarında Yapılan Yarışmalar	199
3.11. Millî Bayramlar İçin Yapılan Spor Müsabakaları.....	209
3.12. Spor Alanında Açılan Kurslar	211
SONUÇ VE TARTIŞMA.....	213
KAYNAKLAR.....	217

KISALTMALAR

BCA	: Cumhurbaşkanlığı Devlet Arşivleri Başkanlığı
CG	: Cumhuriyet Gazetesi
CHF	: Cumhuriyet Halk Fırkası
CHP	: Cumhuriyet Halk Partisi
C	: Cilt
Çev	: Çeviren
DP	: Demokrat Parti
Ed	: Editör
S	: Sayı
s	: Sayfa
SBE	: Sosyal Bilimler Enstitüsü
SCF	: Serbest Cumhuriyet Fırkası
SSCB	: Sovyet Sosyalist Cumhuriyetler Birliği
TBMM	: Türkiye Büyük Millet Meclisi
TTK	: Türk Tarih Kurumu
Ü	: Üniversite
YÖK	: Yükseköğretim Kurulu

GİRİŞ

“Halkevleri Faaliyetlerinin Cumhuriyet Gazetesine Yansımaları Üzerine Basın Kritiği” başlığı ile hazırlanan bu çalışmada Türkiye’nin farklı bölgelerindeki Halkevlerinin yapmış oldukları faaliyetler incelenmiştir. Yapılan faaliyetlerin vatandaşın gözünde nasıl karşılık bulduğu ve ulusal basında nasıl bir yer edindiği tespit edilmeye çalışılmıştır. Ulusal basın olarak Cumhuriyet Gazetesi örnek alınmış olup elde edilen haberler sistematik bir şekilde başlıklandırılmıştır. Ayrıca bu çalışmanın amacı, önemi ve çalışmanın kapsamı anlatılmıştır. Çalışmadaki yöntem ile elde edilen verilerin konu başlıklandırılması kronolojik olarak verilmiştir. Bu çalışma ile gazetede elde edilen ve haber içeriğine göre sınıflandırılan başlıklar kendi içinde sistematik olarak incelenmiş ve alt başlıklara ayrılmıştır.

Türkiye’nin en uzun soluklu gazetelerinden biri olan Cumhuriyet Gazetesi 7 Mayıs 1924 tarihinde İstanbul’da kurulmuştur. Kuruluşunda Millî Mücadele yılları ile birlikte Cumhuriyet olgusunu vatandaşlara benimsetmek hedeflenmiştir. Baş yazarı ve kurucular arasında önde gelen isim Yunus Nadi’dir (Yazıcı, Parıltı, 2022, s.1082).

Halk eğitimi kavramı Atatürk’ün Halkçılık ilkesi gereği ortaya çıkan önemli bir dönüşüm çerçevesi doğrultusunda ön plana çıkmıştır. Özellikle halkın içinden çıkan ve halk için kurtuluş mücadelesi veren Atatürk halk eğitiminde çağdaş medeniyetler seviyesine ulaşmayı bir misyon olarak benimsemiştir. Halkın eğitimi sadece örgün eğitim ile sınırlı kalmamıştır. Günümüz eğitim yapısı içinde değerlendirilen yaygın eğitim o dönemde Halkevleri ismi ile hayat bulmuştur. Halkın kalkınmasını amaç edinen ve toplumsal dönüşüm merkezi olarak ortaya çıkan bu kurumlar her alanda halkın bilinçlenmesi için çalışmalar yürütmüştür. Halkevleri kurulduğu dönem içinde günün koşullarına göre toplumun ihtiyaç duyduğu bilgi ve becerileri halka ulaştırmak amacıyla çalışmalar yapmıştır. Bu çalışmalarda Halkevleri kendi bünyesinde dokuz şubeye ayrılmış ve her şube kendi içinde vatandaşın ihtiyaçlarına cevap verecek şekilde örgütlenmiştir. Bu şubeler *Dil ve Edebiyat, Güzel Sanatlar, Kütüphane ve Neşriyat, Temsil, Spor, Köycülük, Halk Dershaneleri ve Kurslar, Tarih ve Sosyal Yardım Şubesi* olarak sıralanmıştır. Halkevleri kurulduğu tarih itibari ile örgütlenmelerinde halkın her kesimine ulaşmayı hedeflemiştir. Halkçılık ilkesi gereği toplumun tüm kesimlerine ulaşan Halkevleri şube faaliyetleri ile toplumun ilgi alanlarına göre örgütlenmiş ve bu yapıda faaliyetlerde bulunmuştur. Halkevleri ile ilgili çalışmaların incelenmesi sonucu yapılan

faaliyetlerin tarih çalışmalarına kaynak olan gazeteler ile incelenmediği dolayısıyla Halkevlerinin muhatapları tarafından nasıl değerlendirildiğinin çalışılmadığı tespit edilmiş ve bu çalışma seçilmiştir. Halkevleri halkın inkılâpları benimsemesi için açılmış ve faaliyetler yapmıştır. Peki bu faaliyetler dönemin basınında nasıl yankı bulmuştur? sorusundan hareketle yapılan bu çalışma ile hem Halkevlerinin kuruluş aşamaları hem de ulusal basında nasıl yankı bulduğu tespit edilmeye çalışılmıştır.

Cumhuriyet ile birlikte çağdaşlaşma kavramı Osmanlı Devleti'nin aksine tabandan yani halkın kendisinden başlayarak devam etmiştir. Bu noktada “Ümmet” toplumundan “Millet” toplumuna geçişte halk eğitimi önemli bir problemi beraberinde getirmiştir. Genç Cumhuriyet'in kuruluş felsefesinin halka benimsetilmesi bu doğrultuda halkın desteğinin alınması ve modern toplum yapısının oluşturulması konusu eğitim anlayışının temelini oluşturmuştur. Bunun için bizzat inkılâpları yapan iktidar partisi CHF¹'nin Halkevlerini kurarak halka inkılâpları benimsetme misyonu doğmuştur. Buradan hareketle inkılâpların benimsetilmesi için Halkevleri faaliyetleri basında nasıl anlatılmış ve gazetelerde çıkan haberlerden hareketle halk tarafından nasıl anlaşılmıştır? Bu çalışmada bu sorular hem arşiv belgeleri hem de Cumhuriyet Gazetesi'nin 1931 ve 1952 yılları taranarak cevaplandırılmaya çalışılmıştır.

Genç Cumhuriyet'in toplumsal dönüşüm projesi çerçevesinde CHF'nin üçüncü kongresinde Halkevleri kurulması kararlaştırılmıştır. CHF 1 Mart 1932'de yayınladığı bir genelge ile Halkevlerinin kendi örgütünün bir parçası olduğunu ve her ilde parti örgütüne bağlı Halkevi açması ve vatandaş buralara yönlendirmesi gerekliliğini belirtmiştir.

CHF bünyesinde açılan Halkevleri ile toplumda herhangi bir ayırım yapmadan vatandaşların eğitilmesi amaçlanmıştır. Bu amaçla yapılan inkılâpların halka daha iyi anlatılarak halkın bu inkılâpları benimsemesini kolaylaştırmak istenmiştir. Çalışmanın konusunu Halkevleri faaliyetlerinin Cumhuriyet Gazetesi'ne göre nasıl değerlendirildiği ve halkın gözündeki değeri teşkil etmektedir. Tarihsel olayların değerlendirilmesi yapılırken tek bir perspektif üzerinden olayların incelenmesi objektif tarih anlayışı ile çelişmektedir. Bir olayın muhatapların olay üzerindeki etkisi karşılıklı analizler sonucu değerlendirilmelidir. Halkevleri konusu ile ilgili yapılan çalışmalar incelendiğinde bu çalışmaların sadece Halkevlerini kuran CHF kaynakları ile incelendiği Halkevlerinin asıl muhataplarının yani halka nasıl aktarıldığının incelenmediği tespit edilmiştir. Bu yüzden

¹ CHF ismi 9 Mayıs 1935'te toplanan CHF 4. Kurultay'da CHP olarak değiştirilmiştir (Aysal, 2017, s. 23).

çalışmada iki yönlü karşılaştırmalı bakış açısı ile dönemin toplumsal dönüşüm merkezleri olan Halkevlerinin toplumsal alanda benimsenme olgusu ortaya çıkarılmıştır.

Literatür taramalarında özellikle Halkevleri konusu ile ilgili yapılan tezler YÖK Ulusal Tez Merkezi (<https://tez.yok.gov.tr/UlusalTezMerkezi/giris.jsp>) kullanılarak incelenmiştir. Halkevleri konusunda yapılan tezler incelendiğinde yazılan ilk tezin 1990 yılında yayınlandığı tespit edilirken araştırmanın başladığı tarih olan 2022 itibari ile son tezin 2022 yılında yayınlandığı görülmüştür. Bu tarihler arasında yüksek lisans ve doktora tezlerinin toplamı 67'dir. Yapılan araştırmada Halkevleri alanında ulusal basına yansıyan haberlerin araştırılmadığı belirlenmiştir. Bu araştırmanın amacı literatürde Halkevleri faaliyetlerinin ulusal basına yansımalarının çalışılmamış olması ve bu alanda oluşan boşluğu karşılamaktır. (Akyürek, Candeğer, 2022, s. 69)

Halkevleri faaliyetlerinin araştırıldığı bu araştırmada öncelikle bu faaliyetlerin ulusal basında nasıl yankı bulduğu sorusuna cevap aranmıştır. Bu doğrultuda araştırılan konunun amacına yönelik aşağıdaki sorulara cevap bulmaya çalışılmıştır.

“Halkevlerine istenilen seviyede katılım olmuş mudur?”

“Halkevleri CHF tarafından kurulduğu için memurların üye olması ve eğitim alması için ne gibi çalışmalar yapılmıştır?”

“Halkevlerinin açılmadan önce halkın eğitimine öncülük eden Türk Ocakları'nın kapatılması ne gibi tepkilere neden olmuştur?”

“Halkevlerinin çalışmaları sonucu toplumda İnkılapları benimseme olgusu değişmiş midir?”

“Halkevlerinin faaliyetleri Cumhuriyet Gazetesi'nde nasıl değerlendirilmiştir?”

“Halkevleri tarafından yapılan faaliyetlerde şube faaliyetlerine olumsuz eleştiri yapılmış mıdır?”

Araştırma ismi “Halkevleri Faaliyetlerinin Cumhuriyet Gazetesine Yansımaları Üzerine Basın Kritiği” olarak belirlenmiştir. Bu yüzden araştırmanın evreni Halkevleri ile ilgili Cumhuriyet Gazetesi'ne 1932-1951 yıllarını kapsayan haberlerdir. Cumhuriyet Gazetesi'nin örneklem olarak seçilme sebebi araştırmalarda Halkevleri faaliyetlerinin en yoğun olduğu gazetenin Cumhuriyet Gazetesi olmasıdır.

Araştırma çalışmalarına 2022 yılı temmuz ayında başlanmıştır. Cumhuriyet Gazetesi e-arşivi (<https://egazete.cumhuriyet.com.tr/yayinlar>) araştırmanın ham veri kaynağı olarak alınmıştır. Araştırma problemi ve alt problemlere bağlı olarak nitel araştırma yöntemi kullanılmıştır. Buna bağlı olarak gazete e-arşivi öncelikle tarama

yöntemi ardından doküman inceleme yönetimi ile incelenmiştir. Elde edilen verilere dayalı olarak araştırmanın kavramsal çerçevesi tespit edilmiştir (Neuman, 2014, s. 237).

Tablo 2: Cumhuriyet Gazetesinde Halkevleri Faaliyet Alanlarının Haber Sayıları

Yıllar	Toplumsal Alandaki Haberler	Kültürel Alandaki Haberler	Sağlık Alanındaki Haberler	Spor Alanındaki Haberler	Toplam
1933	32	59	3	15	109
1934	21	58	3	13	95
1935	42	50	12	33	137
1936	49	76	5	46	176
1937	27	106	17	39	189
1938	33	66	14	27	140
1939	37	33	9	13	92
1940	12	25	2	8	47
1941	10	14	4	9	37
1942	12	26	2	9	49
1943	6	3	-	2	12
1944	5	9	-	1	15
1945	3	12	2	1	18
1946	1	3	-	-	4
1947	3	8	-	2	13
1948	2	2	-	-	4
1949	1	2	-	1	4
1950	-	2	1	1	4
1951	-	-	-	1	1
	296	554	74	221	1145

Yapılan incelemeler sonucunda gazetede yapılan ilk haberin 18.12.1932 tarihli son haberin ise 22.03.1951 tarihli olduğu belirlenmiştir. Ancak 1932 senesi içerisinde tespit edilen 45 adet haberin Halkevlerinin kurulması, talimatnamesi ve tanıtılması gibi içerikler taşınması sebebi ile tabloya eklenmemiştir. Buna bağlı olarak tabloda araştırmanın amacına bağlı olarak Halkevlerinin faaliyet gösterdiği dört alan belirlenmiş ve haber sayıları çıkarılmıştır. 1933 ve 1951 yılları arasında toplamda 1145 adet haber tespit edilirken 1932 senesi içinde tespit edilen 45 adet haber ile birlikte belirlenen toplam haber sayısı 1190 olmuştur. Haberlerin yıllara göre dağılımı (Tablo 2) incelendiğinde Halkevleri faaliyetlerinin 1933 ve 1939 yılları arasında yoğun olduğu görülmüştür.

Tespit edilen haberler kendi içerisinde haber içeriğine göre sınıflandırılmış ve araştırmanın asıl amacını oluşturan Halkevleri faaliyetleri toplamda 4 bölüm olarak ifade edilmiştir. Ayrıca araştırmada kullanılmak üzere *Halkevleri ve Halkodaları Talimatnamesi, 10- 18 Mayıs 1931 tarihi CHF Üçüncü Büyük Kongre Zabıtları, 9- 16 Mayıs 1935 tarihli CHP Dördüncü Büyük Kurultayı Zabıtları ve TBMM Zabıt Ceridelerinden* yararlanılmıştır. Çalışmada zaman sınırlaması yapılarak bu dönem

içesindeki haberler kronolojik sıraya göre ele alınmıştır. Araştırmada anlatıcı tarih anlayışından çok sorgulayıcı, eleştireci ve karşılaştırmalı bir yapı ile çok boyutlu bir perspektif açısı değerlendirilmiştir. Yapılan çalışmada arşiv kayıtları, belgeler ile gazetenin kullanılması çalışmanın çok boyutlu ve disiplinler arası bir çalışma olduğunu göstermektedir.

1. Türk Ocakları Ve Halkevlerine Giden Süreç

Toplumlar üzerinde kendini hissettiren sosyal, siyasal ve ekonomik durumlar sonucunda oluşan sorunlar devletlerin halkın eğitimi konusunda radikal kararlar almalarına sebep olmaktadır. Özellikle toplumsal dönüşümün sağlanmaya çalışılması hem Osmanlı Devleti'nde hem de yeni kurulan genç Türkiye Cumhuriyeti'nde kendini hissettirmiştir.

19. yüzyılın sonlarında Osmanlı Devleti'ndeki siyasal ve askeri başarısızlıklar ve buna bağlı olarak yaşanan toprak kayıpları Osmanlı aydınlarını çeşitli çarelere yöneltmiştir. Özellikle halkın eğitilmesi ve dönemin siyasi yapısı içinde halkın bilinçlendirilmesi temel gaye haline gelmiştir. Bu durum beraberinde bir halk eğitimi ve teşkilatlanması anlayışını doğurmuştur. Bu durumun ilk kıvılcımı hürriyet anlayışı çerçevesinde “Türk Derneği” olarak kendini göstermiştir (Üstel, 2020, s. 15). Osmanlı toplumunda yaşanan bu temel değişimin sebepleri arasında devletin gün geçtikçe zayıflaması, ekonomik sorunlar nedeniyle hem iç siyasette hem de dış siyasette etkili olunamaması yatmaktadır. Bununla beraber dış politikada kendine yer edinen milliyetçilik akımının gittikçe azınlıklar arasında taraf bulması ve buna bağlı olarak ülkedeki parçalanmanın artması Türklerin kendi millî benliklerinde bir arayışa sebep olmuştur. İşte bu toplumsal dönüşüm hareketi kendini “Türkçülük” olarak göstermiştir (Kodal, 2014, s. 296).

Türkçü fikirlerin gelişimi Meşrutiyetin etkisi ile 1908'den itibaren ortaya çıkan özgürlük ortamından doğmuştur. Bu amaçla her ne kadar Türk Derneği, Türk Yurdu gibi teşkilatlanmalar meydana gelse de dönemin içinde bulunduğu “Osmanlıcılık” fikir akımının baskın yapısı “Türkçülük” fikrini geride bırakmıştır (Tunaya, 1988, s. 414). Ancak ilk olarak 3 Temmuz 1911'de varlığını hissettiren ve resmî olarak 22 Mart 1912 tarihinde kurulan “Türk Ocakları” bu fikir çerçevesinde ortaya çıkan ilk büyük hareket olarak kendini göstermiştir. Türk Ocakları'nın kurulmasında toplumun içinde bulunduğu

olumsuz durum etkili olmuştur. Bu olumsuz durumdan etkilenen ve harekete geçen tıbbiyeli öğrenciler toplumun eğitilmesi ve bilinçlendirilmesi amaçları ile Türk Ocakları'nı kurmuşlar ve buna göre teşkilatlanmışlardır (Sarıay, 2012, s. 545).

Türk Ocakları kurulduğu zamandan itibaren her türlü siyasetten ayrı olacaklarını bunun yanında ülkenin farklı yerleri ile yurt dışında yaşayan Türklerin bulundukları bölgelerde şubeler açacaklarını bildirmişlerdir. Ayrıca açtıkları şubelerle halkın ihtiyaç duyduğu birçok alanda eğitim faaliyetlerinde bulunacaklarını ifade etmişlerdir (Üstel, 2020, s. 52).

Halkın eğitimi konusunu benimseyen Türk Ocakları kuruluş amaçlarında Türk milletin eğitimi ile toplumsal ve ekonomik hakları için mücadele edeceklerini ifade ederken Türkçe'nin korunması ve geliştirilmesi faaliyetlerinde de bulunacaklarını belirtmişlerdir (M. Landau, 1999, s. 63).

Türk Ocakları'nın kuruluş amaçları yayınladığı nizamname ile ortaya konmaktadır. Buna göre Türk Ocakları'nın kuruluş amaçları Türkler arasında millî bir kimlik oluşturmak amacı ile bilimin yaygınlaştırılması, ahlaksal anlamda çöküntünün ortadan kalkması, toplumsal ve ekonomik ilerlemenin yanında Türkçe'nin geliştirilmesine çalışılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca bu amaçları yerine getirebilmek için kulüplerin açılacağı ve bu kulüplerde konferansların ve derslerin verileceği, güzel sanatlar alanında çeşitli çalışmaların yapılacağı vurgulanırken kitapların ve dergilerin çıkarılacağı da belirtilmiştir. Tüm bu amaçların yerine getirilmesi için mesleki yardımın yanında sanat anlayışında da yardımların alınacağı belirtilmiştir. Ayrıca nizamnamede kuruluşun hiçbir şekilde siyasetle uğraşmayacağı bildirilmiştir (Akçura, 2015, s. 249-250).

Türk Ocakları'nın kuruluş nizamnamesinde her ne kadar siyasetle uğraşmayacağı belirtilse de önceleri İttihat ve Terakki Partisi ile daha sonra ise Atatürk ile yakın ilişkiler kurmuştur. İlk olarak İttihat ve Terakki Partisi'nin ileri gelenlerinden daha sonra ise Atatürk'ten yardımlar görerek Anadolu'nun birçok yerinde şubeleşme faaliyetlerinde bulunmuştur. Açılan farklı şubelerde halkın ihtiyaç duyacağı farklı konularda seminerler vermiş, dil öğretmek amacıyla kurslar açmış, tiyatro gibi gösteri sanatlarına önem vermiştir (Zeyrek, 2006, s. 13).

Türk Ocağı kurulduğu dönemden itibaren halkın bilinçlenmesi ve eğitilmesinde önemli görevlerde bulunmuştur. Kuruluş genelgesinde belirtildiği gibi özellikle Türk Tarihi ve Türk Dili üzerine çalışmalar yapmış, Balkan Savaşları'nın getirmiş olduğu sıkıntılı dönemlerde halkın moralini yüksek tutmak için çaba sarfetmiştir. Ayrıca Kurtuluş

Savaşı döneminde Türk Ocağı Anadolu'nun birçok yerinde mücadele etmiş yine halkın millî bir kimlik etrafında birleşmesinde önemli görevlerde bulunmuştur. Mondros Ateşkes Antlaşması'ndan sonra Anadolu'da başlayan işgaller sonucu Türk Ocakları çalışamaz hale getirilmiştir. Ancak daha sonra tekrar açılan Türk Ocakları yeni ve genç Cumhuriyet'e hizmet etmek gayesi ile mücadele etmiştir. Bununla beraber Atatürk Türk Ocakları'nın Anadolu'daki birçok şubesini ziyaret etmiş ve bu kurumlardan inkılâpların halk nezdinde yerleşmesi amacıyla yararlanılması gerektiğini vurgulamıştır (Arıkan, 1999, s. 263).

Türk Ocakları'nın genç Türkiye Cumhuriyeti'ne hizmeti ve yapılan inkılâpların halk tarafından benimsenmesi için CHF'nin 1927'deki kurultayında Türk Ocakları'nın partiye bağlı olduğunu açıklamıştır. Ayrıca Türk Ocakları tarafından yapılan faaliyetler sonucu Türk Ocakları Ankara Genel Merkezi başta dönemin meclis başkanı olmak üzere çeşitli bakan ve milletvekillerinin katılımları ile Cumhuriyet'in onuncu yılında törenle açılmıştır (Olgun, 2019, s. 9).

Tüm bunlara ek olarak Türk Ocakları'nın CHF denetiminde bir kuruluş olması istenmiş ve buna bağlı olarak Türk Ocakları idare yönetiminin Atatürk'ün direktifleri sonucu Başbakan, TBMM Başkanı, Parti Genel Sekreteri ve Türk Ocakları Başkanı'nın oluşturacağı bir komisyon tarafından seçilmesi kararlaştırılmıştır (Zeyrek, 2006, s. 13).

Yeni kurulan genç Cumhuriyet bağımsızlığını kazanmış, siyasi varlığını kanıtlamış ve ulus devlet anlayışı ile hareket etmiştir. Millî bir kimlik ile ulus devlet anlayışını güden genç Cumhuriyet aynı zamanda eski olan ve çağın ihtiyaçlarına cevap veremeyecek şekilde geri kalmış kurumlarda değişikliğe gitmiştir. Çağdaş ve muasır medeniyetler seviyesine ulaşmak için millî bir çizgide hareket edilmiş aynı zamanda bu millî kimlik anlayışındaki milliyetçilik kavramı ulus devlet ile sınırlandırılmıştır. Aynı zamanda Menemen'de ortaya çıkan Kubilay Olayı ile dinsel anlamda da bir değişim ve dönüşüm kendini zorunlu kılmıştır. İnkılâpların halk tarafından benimsenmesi ve iyi anlaşılması gayesiyle yeni kurulan bir devletin yeni kurumlara ihtiyacı olduğu anlayışı oluşmuştur. Bu yaşanan olumsuz durumlar Gazi Mustafa Kemal [Atatürk]'ü halkın ihtiyaç duyacağı her türlü sanatsal, ekonomik ve sosyal ihtiyaçların karşılık bulacağı bir kuruluş için harekete geçirmiştir. Halkevi anlayışı ile başlayan bu süreçte kurulacak yeni kurumun temelini Türk Ocakları tarafından karşılanacağı ifade edilmiştir (Akyüz, 1986, s. 208).

Halkevlerinin kurulması süreci Türk Ocakları'nın kapatılması ile başlamıştır. Türk Ocakları'nın kapatılmasında birçok neden gösterilmektedir. Özellikle inkılâpların

halka anlatılması konusunda yetersiz kaldığı eleştirisi yapılmaktadır. Bununla beraber Türk Ocakları'nda Turan politikası hızlı bir gelişim gösterip taraftar toplamıştır. Ayrıca Türk Ocakları faaliyetlerinde dönemin faşist izleri görülmüş bu durum Türk-Sovyet dost devlet anlayışına zarar verme noktasına gelmiştir (Arıkan, 1999, s. 265).

10- 18 Mayıs 1931 tarihli CHF Üçüncü Büyük Kongresi'nde Türk Ocakları'nın feshi ile ilgili önemli kararlar alınmıştır. Buna göre kongrede 10.04.1931 tarihinde toplanan Türk Ocakları Kurultayı'nda alınan kararlar CHF Üçüncü Büyük Kongresi'ne sunulmuştur. Bu kararlar çerçevesinde Türk Ocakları kendini feshetmiş tüm mal varlığı ve tüm yasal hakları ile CHF'ye bağlanma kararı aldığı vurgulanmıştır (CHF Üçüncü Büyük Kongresi (10-18 Mayıs 1931) Zabıtları, 1931, s. 280).

Gazi Mustafa Kemal [Atatürk] ulusal kurtuluş mücadelesini halkı için vermiştir. Halk anlayışı temelinde sömürgeci devletlere baş kaldırmış ve tam bağımsızlık çerçevesinde hareket etmiştir. Bu mücadele aynı zamanda mevcut düzenin de değiştirilmesi esasına dayanmış ve halkçılık ilkesini benimseyen bir düzen oluşturmayı hedeflemiştir (Çeçen, 2018, s. 21). Gazi Mustafa Kemal'in [Atatürk] hedeflediği halkçılık anlayışı millî egemenlik ilkesinin de temelini oluşturmuştur. Buna bağlı olarak Türk halkına beslediği derin inanç ve sevgi halkçılık olarak temellenmiştir. Ayrıca O'nun halkçılık anlayışı halkın birlik ve beraberliğine dayanmaktadır (Giritli, 1991, s. 183).

Mustafa Kemal [Atatürk] tam bağımsızlığın kazanılmasının ardından yine halkı için seferber olmuştur. Halkın birlik ve beraberliğinin korunmasında Kurtuluş Savaşından sonra da halkı için mücadele etmiştir. Genç Cumhuriyet'in tam bir halk devleti olması için Cumhuriyet kadroları siyasal, sosyal, ekonomik ve kültürel alanlarda çalışmalar yapmıştır. Özellikle inkılâpların halk tarafından iyi anlaşılıp benimsenmesi genç Cumhuriyet'in sağlam temeller üzerinde halkçı bir anlayışla yükselmesi olarak görülmüştür. Bunun için çeşitli çalışmalar yapılırken inkılâpların halka ulaştırılması ve anlatılması konusunda sorunlar yaşanmıştır (Bayındır, 2009, s. 2). Yapılan inkılâplar ile çağdaş bir toplum oluşturmak, toplumda sınıf ve cinsiyet ayrımı olmadan birlik ve beraberliği sağlamak, halkın yaşam standartlarını yükseltmek ve halkı inkılâplar konusunda bilgilendirmek için harekete geçilmiş ve Halkevleri olarak adlandırılan bu kültür kurumları 19 Şubat 1932'de açılmıştır (İnan, 1988, s. 891).

Halkevlerinin kurulma nedenleri incelendiğinde Gazi Mustafa Kemal [Atatürk]'ün halkçı çizgisinin yanında dönem itibari ile yaşanan gelişmeler de etkili olmuştur. Özellikle 1930'larda dünyada kendini gösteren ekonomik kriz bu gelişmelerden bir diğer etken olarak çıkmıştır. Genç Cumhuriyet'in zayıf ekonomik yapısı içinde

dünyadaki ekonomik kriz ile yaşanan ağır ekonomik kayıplar ve vatandaşın sırtına binen vergilendirme sonucu devlet ve halk arasında bir ayrışma söz konusu olmuştur. Bu ayrışmanın giderek artması sonucu O'nun halkçı devlet anlayışından uzaklaşması sorununu beraberinde getirmiştir. Bu çizgiden uzaklaşmak istenmemiş ve halk ile devlet arasındaki birlikteliği sağlam temellere dayandırılmak istenmiştir (Çeçen, 2018, s. 107).

Yaşanan siyasi ortamda Halkevlerinin kurulmasında etkili olan bir diğer neden ise o dönemde yaşanan SCF'nin kapatılması ile halk ile devlet arasındaki uçurumun giderek artmış olmasıdır. Bunun yanında inkılâpların halk nezdinde tam olarak yerleşmemesi sonucu Menemen Olayı gibi bir olayın yaşanması etkili olmuştur. Bu olumsuz durumlar karşısında Gazi Mustafa Kemal [Atatürk] rahatsız olmuş ve halk ile devlet bütünleşmesinin sağlanması için adımlar atılmasını istemiştir. Özellikle yeni rejimin halk tarafından benimsenmesi için yapılan inkılâpların bu ideoloji çerçevesinde sağlamlaştırılmasına çalışılmıştır (Zeyrek, 2006, s. 10). Bu sağlam temeli atmak isteyen genç Cumhuriyet çözümü ideoloji prensibi ile bulmuştur. Buna göre liberal ekonomi modelindeki sarsılmalarda milliyetçilik düşüncesi ile dil ve tarih alanlarına sarılmak bir çözüm yöntemi olarak görülmüştür. İşte bu noktada dil ve tarih alanlarında bir kültür kurumu olarak Halkevleri ortaya çıkmıştır (Çavdar 1983: IV,879).

Bu yöntem doğrultusunda Gazi Mustafa Kemal [Atatürk]'ün devrimlerinin halk nezdinde ideolojik olarak benimsenmesi için çalışmalara başlanmıştır. Özellikle yurt dışına gönderilen öğrenci ve aydınların ülkenin kalkınması ve eski bağınazlığın ortadan kalması için kurtuluş çareleri aramaları Halkevleri fikrini ortaya çıkarmıştır. Halkın eğitilmesi ve inkılâpların tam anlamıyla yerleşmesi için bir yandan çalışmalar yapılırken diğer yandan Türk Ocakları tarafından yapılan faaliyetlerin yetersizliği tespit edilmiştir. Türk Ocakları Balkan Savaşları'ndan sonra halkın o dönemdeki birlik ve beraberliğinin sağlanması ve halk eğitiminde önemli bir yeri olsa da genç Cumhuriyet'in fikrî altyapısını kazandırmada yetersiz kalmıştır. Öyle ki Türk Ocakları tarafından verilen konferanslar ve tiyatro gösterilerinde salonların boş kalması ve halkın ilgisizliği bu durumu kanıtlamıştır (Çeçen, 2018, s. 108). Yapılan çalışmalarda özellikle yurt dışındaki halk eğitimi kurumları incelenmiştir. Bunlar arasından İtalya Dopolavaro Teşkilatı, Rus Okuma Odaları, İngiltere'de Halk Teşkilatları örnek alınmıştır (Erdal, 2013, s. 39). Bu noktada Vildan Aşir Savaşır'ın Çekoslovakya'da tanıdığı Sokol Dernekleri'nin Ankara'da radyo aracılığı ile tanıtılması Halkevleri fikrinin çıkmasında temel sayılmıştır. Özellikle Vildan Aşir Savaşır'ın Sokol Dernekleri ile ilgili verdiği bilgilerde Çek ve Sokol Halkları'nın birlik

ve beraberlik vurgusu Gazi'nin dikkatini çekmiş ve Vildan Aşir Savaşır Gazi Mustafa Kemal [Atatürk] tarafından çağrılmıştır (Özacun, 1996, s. 87).

Yapılan çalışmalar sonucunda kendini Halkevleri olarak gösteren kültür kurumları 1932 senesinde Türk Ocakları'nın yerine açılmıştır. Halkevleri genç Cumhuriyet'in kuruluş felsefesini Anadolu'nun her köşesinde yaymak için oluşturulmuş bir toplumsal dönüşüm merkezi haline gelmiştir. Ayrıca Halkevleri dönemin aydınlarının bir araya gelerek çalışmalar yaptıkları halk için kararlar aldıkları birer sivil toplum kurumu haline gelmiştir (Zeyrek, 2006, s. 19). Böylece Milliyetçi düşünce temelinde varlık gösteren Türk Ocaklar kapatılıp yerine Halkçı anlayışla kurulan Halkevleri açılmış ve Türk Ocakları'nın mal varlığı Halkevlerine bırakılmıştır (Ahmad, 2002, s. 81).

Halkevleri resmî olarak 19 Şubat 1932'de açılmıştır. Halkevlerinin açılış töreni ise eski Türk Ocakları binasında yapılmıştır. Millî Eğitim Bakanı Dr. Reşit Galip Halkevlerinin sorumlusu olarak görülmüştür. Aynı zamanda Recep Peker Millî Eğitim Bakanı ile açılış konuşmalarında Halkevlerinin açılış amaçlarını ifade etmişlerdir. Bu açılışa TBMM Başkanı, bakanlar ve milletvekilleri de katılmıştır. Halk açılış törenine yoğun ilgi göstermiş öyle ki salon dolmuş ve birçok kişi töreni salon dışından takip etmiştir (Cumhuriyet Gazetesi, 20.02.1932. s. 1). Ayrıca yapılan törende konuşan Dr. Reşit Galip Halkevlerinin açılış amaçları, Halkevlerinin nerelerde faaliyet göstereceği ve Halkevlerinin nasıl teşkilatlanacağı konularında bilgiler vermiştir. Konuşmasında Halkevlerinin vatandaşlara karşılıksız bir sevgi ile bağlanacağını ifade etmiştir. Halkevlerinin toplumun birlik ve beraberliğinin sağlanması için açıldığı bunun için çeşitli kültür faaliyetlerinin olacağını belirtmiştir. Milletlerin yükselmesi için okulların yanında Halkevlerinin milletleşmek için çalışmalar yapacağını vurgulamıştır. CHF'nin Halkevleri ile milleti tek bir gayede buluşturacağını ve tek bir halk kütlesi yapacağını ifade ederken Halkevlerinin siyasi işlerle meşgul olmayacağını sadece idari olarak partiye bağlı olacağını vurgulamıştır. Ayrıca konuşmasına Halkevlerinin dokuz şubeden oluşacağını ve bu şubelerin farklı alanlarda çalışmalar yapacağını da belirtmiştir (Hakimiyeti Millîye, 20.02.1932. s. 1).

Halkevlerinin açılmasından sonra Halkevlerinin nasıl ve nerede açılacağı o dönem ulusal basınında geniş yankı bulmuştur. Özellikle Cumhuriyet gazetesi 18 Aralık 1932 tarihli haberinde *Halkevleri Talimatnamesi Bitti* başlıklı haberinde Halkevleri talimatnamesinin CHF bünyesinde hazırlandığını ve vatandaşların partiye üye olsun ya da olmasın bu kuruluşlardan yararlanacakları bildirilmiştir. Ancak gazetenin aynı köşesinde Halkevleri idari yapısında görev yapacakların CHF üyeliği olması şart

koşulmuş ve memurların üye olmasının bir mahzurunun olmadığı ifade edilmiştir. Gazete aynı zamanda talimatnameye göre Halkevlerinin teşkilat yapısı hakkında bilgiler vermiş ve Halkevleri şubelerini dil-edebiyat, tarih, güzel sanatlar, temsil, spor, içtimai yardım, halk dershaneleri ve kursları, kütüphane ve neşriyat, sergi şeklinde belirtmiştir (C.G., 18.12.1931, s. 3).

Halkevlerinin açılması ve senelik faaliyetleri dönemin ulusal basınında köşe yazılarında geniş yer bulmuştur. 24 Şubat 1933 tarihli gazetenin ilk sayfasında Yunus Nadi *Halkevleri ve Millî Kültür* başlıklı yazısında Halkevlerinin bir senelik bilançosunu gözler önüne sererek bir sene önce on dört olan sayısını bir sene sonra elli dört olduğunu ve öylesine açılmış birer kurumdan öteye Millî Kültür içinde önemli bir yer işgal ettiğini belirtmiştir. Ayrıca yazının devamında Millî Kültürü geçmiş ve gelecek arasında bağlantı kurmak olarak tanımlamıştır. Yazının devamında kültürün Millî Cemiyetin yani milletin kaderi üzerindeki yerini belirtmiştir. Halkevlerinin de bu noktada millî kültür ve milletleşme çabasındaki yerini ifade etmiştir. Millî Mücadele ve sonrasında yapılan inkılâpların önemli olduğu fakat bunların halk nezdinde yerleşmesi ve kabul edilmesinde Halkevlerinin önemli bir görev ve sorumluluğunun olduğunu vurgulamıştır. Yazının sonunda Yunus Nadi Halkevleri için Gazi'nin Cumhuriyeti içinde Millî Kültürün canlanmasında önemli bir yere sahip olduğunu vurgulamıştır. Ayrıca gazetenin aynı sayfasında *Bugün 54 Şehirde Büyük Merasim Yapılacak* başlıklı haberde Halkevlerinin yıldönümü münasebetiyle yeni yirmi halkevi daha açılacağı ve merasimde Başvekil İsmet Paşa ile CHF Kâtibi Umumisi Recep Peker'in önemli nutuklarının olacağı ifade edilmiştir. Aynı haberde açılacak yeni Halkevleri için Adana, Aksaray, Balıkesir, Çankırı, Çorum, Erzurum, Gümüşhane, Isparta, Manisa, Mersin, Muğla, Niğde, Tokat, Sivas vilayetleri ile Samsun'un Bafra, Sinop'un Boyabat, Antalya'nın Alâiye, Kastamonu'nun İnebolu, İzmir'in Urla ve Aydın'ın Nazilli kazaları olarak belirtilmiştir (Yunus Nadi *Halkevleri ve Millî Kültür*; C.G., 24.02.1933, s. 1).

Sonuç olarak Halkevleri ilk olarak Adana, Afyon, Ankara, Aydın, Bursa, Çanakkale, Denizli, Diyarbakır, Eskişehir, İstanbul, İzmir, Konya, Samsun ve Van'da açılmıştır. Özellikle CHF Halkevlerinin kurulması konusunda il teşkilatlarına gönderdiği yazılarda parti teşkilatına bağlı olarak mutlaka bir Halkevi'nin açılmasını istemiştir. Bunun yanında parti yöneticilerinin Halkevi açılışlarında bulunmaları gerektiği vurgulanmıştır. Kısacası CHF teşkilatı bulunan tüm idari merkezlerde birer Halkevi'nin açılması için olağanüstü bir çaba sarfetmiştir (Şimşek, 2002, s. 61-62).

Dil ve edebiyat Şubesi: Halkevleri birer kültür kurumu olarak ifade edildiğinden dolayı yapacakları çalışmalarda özellikle halkın kültürel olarak gelişmesine katkı sağlamayı hedeflemiştir. Bunun için Dil ve Edebiyat Şubesi çalışmaları çok önemli bir yer işgal etmektedir. Dil ve Edebiyat Şubesi millî tarih ve millî dil alanlarında halkın bir bütün halinde tek bir amaç içinde bulunmasında önemli bir rol edinmiştir. Bu şubenin amaçları vatan ve vatandaşlık kavramlarının topluma yerleşmesi bununla beraber halkın kültürel seviyesinin artarak bağınazlıktan çıkıp genç Cumhuriyet'in ideallerinin benimsenmesi olarak ifade edilebilir (Çavdar 1983: IV, 880). Bu amaçlar çerçevesinde konferansların verilmesi, dil ve tarih çalışmaları, dergi gazete çıkarılması ve önemli günlerin ve kişiler için kutlama ve anma törenlerinin yapılması gibi çalışmalar yapılmıştır (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s. 10).

Dil ve Edebiyat Şubesi tarafından dil çalışmaları öncelik haline getirilmiştir. Bu amaç çerçevesinde Türkçe'nin yabancı kelimelerden temizlenip öz Türkçe kullanılmasını sağlamak amaçlanmıştır. Dil konusundaki bu amaçlar için bizzat Türk Dili Tetkik Cemiyeti ile ortak hareket edilmiş ve faaliyetler birlikte yapılmaya başlanmıştır. Türk Dili Tetkik Cemiyeti bu ortaklıkta Halkevlerini yardımcı bir kurul olmaktan ziyade kendinin bir şubesi olarak görmüş ve Dil Bayramı gibi birçok faaliyette Halkevlerine genelgeler göndererek aynı programın Halkevlerinde de yapılmasını istemiştir (Özer, 2020, s. 34).

Şubenin diğer bir önemli çalışması halka yüz yüze ulaşmak amacıyla konferansların verilmesi olmuştur. Dil ve Edebiyat Şubesi Halkevlerinin kurulduğu birçok merkezde halkın istediği veya ihtiyaç duyduğu alanlarda halkın telkin edilmesi amaçlarıyla konferanslar vermişlerdir. Bu konferanslarda ulusal bayramlar, Türk Büyükleri, şairler ve yazarları anma törenleri, şehirlerin düşman işgalinden kurtuluş günleri esas alınmıştır (Zeyrek, 2006, s. 46). Yapılan konferanslarda üniversitelerden yardım alınmış konferansı verenler genellikle akademik ünvanlı alanında uzman kişiler olmuştur. Ayrıca yapılacak konferansın belgelendirilmesi ve bu belgenin konferans yapılmadan önce konferans yapılacak bölgedeki Halkevi Başkanı'na ibraz edilmesi şartı bulunmaktadır (Aktaş, Özdemir, 2011, s. 189).

Dil ve Edebiyat Şubesi'nin diğer bir faaliyet kolu ise dergiler çıkarmak olmuştur. Halkevleri tarafından çıkarılan bu dergiler içinde CHF özellikle ilgilenmiş ve kültür çalışmalarının halka ulaştırılması esasında dergileri bir dayanak olarak görmüştür. Çıkarılacak dergiler içerisinde Ülkü ve Yeni Türk Dergileri Halkevi faaliyetlerinin halka yayılmasında birer temel olarak görülmüştür. Çıkarılacak dergilerin halka hitap etmesi konusunda dikkatli davranılmış sosyal, ekonomik ve kültürel faaliyetlerin özgün bir

çerçeve de bir bütün olarak verilmesi hedeflenmiştir (Arıkan, 1999, s. 273). Dergi çalışmalarının yanı sıra gazetede köşe yazılarında bazı dergiler eleştirilere uğramıştır. 03 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Mecmualarımıza Bir Bakış* başlıklı yazısı ile Peyami Safa ülke genelinde çıkan mecmualarının talep görmediği yeterli destekleri olmadığı için birçoklarının kapandıklarını belirtmiştir. İçlerinde Devlet ya da Halkevi destekli olmayanlar haricinde uzun ömürlü olmadıklarını Halkevlerinin çıkardığı “Ülkü” ve “Yeni Türk Mecmuası” yayınlarının ise içlerinin boş ve ruhsuz olduğunu vurgulayarak Halkevleri yayın organlarını eleştirmiştir (Peyami Safa, 03.05.1937, s. 3).

Bu dergilerin yanında farklı şehirlerdeki Halkevleri Adana-Görüşler, Afyon-Taşpınar, Amasya-Yeşilirmak, Antalya-Türk Akdeniz, Bafra-Altınyaprak, Balıkesir-Kaynak, Bursa-Uludağ, Burdur-Ülker, Artvin-Çoruh, Denizli-İnanç, Diyarbakır-Karacadağ, Elazığ-Altan, Eminönü-Yenitürk, Kayseri-Erciyes, Giresun-Aksu, Isparta-Ün, İzmir-Fikirler, Kars-Doğuş, Konya-Konya, Manisa-Gediz, Mersin-İçel, Merzifon-Taşan, Milas-Yeni Milas, Muğla-Muğla, Niğde-Akpınar, Niksar-Ülker, Trabzon-İnan, Samsun-19 Mayıs, Sinop-Dıranaz, Sivas-Orta Yayla, Yozgat-Bozok, Zonguldak Kara Elmas isimleri ile dergiler çıkarılmıştır (BCA 490.1.0.0/4.19.30).

Güzel sanatlar Şubesi: Güzel sanatlar Şubesi’nin yaptığı faaliyetlerde halkın genel kültür seviyesinin yükseltilmesinde CHF bu şubeyi ilk sırada görmüştür. O yüzden parti merkezinde en çok talimatı bu şube almıştır. Bu şubenin amaçları resim, heykel, müzik, tiyatro gibi güzel sanat alanlarında halkın daha yüksek bir kültür seviyesini yakalamasını sağlamaktır. Bunun için ressamalara ayrı bir önem verilmiş resim sergilerinin yurt genelinde sergilenmeleri için turneler düzenlenmiştir. Müzik alanında Halk Müziği’ne önem verilirken Klasik Batı Müziğinin de toplumda tanınması sağlanmaya çalışılmıştır. Bunların yanında radyo aracılığı ile on beş günde bir düzenlenen Halkevleri Sanat ve Folklor geceleri isimli programla vatandaşlara ulaşım genişletilmek istenmiştir. Asker ve çiftçi millet anlayışından “Sanatkâr Millet” anlayışının da benimsetilmesi sağlanmaya çalışılmıştır (CHP Halkevleri ve Halkodaları, 1923-1942, s. 5).

Güzel Sanatlar Şubesi aynı zamanda şehir bandosu oluşturulmasına öncülük etmiştir. Birçok Halkevi kendi bölgelerinde kutlanan millî bayramlar, şehrin kurtuluş günleri ya da bir anma töreninde bu bandoları kullanmışlardır. Şehir bandoları sadece kutlama ve törenlerde görev almamış aynı zamanda Halkevi tarafından belirlenen haftanın bazı günlerinde şehirde konserler vermiştir. Şehir bandosunda görev alan kişiler ise o bölgede müziğe ilgisi olan kişilerden seçilmiştir. 1935 yılı itibarı ile Adana, Adapazarı, Balıkesir, Yozgat, Trabzon, Aydın, Tokat, Üsküdar, Urfa, Samsun, Tekirdağ,

Sinop, Niğde, Antalya, Mersin, Rize, Erzurum, Bartın, Kayseri, Kırklareli, Eskişehir, Denizli, Mudanya, Mardin, Uşak, Çorum ve Bolu’ da Halkevleri kendi şehir bandolarını oluşturmuştur (Halkevleri, 1932-1935, s. 41).

Güzel Sanatlar Şubesi radyoyu da aktif bir şekilde kullanmıştır. Ayrıca radyonun ülke genelinde yaygınlaşması vatandaşların Halkevi faaliyetlerine daha hızlı ulaşabilmesi amacıyla ülke genelindeki birçok Halkevi şubesine radyo gönderilmiştir. Bu radyolardaki bazı programlar İstanbul ve Ankara Halkevi radyolarından yayınlanmıştır. Radyolar bizzat Halkevi genel merkezi tarafından diğer şubelere gönderilmiş ve vatandaşların bu radyolardan toplu olarak yararlanmaları sağlanmaya çalışılmıştır (Zeyrek, 2006, s. 48).

Temsil Şubesi: Tiyatro sanatı toplumları etkilemede ve yönlendirmede tarih boyunca en sık kullanılan yöntemlerden biri olmuştur. Özellikle halkın okuryazarlık ve kültürel seviyelerindeki düşüklük tiyatro gibi gösteri sanatlarının halkı etkilemedeki etkisi çok büyüktür. Bu yüzden Halkevleri Temsil Şubesi faaliyetleri ile gösteri sanatlarına çok büyük bir önem vermiştir. Bu amaçla Halkevleri bulundukları bölgelerde yetenekli ve istekli kişilerden birer tiyatro kolunu kurmasını istemiştir. Kurulan tiyatro kollarında halkın eğitimi için çalışmaların yapılacağı belirtilmiş ve gerekirse köylere turnelerin düzenlenip açık hava tiyatro sahnelerinin oluşturulması hedeflenmiştir (Başbuğ, 2013, s. 50).

Halkevi şubeleri içerisinde Temsil Şubesi en önemli faaliyetleri icra eden kuruluş olarak görülmüştür. Buradaki temel sebep ise gazete ve dergi gibi basılı yayınların sınırlı olması ve konferanslara katılımın daha küçük ölçekte kalması gösterilmiştir. Temsil Şubesi tarafından yapılan Akın piyesinin ise beş günde altı bin vatandaş tarafından izlenmesi bu olguyu doğrulamaktadır. Bunun için öncelikle gösteri sanatlarına daha büyük bir önem verilmiştir. Bu maksatla Halkevi şubeleri arttıkça gösterilerin artacağı ve daha çok vatandaşa hitap edileceği belirtilmiştir. Yapılan gösterilerde temsillerin içeriği de önem arz etmektedir. Bundan ötürü temsil içeriklerinin millî tarih üzerine temelleneceği ifade edilirken vatandaşların temsiller ile “Türk Kurtuluş Mücadelesi” ile “İnkılapları” daha iyi benimseyeceği tezi savunulmuştur (Hakimiyeti Millîye, 20.02.1932, s. 2).

Temsil Şubesi faaliyetlerini planlarken mutlaka kadın ve erkek grubundan oluşan bir tiyatro kolunun olması şartı bulunmaktadır. Aynı zamanda yazılan piyeslerin parti merkezi tarafından onaylanması şartı aranmıştır (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s. 11).

Spor Şubesi: Halkevleri Spor Şubesi ile vatandaşın sağlığını korumayı temel hedefi olarak görmüştür. Ayrıca spor yaşlı veya genç her Türk vatandaşının sağlıklı

kalmasının yanında iş gücü performansını korumada etkili bir araç olarak görülmüştür. Aynı zamanda spor ülke savunması için vatandaşların çevikliğini ve gücünü korumada önemli bir yer edinmiştir (Halkevleri, 1932-1935, s. 68).

Spor Şubesinin yaptığı faaliyetler ile vatandaşın spora olan ilgisi arttırılmaya çalışılmıştır. Özellikle millî bayramlarda spor faaliyetlerine geniş yer verilmiştir. Bu maksatla Halkevleri şubeleri bulundukları bölgelerde hem açık hem de kapalı spor salonları açmışlardır. İnkılâpların benimsetilmesi konusunda spor faaliyetlerinden yararlanmak isteyen CHF ayrıca Halkevlerin ihtiyaç duyacağı materyalleri karşılama noktasına gitmiştir. Vatandaşların spora olan ilgisinin artırılması için sadece modern sporlar değil aynı zamanda geleneksel Türk sporları da kullanılmıştır (Erdal, 2013, s. 75). Sporun vatandaşlar arasında hızlı bir şekilde yayılması için yıllık planlama şeklinde veya millî bayramlarda “Spor Bayramları” tesis edilmiştir (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s. 13).

Halkevleri Spor Şubesi aracılığı ile jimnastik, yağlı güreş, at binme, cirit oyunları, yüzme, sürek avları, kış sporları gibi çeşitli alanlarda faaliyet göstermiştir. Yapılan faaliyetlerde özellikle toplumun tüm kesimlerine hitap eden çalışmalar düzenlenmiştir. Memurlar içinde hafta tatilleri dikkate alınmıştır (Aktaş, Özdemir, 2011, s. 195).

Sosyal Yardım Şubesi: Halkçılık ilkesini temel gaye edinen Halkevleri vatandaşlar arasında birlik ve beraberliğin sağlanmasında Sosyal Yardım Şubesi’ni aktif olarak kullanmıştır. Bu şube ilk açıldığında “İçtimai Yardım Kolu” olarak ifade edilmiş daha sonraları Sosyal Yardım Şubesi’ne dönüştürülmüştür. Sosyal Yardım Şubesi toplumun tüm kesimlerine hitap edecek şekilde faaliyetlerini düzenlemiştir. Buna göre her Halkevi kendi bölgelerindeki yardıma muhtaç aileleri, kadınlar, kimsesiz çocuklar, mahkumlar, şehirli ve köylü vatandaşlar olarak bir bütün halinde faaliyetlerini düzenlemiştir (Zeyrek, 2006, s. 68). Bu faaliyetler içerisinde toplum içindeki dayanışmayı artırmak, devletin toplumun yanında olduğu imajını vermek vatandaşlar arasında devlet ve toplum bağına güçlendirmiştir. Bu bağın güçlenmesi için temel gıda yardımı, kıyafet ihtiyaçlarının karşılanması, öğrencilerine yemek ve barınma ihtiyaçlarının karşılanması, işsizlere iş bulunması gibi çalışmalar yapılmıştır (Olgun, 2010, s. 13).

Şube faaliyetleri arasında vatandaşın sağlığı da dikkate alınmıştır. Köylerde yaşayan vatandaşların sağlık hizmetlerine ulaşamayan, yaşlı veya yatalak hastalara ulaşmak bir amaç haline getirilmiştir. Bunun için hastaneler dışında Halkevleri bünyesinde polikliniklerin açılması kararı alınmıştır. Bu polikliniklerde belirli günlerde

doktorlar halkı muayene etmiş ve ihtiyaç duyulan ilaçlar halka ücretsiz verilmiştir (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s. 15).

Sosyal Yardım Şubesi vatandaşlar arasında millî bir kimlik oluşturmak gayesi ile hareket ederken aynı zamanda vatandaşların yeni kurulan genç Cumhuriyet'e ve yapılan inkılâplara bağlılıklarını da artırmıştır. Bu amaçla Sosyal Yardım Şubesi hem millî birlik ve beraberliği sağlamış hem de vatandaşın ihtiyaç duyduğu alanlarda bir sivil toplum örgütü vasfıyla hareket etmiştir. Tüm bu çalışmalar ışığında aynı zamanda şube tarafından vatandaşlara sosyal yardım konularında bilgilendirme toplantıları yapılmıştır. Ayrıca Sosyal Yardım Şubesi çalışmalarını planlarken bölgelerindeki resmî ve özel kurumlarla iş birliği yapmıştır (Aktaş, Özdemir, 2011, s. 197).

Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetlerin nasıl ve ne düzeyde yapılacağı bizzat CHF tarafından belirlenmiştir. Bu şubenin çalışanlarının görevleri millî birlik ve beraberliğin sağlanması amacıyla temel ihtiyaçları karşılanmış kültürel seviyesi yüksek bir toplum oluşturma, parti prensipleri içerisinde yapılan yardımlarda sevgi ve saygı duygularını geliştirmek olarak açıklanmıştır. Ayrıca şube çalışmalarını mutlaka diğer şubelerle iş birliği içerisinde yapması gerektiği bunun için çalışmaların gönderilen talimatnameler ışığında uygulanması hedeflenerek sistemli çalışmalara önem verilmiştir. CHF Sosyal Yardım Şubelerinde bizzat bulundukları bölgedeki yardıma ihtiyaç duyan ailelerin bu ihtiyaçlarının karşılanması, yetenekli ve zeki öğrencilerin gelecek için korumaya alınıp yetiştirilmesi, kimsesiz çocuklara yeni aileler bulunması, ilkokul öğrencilerinin ihtiyaçlarının karşılanması, üniversite öğrencilerinin barınma ihtiyaçlarının karşılanması, cezaevlerindeki mahkumların birer meslek edinmesi için çeşitli kursların açılması, iş bulma için vatandaşlara yardım edilmesi ve son olarak mahalli işlerde (Giresun'da fındık, Adana'da pamuk toplama gibi) vatandaşların işine gidilmesi istenmiştir (BCA 490.1.0.0/1464.4.4).

Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi: Halkın evi konumundaki Halkevleri dershaneler ve kurslar açarak vatandaşın kültürel seviyesini artırmak amacıyla çalışmalar yapmıştır. Okuma yazma oranının çok düşük olması Halkevlerini harekete geçirmiş ve başta okuma yazma öğretimi olmak üzere halkın kültürel seviyesini artırmak amacıyla meslek edindirme kursları ile teknik, el sanatları ve uzmanlık bilgisi gerektiren kurslar açılmıştır (Çavdar 1983: IV, 880).

Öncelikle Türkçe okuma ve yazma öğretmek için kursların açılacağı ifade edilirken bunun yanında fizik, elektrik bilgisi, kimya, dikiş, nakış, şapkacılık, çiçekçilik, muhasebe, bağcılık, arıcılık, motorculuk gibi mesleki kurslar da açılmıştır. Bu kursların

yanında sadece meslek edindirme amaçlanmamış ayrıca cezaevlerinde bulunan tutuklulara yönelik okuma ve yazma kursları da açılmıştır (BCA 490.1.0.0/1063.1080.1).

Kütüphane ve yayın Şubesi: Halkevleri Halk Dershaneleri ve Kurs Şubeleri ile kurslar açarak okuma ve yazma oranının artırılmasına katkıda bulunmuştur. Bunun yanında Halkevleri kendi bünyesinde açtıkları kütüphaneler ile vatandaşlardaki okuma arzusunu artırmak istemiştir. Bu durumdan dolayı Halkevlerinin açtıkları ilk şube Kütüphane ve Yayın Şubesi olmuştur. Halkevleri bu şube faaliyetine öyle önem vermiştir ki bulundukları bölgede herhangi bir kütüphane olsa dahi Halkevi bünyesinde bir kütüphanenin oluşturulması şart koşulmuştur (Yeşilkaya, 2003, s. 103). Bu şubenin amaçları yapılan inkılâpları halka benimseterek halkın kültür seviyesini artırmak, millî tarih anlayışı ile vatandaşlık duygusunu ön plana almak ve vatandaşın ihtiyaç duyduğu konularda halkı eğitmek olarak değerlendirilmiştir. Bundan dolayı Halkevi kütüphanelerine sadece belirlenen içeriklerde kitaplar dahil olmuştur. Buna göre inkılâplara uymayan, din kitapları, Cumhuriyet rejimine ters düşen farklı rejimleri anlatan kitaplar ile sosyal ve genel ahlaka aykırı kitaplar Halkevi kütüphanelerine alınmamıştır (Olgun, 2010, s. 103).

CHF diğer şubelerde olduğu gibi Kütüphane ve Yayın Şubesi'ne de ayrı bir önem vermiştir. Özellikle kütüphaneye destek vermek amacıyla kendi denetimleri dahilinde kitap bağışında bulunmuştur. Kitap bağışında Halkevleri ayrımı yapılmamış ülkenin en zor zamanlardan geçtiği İkinci Dünya Savaşı yıllarında dahi kitaplar itina ile Halkevlerine gönderilmiştir. (Erdal, 2013, s. 79). Ayrıca kütüphanelerin sürekli ve daima açık tutulup halkın kütüphanelerden yararlanmaları için gerekli düzenlemeler yapılmıştır. Buna bağlı olarak hem Halkevi genel merkezi hem de CHF teşkilatı tarafından tatil günleri hariç kütüphanelerin zamanında açılıp kapatılması için gerekli denetimlerin yapılacağı vurgulanmıştır (BCA 490.1.0.0/4.19.22).

Şube çalışmalarında aynı zamanda kitap sergileri de bulunmaktadır. Kitap sevgisinin kazandırılması amacıyla yapılan sergilere çok sayıda vatandaşın katıldığı belirtilmiştir. Bu durum köşe yazılarına da yansımıştır. 7 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Hadiseler Arasında* başlıklı köşesinde Peyami Safa tarafından kaleme alından *Kitap Sergileri* başlıklı yazısında Beyoğlu Halkevi tarafından açılan kitap sergisinden bahsetmiştir. Peyami Safa kitapların bir eve giren elektrik ve teknolojik alet kadar önemli olduğu fakat halkın ilgisini çekecek kitap reklamlarının olmadığını bu yüzden Beyoğlu Halkevi'nin düzenlediği kitap sergisinin takdir edilmesi gereken bir faaliyet olduğunu vurgulamıştır. Ayrıca yazının devamında bu serginin yılın belli dönemlerinde ülke

genelinde tüm Halkevleri tarafından yapılması gerekliliğine değinilmiştir (Peyami Safa, 07.01.1938: s. 3).

Köycülük Şubesi: Halkevlerinin kuruluş felsefesinin altında toplumdaki köycü söylem yatmaktadır. Bunun temel sebebi ise ülke nüfusunun şehir ve köy nüfus oranında görülebilir. 1935 yılı nüfus sayımına göre ülke nüfusu 16.200,694 olarak tespit edilmiştir. Bu nüfusun 3.799.742'si şehirli nüfusu, 12.400.952'si ise köylü nüfusu oluşturmaktadır. Oransal olarak toplumun % 23.5'i şehirde % 76.5'i ise köyde yaşamaktadır (Genel Nüfus Sayımı, 1935, s. 14). Bu oranlara göre ülke nüfusunun yarıdan fazlası köylerde yaşamakta ve halkın inkılâplar konusunda desteğinin sağlanmasında köyler ayrı bir önem taşımaktadır. Köycülük Şubesi'nden beklenen hedefler toplumun bir bütün olarak kalkınmasında köylere yani vatandaşlara ulaşmak, köylünün ihtiyaçlarını karşılamak, temizlik başta olmak üzere gösteri sanatları ile köylünün kültürel seviyesini arttırmak olarak ifade edilmiştir (Karaömerlioğlu, 2011, s.60). Ayrıca ekonomik kalkınma için yine merkez olarak köyler ön plana alınmıştır. Tarımsal anlamda ekonomik kalkınmanın sanayi alanına kaymasının inkılâpların benimsenmesi ile olacağı fikri öne çıkarken bu bağlamda köylü vatandaşların eğitilmesi ve üretime katkıları için desteklenmesi köycülük faaliyetleri içerisinde görülmüştür (Emgili, 2021, s. 201).

24 Mayıs 1935 tarihli gazetenin yedinci sayfasında *Türkiye'de Köy Davası* başlıklı haberde Selâhattin Kandemir "Köycülük" kavramının Cumhuriyet ile çıktığını bu yüzden halkın ihtiyaçları bu kavram ile göz önüne alınacağını belirtmiştir. Ayrıca Köycülük için bilmek, inanmak ve yaratmak aşamalarını ifade ederken bunların yapılmasının ulusal bir görev olduğunu bildirmiştir. Köycülük kavramı ile ilk defa Halkevleri talimatnamesinde karşılaşıldığı Halkevlerinin köylerdeki kalkınma için Halkevleri "Köycülük Şubesi'nin" oluşturulduğu bu şubenin köylerde sıhhi ve medeni yapının geliştirilerek köylü ve şehirli arasındaki karşılıklı sevgi ve dayanışma duygusunun geliştirilmesine çalıştığı açıklanmıştır (Kandemir, 24.05.1935, s. 7).

Köycülük Şubesi'nin temel amacı köylü ve şehirli vatandaşlar arasındaki ayrımın ortadan kalması için millî birlik ve beraberlik anlayışı ile hareket etmesi olarak belirtilmiştir. Ayrıca Köycülük Şubesi'nden köylerde sağlık hizmetlerinin geliştirilmesi, medeni ve kültürel seviyenin arttırılması ile sanatsal anlayışın ön plana çıkarılması beklenmiştir (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s.19). Köycülük Şubesi bu bağlamda köy bayramları, toprak bayramları, köylerde yarışmalar, köy gezileri olmak üzere çeşitli faaliyetlerde bulunmuştur. Ayrıca köy meydanlarına duvar gazeteleri oluşturmuş vatandaşlara ulaşmayı kolaylaştırmak istemiştir (C.G., 23.04.1933, s. 4). Bunların

yanında özellikle köy gezileri sırasında vatandaşlara ilanlar dağıtmış ve başta sağlık olmak üzere tarım, hayvancılık, tarımda ve hayvancılıkta hastalıklardan korunma gibi köylünün ihtiyaç duyduğu veya duyacağı bilgilerle eğitim faaliyetinde bulunmuştur (Kurnaz Şahin, 2014, s.35)

Müze ve Sergi Şubesi: Müze ve Sergi Şubesi iki ana koldan oluşmaktadır. Bu kollar Müze ve Sergi kolları olarak isimlendirilmiş ve her iki şubeye de farklı görevler verilmiştir. Bu şubenin müze kolu amaçları arasında Halkevi'nin bulunduğu bölgedeki tarihi eser ve anıtların korunması ve tarihi nitelik taşıyan eski yazılar, minyatür, tezhip, çini ve halı gibi el sanatlarının yanında kılıç, silah, altın ve gümüş gibi tarihi nitelik taşıyan eserlerin korunması amaçlanmış ve buna bağlı olarak bir müze oluşturulması için bölgedeki kurumlarla iş birliği yapması hedeflenmiştir. Sergi kolunun amaçlarında ise genel anlamda güzel sanatlar ön plana çıkarılmak istenmiştir. Ayrıca sergi kolunun ressam ve heykeltıraş gibi sanatçıların eserlerinin sergilenmesi için faaliyet gösterecekleri vurgulanmıştır (Halkevleri Nizamnamesi, 1932, s. 20-21).

Şube çalışmalarında özellikle sergi faaliyetlerinde sadece eski ve tarihi nitelik taşıyan eserler sergilenmemiş halkın güzel sanatlar alanındaki seviyesini yükseltebilmek için genç sanatçıların çizdikleri resimler veya fotoğraflarda sergilenmiştir. Ayrıca bu işlem için özellikle teşvik çalışmalarının yapıldığı ifade edilirken sergi kolunun faaliyetlerinin Halkevi'nin ilk planda ele alması gerekliliği belirtilmiştir (BCA 490.1.0.0/4.21.32).

Müze ve Sergi Şubesi tarih alanında da önemli faaliyetlerde bulunmuştur. Bu şube Türk Tarihi Tetkik Cemiyeti ile birlikte toplantılar düzenlemiş ve başta öğretmen ve öğrenciler olmak üzere üniversite hocalarından oluşan bir grup ile tarih öğretimi konusunda çalışmalar yapmıştır (BCA 30.10.0.0/117.817.1). Şube çalışmalarındaki Tarih bölümü 1940 yılına kadar Dil Edebiyat Şubesi tarafından idare edilirken bu tarihten sonra Müze ve Sergi Şubesi'nde faaliyetlerine devam etmiş ve şubenin ismi Müze ve Tarih olarak değiştirilmiştir. Sergi kolu faaliyetleri ise Güzel Sanatlar Şubesi ile devam etmiştir (Zeyrek, 2006, s. 83).

Halkevleri kurulduğu 1932 senesinden kapatıldığı 1951 yılına kadar CHP bünyesinde bir alt kurum olarak faaliyet göstermiştir. Buna bağlı olarak Halkevleri faal olduğu seneler içinde ayrı bir kurumsal kimliğe sahip olamamıştır. CHP inkılâpların yerleşmesi için açtığı bu kurumu parti merkezinden gönderilen talimatnameler ile sürekli olarak denetim altında tutmuş ve kurumun ihtiyaçları yine parti merkezi tarafından karşılanmıştır (Toksoy, 2007, s. 109).

CHP bünyesinde faaliyetlerine devam eden Halkevlerinde çalışan ve görev alanların genellikle hem CHP teşkilatında hem de resmî görevlerde yer almaları vatandaş açısından bazı olumsuzluklar doğurmuştur. Bu durumdan kaynaklanan en önemli sorunların başında vatandaşların Halkevlerinde kendilerini rahat hissedememeleri olmuştur. Özellikle çok partili bir döneme geçiş sürecinde vatandaşın daha rahat ve daha özgür bir toplum yapısı oluşturmak istemesi bahsedilen sorunu daha da büyük bir hale getirmiştir. Tek partili bir sistem içerisinde Halkevlerinin tek bir merkezden yönetilmesinde herhangi bir problem oluşmazken siyasi olarak birden fazla partinin açılması ve toplumda muhalif bir kesimin oluşması Halkevlerinin tek bir partiye bağlanması sorununu beraberinde getirmiştir. Özellikle oluşan özgürlük ortamında vatandaşların sivil toplum kuruluşları ile siyasi ve sosyal hayatta daha aktif olmaları Halkevlerinin vatandaşların gözünde popülerliğinin azalmasına sebep olmuştur (Çeçen, 2018, s. 214).

Dönemin siyasi gelişmelerine bakıldığında Demokrat Parti'nin mecliste kendine yer edinmesi muhalif kesimler tarafından taraf toplamasına olanak sağlamıştır. Özellikle Halkevleri konusunda bizzat devlet yardımlarının bu kurumlara gitmesi ve Halkevlerinin tek bir siyasi amaç içinde çalışması muhalefet tarafından eleştirilmesine sebep olmuştur. Bu eleştiriler sonucunda Halkevlerine giden yardımlar azalmış ya da tamamen bitmiş duruma gelmiştir. Bunun sonucunda bazı Halkevlerinin maddi zorluklar çektiği ve sadece isim olarak varlıklarının devam ettiği söylenebilir. CHP kendi bünyesinde bulunan Halkevlerine karşı yapılan bu eleştirilere karşılık vermiş ve Halkevleri konusunda bazı adımlar atma kararı almıştır (Özer, 2020, s. 113).

Demokrat Parti tarafından Halkevlerine yapılan eleştirilerden biri de devlet olanaklarının sağlanmasıdır. Ayrıca Halkevlerine sadece parti merkezi değil bölgedeki resmî kurumlar ve belediyelerde maddi yardımlarda bulunmuştur. Ancak devlet bütçesinde Halkevlerinin ayrı bir tüzel kişiliğinin olmaması bütçede birçok soruna neden olmuştur. Örneğin bir Halkevi tarafından alınan materyallerin borcunun bizzat CHP tarafından ödenmesi devlet imkanlarının kullanılmasına kanıt olarak gösterilmiştir (Öcal, Özkan, 2023, s. 241).

Tüm bu gelişmelerden sonra CHP yedinci büyük kurultayında Halkevlerinin statüsünde önemli değişiklikler yapma kararı almıştır. Buna göre Halkevlerinin bağımsız birer kuruluş olarak kalmaları ancak CHP ile bağlarını devam ettirmesi kararı alınmıştır (CHP Yedinci Kurultay Tutanağı, 1948, s. 21).

Sonu olarak Demokrat Parti'nin iktidara gelmesi Halkevlerinin sonunu hazırlamıřtır. zellikle 7- 8 Aėustos 1951 tarihli meclis oturumlarında Manisa Milletvekili Refik řevket İnce ile yedi milletvekilinin siyasi partilerin hakimiyetinde bulunan gayrimenkuller ile derneklere ait kanun teklifi kabul edilmiř ve Halkevlerinin ilgası ile Halkevleri devri kapanmıřtır (TBMM Tutanak Dergisi, 07.08.1951, s. 635-690).



BÖLÜM I

HALKEVLERİNİN TOPLUMSAL ALANDAKİ FAALİYETLERİ

Halkın evi olarak varlığını ortaya koyan Halkevleri vatandaşların tüm ihtiyaçlarına cevap verecek şekilde çalışmalar yapmıştır. Özellikle toplumun çağdaşlaşması konusunda konferans verme, kurs açma gibi çalışmalar yaparken ekonomi, sağlık ve köycülük alanlarında da toplumun bilgilendirilmesi hedeflenmiştir. Faaliyetler planlanırken dönemin siyasi ve sosyal gelişmeleri takip edilmiştir. Toplumun kalkınması için yapılan çalışmaların gazeteye yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir.

1.1. Vatandaşlık ve Irk Meselesi Hakkında Bilgilendirmeler

1930’larda dünyada kendini hissettiren ırk konusu genç Cumhuriyet tarafında da kendine yer edinmiştir. Özellikle Cumhuriyet rejimi Türklerin beyaz ırktan olduğunu kanıtlamak amacıyla çeşitli çalışmalar yapmıştır. Ulus devlet anlayışının beraberinde getirmiş olduğu fikirler ile toplumdaki ırk konularında halkın bilinçlendirilmesi hedeflenirken toplumun kendini ulus devlet çatısı altında birlik ve beraberliğini sağlamlaştırması da amaçlanmıştır (Erden Kaya, 2015, s. 33). Bu yüzden bu çalışmalar içerisinde Halkevleri tarafından verilen konferansların büyük bir önemi vardır. Toplum inşasını amaçlayan ırk meselesi ve vatandaşlık konferanslarının konu başlıkları Sümerlerin Irkı, Irk Sağlığı ve Vatandaşlık olarak ifade edilmiştir. Ayrıca haberlerin birçoğu ilan şeklinde yer alırken bu ilanların içeriği hakkında detaylı bilgiler verilmemiştir. Irk konusu üzerine verilen konferanslarda konferansı veren kişilerin isimleri Mim Kemal Öke, İsmail Baltacıoğlu ve İsmail Hami Danişment olarak zikredilmiştir. Bu başlık altında gazeteye yansıyan haberler aşağıda verilmiştir

5 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından 4 Mayıs saat 18.30’da İsmail Hami Danişment tarafından “Sümerlerin Irkı” konulu bir konferansın verildiği ve konferansın halk tarafından ilgi ile takip edildiği belirtilmiştir (C.G., 05.05.1937, s. 6).

11 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından bir konferansın verileceği belirtilmiştir. Bu konferansın 14 Ocak Cuma günü saat 21.00’da Mim Kemal Öke tarafından “İrk Islahına

Bir Hekim ve Bir Hukukçu Gözü ile Bakış” konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 11.01.1938, s. 4).

17 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 18 Ocak Salı günü saat 18.30’da İsmail Hami Danişment tarafından “İrk Nedir?” konusu ile olacağı açıklanmıştır (C.G., 17.01.1938, s. 4).

4 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından 6 Mayıs Cuma günü bir konferansın verileceği belirtilmiştir. Bu konferansın Doç. Dr. Kemalettin tarafından “Türk Vatandaşlığı Nasıl Kazanılır ve Kaybedilir” konusu ile verileceği ifade edilirken bu konferansa tüm vatandaşların katılabilecekleri vurgulanmıştır. Haberin devamında Şehremini Halkevi’nin de aynı tarihte bir konferans vereceği ifade edilmiş bu konferansın ise Doç. A. Caferoğlu tarafından “11. Asır İlk Türk Dileci Kaşgarlı Mahmud Devri ve Eserleri” konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 04.05.1938, s. 4).

17 Mart 1942 tarihli gazetenin *İrk Hıfzısıhhası* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından verilen bir konferansın içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Ayrıca haber içeriği genel anlamı ile o günkü dünya koşulları ile bağlantılı olduğu dikkat çekicidir. Haberde konferansın Prof. Dr. Kâzım İsmail Gürkan tarafından “İrk Hıfzısıhhası” başlığı ile verildiği bildirilmiştir. Gazetede programın içeriği hakkında da bilgilere yer verilmiştir. Konferansta dünyada yaşanan büyük çatışma ve savaşların sebepleri üzerine durulurken ülkelerin nüfus politikaları hakkında bilgiler verilmiştir. Buna ek olarak konferansta Türkiye nüfusunun da arttırılması gerekliliği vurgulanmıştır (C.G., 17.03.1942, s. 3).

26 Ekim 1942 tarihli gazetenin *Profesör Baltacıoğlu’nun Konferansı* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu konferansın Prof. İsmail Hakkı Baltacıoğlu tarafından verildiği ifade edilirken konferansın “Türk’e Doğru” başlığı ile verildiği aktarılmıştır. Ayrıca haberin devamında konferans içeriği hakkında bilgiler de verilmiştir. Konferansın içeriği olarak Türk Milleti’nin Batı’dan bilim ve teknik alırken kendi kültürünün koruyucusu olarak hayatını devam ettireceği vurgulanmıştır (C.G., 26.09.1942, s. 2).

1.2. Ekonomi ile İlgili Yapılan Konferanslar

Verilen konferanslarda ülke ekonomisi hakkında bilgilendirmeler de yer almaktadır. Gazete haberleri incelendiğinde ekonomi haberlerinde “Devletçilik, Yerli Malları Haftası, Vergi Konusu ve Türkiye Sanayisi” başlıkları ön plana çıkmıştır. Özellikle milletvekilleri tarafından vatandaşlara “Devletçilik Ekonomi Modelinin” anlatıldığı ifade edilmiştir (C.G., 03.02.1934, s. 3). Gazeteye yansıyan ekonomi haberlerinin genel anlamda bir halk bilgilendirilmesi olduğu görülürken haberlerin aynı zamanda bir ilan şeklinde olduğu tespit edilmiştir. Ekonomi alanı ile ilgili haberler aşağıda verilmiştir.

9 Mart 1933 tarihli gazetenin *İstanbul Halkevi Konferansı* başlıklı haberinde 9 Mart’ta saat 16.30’da Liman Şirketi Müdürü Hamdi Bey’in “İktisadi Devletçilik” konulu bir konferansının olacağı bildirilmiştir (C.G., 09.03.1933, s. 4).

3 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Mersin Halkevinde* başlıklı haberinde Mersin Halkevi tarafından Mersin Milletvekili Hamdi Bey’in “İktisadi Mezhepler” isimli bir konferans verdiği bildirilmiştir. Ayrıca konferansta CHF’nin devletçilik politikalarının da açıklandığı vurgulanmıştır (C.G., 03.02.1934, s. 3).

7 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Zonguldak’ta Kömür Bayramı* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından Türkiye’de kömür madeninin keşfi sebebi ile çeşitli etkinlikler çerçevesinde bir “Kömür Bayramı” faaliyetinin yapıldığı bildirilmiştir (C.G., 07.11.1935, s. 5).

28 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Bursalıların Ankara’daki Toplantıları* başlıklı haberinde Ankara’da yaşayan Bursalı vatandaşlar tarafından Ankara Halkevi’nde İktisat vekilinin başkanlığında bir toplantı düzenlendiği ve bu toplantıda Bursa’nın ekonomik durumu, tarihi ve coğrafyası ile ilgili bilgiler verildiği ifade edilmiştir. Haberin devamında bir etkinlik düzenlendiği ve bu etkinlikte Bursa oyun havalarının çalınarak oyunlar oynandığı belirtilmiştir (C.G., 28.01.1936, s. 5).

11 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinde Müsamere* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından “Ulusal Artırma ve Yerli Malları Haftası” sebebi ile 12 Aralık Cumartesi akşamı bir müsamerenin verileceği bildirilmiştir. Bu müsamerede ulusal artırma ve yerli mallarının kullanımı ile ilgili konferansların verileceği ifade edilmiş daha sonra ise “Belkıs” piyesinin oynanacağı açıklanmıştır (C.G., 11.12.1936, s. 6).

12 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Radyoda Konferans* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın düzenleneceği bildirilmiştir. Bu konferansın radyoda verileceği belirtilirken konferansın Maliyeci Fevzi tarafından verileceği ve konferansın konusunun “Vatandaşın Vergi Vazifesi” olduğu açıklanmıştır (C.G., 12.08.1937, s. 2).

3 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından 3 Mayıs’ta bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Doç. Dr. Ahmet Canokan tarafından “Ekonomi ve Sanayi Bakımından Çok Kıymetli Haiz Kömür” başlığı ile verileceği açıklanmıştır. Ayrıca haberin devamında Fatih Halkevi’nde de Sadi Irmak tarafından “Türk Yürüklerinin Biyolojisi” konusu ile bir konferansın verileceği belirtilmiştir (C.G., 03.05.1938, s. 4).

12 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Konferans ve Konser* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 13 Mayıs Cuma günü saat 21.00’da Üniversite Talim Heyetinden Orhan Alisbah tarafından “Ulusal Endüstrileşmede Matematiğin Yeri” başlığı ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 12.05.1938, s. 4).

30 Haziran 1942 tarihli gazetenin *Arkadaşımız Abidin Daver’in Konferansı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın “Denizcilik Günü” olarak kutlanan 1 Temmuz’da olacağı ifade edilmiştir. Haberde bu konferansın İstanbul Milletvekili Abidin Daver tarafından “Denizciliğimiz” başlığı ile verileceği vurgulanmıştır (C.G., 30.06.1942, s. 2).

31 Ocak 1944 tarihli gazetenin *Bekarlık Vergisi* Hakkında Konferans başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın Ord. Prof. Dr. F. Neumark tarafından “Bekarlık Vergisi” başlığı ile verileceği ifade edilmiştir. Ayrıca bu konferansın herkese açık olacağı belirtilirken bilet alınmaksızın konferansa katılınabileceği bildirilmiştir (C.G., 31.01.1944, s. 2).

3 Ocak 1949 tarihli gazetenin *Küçük Haberler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi’nde düzenlenecek olan bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu konferansın Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından organize edildiği ifade edilmiştir. Konferansın Prof. Dr. Ahmet Ali Özeken tarafından “Türkiye Sanayisi’nde Maliyet Meselesi” başlığı ile verileceği vurgulanmıştır (C.G., 03.01.1949, s. 2).

1.3. Köycülük Faaliyetleri

Haberler incelendiğinde Halkevleri tarafından bütün şube çalışmalarında öncelikle köy hayatına ayrı bir önem verildiği ve çalışmaların köy vatandaşlarına yönelik yapıldığı tespit edilmiştir. Ayrıca yapılan çalışmalarda köyde yaşayan vatandaşların ihtiyaç duydukları veya talep ettikleri herhangi bir konuda konferanslar verildiği görülmüştür. Bu durum 11 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *Sinop Halkevinin Verimli Çalışması* başlıklı haberinde açıkça görülmektedir. Habere göre Sinop Halkevi tarafından düzenlenen konferanslar ve birtakım çalışmalar hakkında bilgiler verilmiştir. Bu çalışmalar tarım ve hayvancılık ile ilgili konferansların verilmesi, Temsil Şubesi'nin yirmiden fazla temsil vermesi, Sosyal Yardım ve Köycüler Şubesi'nin bütün köyleri dolaşarak hastaların tedavi etmesi ve ilaç dağıtım faaliyetleri, Güzel Sanatlar Şubesi'nin piyano dersleri vermesi, Dil ve Edebiyat Şubesinin Hıranaz adıyla bir dergi çıkarması, Kurslar Şubesi'nin hapishanede okuma bilmeyenlere okuma ve yazma öğretme faaliyetleri gösterilmiştir (C.G., 11.07.1935, s. 6). Gazeteye yansıyan köylere yapılan faaliyet haberleri aşağıda verilmiştir.

27 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi ve Millî Türk Talebe Birliği tarafından 27 Nisan Cumartesi günü saat 17.30'da Hukuk Fakültesi Ord. Prof. Röpke'nin "Köy İktisadiyatı" başlıklı bir konferansının olacağı duyurulmuştur (C.G., 27.04.1935, s. 4).

15 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Bugünkü Konferans* sütununda İstanbul Halkevi Köycülük Şubesi tarafından saat 21.00'da Alay Köşkü'nde Köycülük Şubesi Başkanı Avukat İsmail Şevket Baytar'ın başkanlığında "Hava Tehlikesi" başlıklı bir konferansın verileceği belirtilmiştir. Ayrıca konferanstan sonra da "Sakarya'nın Teyyarecisi" piyesinin oynanacağı ifade edilmiştir (C.G., 12.06.1935, s. 8).

6 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Samsun Halkevinde Faydalı Konferanslar* başlıklı haberinde Samsun Halkevi tarafından köylülere birtakım konferansların verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Ziraat Memuru Lütfi Deveci tarafından verildiği ifade edilirken haberin devamında konferansta köylülere arıcılık hakkında bilinmesi gereken konuların aktarıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında köylünün isteği üzerine tohum ilaçlama ve ekim konularında da bilgiler verildiği aktarılmıştır (C.G., 06.12.1936, s. 5).

22 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Tarsus'ta Verilen Faydalı Konferans* başlıklı haberinde Tarsus Halkevi tarafından bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Bu

konferansın Birinci Köy ve Ziraat Kongresi'ne katılan Ziya Toroğlu tarafından verildiği aktarılmıştır. Konferansın amacı tarım ve hayvancılık üzerine halkın bilinçlenmesini sağlamak olarak ifade edilmiştir (C.G., 22.01.1939, s. 2).

16 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* sütununda Şehremine Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 17 Şubat Cumartesi günü saat 20.30'da Halkalı Ziraat Mektebi Öğretmenlerinden İ. Hakkı Arıcı tarafından "Küçük Ehil Hayvanlar" alt başlığı ile verileceği ifade edilmiştir. Ayrıca konferanstan sonra Temsil Şubesi'nin de bir piyes gösterisinin olacağı aktarılmıştır (C.G., 16.02.1940, s. 4).

1.4. Hukuk ve Toplumsal Hayatın Düzenlenmesi

Halkevleri tarafından hukuk alanında vatandaşların bilgilendirmesi konusu özellikle toplumsal hayatın düzenlenmesi meselesi olarak görülmüştür. Gazete haberleri Medeni Kanun'un uygulanması, kadınlara verilen siyasi haklar, insan hakları, Türkiye'nin sosyal meseleleri, kamu hukuku ve illiyet bağı başlıkları ile sıralanmıştır. Gazetede verilen haberlerde hukuk alanında yabancı bilim insanlarından da yararlanıldığı görülmüştür. Bu durum 28 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Şehrimize Davet Edilen Profesörler* başlıklı haberinde görülmektedir. Haberde Zürih Üniversitesi eski rektörü Prof. Fleinner'in Ankara Halkevi'nde Amme Hukuku'nun Birinci Dünya Savaşı'ndan sonra geçirdiği değişiklikleri konferansta anlatacağı bildirilmiştir (C.G., 28.04.1936, s. 2). Hukuk ve toplumsal hayatın düzenlenmesine yönelik yapılan konferans haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Bolu Halkevinde Bir Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Üniversitesi son sınıf öğrencisi Mediha Hanım'ın Bolu Halkevi'nde "Kadın ve Erkek Medeni Durumu" başlıklı bir konferans verdiği belirtilmiştir (C.G., 04.08.1934, s. 3).

5 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Muğla Kadınlarının Yeni Sahada Faaliyeti* başlıklı haberinde Muğla Halkevi tarafından bir toplantının yapıldığı belirtilirken bu toplantıda kadınlara verilen siyasal hakların kullanımının anlatılması ve kadınların siyasal haklar konusunda bilinçlendirilmesi amaçlanmıştır (C.G., 05.01.1935, s. 5).

20 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinde Konferanslar* başlıklı haberinde 20 Aralık'tan itibaren her cuma Kadıköy Halkevi'nde serbest konferansların

verileceği bildirilmiştir. Bu konferanslar Ziya Kocainan “Şehircilik”, Şükûfe Nihal “Finlandiya”, İhsan Nadi “Güneş Teorisi”, Muslihiddin Adil “Hukuk”, Dr. Etem Vassaf “Sinir Hastalıkları ve Sebepleri ve Tedavi Çareleri”, Prof. Dr. Kemal Cenap “Hasta Olma, Olursan Korkma, Kendine Güven” başlıkları ile sıralanmıştır (C.G., 20.12.1935, s. 7).

14 Mart 1939 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi’nden* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 15 Mart Çarşamba akşamı saat 20.30’da Prof. Kerim Erim tarafından “İliyet Prensibi” konusu ile ilgili verileceği açıklanmıştır (C.G., 14.03.1939, s. 9).

11 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi’nde Konferanslar* sütununda Eminönü Halkevi tarafından bir konferans programının belirlendiği aktarılmıştır. Haberde bu konferansların hafta sonu olacak şekilde düzenlendiği belirtilirken ilk konferansın 14 Aralık Cumartesi günü saat 14.30’da Dr. Cemil Şerif Baydur tarafından “Cemiyet Hayatında Hekimin Mevkii” başlığı ile verileceği ifade edilmiştir. Ayrıca konferanstan sonra Temsil Şubesi tarafından da “Hissei Şaiya” adlı bir piyesin sergileneceği aktarılmıştır. Halkevi’nin düzenleyeceği diğer konferansın ise 15 Aralık Pazar günü saat 14.30’da olacağı bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Fikri Servet Tör tarafından “Hayvanlarda Zekâ” başlığı ile verileceği açıklanmıştır. Haberin sonunda konferanstan sonra Temsil Şubesi tarafından “Hissei Şaiya” adlı bir piyesin sergileneceği ifade edilmiştir (C.G., 11.12.1940, s. 2).

28 Mart 1947 tarihli gazetenin *Ord. Prof. Dr. Ali Fuat Başgil’in Konferansı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi’nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın 28 Mart Cumartesi günü saat 18.15’te olacağı ifade edilirken konferansın Ord. Prof. Dr. Ali Fuat Başgil tarafından “İnsan Hakları ve Korunması Çareleri” alt başlığı ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 28.03.1947, s. 2).

7 Ocak 1948 tarihli gazetenin *Prof. Dr. Sadi Irmak’ın Konferansı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi’nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Haber genel anlamda bir duyuru niteliği taşımaktadır. Haberde bu konferansın eski Çalışma Bakanı ve Konya Milletvekili Prof. Dr. Sadi Irmak tarafından “Türkiye’nin Sosyal Meseleleri” başlığı ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 07.01.1948, s. 2).

1.5. Dünyada Yaşanan Çatışmalar Konusunda Halkın Bilgilendirilmesi

Gazete haberleri incelendiğinde Halkevleri tarafından verilen konferans haberlerinin güncel olayları da yansıttığı görülmüştür. Özellikle İkinci Dünya Savaşı'nın başlaması ile farklı bölgelerdeki çatışmaların vatandaşlara anlatıldığı tespit edilmiştir. “Dünyada Yaşanan Çatışmalar Üzerine” başlığı ile verilen haberlerde yapılan konferansların hem halkın bu konuda bilgilendirilmesinin amaçlandığı hem de alınacak önlemlere karşı halkın bilinçlenmesi olarak ifade edilmiştir. Özellikle Türkiye'nin savaşa dahil olma ihtimali hem havadan gelecek tehlikelere karşı alınacak önlemleri hem de savaş durumunda vatandaşın birlik ve beraberliğinin nasıl olması gerektiği konuları ön plana çıkarılmıştır. Öyle ki Halide Edip Adıvar tarafından verilen bir konferansta Birinci Dünya Savaşı'nda Türk Kadınlarının yapmış oldukları fedakarlıklar anlatılmış ve böyle bir durum karşısında tekrar Türk Kadınının aynı ruh ile hareket etmeleri gerektiği ifade edilmiştir (C.G., 06.06.1941, s. 3). Ayrıca savaş teknolojilerinin gelişmesi ile beraber vatandaşlara atom enerjisi ve atom bombası hakkında da bilgilendirmeler yapılmıştır. Dünyada yaşanan çatışmalar konusunda halkın bilgilendirilmesi amacıyla yapılan konferans haberleri aşağıda sıralanmıştır.

6 Temmuz 1940 tarihli gazetenin *Paraşütçülük Hakkında Bir Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından dünyada yaşanan çatışma ortamı sebebi ile askeri alanda bilgilendirme çalışmaları yapılmıştır. Buna bağlı olarak 5 Temmuz'da paraşütçülük hakkında bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Hava Yüzbaşı Talat Biringen tarafından verildiği aktarılmıştır. Ayrıca bu konunun dinleyiciler arasında büyük merak uyandırdığı ve ilgi ile dinlendiği bilgisi verilmiştir (C.G., 06.07.1940, s. 3).

29 Mart 1941 tarihli gazetenin *Konferans* sütununda Şişli Halkevi tarafından düzenlenen bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Habere göre bu konferansın 29 Mart Cumartesi akşamı saat 21.00'da İkinci Dünya Savaşı'nın son durumu ve savaşın etkileri konusunda yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca konferansın Baro Başkanı Mekki Hikmet Gelenbey tarafından “Dünya Ahvalinin Son Vaziyeti” başlığı ile verileceği belirtilmiştir (C.G., 29.03.1941, s. 5).

10 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Konferans* sütununda Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu konferansın 12 Nisan Cumartesi günü saat 15.00'da Şişli Halkevi Başkanı Halid Yaşaroğlu tarafından “Dünya

Ahvalinin Son Durumu” başlığı ile verileceği bilgisi paylaşılmıştır (C.G., 10.04.1941, s. 4)

12 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Konferans* sütununda Kadıköy Halkevi tarafından 12 Nisan Cumartesi günü saat 21.00’da bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın Refik Gorbun tarafından “Millî Birlik” başlığı ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 12.04.1941, s. 6).

6 Haziran 1941 tarihli gazetenin *Türk Kadınının Yurda Karşı Vazifesi* başlıklı haberinde Halide Edip’in Eminönü Halkevi’nde verdiği bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Habere göre Halide Edip verdiği konferansta İkinci Dünya Savaşı’ndan bahsetmiş ve her an ülkemizin de bu savaşa dahil olabileceği anlayışıyla Türk Kadınının yardımseverlik duygusu ile hareket etmesi gerektiğini ifade ettiği belirtilmiştir (C.G., 06.06.1941, s. 3).

28 Nisan 1942 tarihli gazetenin *Rektörün Mühim Bir Konferansı* başlıklı haberinde 27 Nisan akşamı Eminönü Halkevi tarafından verilen bir konferans hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde konferansın İstanbul Üniversite’si Rektörü Cemil Bilsel tarafından “Dünya Yolu” başlığı ile verildiği bildirilmiştir. Ayrıca haberde konferansın içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle dünyada yaşanan çatışmalardan hareketle savaş ve barış kavramlarından bahsedilmiş ve İkinci Dünya Savaşı’nın son durumu değerlendirilmiştir (C.G., 28.04.1942, s. 1).

15 Şubat 1948 tarihli gazetenin *Prof. Salih Murat’ın Konferansı* başlıklı haberinde Bursa Halkevi’nde bir konferans verildiği bildirilmiştir. Haberde konferansın Ord. Prof. Dr. Salih Murat Uzdilek tarafından “Atom Enerjisi ve Bombası” başlığı ile verildiği aktarılırken konferansın ardından konu ile ilgili bir film gösterisinin yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 15.02.1948, s. 3).

1.6. Şehirlerin Kurtuluş Günü Sebebiyle Yapılan Faaliyetler

Halkevlerinin yapmış olduğu tören ve kutlamalara Halkevlerinin tüm şubeleri ile katıldığı görülmüştür. Özellikle Köycülük Şubesi tarafından yapılan geziler hem törenlerin yapılmasını hem de geziler ile vatandaşların kutlama ya da törenlerde daha aktif olmalarını sağlamıştır. Şehirlerin kurtuluş günleri için yapılan törenlerde Köycülük Şubesi aktif katılmıştır. Yapılan törenlere vatandaşlar özellikle köylerden şehirlere çağrıldığı tespit edilmiştir. Yapılan törenlerde ve tören içeriklerinde köylünün şehirlere

çağrılması dönem şartları düşünüldüğünde “Köycülük Meselesi” içerisinde köylünün kalkınmasının hedef alındığı söylenebilir (C.G., 07.01.1934, s. 3).

Halkevleri yapmış olduğu törenler ile sadece yerel ölçekte değil İstanbul Halkevlerinin öncülüğünde kutlamalar düzenleyerek ulusal bir bilinç geliştirmeyi amaçladığı ifade edilebilir. Erzurum, Adana, Gaziantep ve Mersin gibi şehirlerin kurtuluş günü törenleri aynı zamanda İstanbul’daki Halkevlerinde de devam etmiştir. Halkevleri tarafından şehirlerin kurtuluş yıl dönümleri sadece Millî Mücadele dönemi kurtuluşu hakkında değil Birinci Dünya Savaşı sırası ve Balkan Savaşları sırasında işgal edilen yerlerinde anma törenleri şeklinde faaliyet alanına girmiştir. Bu duruma örnek olarak Edirne, Erzincan ve Erzurum’un kurtuluş günleri verilebilir (C.G., 14.02.1933, s. 2). Şehirlerin kurtuluş günü kutlama ve anma törenleri hakkında tespit edilen haberler aşağıda verilmiştir. Ayrıca bu haberlerin gazetede ilan ve duyuru şeklinde yer aldığı görülmüştür.

3 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Adana’nın Kurtuluş Günü* başlıklı haberinde 5 Ocak Adana’nın kurtuluş münasebeti ile Toros Gençler Birliği’nin Adana Halkevi’nde bir tören yapacağı belirtilmiştir (C.G., 03.01.1933, s. 2).

14 Şubat 1933 tarihli gazetenin *Erzincan’ın Kurtuluş Günü* başlıklı haberinde İstanbul’da bulunan Erzincanlılar Erzincan’ın Rus işgalinden kurtuluşunun yıl dönümünde İstanbul Halkevi’nde toplanarak anma merasimi yaptıkları aktarılmıştır (C.G., 14.02.1933, s. 2).

10 Mart 1933 tarihli gazetenin *Erzurum’un Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde Erzurum’un on beşinci kurtuluş yılı münasebeti ile bir program düzenleneceği ifade edilmiştir. Programa göre Gülhane Parkı’nda İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından bir müsamere gösterisinin olacağı bildirilmiştir (C.G., 10.03.1933, s. 2).

23 Aralık 1933 tarihli gazetenin *Gazi Ayıntap’ın 12’nci Yıldönümü* başlıklı haberinde Gaziantep’in kurtuluşunun on ikinci yılı sebebi ile İstanbul’da bulunan Gaziantep’lilerin Beyoğlu Halkevi’nde bir tören düzenlediği belirtilmiştir. Ayrıca haberde bu törende günün anlam ve önemine yönelik konferansların verildiği ve Beyoğlu Halkevi’nin bayraklarla donatıldığı bildirilmiştir (C.G., 23.12.1933, s. 2).

12 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Şühedamız Dün Ziyaret Edildi* başlıklı haberinde Balıkesir Halkevi tarafından Çanakkale Şehitleri anma gezisinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gezide önce Çanakkale Şehitliği’nin dolaşıldığı daha sonra Mehmetçik Abidesi’ne çelenk bırakıldığı vurgulanmıştır (C.G., 12.07.1933, s. 3).

7 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Mersin'in Kurtuluş Günü* başlıklı haberinde Mersin Halkevi tarafından Mersin'in kurtuluş günü münasebetiyle köylerden şehre iki bin kişinin çağrıldığı ve gelen vatandaşlara yönelik konferans verildiği, konser düzenlendiği ve sinema izletildiği bildirilmiştir (C.G., 07.01.1934, s. 3).

6 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Adana'nın Kurtuluşu* başlıklı haberinde önceki gün Adana'nın on dördüncü kurtuluş yıl dönümünün Toroslu Gençler Birliği tarafından İstanbul Halkevi'nde kutlandığı bildirilmiştir. Kutlama törenine Adanalı olup ta Üniversite okumak için İstanbul'da bulunan yüzlerce gencin katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 06.01.1935, s. 1).

28 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Kocatepe'de* başlıklı haberinde Afyon Halkevi tarafından Kocatepe'ye bir gezinin yapıldığı belirtilmiştir. Atlarla yapılan geziye Kocatepe'ye yakın köylerden halkın da katıldığı bildirilirken Kocatepe'de Afyon Halkevi Başkanı tarafından da bir konuşmanın yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 28.08.1935, s. 3).

5 Ekim 1935 tarihli gazetenin *İstanbul'un Kurtuluş Günü ve Beyoğlu Halkevi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından İstanbul'un Kurtuluşunun yıldönümü sebebi ile bir programın düzenleneceği bildirilmiştir. Programa göre İstanbul'un Kurtuluşu hakkında bir konuşmanın olacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında program içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre jimnastik gösterisinin, voleybol ve basketbol müsabakalarının olacağı vurgulanmıştır (C.G., 05.10.1935, s. 8).

13 Nisan 1936 Tarihli gazetenin *Urfa'nın Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde Urfa'nın kurtuluşunun on altıncı yıldönümünün Urfa Halkevi tarafından düzenlenen törenlerle kutlandığı bildirilmiştir. Törende Milletvekillerinin, Yedinci Kolordu Kumandanının katıldığı belirtilirken ve halkın törene yoğun ilgi gösterdiği bildirilmiştir (C.G., 13.04.1936, s. 3).

25 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Edremit'in Kurtuluş Bayramı Kutlandı* başlıklı haberinde Edremit'in kurtuluş yıldönümü sebebi ile bir törenin yapıldığı bildirilmiştir. Bu törende Edremit Halkevi Temsil Şubesi tarafından üç temsilin gösterildiği bu temsillerden birinin Edremitli Mehmed Oğlu Hüseyin Seyid adına gösterildiği vurgulanmıştır (C.G., 25.09.1936, s. 5).

3 Ekim 1936 tarihli gazetenin *İstanbul'un Kurtuluş Bayramı Programı* başlıklı haberde 6 Ekim İstanbul'un kurtuluşunun kutlama programı CHP tarafından hazırlandığı ve ilgililere gönderildiği aktarılmıştır. Kutlama programında Halkevlerinin de müsamerelerle katılacağı belirtilmiştir (C.G., 03.10.1936, s. 2).

28 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Ankara'nın Bayramı* başlıklı haberinde Atatürk'ün Ankara'ya gelişinin on yedinci yıldönümünün törenlerle kutlandığı bildirilmiştir. Törende Ankara Halkevi bünyesinde koşucuların Ulus Meydanı ve Atatürk Anıtı'na koştuğu ifade edilirken törenlerin gece gündüz devam edeceği belirtilmiştir (C.G., 28.12.1936, s. 1).

11 Şubat 1937 tarihli gazetede *Maraş'ın Kurtuluşu* başlıklı haberde Maraş'ın kurtuluşunun on yedinci yıldönümü sebebi ile tören yapılacağı bildirilmiştir. Törende İstanbul'da yaşayan Maraşlıların töreni Eminönü Halkevi'nde gerçekleştirecekleri belirtilmiştir. Ayrıca törende şair Necip Fazıl Kısakürek'in de bir hitabette bulunacağı vurgulanmıştır (C.G., 11.02.1937, s. 3).

6 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde İstanbul'un Kurtuluş Bayramı münasebeti ile bir kutlama programının hazırlandığı ifade edilmiştir. Bu programa göre Şehremini, Kadıköy ve Beyoğlu Halkevleri tarafından etkinliklerin ortak olarak yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 06.10.1937, s. 2).

09 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Kömür Bayramı* başlıklı haberinde Zonguldak'ta Uzun Mehmed tarafından kömürün Türkiye'de keşfinin yıl dönümünün bir törenle kutlandığı belirtilirken bu törenin bir bayram havası içinde yapıldığı vurgulanmıştır. Yapılan törene Zonguldak Belediye'si ve Zonguldak CHP mensuplarının katıldıkları ifade edilirken törenin şehrin Cumhuriyet Meydanı'nda yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 09.11.1937, s. 5).

14 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Erzincan'ın Kurtuluşu'nun Yıldönümü* başlıklı haberinde Erzincan Halkevi tarafından Erzincan'ın kurtuluş gününde yapılan etkinlikler hakkında bilgiler verilmiştir. Bu etkinliklerde köylü vatandaşlara çay ziyafetinin verildiği belirtilirken akşamda fener alaylarının düzenlendiği aktarılmıştır (C.G., 14.02.1939, s. 2).

28 Ağustos 1939 tarihli gazetenin *Afyon'un Kurtuluş'u* başlıklı haberinde Afyon'un kurutuluş günü etkinliğinin yapıldığı aktarılmıştır. Bu etkinliğin bir gezi ile yapıldığı aktarılmıştır. Haberin devamında etkinlik hakkında açıklamalar yapılmıştır. Buna göre Afyon Halkevi tarafından yapılan etkinliğe geleneksel olarak yapılan Kocatepe gezisi ile başlandığı ifade edilmiştir. Kocatepe gezisinde Afyon Halkevi Başkanı tarafından bir konuşmanın yapıldığı ifade edilirken bir subay tarafından da savaş ile ilgili bilgilerin verildiği bildirilmiştir. Haberin sonunda etkinliğin bitişindeki faaliyet olan Karacaören Köyü'nde bir kır ziyafetinin verildiği belirtilmiştir (C.G., 28.08.1939, s. 3).

7 Ekim 1939 tarihli gazetenin *Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde İstanbul'un işgalden kurtulmasının yıl dönümünün çeşitli etkinlikler ile kutlandığı bilgisi verilmiştir.

Bu etkinliklere Beyoğlu, Eminönü, Şişli ve Şehremini Halkevlerinde hazırladıkları programlar gösterilmiştir. Programa göre bir konferans verilmiş ve konserler düzenlenmiştir (C.G., 07.10.1939, s. 5).

1.7. CHF Kongre ve Toplantıları'nın Halkevlerinde Yapılması

Halkevleri dönemin kültür kurumları olarak faaliyet göstermişlerdir. Bu önemli kültür kurumları aynı zamanda CHF'ye bağlı olarak kurulduğu için partinin göndermiş olduğu direktifler ve talimatlar ile hareket etmiştir (C.H.F Halkevleri Talimatnamesi:7). Buna bağlı olarak Halkevleri aynı zamanda ülke genelinde CHF'nin toplantıları için birer toplantı merkezi konumunda olmuştur. Aynı zamanda parti kongrelerinin olduğu dönemlerde ise CHF'nin göndermiş olduğu talimatlar ile ülke genelindeki tüm Halkevleri CHF bayrakları ile donatıldığı belirtilmiştir (C.G., 06.05.1935, s. 2). Halkevlerinin CHF ile ilgili olan ülke gündemine yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir.

3 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Parti Kongresine Hazırlık* başlıklı haberinde CHF'nin dördüncü kongre hazırlıkları için çalışmaların başlatıldığı aktarılmıştır. Buna ek olarak 9 Mayıs'tan itibaren parti binaları ile Halkevlerinin parti bayrakları ile donatılacağı belirtilmiştir. Bu haberden hareketle Halkevlerinin sadece kültürel faaliyet olarak değil aynı zamanda CHF bünyesinde kurulduğu için yerel seçim ya da parti kongresi gibi siyasi faaliyetlerde aktif rol aldığı tespit edilmiştir (C.G., 03.05.1935, s. 6).

6 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Parti Kongresi* başlıklı haberinde CHF'nin dördüncü büyük kongresi sebebi ile 9 Mayıs'ın bayram günü olacağı ve partinin il, ilçe, köy ve belde binaları ile İstanbul ve Beyoğlu Halkevleri binalarının gündüzleri Türk Bayrağı ve parti bayrakları ile geceleri ise ışıklarla donatılacağı aktarılmıştır. Haberin devamında akşam 21.00'da Halkevlerinde bir balo verileceği ifade edilmiştir. Ayrıca İstanbul Halkevi tarafından da şehir tiyatrosunda konser düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 06.05.1935, s. 2).

13 Mayıs 1935 tarihli Cumhuriyet Gazetesi'nin *Parti Kurumlarının Çalışmaları ve Çalıştırılmaları* başlıklı haberinde Yunus Nadi, CHP dördüncü kurultayından sonra bir değerlendirmede bulunarak tüm ülkede parti teşkilatlarının çok önemli vazifeler yaptığını bildirmiştir. Ayrıca partinin en önemli çalışmaları arasında gösterdiği Halkevlerini de örnek vererek parti ve siyasi düşünce anlayışı göstermeden faaliyetlerini önemle açıklamıştır. Haberin devamında Halkevlerinin ulusal bir yükseliş evleri olduğunu

vurgulamış kadınların da çalışma hayatına girecekleri zaman zarfında Halkevlerinin rolüne dikkat çekmiştir (Yunus Nadi, 13.05.1935, s. 1).

15 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Recep Peker'in Millete Verdiği Müjde* başlıklı haberinde parti kurultayında Recep Peker'in halk terbiyesi ve gençlik üzerine önemli açıklamalar yaptığı vurgulanmıştır. Haberin devamında Recep Peker'in konuşmasına yer verilmiştir. Recep Peker özellikle okul hayatından sonra yetişkin olan vatandaşların eğitilmesinde Atatürk'ün kurduğu önemli kurumlardan Halkevlerinin rolünü belirtmiştir. Halkevlerinin önemini belirtirken Almanya örneğinden hareketle Almanya'da gençliğe gelecek olarak bakıldığı için çok önem verildiği bunun için Hitlerci gençlik teşkilatını anlatmış ve bu teşkilatın Almanya'da Hitler'in gençliği partilerin elinden aldığını vurgulayarak Halkevlerinin de gençlik üzerindeki etkisine değinmiştir (C.G., 15.05.1935, s. 3).

23 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Ankara Halkevinde Dün Büyük Merasim Yapıldı* başlıklı haberinde Ankara'da CHP'ye katılan 261 vatandaşın eski partililere tanıtılması töreninin Ankara Halkevi'nde yapıldığı bildirilmiştir. Ayrıca törende CHP Umumi Kâtibi Recep Peker'in de bir konuşması olduğu vurgulanırken konuşmada liberal devlet tipindeki yönetim sorunlarından bahsedilmiş ve CHP'nin devlet ve vatandaş dengesindeki önemi vurgulanmıştır (C.G., 23.04.1936, s. 5).

5 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Kurultay Delegeleri Şerefine Çay* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir çay ziyafetinin verildiği bildirilmiştir. Bu çay ziyafetinin parti kurultayına katılacak delegeler için yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca çay ziyafetinde “Halkevleri Nasıl Çalışır?” adlı bir de film izletildiğine yer verilmiştir (C.G., 05.06.1939, s. 1).

1.8. Tutum, Yatırım ve Türk Malları Haftası Kutlamaları

Gazi Mustafa Kemal Atatürk Türkiye'de Millî Mücadele sonrasında yaptığı inkılâplar ile sadece siyasi bağımsızlığı değil aynı zamanda ekonomik bağımsızlığı da amaçlamıştır. Özellikle millî bir ekonomi programının oluşturulması için vatandaşlar arasında yerli ekonomi ürünlerinin yaygınlaştırılması hedeflenmiştir. Bu amaçla Halkevleri “Millî Ekonomi” hamlesi konusunda da adım atmıştır. Buna bağlı olarak Tutum, Yatırım ve Yerli Malları Haftası çeşitli etkinlikler ile kutlama programına alınmıştır. Özellikle vatandaşlar tarafından bu konunun kavranması amacıyla

konferanslar düzenlenmiş, yarışmalar yapılmış ve çeşitli etkinlikler ile yerli mallarının kullanımı özendirilmeye çalışılmıştır. Yapılan faaliyetlerin gazeteye yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir (C.G., 13.12.1934, s. 1).

27 Kasım 1933 tarihli gazetenin *Yozgat'ta Tasarruf Haftası* başlıklı haberinde Yozgat Halkevi tarafından tasarruf haftası sebebi ile bir programın hazırlandığı bildirilmiştir. Bu programa göre önce bir serginin yapılıp daha sonra da bir konferansın verileceği vurgulanmıştır (C.G., 27.11.1933, s. 3).

24 Aralık 1933 tarihli gazetenin *Zonguldak'ta Yerli Mallar ve Tasarruf Haftası Çok Güzel Geçti* başlıklı haberinde Zonguldak'ta yerli malları ve tasarruf haftasının çok etkili geçtiği bildirilmiştir. Günün anlam ve önemine yönelik Zonguldak Halkevi'nde verilen törenlerde bir de sergi düzenlendiği aktarılmıştır. Ayrıca sergide Zonguldak Halkevi tarafından Amasra'da sepetçilik, şapkacılık ve mobilyacılık alanlarında ürünlerin sergilendiği vurgulanmıştır (C.G., 24.12.1933, s. 5).

13 Aralık 1934 tarihli gazetenin *İsmet İnönü Dün Artırma ve Yerli Mallar Yedigününü Açtı* başlıklı haberinde yerli mallarının milletçe tanınması ve sevdirmesi amacıyla yapılan ekonomi ve artırma günlerinin Ankara Halkevi'nde törenle açıldığı belirtilmiştir. Törene Başbakan İsmet İnönü'nün konuşması ile başladığı ifade edilirken haberin devamında ise Meclis Başkanı Kâzım Özalp'in radyodaki konuşmasında beş yıllık planı iki buçuk yılda bitirecekleri ifade edilmiştir. Halkevlerinin halkın terbiye edildiği birer kültür kurumlarının yanında ülke genelindeki ekonomik faaliyetlerdeki toplantılara ev sahipliği yapması aynı zamanda ekonomik politikalarda faaliyet gösterdiğini kanıtlamaktadır (C.G., 13.12.1934, s. 1).

9 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Yerli Mallar Müsabakasında Kazananlar* başlıklı haberinde bir sene önce yapılan yerli mallar müsabakasında kazananların belli olduğu ve kazananlara İstanbul ve Beyoğlu Halkevi tarafından ödüllerin verileceği aktarılmıştır (C.G., 09.04.1936, s. 5).

8 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Yerli Malı ve Tasarruf Haftası* başlıklı haberinde yerli malı ve tasarruf haftası kutlamalarının Başbakan İsmet İnönü'nün konuşması ile İstanbul Halkevi'nde başlanacağı ifade edilmiştir. Ayrıca kutlamalara Temsil Şubesi tarafından hazırlanan “Haftamızı Oynuyoruz” ve “Yeni Ağustos Böcekleri” adlı iki piyesle devam edileceği aktarılmıştır (C.G., 08.12.1936, s. 3).

13 Aralık 1940 tarihli gazetenin *İktisat Haftası'nı Açarken* başlıklı haberinde on birinci “Tasarruf ve Yerli Malı Haftası” kutlamalarının açılışı hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle bu açılışın Başbakan Refik Saydam tarafından bir konuşma ile

başladığı ifade edilirken bu açılışın etkinliklerinin Ankara Halkevi tarafından organize edildiği vurgulanmıştır (C.G., 13.12.1940, s. 1)

20 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Yozgat'ta Yerli Mallar ve Tasarruf Haftası* başlıklı haberinde Yerli Mallar ve Tasarruf Haftası'nın Yozgat Halkevi tarafından yapılan etkinlikler ile kutlandığı bilgisine yer verilmiştir. Haberde Yozgat Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği ifade edilirken bu konferansta konuşmacının Vali Saib Okay'ın olduğu bildirilmiştir. Ayrıca Yozgat Halkevi tarafından okullarda “Yerli Malı ve Tasarruf” adlı konferansların düzenlendiği de aktarılmıştır (C.G., 20.12.1940, s. 5).

1.9. Öğrencilere Yapılan Yardımlar

Gazeteye yansıyan öğrencilere yardım haberleri genel anlamda okul düzeylerinin verilmesi ile açıklanmıştır. Özellikle haberlerde ilkokul, ortaokul, lise ve üniversite düzeylerinde yapılan yardımlardan farklı olarak bahsedilmiştir. Halkevleri tarafından öğrencilerin öncelikle sağlıklı bir beslenme programı olması için sıcak yemek anlayışının geliştirilmeye ve yaygınlaştırılmaya çalışıldığı vurgulanmıştır. İlkokul düzeyinde yapılan yardımların daha çok ayakkabı, kıyafet gibi giyinme ihtiyacını karşılamaya yönelik olduğu, ortaokul ve lise öğrencilerinde ise beslenme ve giyinmenin yanında derslere telafi için açılan kursların da yardım olarak değerlendirildiği görülmüştür (C.G., 21.06.1936, s. 3). Üniversite öğrencilerine yapılan yardımların ise öğrencilerin barınma ve beslenme ihtiyaçlarına yönelik yapıldığı aktarılırken bu yardımların sadece Halkevi tarafından değil bulundukları bölgenin belediye ya da valilikleri tarafından iş birliği ile yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 01.03.1933, s. 2). Öğrencilere yapılan yardım haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Zonguldak'ta Fakir Çocuklara Yardım* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından ilkokul çocuklarına yönelik göğüslük ve ayakkabı yardımında bulunacakları belirtilmiştir. Ayrıca fakir çocuklara öğle yemeği dağıtılmasının kararlaştırıldığı bildirilmiştir (C.G., 04.01.1933, s. 5).

12 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Bravo Halkevine* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi İçtimai Yardım Şubesi'nin ortaokul ve lise öğrenimi gören öğrencilerden yardıma muhtaç olanlara iase yardımı yapacağı bilgisi verilmiştir. Haberde bu yardım için İstanbul Halkevi özel bir lokantanın açılmasını istemiş fakat bu durum olmayınca lokantaların

kendi aralarında anlaştıkları ifade edilmiştir. Buna göre öğrencilere karne verilmesini ve bu öğrencilerin ihtiyaçlarının karşılanması için çalışılacağı bildirilmiştir (C.G., 12.01.1933, s. 2).

14 Mart 1933 tarihli gazetenin *250 Talebeye Yemek Veriliyor* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından özellikle İstanbul'da yüksek öğrenim gören ve fakir olan öğrencilere yemek ihtiyaçları için yardım yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında ilerleyen zamanlarda İstanbul Halkevi bünyesinde bir aşevi bir de poliklinik açılacağı da ifade edilmiştir (C.G., 14.03.1933, s. 6).

22 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Kars Halkevi 150 Çocuğu Giydirdi* başlıklı haberinde Kars Halkevi tarafından fakir yüz elli öğrencinin kıyafet ihtiyacının giderildiği bilgisi verilmiştir. Haberin devamında kıyafetlerin kumaşlarının ve öğrencilere dağıtılan kunduruların tüccarlar tarafından karşılandığı ifade edilmiş olup kıyafet dikiminde ise gönüllü bayanların yardımda bulundukları vurgulanmıştır (C.G., 22.05.1933, s. 4).

24 Mart 1934 tarihli gazetenin *İzmir'de Fakir Talebeye Yardım* başlıklı haberinde İzmir Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından İzmir'deki ortaokul öğrencilerine üç yüz ayakkabı yardımı yapıldığı ifade edilirken bu yardımların devam edeceği belirtilmiştir (C.G., 24.03.1934, s. 3).

20 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Mardin Halkevi ve Himayeietfal'in Yardımları* başlıklı haberinde Mardin Himayeietfal'in İstanbul Halkevi ile dört ay öncesinde birleştiği ve faaliyetlerini İstanbul Halkevi bünyesinde devam edecekleri belirtilmiştir. Yaptıkları faaliyetlere iki yüz yirmi altı fakir ve öksüz çocuğa üç defa elbise, ayakkabı, çorap ve şapka yardımının yapılması, elli öğrenciye sıcak yemek yardımının yapılması, kırk fakir çocuğa sağlık hizmetinin verilmesi gösterilmiştir (C.G., 20.04.1934, s. 9).

9 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Giresun Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Giresun Halkevi İctimai Yardım Şubesi başkanı Cemal Azmi Bey'in ve Himayeietfal Cemiyeti'nin de yardımları ile altmış beş fakir öğrenciye elbise ve ayakkabı yaptırarak bu öğrencilerin 23 Nisan Çocuk Bayramı'na hazırlandığı belirtilmiştir (C.G., 09.05.1934, s. 6).

23 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *İnebolu Halkevinin Kıymetli Yardımları* başlıklı haberinde İnebolu Halkevi tarafından düzenlenen konser ve temsillerden gelen paralar ile elli fakir öğrencinin giydirildiği, kitap yardımının yapıldığı ve hasta olanların tedavi edilmesi için çalışıldığı vurgulanmıştır (C.G., 23.05.1934, s. 3).

24 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Adana'da Yoksul Talebeyi Doyuran Hayırlı Bir Kurum* başlıklı haberinde başta Adana Halkevi olmak üzere Maarif Cemiyeti ve

Himayietfal Cemiyeti'nin yardımları ile “Bakımevi” adlı bir kurum oluşturulduğu ve bu kurumun ilk ve ortaokul öğrencilerine yardım yaptığı bildirilmiştir. Ayrıca haberde bu kurumun açıldığı tarihten itibaren yedi yüz on yedi yoksul öğrenciye sıcak yemek yardımının yapılmış olduğu, otuz altı kimsesiz öğrenciye de barınacak yerlerin ayarlandığı vurgulanmıştır (C.G., 24.12.1934, s. 5).

30 Ocak 1935 tarihli gazetenin *İnebolu'da Himaye edilen Yavrular* başlıklı haberinde İnebolu Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından ilkokul öğrencilerinden yetmiş beş çocuğa sıcak yemek verilmesi için çalışıldığı ayrıca bu çocukların kıyafet ihtiyaçlarının da giderildiği belirtilmiştir (C.G., 30.01.1935, s. 4).

22 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberde İstanbul Halkevi İçtimai Yardım Şubesi'nin Şişli Halk Fırkası binasında yüz altmış ilkokul öğrencisine ayakkabı ve elbise dağıtılacağı bildirilmiştir (C.G., 22.04.1935, s. 2).

23 Mart 1936 tarihli gazetenin *Samsun Halkevinin Çok Hayırlı Bir İşi* başlıklı haberinde Samsun Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından Kurban Bayramı sebebi ile kurban kesenlerden et yardımı alınarak fakir öğrencilere yemek programı yaptığı açıklanmıştır. Yapılan programda bayramın birinci günü otuz beş, ikinci günü elli fakir öğrenciye yemek dağıtıldığı belirtilmiştir (C.G., 23.03.1936, s. 8).

11 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *İnebolu'da Sevindirilen Yavrular* başlıklı haberinde İnebolu Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından seksen fakir çocuğa kıyafet, kasket ve kundura yardımının yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca bu çocuklara daha önceden başlatılan her gün sıcak yemek verme işinin devam ettiği de vurgulanmıştır (C.G., 11.05.1936, s. 5).

21 Haziran 1936 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Güzel Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde İzmir Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından şehirdeki ilkokul ve ortaokul öğrencilerinin tatillerini verimli kullanabilmeleri için çalışma başlatıldığı duyurulmuştur. Buna göre tatildeki öğrencilere şehrin muhtelif yerlerinde başta spor olmak üzere konferans programları düzenleme, millî hikayelerin anlatılması ve muhasebe gibi derslere yönelik kursların açılmasının planlandığı aktarılmıştır (C.G., 21.06.1936, s. 3).

10 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Yoksul Talebeye Yardım Yapılacak* başlıklı haberde İstanbul CHP teşkilatı başkanlığında Vali, Belediye Başkanı ve İstanbul'daki Halkevleri Başkanları'nın katılımı ile yoksul olan öğrencilere yardım yapılacağı belirtilmiştir. (C.G., 10.01.1937, s. 2).

25 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Mardin'de Yardım Gören Yavrular* başlıklı haberinde Mardin Halkevi tarafından ilkokul öğrencilerine yönelik sıcak yemek verildiği

bildirilmiştir. Ayrıca verilen bu yemeklerin okul zamanı dışında da verileceği açıklanmıştır (C.G., 25.09.1937, s. 2).

25 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Fakir Çocuklara Yardım Meselesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından bir toplantının yapıldığı bildirilmiştir. Bu toplantıda fakir öğrencilerin her türlü ihtiyaçlarının giderilmesi için sosyal yardım konularının genişletilmesi gerekliliği kararının alındığı açıklanmıştır (C.G., 25.02.1938, s. 2).

27 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Gümüşhane’de Sevindirilen Yavrular* başlıklı haberinde Gümüşhane Halkevi İctimai Yardım Şubesi’nin faaliyetleri bildirilmiştir. Haberin devamında bu faaliyetlerden özellikle yardıma ihtiyacı olan öğrencilerin ihtiyaçlarının giderilmesi açıklanmıştır. Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından altmış öğrenciye kıyafet ve ayakkabı yardımı yapıldığı ifade edilirken ayrıca köy okullarındaki öğrencilere de kıyafet yardımının yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 27.02.1938, s. 6).

10 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Bursa’da Muhtaç Talebeler ve Yardım* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından öğrencilerin beslenmelerine yönelik yapılan faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle Halkevi tarafından Kız Muallim Mektebi’nden altmış, ortaokullarda ise yüz öğrenciye sıcak yemek verildiği ifade edilmiştir. Ayrıca bu yemek yardımlarının ilkokullarda devam ettiği belirtilirken ilkokul öğrencilerinden beş yüz öğrenciye bu sıcak yemek yardımının devam ettiği vurgulanmıştır (C.G., 10.01.1939, s. 5).

31 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Şişli Halkevi’nde Hayırlı Bir Teşebbüs* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından yapılan yardım faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle Şişli ve Nişantaşı bölgelerindeki okullara giden öğrencilerden dört yüz elli öğrenciye sıcak yemek yardımında bulunan Yardım Birliği’ne yardımcı olmak amacıyla vatandaşlardan kurban etlerini toplama kampanyası yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca vatandaştan toplanan etlerin kavurma yapılarak öğrencilerin gıda ihtiyaçlarında kullanılacağı bildirilirken kurban derilerinin de hava kurumuna verileceği açıklanmıştır (C.G., 31.01.1939, s. 9).

1.10. Kadınlara Toplumsal ve Ekonomik Alanda Yapılan Yardımlar

İctimai yardım şubesi tarafından yapılan yardımların toplumda pozitif ayrımcılığa olanak sağladığı gazeteye yansıyan haberlerde dikkat çekilmiştir. Özellikle toplumsal

yaşamda ikinci plana atılan kadınların daha eşit bir statüye çıkarılması için faaliyetler yapıldığı görülmüştür. Yapılan faaliyetlerde özellikle kadınların iş hayatına katılması hedeflenmiştir. Bunun için el işi olarak nitelendirilen ürünler kadınlar tarafından Halkevi salonlarında sergiye çıkarılarak satılması teşvik edilmiştir (C.G., 16.06.1935, s. 2). Ayrıca bu kadınların toplumda kimsesiz, boşanmış veya cezaevinde mahkûm olması toplumdaki kadınlar arası dahi dezavantajlı gruplara göre faaliyet yapıldığı bildirilmiştir. Yapılan faaliyetlerde Halkevi'nin Kadın Esirgeme Kurumu ve Kadın Cezaevi Müdürlükleri ile iş birliği içinde oldukları görülmüştür (C.G., 22.07.1943, s. 2). Kadınlar tarafından yapılan el işlerinin Halkevi salonlarında mutlaka bir sergide sunulması sağlandığı ifade edilirken bu sergilerde valinin eşinin de yer aldığı ve bu sergilere öncülük ettiği aktarılmıştır (C.G., 21.06.1944, s. 2). Kadınlar için yapılan yardım haberleri aşağıda verilmiştir.

1 Mart 1933 tarihli gazetenin *Edirne'de Bir Hayır Ocağı* başlıklı haberinde Edirne Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından Edirne'deki fakir ve kimsesiz Türk kızları ile dul kadınlara yardım amaçlı fanila, çorap dağıtıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca bölgede bir dokuma atölyesinin açıldığı bildirilmiş ve bu atölyede yirmi kişinin çalıştığı vurgulanmıştır (C.G., 01.03.1933, s. 5).

27 Temmuz 1934 tarihli gazetenin *Sergide Fakir Ailelerin El İşleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından İstanbul'un çeşitli yerlerinde hiçbir geliri olmayan ailelerin yaptıkları el işlerini satabilmeleri için bir yerli malları sergi alanının açıldığı belirtilmiştir (C.G., 27.07.1934, s. 2).

16 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Çok İyi Bir Teşebbüsü* başlıklı haberde İstanbul Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından Cağaloğlu'ndaki merkezinde bir toplantının yapıldığı ve yoksul kadınlara yardım için bir programın hazırlandığı belirtilmiştir. Bu programa göre İctimai Yardım Şubesi yoksul kadınlara ulaşılacağı aktarılmıştır. Haberin devamında bütün masrafları İstanbul Halkevi'nin üstlenip bu kadınlara havlu, dikiş, elbezleri gibi dikiş ve nakış ürünleri yaptıracağı aktarılmıştır. Ayrıca yapılan ürünlerin her salı saat 12.00 ile 14.00 arası İstanbul Halkevi'nin Cağaloğlu'ndaki merkezine getirilerek karşılığında makbuz alınacağı ifade edilmiştir (C.G., 16.06.1935, s. 2).

26 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Halkevinin Hayırlı Bir Kararı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından Yerli Mallar Haftası sebebi ile yardıma ihtiyacı olan ev hanımlarının yaptıkları ürünlerin sergilenmesi için çalışmalar yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 26.06.1935, s. 5).

10 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Aydın'da Kostümlü Bir Balo Verildi* başlıklı haberinde Aydın Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından Vali'nin eşi ve beraberindeki otuz kadının katılımı ile bir balonun düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 10.04.1936, s. 6).

4 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Lüleburgaz'da Açılan Dikiş Sergisi* başlıklı haberinde Lüleburgaz'da Kevser Yüksel adında bir girişimcinin açtığı serginin haberi verilmiştir. Serginin Lüleburgaz Halkevi'nde yapıldığı ve resmi olarak açılış törenine Vali'nin katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 04.08.1937, s. 4).

18 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir serginin açıldığı bildirilmiştir. Bu serginin “elişleri” ile ilgili olduğu vurgulanırken sergi tarihi olarak 17 ve 24 Temmuz aralığı gösterilmiştir (C.G., 18.07.1938, s. 4).

22 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Galatasaray Elişi Sergisi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından düzenlenecek olan bir sergi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu sergiye Eminönü Halkevi ile birlikte Kızılay, Çocuk Esirgeme Kurumu, Kadın Esirgeme Kurumu, Cezaevi ile Kız Sanat Enstitüleri'nin de katılacakları ifade edilmiştir. Bu serginin 1 Ağustos'ta Galatasaray Lisesi'nde açılacağı belirtilirken sergide elişleri olarak adlandırılan ürünlerin sergileneceği vurgulanmıştır. Ayrıca haberde bu elişleri için dört salonun ayrıldığı bilgisine yer verilmiştir. Buna göre ilk salon cezaevine ayrılmış olup bu salonda mahkumların ayakkabı, boya, oyma işleri ve dokuma gibi ürünleri sergileyecekleri ifade edilmiştir. İkinci salonda çiçeklerin sergileneceği belirtilirken üçüncü salon Halkevi'nin vefat eden üyesi İskender Fahrettin Sertelli'ye ayrıldığı ve burada onun eserlerinin sergileneceği bildirilmiştir. Dördüncü salonun ise Kızılay'a tesis edildiği aktarılmıştır (C.G., 22.07.1943, s. 2).

27 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Bakırköy Halkevi'nde Yapılan Tören* başlıklı haberinde daha önce Bakırköy Halkevi tarafından açılan biçki ve dikiş kurslarına devam eden kadınların mezuniyeti hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu kursa on sekiz kadının katıldığı ve hepsinin de mezun olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca mezuniyet töreni sebebi ile kadınların yaptıkları el işleri ve biçki, dikiş, nakış ürünlerinin sergilendiği bildirilmiştir (C.G., 27.07.1943, s. 3).

21 Haziran 1944 tarihli gazetenin *Güzel Bir Sergi Açıldı* başlıklı haberinde Şişli Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından açılan bir sergi hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu serginin Türk kadınlarının sanattaki incelik ve güzelliklerini göstermek amacıyla açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca serginin Vali Dr. Lütfi Kırdar tarafından açıldığı ifade edilirken sergiye Nişantaşı Kız Enstitüsü, Esirgeme Derneği, Sarıyer

Yardımseverler Kurumu, Kızılay ve bazı kadın aydın ile ressamların katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 21.06.1944, s. 2).

1.11. Kimsesiz Çocuklar Yararına Yapılan Yardımlar

Kimsesiz Çocuklar yararına yapılan yardımlar gazetede özellikle 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı ile ilişkilendirilmiştir. Gazetede Çocuk Bayramı olarak atılan başlıklarda yapılan yardımların Çocuk Esirgeme Kurumları ile iş birliği şeklinde yapıldığı ifade edilmiştir. Yardımların yapılmadan önce bir “Çocuk Balosu” düzenlendiği ve burada toplanan paranın ihtiyaçlara göre dağılımının yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 16.04.1939, s. 4). Yardımların okul düzeylerine göre de yapıldığı bildirilmiştir. Ayrıca yardımların sadece Çocuk Esirgeme Kurumu’nda kalan çocuklar değil fakir ailelerin ya da işçi ailelerin çocuklarına da yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 21.04.1936, s. 8). Kimsesiz çocuklar yararına yapılan yardım haberleri aşağıda sıralanmıştır.

31 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Halkevinin Açacağı Aşhaneler* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi heyetinin İstanbul Halkevi Müdürü Hamit Bey’in başkanlığında toplandığı bildirilmiştir. Toplantıda İstanbul Halkevi’nin kimsesizler ve fakir öğrencilere yönelik aşevi açılması kararının verildiği vurgulanmıştır (C.G., 31.05.1933, s. 2).

4 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Bursa’da Bir Hayır Cemiyeti Kuruluyor* başlıklı haberinde Bursa Halkevi’nin önyak olması ile Bursa’da fakir ve kimsesizlere yönelik “Fakir ve Kimsesizlere Yardım Cemiyeti” adı altında bir hayır kuruluşunun oluşturulduğu bildirilmiştir. Bunun için Bursa Halkevi’nin mahallelerden topladığı kırk paranın bundan sonra bu cemiyet için toplanacağı bildirilmiştir (C.G., 04.07.1933, s. 3).

2 Kasım 1933 tarihli gazetenin *Büyük Bayrama Ait İhtisaslar* başlıklı haberinde Cumhuriyet’in onuncu yıldönümü sebebi ile Trabzon’da yardıma muhtaç yetmiş beş çocuğun giydirildiği ve Trabzon Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yürüyüş düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 02.11.1933, s. 6).

11 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası* başlıklı haberinde 23 Nisan’da başlayacak ve bir hafta süreceği belirtilen Çocuk Haftası için İstanbul Halkevi’nde Himayeietfal’in de katıldığı bir toplantı yapıldığı bildirilmiştir. Toplantıda Çocuk Haftası için bir programın yapıldığı ve programa göre İstanbul Halkevi’nde 23 Nisan’a yönelik Gazi’nin konuşmalarının okunacağı, Kadri Raşit Paşa tarafından İstanbul Halkevi konferans salonunda “Çocuk Bakımı ve Sıhhati” konulu bir konferansın verileceği,

Temsil Şubesi tarafından da çocuklara yönelik bir temsilin verileceği ifade edilmiştir (C.G., 11.04.1934, s. 2).

28 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Alay Köşkündeki Müsamere* başlıklı haberinde önceki gün İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından Alay Köşkü'nde çocuklara yönelik bir gecenin yapıldığı belirtilirken faaliyetin sonunda Tahsin Bey tarafından çocuklara yönelik bir konferansın verildiği bildirilmiştir (C.G., 28.04.1934, s. 5).

9 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Sinop'ta Kimsesiz Çocuklar Menfaatine Balo Verildi* başlıklı haberinde Sinop Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından ortaokul ve lise öğrencilerine yönelik bir yardım balosunun düzenlendiği ve bu baloya katılım sayısının çok yüksek olduğu belirtilmiştir (C.G., 09.01.1935, s. 7).

12 Ekim 1935 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Çok Güzel Bir Kararı* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından işçi ve yardıma muhtaç ailelerin çocukları için bir çalışma başlatıldığı bildirilmiştir. Bu çalışmada işçi ailelerinin çocuklarını bırakabilmesi için kreşlerin açılması ile çocukların sağlıklı gıdaya ulaşabilmesi için gıda yardımlarının yapılması gerektiği vurgulanmıştır (C.G., 12.10.1935, s. 3).

20 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Mardin Halkevinin Hayırlı İşleri* başlıklı haberde Mardin Halkevi'nin himayesinde çalışan Çocuk Esirgeme Kurumu'nun yardım şubesinin iki yüz on dört çocuğa elbise yardımı yaptığı bildirilmiştir. Haberde sağlık alanında ise süt çocuklarına ve emzikli annelere yönelik sağlık çalışmaları düzenlediği belirtilmiştir (C.G., 20.01.1936, s. 2).

21 Nisan 1936 tarihli gazetenin *İnebolu'da Himaye Edilen Fakir Yavrular* başlıklı haberinde İnebolu Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından hem öğrencilere hem de fakir ve kimsesiz çocuklara özel bir program oluşturulduğu belirtilmiştir. Buna göre her gün doksan öğrencinin sıcak yemek yediği bildirilirken kimsesiz çocukların da kıyafet ve ayakkabı gibi ihtiyaçlarının karşılandığı ifade edilmiştir (C.G., 21.04.1936, s. 8).

23 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Halkevinin Dünkü Müsameresi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından "Çocuk Bayramı" sebebi ile kimsesiz ya da korunmaya muhtaç fakir çocuklar için bir müsamerenin hazırlandığı bildirilmiştir. Bu müsamereye sekiz yüz ilkokul öğrencisinin katıldığı ve çeşitli eğlencelerin yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 26.04.1936, s. 2).

12 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi İçtimai Yardım Şubesinin faaliyetleri belirtilmiştir. Bu faaliyetler arasında öksüz çocukların kıyafet ihtiyacının karşılandığı, kimsesiz olanlara iş bulunduğu

ve öğrencilere sıcak yemek ihtiyacının karşılanması şeklinde sıralanmıştır (C.G., 12.10.1936, s. 4).

31 Ekim 1936 tarihli gazetenin *200 Çocuk Giydirildi* başlıklı haberinde Cumhuriyet Bayramı sebebi ile Şişli Halkevinin bölgesindeki yardıma muhtaç iki yüz çocuğa ayakkabı, pantolon ve göğüslük dağıttığı bildirilmiştir (C.G., 31.10.1936, s. 2).

7 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Yoksul Çocuklar* başlıklı haberde ilkokulda bulunan çocukların giydirilmesi ve öğle yemeği verilmesi için Eminönü Halkevi İçtimai Yardım Şubesi başkanlığında Çocuk Esirgeme Kurumu ve Kızılay ile ortaklaşa bir programın yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 07.01.1937, s. 7).

15 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Bolu'da Kostümlü Balo* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından bir kostümlü balo gecesinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin Çocuk Esirgeme Kurumu adına yapıldığı vurgulanırken balodan elde edilen gelirin kimsesiz çocuklara gideceği vurgulanmıştır (C.G., 15.02.1938, s. 4).

14 Mart 1939 tarihli gazetenin *Çorum Halkevi'nde Balo* başlıklı haberinde Çorum Halkevi tarafından Çocuk Esirgeme Kurumu adına bir kıyafet balosunun düzenlendiği bildirilmiştir. Özellikle bu baloya yardım balosu olmasından dolayı beş yüz kadar davetlinin katıldığı belirtilirken üç yüz davetlinin millî kıyafetler içinde oldukları ifade edilmiştir (C.G., 14.03.1939, s. 7).

16 Nisan 1939 tarihli gazetenin *Çocuk Balosu* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından düzenlenecek olan ve Çocuk Esirgeme Kurumunun da katılacağı bir balo faaliyeti hakkında bilgiler verilmiştir. Bu balonun “Çocuk Balosu” olacağı ifade edilirken balonun 23 Nisan münasebeti ile yapılacağı vurgulanmıştır. Ayrıca baloda yapılacak etkinlikler hakkında da bilgiler verilmiştir. Buna göre baloda danslar, temsiller, eğlenceler ve gürbüz çocuk müsabakası gibi faaliyetlerin yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 16.04.1939, s. 4).

22 Nisan 1939 tarihli gazetenin *Manisa'da Muhtaç Çocuklara Yardım* başlıklı haberinde Manisa Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir sosyal sorumluluk projesinin yapıldığı bildirilmiştir. Buna göre 23 Nisan Çocuk Bayramı vesilesi ile yoksul çocukların ihtiyaçlarını giderecek bir çay partisinin düzenlendiği ifade edilmiştir. Bu çay partisinde bir de piyango çekildiği ve gelen paraların çocukların ihtiyaçları için harcanacağı açıklanmıştır. Ayrıca haberin sonunda çay partisi için yapılan pasta ve çörek gibi yiyeceklerin bayanlar tarafından evlerinde hazırlanıp getirildiği belirtilmiştir (C.G., 22.04.1939, s. 6).

21 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Şişli Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından Çocuk Bayramı sebebi ile yapılan faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle Şişli ve Nişantaşı bölgelerinde okuyan ilköğrencilerine yönelik dört yüz kişilik sıcak öğle yemeği yardımının yapıldığı bunun yanında bin beş kişi için kıyafet yardımının yapılacağı açıklanmıştır. Haberin devamında bu kıyafet yardımında elbise, manto, göğüslik, çorap ve ayakkabının dağıtılacağı aktarılmıştır. Yapılan bu yardımların çocuk bayramında öğrencilere verileceği bildirilmiştir (C.G., 21.04.1940, s. 4).

22 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Manisa'da Çocuklara Yardım* başlıklı haberinde Manisa Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan bir faaliyet hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu yardımın kimsesiz çocuklara yönelik ve aile katılımlı bir çay toplantısı olduğu aktarılmıştır. Ayrıca toplantıya Vali'nin ve komutanların eşleri ile birlikte katıldıkları vurgulanmıştır (C.G., 22.04.1940, s. 3).

1.12. Yardıma Muhtaç Ailelere Yönelik Yapılan Yardımlar

İçtimai Yardım Şubesi tarafından muhtaç ailelere yapılan yardımlarla ilgili haberler gazetede “Yardım Baloları” başlığı ile yer almıştır. İçtimai Yardım Şubesi'nin yapmış olduğu tüm yardım faaliyetlerinin temeli yine aileye dayandırılmıştır. Ailelere yönelik yapılan haberlerde genellikle temel ihtiyaçların sağlanmasına yönelik olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca aile bireylerinin bir meslek sahibi yapılmak istenmesi de haberlerde sıkça yer almıştır. Bunun için ailelerin ürettiği şapka, el işi, sepet ve çiçek gibi ürünlerin bazı Halkevlerinde satılabileceği ve Halkevi'nin bu satıştan herhangi bir kâr almayacağı belirtilmiştir (C.G., 03.04.1938, s. 7). Toplumda aileyi temel alan Halkevlerinin yardım amaçlı olarak maddi durumdan dolayı evlenemeyen gençlerin evlenmesinde de törenler düzenlediği bildirilmiştir (C.G., 04.08.1938, s. 5). Gazeteye yansıyan haberlerde ailelere yapılan yardımda sadece giyim ve gıda yardımı olmadığı belirtilirken bunun yanında kış aylarında yakacak kömür yardımının olduğu ifade edilmiştir. Halkevleri bu yardımları yaparken bazı haberlerin ilan şeklinde olduğu görülmüş olup bu haberlerde yardım alacak ailelerin belirli şartları taşıması gerekliliği ifade edilmiştir. Örneğin bu şartlardan biri dört ve üzeri çocuk sahibi olmak olarak yer almıştır (C.G., 05.02.1942, s. 3).

17 Şubat 1933 tarihli gazetenin *Reisicumhur Hz. Dün Gece Halkevi Balosunu Şereflelendirdiler* başlıklı haberinde Halkevi İctimai Yardım Şubesi'nin Perapalas'ta bir yardım balosu düzenlediği bilgisine yer verilmiştir. Haberin devamında bu yardım balosunu Gazi Mustafa Kemal [Atatürk]'ün de katıldığı belirtilmiştir (C.G., 17.02.1933, s. 1).

3 Şubat 1933 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Yardımları Genişliyor* başlıklı haberinde Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından 16 Şubat'ta Perapalas'ta bir toplantının yapılacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında bu toplantıda yardım kuruluşlarının artması için çalışmaların yapılacağı bilgisi verilmiştir (C.G., 03.02.1933, s. 2).

13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından Bursa'da bir "Yoksullara Yardım Cemiyeti" oluşturulduğu aktarılmıştır. Haberde bu kurumla amaçlananın dilenciliğin önüne geçmek ve yoksulluların ihtiyacının giderilmesi olarak belirtilmiştir (C.G., 13.06.1934, s. 6).

5 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Bursa'da Yoksullara Yapılan Yardım* başlıklı haberinde Bursa Halkevi İctimai Yardım Şubesi'nin diğer Halkevlerine örnek olacak faaliyetleri anlatılmıştır. Bu faaliyetlere İctimai Yardım Şubesi ile beraber çalışan Bursa Yoksullarına Yardım Cemiyeti'nin Bursa'yı dolaşarak kullanılmayan on dört bin kıyafet topladığı ve bunları belediye aracılığı ile ihtiyaç sahiplerine ulaştırmaya çalıştığı belirtilmiştir. Ayrıca altı yüz öğrenci, okula gitmeyen bin iki yüz fakir çocuk, altı yüz kadın ve erkek muhtaç vatandaşın bu yardımlardan yararlandığı vurgulanmıştır (C.G., 05.01.1935, s. 2).

14 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Bebek Bahçesinde Kır Balosu* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Sosyal Yardım Şubesi'nin yardıma muhtaç vatandaşlar için 15 Ağustos Cumartesi günü Bebek Bahçesi'nde bir kır balosunun düzenleyeceği ve balodan sonra bir de ortaoyunu gösterisinin olacağı bildirilmiştir (C.G., 14.08.1936, s. 8).

15 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinin Faaliyetleri* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetler anlatılmıştır. Bu faaliyetlere beş yüzden fazla çocuğun giydirilmesi, hastaların tedavi edilmesi, fakirlere giyecek ve yakıt yardımının yapılması, işsizlere iş imkanlarının sağlanması gösterilmiştir (C.G., 15.08.1936, s. 9).

3 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Konya Halkevi* başlıklı haberinde Konya Halkevi'nin daha verimli çalışabilmesi için bir toplantı yaptığı bu toplantıya göre Konya

Halkevi bütçesinde düzenleme, bina yenileme ve teçhizat alımı ve dergi çıkarımı gibi konuların görüldüğü aktarılmıştır (C.G., 03.09.1936, s. 5).

8 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinde Güzel İşler* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından kimsesiz, fakir ve hasta olan vatandaşların yardımına gidildiği belirtilmiştir. Ayrıca dispanserlere dört bin iki yüz hastanın gönderildiği bin yüz hastanın ilaç masraflarının karşılandığı, yüz fakire ekmek, kömür, et, fasulye, bulgur, pirinç yardımlarının yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 08.01.1937, s. 2).

18 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevleri Balosu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevleri adına Sosyal Yardım Şubesi tarafından 27 Mart Cumartesi akşamı Tokatlıyan Salonları'nda bir yardım balosunun verileceği bildirilmiştir (C.G., 18.03.1937, s. 4).

18 Mart 1937 tarihli gazetenin *Erzurum Halkevinin Meşkûr Faaliyeti* başlıklı haberde Erzurum Halkevi tarafından bölgede bin kadar yoksul vatandaş tespit edildiği aktarılmış olup haberde bu vatandaşlara her gün ekmek dağıtıldığı bildirilmiştir. Ayrıca hayırseverler tarafından Kurban Bayramı'nda verilen etler kavurma yapılarak yoksul halka dağıtıldığı ifade edilmiştir (C.G., 18.03.1937, s. 7).

21 Mart 1937 tarihli gazetenin *Ankara Halkevinde Balo* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir balonun düzenlendiği bildirilmiştir. Haberin devamında balonun yardım amaçlı yapıldığı için katılımın çok olduğu vurgulanmıştır (C.G., 21.03.1937, s. 3)

20 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Mudurnu Halkevinde Faaliyet* başlıklı haberinde Mudurnu Halkevi tarafından bölgenin yetmiş dokuz muhtarı ile faaliyetler yaptığı bildirilmiştir. Bu faaliyetler İçtimai Yardım Şubesi'nin fakir çocuklara kıyafet yardımının yapılması, Temsil Şubesi'nin köylü için piyesler oynaması ve Musiki Şubesi'nin de yerli ve millî parçalardan oluşan bir konserin verilmesi olarak sıralanmıştır (C.G., 20.04.1937, s. 4).

15 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Güzel Bir Kararı* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından 11 Eylül Bursa'nın kurtuluş gününde gençleri evlenmeye ve ev bark kurmaya teşvik edecek bir program düzenleyeceği ifade edilmiştir. Bu programla birkaç çiftin evlilik masraflarının Bursa Halkevi tarafından karşılanacağı belirtilmiştir (C.G., 15.08.1937, s. 5).

3 Nisan 1938 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Güzel Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından kadınların kendi çalışma ortamlarını oluşturmak amacı ile bir faaliyet yaptığı bildirilmiştir. Bu faaliyete göre şapka, çanta, kemer, eldiven,

sunı çiçek, eteklik ve bluz gibi ev eşyası imal edilerek bunların mağazada satılmasını sağlanacağı vurgulanmıştır. Haberin devamında İzmir Halkevinin bu satış mağazalarından hiçbir şekilde kâr almayacağı vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1938, s. 7).

22 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Güzel Bir Hareketi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından Kırşehir’de meydana gelen deprem için bir yardım kampanyası düzenlendiği bildirilmiştir. Bu kampanyanın Sosyal Yardım Şubesi tarafından düzenleneceği ve maddi olarak yardım çalışmaların başlatıldığı vurgulanmıştır (C.G., 22.04.1938, s. 7).

15 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi’nin Kır Balosu* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir kır balosunun düzenleneceği duyurulmuştur. Bu balonun 16 Temmuz Cumartesi günü Bebek Bahçesi’nde düzenleneceği açıklanmıştır. Haberin sonunda baloya Beşiktaş Halkevinin ulusal saz heyetinin de etkinlik düzenleyeceği aktarılmıştır (C.G., 15.07.1938, s. 2).

4 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *Bursa Halkevi Büyük Bir Düğün Tertip* ediyor başlıklı haberinde Bursa Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir yardımlaşma projesinin hayata geçirileceği aktarılmıştır. Bu projenin amacının Bursa merkez ve civar köylerde evlenmek isteyip te maddi durumlarından ötürü evlenemeyen çiftlere yardımda bulunmak olduğu belirtilmiştir. Haberin devamında yapılacak olan evlilik törenlerinin Bursa’nın kurtuluş bayramı olan 11 Eylül’de gerçekleştirileceği açıklanmıştır (C.G., 04.08.1938, s. 5).

11 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Bursa’da Fakirlere Yardım* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından fakirlere yardım amacıyla bir faaliyetin yapıldığı bildirilmiştir. Bu faaliyete göre Bursa’nın tüm mahallelerinden eski eşyaların toplandığı ve bunların yoksul vatandaşlara dağıtıldığı vurgulanmıştır. Ayrıca yine Bursa Halkevi’nin girişimleri ile Belediye’nin de bu yoksul vatandaşa ekmek ve gıda yardımında bulunduğu açıklanmıştır (C.G., 11.01.1939, s. 7).

13 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Uşak Halkevi’nde Faydalı Çalışmalar* başlıklı haberinde Uşak Halkevi tarafından vatandaşlar arasında birlik ve beraberlik duygusunun artırılması amacıyla balo ve düğün gibi faaliyetlerin sıkça yapıldığı ifade edilirken vatandaşın da bu faaliyetlere yoğun katılım gösterdiği aktarılmıştır (C.G., 13.01.1939, s. 5).

26 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Adana Halkevi’nin Yoksul Vatandaşlara Yardımı* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından yoksul vatandaşlara yönelik yapılan faaliyetler aktarılmıştır. Öncelikle Adana’da kültür hareketlerinin hızlanması amacıyla

şehirde tanınmış aydınların davet edildiği ve bu kişiler tarafından konferanslar verildiği belirtilmiştir. Haberin devamında Halkevi'nin özellikle yoksul vatandaşları için "Muayene Evi" olarak adlandırılan bir merkezin açıldığı ifade edilirken burada haftanın belli günlerinde doktorların vatandaşları muayene ettiği ve ilaçların da Halkevi tarafından karşılandığı açıklanmıştır (C.G., 26.02.1939, s. 7).

24 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi'nin Hayırlı Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi Sosyal Yardım Şubesi'nin planladığı bir faaliyet hakkında bilgi verilmiştir. Bu faaliyetin Halkevi'nin kendi bölgesindeki fakirlerin kışlık ihtiyacının giderilmesinin sağlanması olarak açıklanmıştır. Bunun için öncelikle bir balonun tertip edileceği ve buradan gelen gelirin bu çalışma için harcanacağı aktarılmıştır. Ayrıca balonun 8 Temmuz Cumartesi akşamı yapılacağı bildirilirken baloda bir de Münir Nureddin tarafından bir konserin verileceği de belirtilmiştir (C.G., 24.06.1939, s. 5).

20 Kasım 1939 tarihli gazetenin *Konya Halkevi'nin Fakir Halka Yardımı* başlıklı haberinde Konya Halkevi İctimai Yardım Şubesinin fakir veya kimsesiz olan vatandaşlara yönelik faaliyeti aktarılmıştır. Buna göre İctimai Yardım Şubesi tarafından yardıma ihtiyacı olan vatandaşların sağlık ihtiyaçlarının giderilmesi amaçlanmıştır. Buna göre Konya Halkevi'ne kayıtlı olan doktorların hastaları muayene ettiği belirtilmiş buna ek olarak doktorlar tarafından yazılan ilaçların da yine Konya Halkevi tarafından karşılandığı bildirilmiştir (C.G., 20.11.1939, s. 2).

16 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Sivas Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Sivas Halkevi tarafından sosyal yardımlaşma alanında yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle bu faaliyetlerden fakir ve yardıma muhtaç olan vatandaşlara kış aylarının gelmesi sebebi ile kömür yardımının yapıldığı aktarılmıştır. Ayrıca bu yardımlar için her sene bir komitenin toplanıp mahallelerden ihtiyaç sahiplerinin belirlendiği vurgulanmıştır (C.G., 16.12.1940, s. 2).

26 Ocak 1942 tarihli gazetenin *Yoksullar İçin Bir Yurt Açılacak* başlıklı haberinde Şişli Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından yapılacak yardımların haberi verilmiştir. Özellikle Şişli bölgesinde yarıma muhtaç üç yüz ailenin tespit edildiği ve bu ailelerin bin iki yüz nüfusu oluşturduğu ifade edilerek bu ailelere kömür ve gıda yardımının yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 26.01.1942, s. 1).

26 Ocak 1942 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nin Hayırlı Bir Kararı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Nuruosmaniye Camii'nde bir kimsesizler yurdunun açılacağı haberine yer verilmiştir. Habere göre kimsesizler için açılacak yurdun

elli yataklı olacağı ve şubat ayı içerisinde Halkevlerinin yıl dönümünde açılacağı bildirilmiştir (C.G., 26.01.1942, s. 1).

5 Şubat 1942 tarihli gazetenin *Çok Çocuklu Ailelere Mükafat Veriliyor* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından kendi bölgesinde özellikle Kasımpaşa, Hasköy, Galata, Merkez ve Taksim bölgelerinde ikamet eden ailelere para yardımı yapılacağı bildirilmiştir. Haberde para yardımının yapılacağı ailelerin geçinme zorluğu çeken dört ve üzeri çocuklu ailelere yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 05.02.1942, s. 3).

6 Mayıs 1942 tarihli gazetenin *Şişli Halkevi'nin Fakir Halka Yardımı* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından başlatılan sosyal sorumluluk projesi kapsamında fakir halka yardım edildiği bildirilmiştir. Haberde Şili Halkevi tarafından başlatılan yardım kampanyasının dört aydan beri devam ettiği ifade edilirken mayıs ayı içerisinde de halka fasulye ve sabun yardımının yapılacağı belirtilmiştir (C.G., 06.05.1942, s. 3).

24 Haziran 1942 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Sosyal Yardım Şubesi tarafından bölgedeki fakir halka ücretsiz olarak pirinç dağıtımına başlandığı ve bunun her ay devam edeceği bildirilmiştir. Ayrıca Sosyal Yardım Şubesi tarafından sadece gıda yardımı yapılmadığı dersleri zayıf olan öğrencilere yönelik Edebiyat, Fizik, Matematik ve Yabancı Dil alanlarında kurslar açıldığı ifade edilmiştir. Haberin sonunda Sosyal Yardım Şubesi'nin bir çalışması olarak ta cezaevinden çıkan mahkumlara iş imkanlarının sunulduğu açıklanmıştır (C.G., 24.06.1942, s. 2).

29 Temmuz 1942 tarihli gazetenin *Büyük Kır Balosu* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından muhtaçlara yönelik bir kır balosunun yapılacağı bildirilmiştir. Bu balonun Salacak Kızkulesi Plaj Gazinosu'nda yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca bu baloya ulaşım imkanları olarak İstanbul'a vapur, Kısıklı ve Kadıköy'e tramvay temin edildiği vurgulanmıştır (C.G., 29.07.1942, s. 3).

3 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Buna göre Halkevi Sosyal Yardım Şubesi ile Üsküdar Parti Başkanı ve Belediye Başkanı Lütfi Aksoy tarafından bir yardım programının yapıldığı ifade edilmiştir. Haberde bu programa göre ülke genelinde yaygın olan Tifüs hastalığına karşı yoğun bir mücadele başlatıldığı belirtilmiştir. Bunun için halka sabun dağıtımının arttığı bildirilirken ayrıca halkın gıda ihtiyacı için altı yüz kilogram fasulye ile üç yüz kilogram pirinç dağıtımının yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 03.07.1943, s. 2).

25 Ocak 1944 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi'nin Yardımları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan yardımlar hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde kış mevsimi dolayısıyla bu yardımların yapıldığı ifade edilmiştir. Haberin devamında hangi bölgelerin yardım alanı olduğu belirtilmiştir. Buna göre Hasköy, Kasımpaşa ve Galata yardım alanı olarak sıralanmıştır. Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılacak olan yardımlarda özellikle elbise, pirinç ve sabunun ön planda tutulduğu aktarılmıştır (C.G., 25.01.1944, s. 2).

1.13. Muhtelif Şehirlerde Kutlanan Köy Bayramları

Köy Bayramı haberlerinde yapılan faaliyetlere birden fazla köyün katılım sağladığı bildirilmiştir. Gazete haberinde köy bayramı uygulamasının yapılış amacı köylünün kalkınmasını sağlamak, köy halkının kültür seviyesini arttırmak ve şehirli ile köylü vatandaşların kaynaşmaları olarak açıklanmıştır (C.G., 15.10.1933, s. 3). Köycülük Şubesi tarafından düzenlenen köy bayramlarının amacının yanında içeriği hakkında da bilgi edinilmiştir. Köy bayramlarında genel anlamda birden fazla köyün katılımı ile faaliyet düzenlenirken köyler arasında geleneksel oyunların oynandığı ifade edilmiştir. Ayrıca yarışmaların yapıldığı belirtilmiş olup bu yarışmaların “En Temiz Köy Yarışması” olduğu vurgulanmıştır. Gazetenin köy bayramı haberlerinde yarışmaların yanında köy halkının eğitilmesi ve bilinçlendirilmesi amacıyla da çalışmalar yapıldığı görülmüştür. Özellikle köy öğretmenlerinin köy bayramı faaliyetlerinde mutlaka bulunduğu ve halkın ihtiyaç duyduğu konularda eğitim verdiği ifade edilmiştir. Gazete haberleri aşağıda verilmiştir.

9 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Köy Bayramı* başlıklı haberinde Balıkesir Halkevi tarafından bir Köy Bayramı programının yapıldığı bildirilmiştir. Haberde bu Köy Bayramı'na yirmiden fazla köy halkının katıldığı ve çeşitli oyunların sergilendiği vurgulanmıştır. Yapılan faaliyete millî oyunların oynanması, cirit atıcılığı, koşu yarışlarının olması örneklendirilmiştir (C.G., 09.05.1933, s. 5).

15 Ekim 1933 tarihli gazetenin *Zonguldak'ta Köylü Gecesi* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından ikinci kez köylü gecesinin yapıldığı bildirilmiştir. Geceye yetmiş altı köyden köy öğretmenlerinin de içinde bulunduğu iki yüz on kişinin katıldığı vurgulanmıştır. Haberde düzenlenen bu gecede köy sinemasında bir toplantının yapıldığı

ve bu toplantıda Cumhuriyet ve İnkılâplara, sağlık ve köy ekonomisine kadar halkı ilgilendiren faaliyetler üzerinde konuşulduğu aktarılmıştır (C.G., 15.10.1933, s 3).

13 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Bursa'da Bir Köy Bayramı* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından bir sene önce başlatıldığı belirtilen köy yarışmalarında dereceye giren İhsaniye Köyü ile Armut Köye ödülllerinin verilmesi amacıyla bir merasim yapıldığı belirtilirken bu merasimin bir köy bayramı şeklinde olduğu vurgulanmıştır (C.G., 13.11.1934, s. 5).

3 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Köy Bayramı* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Köycülük Şubesi tarafından köyler arasında düzenlenen temizlik yarışmasının sonuçları için bir şenlik yapıldığı bildirilmiştir. Bu şenliğe Bursa civar köylerinden yaklaşık bin köylünün katıldığı ve Armut Köyü'nün birinci seçildiği vurgulanmıştır. Şenliğe Vali Fazlı Güleç ve Halkevi Reisi Doktor İsmail'in de katıldığı belirtilmiştir. Şenlikte güreş, halat çekme, yumurta koşusu yapıldığı ve şenliğin sonunda bir de piyesi gösterisinin olduğu ifade edilmiştir (C.G., 03.06.1935, s. 5).

12 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Balıkesir'de Güzel Bir Köy Bayramı Yapıldı* başlıklı haberinde Balıkesir Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köy bayramının yapıldığı bildirilmiştir. Haberde Köy Bayram'ının Balıkesir'e sekiz km mesafede Tepecik Köyü'nde yapıldığı ve otuz iki köyün katıldığı belirtilmiştir. Ayrıca bayramda zeybek, değnek, cirit oyunları ile koşu yarışmaları ve güreşlerin yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 12.06.1935, s. 7).

2 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Gerede Halkevinin Çalışmaları* başlıklı haberinde Gerede Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köycülük bayramının yapıldığı bildirilmiştir. Bayramın Kadılar Köyü'nde yapıldığı ve çeşitli etkinlikler ile kutlandığı vurgulanmıştır (C.G., 02.12.1935, s. 2).

5 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Alaşehir Halkevinin Düzenlediği Güzel Bir Eğlence* başlıklı haberinde Alaşehir Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bayramın ikinci günü şehirli vatandaşlarla köylü vatandaşların kaynaşması için bir eğlencenin düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca bu eğlenceye katılımın yoğun olduğu vurgulanırken eğlencede konserlerin ve temsillerin yapıldığı da ifade edilmiştir (C.G., 05.01.1936, s. 2).

27 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Yürük Ali Köyü Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi tarafından Yürük Ali Köyü'nde bir köy bayramının yapıldığı bildirilmiştir. Bu bayrama Bursa'dan da katılımın olduğu ve on bine yakın köylünün çeşitli eğlencelerle bu köy bayramını kutladıkları ifade edilmiştir (C.G., 27.05.1936, s. 7).

31 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Köy Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köy bayramı şenliğinin yapıldığı belirtilmiştir. Köy Bayramı'na on binden fazla köylü vatandaşın katıldığı bildirilirken şenlikte eğlenceler, oyunlar ve güreş gibi etkinliklerin yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 31.05.1937, s. 2).

28 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Mudanya'da Yapılan Köy Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi Köycülük Şubesi tarafından Mudanya ve Bursa çevre köylerinin de katılımı ile bir köy bayramının yapıldığı ifade edilmiştir. Bu köy bayramının Yürük Ali İstasyonu'nda yapıldığı ve köy bayramına on bin vatandaşın katıldığı bildirilirken köy bayramı eğlencesinde çeşitli oyunların ve güreş müsabakalarının yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 28.05.1938, s. 4).

24 Mayıs 1939 tarihli gazetenin *Köy Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi tarafından bir "Köy Bayramı" etkinliğinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu etkinliğin Yürük Ali İstasyon Meydanı'nda yapıldığı ifade edilmiştir. Etkinliğe hem Mudanya hem de Bursa olmak üzere kırk iki köyden on beş bin katılımcının katıldığı vurgulanmıştır. Haberin devamında bu etkinliğin amacının köylünün bir araya toplanarak içtimai alanda birlik ve beraberliğin sağlanması olduğu belirtilmiştir. Ayrıca etkinlikte at yarışlarının, çeşitli spor müsabakalarının ve güreşlerin yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 24.05.1939, s. 4).

30 Mayıs 1940 tarihli gazetenin *Mudanya'da Köy Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi tarafından her sene düzenlenen köy bayramının yine yapıldığı ifade edilmiştir. Bu bayramın Yörük Ali İstasyonu'nda yapıldığı belirtilirken bayrama beş bin kişinin katıldığı aktarılmıştır. Yapılan köy bayramında güreş, jimnastik ile millî oyunlardan oluşan müsabakaların yapıldığı ve köylülere nüfus ve çocuk hakkında bilgiler verildiği belirtilmiştir (C.G., 30.05.1940, s. 4).

2 Haziran 1941 tarihli gazetenin *Mudanya'da Köy Bayramı* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi tarafından Yürük Ali İstasyonu'nda bir köy bayramının yapıldığı bildirilmiştir. Haberde köy bayramının bir panayır havası içinde geçtiği ve çeşitli köylerden bu bayrama yoğun bir katılımın olduğu vurgulanmıştır (C.G., 02.06.1941, s. 5).

1.14. Muhtelif Şehirlerde Kutlanan Toprak Bayramları

Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan faaliyetlerin gazeteye yansıyan diğer bir kategorinin ise Toprak Bayramı olduğu görülmüştür. Toprak Bayramı olarak isimlendirilen faaliyetin köylerde bir ziraat çalışması olduğu ifade edilmiştir. Bu durum gazetede haber başlıklarında görülmektedir. Toprak Bayramı olarak ifade edilen faaliyet Uşak'ta Pancar Bayramı, Manisa'da Üzüm Bayramı, İnegöl'de Ağaç Bayramı isimleri ile kutlanmıştır (C.G., 25.03.1941, s. 3). Ayrıca gazete haberlerinde Toprak Bayramı ile ilgili yapılan çalışmaların içeriği hakkında bilgiler de verilmiştir. Buna göre Toprak Bayramı'nda köylü vatandaşlara tarımsal verimi arttırmak için gerekli eğitimin verildiği bilgisi yer verilirken köylerde ağaçlandırma faaliyeti ve ormanın korunması hakkındaki bilgilere de yer verilmiştir (C.G., 23.03.1936, s. 8). Gazeteye yansıyan haberler aşağıda sıralanmıştır.

22 Mart 1935 tarihli gazetenin *Ankara'da Toprak Bayramı* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Ankara'da üç yüz köylünün katılımı ile bir toprak bayramı programının yapılacağı bildirilmiştir. Program Atatürk heykeline çiçek konması, Enstitülere ziyaret ve katılımcılara yemek ziyafetinin verilmesi olarak ifade edilmiştir. Akşam Ankara Halkevi'nde radyo üzerinde konuşmaların yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 22.03.1935, s. 3).

23 Mart 1936 tarihli gazetenin *Ankara'da Toprak Bayramı* başlıklı haberinde Anlara Halkevi tarafından Ankara ve çevresindeki köyleri temsil edecek şekilde bir toprak bayramının yapıldığı belirtilmiştir. Toprak Bayramı'nın İstiklal Marşı ile başladığı ifade edilmiş mızika ile Atatürk Anıtı'na çelenk konduktan sonra Ziraat Enstitüsü'ne gidildiği açıklanmıştır. Ziraat Enstitüsü öğretmen ve öğrencileri tarafından gelen vatandaşlara laboratuvarların ve deneme tarlalarının gösterildiği bildirilirken daha sonra yemek ziyafetinin verildiği belirtilmiştir. Halkevi tarafından "İnkılâp ve İstiklâl" konulu bir de konferansın verildiği de ifade edilmiştir (C.G., 23.03.1936, s. 8).

21 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Üzüm Bayramı* başlıklı haberinde Manisa Halkevi tarafından bir üzüm bayramı şenliği yapılacağı bildirilmiştir. Bu bayramın Manisa'da üzüm tarımının yaygın olmasından dolayı üzümün ekonomik olarak değerini tanıtmak amacıyla yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 21.08.1937, s. 2).

4 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Uşak'ta Pancar Bayramı* başlıklı haberinde Uşak Şeker Fabrikası tarafından pancarın ilk hasat zamanı dolayısıyla bir bayram düzenlendiği

aktarılmıştır. Bu bayrama Uşak Halkevi Köycülük Şubesi'nin de iştirak ettiği belirtilmiştir (C.G., 04.09.1937, s. 6).

08 Nisan 1939 tarihli gazetenin *İnegöl'de Ağaç Bayramı Yapıldı* başlıklı haberinde İnegöl'de mevsimin elverişli olmasından dolayı İnegöl Halkevi ile Orman Bölge Şefliğinin katılımları işle bir Ağaç Bayramı'nın yapıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında bu bayram programına öğrencilerin ve halkın yoğun katılımının olduğu belirtilmiştir. Programa Halkevi tarafından “Ağaç Sevgisi” hitabeti ve öğrencilere dağıtılan fidanların dikimleri ile devam edildiği aktarılmıştır (C.G., 08.04.1939, s. 7).

25 Mart 1941 tarihli gazetenin *Ankara Köylerinde Ağaç Bayramı* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir Ağaç Bayramı'nın yapıldığı bilgisine yer verilmiştir. Haberin devamında bu Ağaç Bayramı'nda yüzlerce ağaç dikildiği ve bu vesile ile vatandaşlara broşürler dağıtılarak tarım hakkında bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 25.03.1941, s. 3).

18 Haziran 1945 tarihli gazetenin *Toprak Bayramı* başlıklı haberinde Toprak Bayramı sebebi ile Eyüp Halkevi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Eyüp Halkevi Köycülük Şubesi tarafından Cebeciköy, Arnavutköy ve Kemerburgaz bölgelerine gezilerin yapıldığı ifade edilirken buralarda çeşitli toplantıların yapıldığı ve köylü ile Halkevi üyeleri arasında kaynaşmanın sağlandığı bildirilmiştir. Ayrıca yapılan gezilerde millî oyunların sergilendiği aktarılmıştır. Haberin sonunda Eminönü ve Beyoğlu Halkevlerinde konferansların düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 18.06.1945, s. 3).

14 Haziran 1946 tarihli gazetenin *Toprak Bayramı* başlıklı haberinde topraksız köylüye toprak verilmesini sağlayan Çiftçiyi Topraklandırma Kanunu'nun kabul edilmesinin yıldönümü sebebi ile Şişli Halkevi tarafından bir programın hazırlandığı bildirilmiştir. Haberde bu programın bir Toprak Bayramı şeklinde kutlanacağı aktarılmıştır. Ayrıca bu programın Şişli Halkevi Stadı'nda yapılacağı ifade edilirken programa Beyoğlu Kaymakamı Mustafa Bağrıaçık ile Orman Fakültesi'nden Prof. Şeref İlkmen'in katılacakları vurgulanmıştır (C.G., 14.06.1946, s. 2).

1.15. Köycülük Şubesi'nin Yapmış Olduğu Köy Gezileri

Gazete haberleri incelendiğinde Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan gezilerin kayıt altına alındığı ifade edilmiştir. Köy gezilerinin amaçları “Köycülük

Meselesi” olarak aktarılmıştır. Özellikle köylünün daha önce ihmal edildiği bu yüzden Cumhuriyet rejimi ile köy hayatı ve köylü vatandaşların öncelikli hale getirilmeye çalışıldığı bildirilmiştir. Köy gezilerinin genellikle hafta sonu yapıldığı ve çeşitli meslek gruplarının bu gezilere katıldıkları ifade edilmiştir. Gazete haberleri incelendiğinde gezilere katılan meslek grupları içerisinde doktor, eczacı, dişçi, veteriner ve öğretmenlerin yoğunlukta olduğu görülmektedir (C.G., 05.12.1935, s. 7). Köy hayatı içerisinde özellikle tarımın geliştirilmesi ve hayvancılık faaliyetlerinin daha bilimsel temellere indirgenmesi amacıyla halka eğitimler verildiği aktarılmıştır. Ayrıca köydeki halk eğitimi için bizzat Sağlık Bakanlığı tarafından illerdeki Halkevlerine gönderilen broşürlerin gezilerde doktorlar tarafından vatandaşlara dağıtıldığı bildirilmiştir (C.G., 25.10.1938, s. 5). Yapılan gezilere katılımın yoğun olduğu ve Köy Bayramı’nın da kutlanacağı gezilere geziyi düzenleyen Halkevi’nin bulunduğu ildeki Vali ve Parti Başkanı’nın da katıldıkları ifade edilmiştir (C.G., 07.07.1938, s. 6). Gazete haberlerinde dikkat çeken diğer bir özellik ise gezilerin amaçlarının farklı olduğu ve buna bağlı olarak gezinin programlandığıdır. Örneğin tarım ve hayvancılık ile ilgili gezilerde Ziraat Mühendisleri halk eğitiminde görevliken, halk sağlığı ve köy temizliği gibi durumlar için doktorlar görev almıştır. Bunun yanında kültürel ve sanatsal gezilerin olduğu da gazeteye yansımıştır. Bu gezilerde ise edebiyatçılar ve öğretmenler aktif rol oynamışlardır (C.G., 19.06.1940, s. 4).

11 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Halkevinin Köylere Tertip Edeceği Seyahat* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Köycülük Şubesi tarafından İstanbul’un köylerine bir gezinin düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu geziden önce bölgede görev yapan öğretmen ve muhtarlardan gerekli köy bilgilerinin istendiği vurgulanmıştır. Ayrıca geziye üniversite öğrencilerinin de katılacağı ifade edilmiştir (C.G., 11.05.1933, s. 4).

15 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevi Heyeti’nin Seyahati* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi Köycüler ve İçtimai Yardım Şubelerinin Zonguldak şehir merkezine 85 km uzaklıktaki Perşembe’yi ziyaret ettikleri bildirilmiştir. Şubelerin burada halkın ihtiyaçlarını tespit ettikleri ve heyetteki doktorların ise vatandaşları muayene edip vatandaşlara gerekli ilaçları verdikleri vurgulanmıştır (C.G., 15.07.1933, s. 3).

29 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Giresun Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Giresun Halkevi tarafından köylere bir dizi ziyaretin yapıldığı bildirilmiştir. Ziyaret sırasında Giresun Halkevi mensubu gençlerin yanlarında ilaç ve kitap götürdükleri belirtilirken ayrıca köylülere fındık tarımı hakkında bilgiler verildiği aktarılmıştır (C.G., 29.07.1933, s. 3).

12 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Halkevleri Nasıl çalışıyor?* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi'nin Köycüler ve İçtimai Yardım Şubelerinin yaptığı faaliyetler anlatılmaktadır. Habere göre Zonguldak Halkevi'ne bağlı bu şubelerin Çaycuma ve Perşembe bölgelerine doktorlar ve ilaç sandıkları ile geziler düzenledikleri bildirilmiştir. Bu gezilerde halkı ücretsiz olarak tedavi ettikleri belirtilmiştir. Zonguldak Halkevi'nin bu çalışmaları halk tarafından hoşnut karşılandığı aktarılmıştır. Bu durum gazetede köylünün bu zamana kadar ihmal edildiği ancak Cumhuriyet idaresi altında köylüye verilen değerin arttığı ile ilgili olduğu vurgulanmıştır (C.G., 12.08.1933, s. 2).

19 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Giresun Halkevin Tetkik Seyahati* başlıklı haberde Giresun Halkevi tarafından Piraziz ve Keşap bölgelerine gezi düzenledikleri bildirilmiştir. Bu gezide özellikle köylülere fındık veriminin artırılması, fındığın temizlenmesi, kalitenin artırılması için gerekli eğitimin verildiği vurgulanmıştır (C.G., 19.08.1933, s. 3).

9 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Mudanya Halkevi Çok Güzel Çalışıyor* başlıklı haberinde Mudanya Halkevi Köycülük Şubesi tarafından Mudanya ve çevre köylerinde içinde olduğu bir Köy Bayramı organize edildiği belirtilmiştir. Ayrıca bu etkinliğe dört binden fazla köylünün katıldığı da vurgulanmıştır (C.G., 09.06.1934, s. 2).

28 Mart 1935 tarihli gazetenin *Kütahya Halkevinin Köylerde Yaptığı Tetkikat* başlıklı haberinde Kütahya Halkevi Köycülük Şubesi tarafından köylere bir gezinin düzenlendiği bildirilmiştir. Şubenin önce Simav'a gittiği buradan iki grup halinde köylere dağıldığı aktarılırken buralarda köylülerin ihtiyaçlarının belirlenip köylüye konferansların verildiği belirtilmiştir. Ayrıca erzak ve ilaç gibi yardımların dağıtıldığı ifade edilmiştir (C.G., 28.03.1935, s. 5).

21 Nisan 1935 tarihli gazetenin *İzmir Halkevi Köylüyü Yükseltmek İçin Çalışıyor* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Köycülük Şubesi'nin İzmir ve çevresindeki köyleri doktor, avukat, ziraatçı, veteriner ve edebiyatçı kimselerle dolaştığı bildirilmiştir. Böylece köylünün hangi alanda eksikliği varsa bu durum giderilmeye çalışıldığı ifade edilmiştir. (C.G., 21.04.1935, s. 7).

6 Eylül 1935 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinin Köylerde Yaptığı Tetkikler* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi tarafından İnegöl ve civar köylere bir gezinin düzenlendiği bildirilmiştir. Geziye ilk olarak Kurşunlu Köyü'nden başlandığı ifade edilmiştir. Haberin devamında gezide köylülerin isteklerinin dinlendiği ve köylülere ev temizliği, sıtma, verem ve tuvaletlerin temizliği gibi konularda bilgiler verildiği

vurgulanmıştır. Haberin devamında İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi'nin ziyaret ettiği köylerde dergi, kitap gibi yayınları bıraktığı da vurgulanmıştır (C.G., 06.09.1935, s. 7).

14 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Bafra Halkevinin Köy Gezintileri* başlıklı haberinde Bafra Halkevi Köycülük Şubesi tarafından her sene yapılan köy gezilerine tekrar çıkıldığı bildirilmiştir. Yapılan gezide sekiz köyün gezildiği buralarda halkın ihtiyaçlarının tespit edildiği ve halka ihtiyaç duydukları konularda bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca geziye iki doktor ve iki eczacının da katıldığı hasta olanların tedavi edilip ilaçların dağıtıldığı vurgulanmıştır (C.G., 14.09.1935, s. 6).

11 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Antalya Halkevinin Hayırlı Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde Antalya Halkevi Köycülük Şubesi başta olmak üzere diğer şubelerin üyeleri ile doktorlardan oluşan bir heyetin örnek bir köy olan Solak Köyü'ne gezisi bildirilmiştir. Bu gezide diğer köylerden gelen vatandaşlara halkın ihtiyaç duyduğu bilgiler aktarıldığı ve hasta olanlara ilaç dağıtımının yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 11.11.1935, s. 3).

5 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Adana Halkevi Köycülük Şubesinin Çalışmaları* başlıklı haberinde Adana Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri anlatılmıştır. Bu faaliyetlere köy gezilerine çıkıldığı ve gezilerin doktor, dişçi ve eczacı ile yapıldığı bildirilmiş olup halkın genel sağlık durumları ile ilgili çalışmaların yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 05.12.1935, s. 7).

6 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Ayancık Halkevini Faydalı Çalışmaları* Ayancık Halkevi Köycülük Şubesi tarafından her hafta köylere düzenli olarak gezilerin yapıldığı bildirilmiştir. Bu gezilerde çeşitli eğlencelerin yapıldığı ve temsillerin gösterildiği de vurgulanmıştır (C.G., 06.07.1936, s. 2).

17 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri anlatılmıştır. Bu faaliyetlerde Köycülük Şubesi tarafından her hafta üç ya da dört köye gezilerin yapıldığı bildirilmiştir. Bu gezilerde köylülere ev ve sokak temizliği için bilgilendirmelerin yapıldığı, meydana asılı olan bayrağın temiz olması gerektiği gibi bilgiler verilmiştir (C.G., 17.07.1936, s. 7).

20 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Sinop Halkevinin Tertip Ettiği Gezinti* başlıklı haberinde Hava Kurumu tarafından Gerze'ye bir gezinin tertip edildiği bu geziye Sinop Halkevi'nin de katıldığı bildirilmiştir. Ayrıca gezide Sinop Halkevi tarafından "Himmetin Oğlu" piyesinin oynandığı belirtilirken Sinop ve Gerze sporcuları arasında bir voleybol maçının da yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 20.07.1936, s. 5).

29 Haziran 1937 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevinin Müsmir Faaliyeti* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri açıklanmıştır. Haberde Köycülük Şubesi'nin özellikle köylere yaptığı gezilerle halkın aydınlatılması ve bilinçlendirilmesi konusunda çalışmalar yaptığı bildirilmiştir. Köylere yapılan gezilerde veteriner, doktor ve ziraat mühendisi gibi uzmanlardan kişilerin de olduğu belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Zonguldak Halkevi tarafından 30 Haziran'da bir Köy Bayramı yapılacağı ve üç yüz köylünün katılacağı ifade edilmiştir (C.G., 29.06.1937, s. 3).

24 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Gaziantep Halkevin Faydalı Çalışmaları* başlıklı haberinde Gaziantep Halkevi Köycülük Şubesi tarafından uzak ve yakın köylere gezilerin yapıldığı bildirilmiştir. Özellikle gezilerin üzüm tarımı alanında halkı bilgilendirmek açısından yapıldığı belirtilirken üzümlerin toplanması ve kurutulması hakkında bilgiler verildiği ifade edilmiştir (C.G., 24.07.1937, s. 7).

27 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Develi Halkevinin Köy Gezintileri* başlıklı haberinde Develi Halkevi Köycülük Şubesi tarafından köylere yapılan geziler bildirilmiştir. Bu gezilerde Develi Halkevi üyeleri bir gece köyde konakladığı ve köylü vatandaşlara saz dinletisinin yapıldığı ve bir de piyesin gösterildiği ifade edilmiştir (C.G., 27.07.1937, s. 5).

16 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Çorum Halkevinin Verimli Faaliyeti* başlıklı haberinde Çorum Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri anlatılmıştır. Bu faaliyetler içerisinde Köycülük Şubesi'nin devamlı olarak köylere geziler yaptığı bildirilmiştir. Köycülük Şubesi'nin son yaptığı geziye doktorlardan oluşan bir heyetin de katıldığı ve yüz elli kişinin muayene edilip ilaçların dağıtıldığı açıklanmıştır (C.G., 16.08.1937, s. 4).

3 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Sandıklı Halkevinin Köy Gezileri* başlıklı haberinde Sandıklı Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri aktarılmıştır. Bu faaliyetlerden özellikle Köycülük Şubesi'nin ocak ayı içerisinde yapmış olduğu on dört köy gezisi belirtilmiştir. Haberin devamında Köycülük Şubesi'nin bu gezisinde köyde yaşayan vatandaşların istek ve ihtiyaçlarının dinlendiği, hasta olanlar için ilaç dağıtımının yapıldığı ve çocuklar için okul araç ve gereçlerinin dağıtıldığı vurgulanmıştır (C.G., 03.01.1938, s. 2).

1 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Bolu Halkevinin Köy Tetkikleri* başlıklı haberinde Bolu Halkevi Köycülük Şubesi'nin yapmış olduğu faaliyetler anlatılmıştır. Bu faaliyetler içerisinde özellikle Köycülük Şubesi'nin hafta sonu tatilinde köylere yapmış olduğu geziler üzerine değinilmiştir. Ayrıca en son yapılan köy gezisinin Karacasu Köyü'ne yapıldığı ifade edilmiştir. Yapılan gezide doktorların hasta muayenesi yaptığı ve şube

tarafından ilaç dağıtımının yapıldığı, veteriner tarafından ahırların gezilip köylüye bilgiler aktarıldığı, köy içme suyunun iyileştirilmesi çalışmaları ve köy okuma odasına elektrik verilmesi ile ilgili çalışmaların yapıldığı sıralanmıştır (C.G., 01.02.1938, s. 3).

30 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevinin Tetkik Gezileri* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi Köycülük Şubesi tarafından köylere yapılan gezi faaliyetleri anlatılmıştır. Özellikle en son yapılan gezinin Akçakavak Köyü'ne yapıldığı ifade edilmiştir. Bu geziye şehirli vatandaşların da katıldığı ve birliktelik duygusunun geliştiği belirtilmiştir (C.G., 30.05.1938, s. 2).

7 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevi'nin Düzenlediği Köy Gezisi* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından bir köy gezisinin yapıldığı ifade edilmiştir. Bu gezinin Filyos bölgesi taraflarına yapıldığı belirtilirken gezinin yanında bir de Köy Bayramı'nın yapıldığı açıklanmıştır. Haberin devamında bu geziye vali ve parti başkanı olmak üzere iki yüz kişinin katıldığı belirtilmiştir. Ayrıca bu geziden köylü vatandaşların çok memnun kaldığı bildirilirken Halkevleri Köycülük Şubesi tarafından köylere seyyar bir sahnenin yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 07.07.1938, s. 6).

25 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Çorum Halkevi'nin Köy Gezileri* başlıklı haberinde Çorum Halkevi tarafından her hafta düzenli olarak köy gezilerinin yapıldığı bildirilmiştir. Bu gezilerden köylü vatandaşların çok memnun olduğu ifade edilirken gezilerde Çorum Halkevi doktorları tarafından hasta olan vatandaşların muayene dilip ilaç teminlerinin yapıldığı ve öğrencilere yönelik okul araç ve gereç dağıtımının yapıldığı açıklanmıştır (C.G., 25.07.1938, s. 2).

11 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Tekirdağ Halkevi'nin Köy Gezileri* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi İhtimai Yardım Şubesi tarafından düzenlenen köy gezileri hakkında bilgiler verilmiştir. Bu gezinin Boyalı, Hacıköy, Ferdahanlı, Ahmedikli, Kaşıkçı, Kazandere, Ortaca, Çitköy ve Pınarlı köylere yapıldığı vurgulanmıştır. Ayrıca bu gezide doktorların da halkı tedavi ettiği ve ücretsiz şekilde ilaçların dağıtıldığı ifade edilmiştir. Haberin sonunda köylü vatandaşların ihtiyaç duydukları konular hakkında konferansların da verildiği aktarılmıştır (C.G., 11.10.1938, s. 5).

25 Ekim 1938 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevi'nin Köy Gezileri* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi'nin faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle şubenin her hafta köylere geziler yaptığı bildirilmiştir. Ayrıca son gezide Sağlık Bakanlığı'nın göndermiş olduğu levhalar ile halkın aydınlatılması amacıyla doktorların dersler verdiği ve halkın bu durumdan çok memnun kaldığı aktarılmıştır (C.G., 25.10.1938, s. 5).

8 Aralık 1938 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevi'nin Faydalı Çalışmaları* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi'nin son olarak yaptığı köy gezilerinde halka tütün yetiştiriciliği hakkında bilgiler verildiği ifade edilmiştir (C.G., 08.12.1938, s. 2).

24 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Halkevi'nin Tertip Ettiği Faydalı Geziler* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından yapılan gezi faaliyetleri hakkında bilgi verilmiştir. Adana Halkevi tarafından özellikle yapılan gezilerin düzenli olmasına dikkat ettiği açıklanırken bu gezilerin on beş günde bir yapıldığı açıklanmıştır. En son yapılan gezinin Akkapı, Seyhan, Cumhuriyet ve Mirzaçelebi mahallerine yapıldığı belirtilirken buradaki Eti Türkleri olarak adlandırılan guruba karşı Türkçe'nin öğretilmesi ve millî duyguların geliştirilmesi alanlarında bilgilendirici faaliyetlerin yapıldığı aktarılmıştır. Ayrıca haberde bu gezilere kız ve erkek lise öğrenci ve öğretmenleri ile erkek öğretmen okulu, ilkokul öğretmenleri ve şehirden birçok aydın kesimin katıldığı ifade edilmiştir (C.G., 24.01.1939, s. 7).

30 Mayıs 1939 tarihli gazetenin *Eyüp Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi Köycülük Şubesi'nin yapmış olduğu köy gezileri hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle en son yapılan köy gezisinin Kemerburgaz Nahiyesi taraflarına yapıldığı ifade edilirken gezinin amacı olarak köy halkının ihtiyaç ve sıkıntılarının tespit etmek, incelemek ve yol gösterici bilgiler vermek olarak değerlendirilmiştir. Haberin devamında bu gezide Eyüp Halkevi Başkanı Dr. Hulusi Ertuğrul, Eyüp Halkevi Köycülük Şubesi Başkanı İbrahim Bey ile doktor, eczacı ve veterinerin yer aldığı bilgisi verilmiştir (C.G., 30.05.1939, s. 2).

6 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Adana Halkevi'nin Köy Gezileri* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından bir köy gezisinin yapıldığı belirtilmiştir. Bu gezinin Halkevi'nin Köycülük ve Temsil Şubelerinin katılımları ile yapıldığı ifade edilirken gezinin “Eti Türkleri” olarak adlandırılan grubun bulunduğu “Hadırlı” köyüne yapıldığı aktarılmıştır. Haberin devamında geziye Millî Eğitim Müdürü, Parti Başkanı, Kız Sanat Enstitüsü öğrencileri ve muallimlerinin katıldıkları bildirilmiştir. Gezide Temsil Şubesi tarafından “İstiklâl” piyesinin oynandığı, Kurslar Şubesi tarafından konferanslar verildiği, Adana Halkevi Bاندosu tarafından Atatürk'ün sevdiği marşlar ve türkülerin çalındığı açıklanmıştır (C.G., 06.06.1939, s. 4).

26 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Niğde Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Niğde Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan bir köy gezisi haberi verilmiştir. Bu köy gezisinin Çavdarlı, Yarhisar ve değirmenli köylerine yapıldığı belirtilmiştir. Bu

gezide özellikle hastaların muayene edildiği, tarım, hayvancılık ve temizlik konularında halkın bilgilendirildiği ifade edilmiş olup ayrıca köy meydanında bir konserin verildiği açıklanmıştır (C.G., 26.06.1939, s. 9).

1 Eylül 1939 tarihli gazetenin *Tokat Halkevi'nin Bir Seyahati* başlıklı haberinde Tokat Halkevi Köycülük Şubesi'nin yapmış olduğu bir gezi hakkında bilgi verilmiştir. Bu geziye Köycülük Şubesi'nin haricinde Temsil Şubesi'nin de katıldığı ve gezinin Tokat'a kırk beş kilometre uzaklıktaki Pazar Nahiyesi'ne yapıldığı açıklanmıştır. Ayrıca yapılan gezi ile Pazar Nahiyesi ve çevre köylerden yaklaşık bin kişiye ulaşıldığı belirtilmiştir. Gezi ile Temsil Şubesi tarafından "Çakıralı" adlı bir piyesin oynandığı ifade edilmiştir. Ayrıca Tokat Sağlık Müdürlüğü tarafından halka sağlık ve temizlik konusunda bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı, hastaların tedavi edildiği ve ilaçların ücretsiz olarak dağıtıldığı bildirilmiştir (C.G., 01.09.1939, s. 4).

3 Eylül 1939 tarihli gazetenin *Bolu Halkevi'nin Faydalı Köy Gezileri* başlıklı haberinde Bolu Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan bir gezi hakkında bilgi verilmiştir. Bu gezinin Akçakavak Köyü'ne yapıldığı ifade edilmiştir. Yapılan bu gezi ile vatandaşın ağaç sevgisi, ormanların korunması, meyvecilik alanlarında bilgi sahibi olmasının sağlanmasının hedeflendiği belirtilmiştir. Ayrıca gezide Ziraat Müdürü Hikmet Bey tarafından vatandaşın tarım ve hayvancılık konularında bilinçlenmesi amacıyla çift sürme ile pullukların kullanılması, tohumların ıslahı ve ilaçlama konularında bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı açıklanmıştır (C.G., 03.09.1939, s. 2).

7 Ekim 1939 tarihli gazetenin *Bolu Halkevi'nin Köy Gezileri* başlıklı haberinde Bolu Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köy gezisinin yapıldığı bildirilmiştir. Bu köy gezisinin Paşa Köyü'ne yapıldığı ancak çevre köyden katılanların da olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca yapılan gezinin amacı vatandaşın tarım ve hayvancılık bakımından bilgilendirilmesi olarak açıklanmıştır (C.G., 07.10.1939, s. 2).

24 Ekim 1939 tarihli gazetenin *Manisa Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Manisa Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köy gezisi programının yapıldığı açıklanmıştır. Bu gezinin Selim, Şahlar, Yılmaz, Sarhanlı, Hacırhmanlı, İshakçelebi ve Kırkağaçlı köylerine yapıldığı ifade edilirken gezinin amacı vatandaşların sağlık, temizlik, tarım ve hayvancılık konularında bilgilendirilmesi olarak aktarılmıştır (C.G., 24.10.1939, s. 3).

10 Aralık 1939 tarihli gazetenin *Antakya Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Antakya Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle Köycülük Şubesi tarafından merkez ve merkeze bağlı köylerin yol,

su ve imar işlerinin yakından takip edildiği belirtilmiştir. En son yapılan faaliyette ise Kıbrıs'tan Antakya'ya gelen göçmenlerin yerleştiği köylerin de imar edilmesine çalışıldığı aktarılmıştır (C.G., 10.12.1939, s. 3).

17 Mayıs 1940 tarihli gazetenin *Şişli Halkevi Köy Gezisi* başlıklı haberinde Şişli Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir köy gezisinin yapılacağı bildirilmiştir. Bu gezinin Kağıthane taraflarına yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca bu geziye Spor Şubesi'nin de katılacağı ve çeşitli spor faaliyetlerinin düzenleneceği ifade edilirken Temsil Şubesi'nin de köy meydanlarında temsiller vereceği vurgulanmıştır. Haberin sonunda gezi yapılan yerdeki köylü vatandaşlara tarım hastalıkları konusunda bir konferansın da verileceği aktarılmıştır (C.G., 17.05.1940, s. 4).

19 Haziran 1940 tarihli gazetenin *Tokat Halkevi Köycülük Kolu Köylerde* başlıklı haberinde Tokat Halkevi Köycülük Şubesi tarafından yapılan geziler hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle bu gezilerin yaz programı içerisinde olduğu ifade edilirken gezilerin daha çok depremden etkilenen köylere yapıldığı ve bu köylerdeki ihtiyaçların tespit edilmesinin amaçlandığı vurgulanmıştır. Ayrıca gezilere Sağlık Müdürü, Ziraat Müdürü ve bir de ziraat öğretmenin katıldığı belirtilirken bu kişilerin halkı kendi alanlarında bilgilendirdikleri bildirilmiştir (C.G., 19.06.1940, s. 4).

21 Temmuz 1940 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevi'nin Faaliyeti* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından düzenlenen bir gezi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Bu gezinin amacı dünyada yaşanan genel savaş ve Türkiye'nin vaziyeti olarak belirtilmiştir. Ayrıca geziye katılanlar on köyden bin altı yüz erkek ve beş yüz seksen kadın olarak sıralanmıştır. Haberin devamında gezide yapılanlar anlatılmıştır. Buna göre gezide vatandaşlara paraşütçülük ile ilgili bilgiler verildiği ifade edilirken bir de tarım işleri ile ilgili konferansın verildiği vurgulanmıştır (C.G., 21.07.1940, s. 3).

9 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Edirne Halkevi'nin Tertip Ettiği Geziler* başlıklı haberinde Edirne Halkevi'nin köylere düzenlediği geziler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu gezilerin Hasköy ve Süloğlu köylerine yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca gezide Edirne Halkevi mensuplarının köylüler tarafından samimiyetle karşılandıkları belirtilmiştir. Gezinin bitiminde Edirne Halkevi kafilesini Hasköy'de teftişte bulunan General Kâzım Dirik'in karşıladığı ve onlarla orduvinde bir öğle yemeği ziyafetinde bulunduğu bildirilmiştir (C.G., 09.04.1941, s. 2)

7 Temmuz 1941 tarihli gazetenin *Mersin Halkevi'nin Köy Gezisi* başlıklı haberinde Mersin Halkevi tarafından yapılan köy gezisi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Mersin Halkevi tarafından Mersin'in Karacailyas Köyü'ne bir gezi yapıldığı

ifade edilmiştir. Ayrıca bu geziye Sosyal Yardım Şubesi, Temsil Şubesi ve Köycülük Şubesi üyelerinin katıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında geziye Vali Sahib Örgede ve Halkevi Başkanı Sükuti Süzen'in de katıldıkları açıklanmıştır. Yapılan gezide halkın ihtiyaç duyduğu konularda bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı aktarılırken Dr. Fahri Aykan tarafından "Sıtmadan Nasıl Korunmalı?" konusu ile ilgili bir konferans verildiği aktarılmıştır (C.G., 07.07.1941, s. 5).

24 Mart 1947 tarihli gazetenin *Kartal Halkevi Köycülük Kolunun Yardımları* başlıklı haberinde Kartal Halkevi Köycülük Şubesi'nin yapmış olduğu bir faaliyet hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu faaliyetin bir köy gezisi olduğu ifade edilirken gezide köylü vatandaşlardan hasta olanlara ücretsiz ilaç dağıtımının yapıldığı aktarılmıştır. Ayrıca öğrenciler için de okul araç ve gereçlerin dağıtıldığı verilen bilgiler arasındadır (C.G.,24.03.1947, s. 2).

31 Mart 1947 tarihli gazetenin *Kartal Halkevi Köycülük Kolunun Faaliyeti* başlıklı haberinde Kartal Halkevi Köycülük Şubesi'nin yapmış olduğu faaliyet hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu faaliyetin bir köy gezisi olduğu ifade edilirken bu gezilerin Sarı Gazi ve Samandıra köylerine yapıldığı aktarılmıştır. Ayrıca yapılan gezide doktorlar tarafından hastaların muayene edildiği ve aşıların yapıldığı bildirilmiştir (C.G.,31.03.1947, s. 4).

1.16. Köy Kalkınması Amacıyla Yapılan Toplantı, Eğitim ve Güzel Sanat

Faaliyetleri

Köycülük meselesi toplumun kalkınmasında öncelik olarak görülmüştür. Bu yüzden köylerde bilgilendirme toplantıları, köylü vatandaşların ihtiyaçları doğrultusunda eğitim faaliyetleri gibi çalışmalar düzenlenmiştir. Ayrıca köylü vatandaşların sanat alanlarında da gelişmelerini sağlamak için güzel sanatlara ayrı bir önem verilmiş ve çalışmalar bu yönde yapılmıştır. Köy kalkınması amacıyla yapılan çalışmaların gazeteye yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir.

23 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Köylü İçin Duvar Gazetesi* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından "Köy Duvar Gazetesi" adıyla her ay çıkarılacak olan ve köylüyü ilgilendiren konuların olduğu gazetenin çıkarıldığı bildirilmiştir (C.G., 23.04.1933, s. 4).

1 Mart 1934 tarihli gazetenin *Halkevleri ve Köylüler* başlıklı haberinde Halkevleri Başkanı Necip Ali Bey'in Halkevlerinin yıldönümünde Halkevlerinin Köycüler Şubesi'nin faaliyetlerini aktardığı konuşması verilmiştir. Konuşmada ülke nüfusunun dörtte üçünü oluşturan çiftçi ve köylü ahali için Cumhuriyet'in kayıtsız kalmadığını özellikle Millî Şefin "Köylü Efendimizdir" sözünün Halkevleri için önemli bir yol gösterici olduğunu ifade etmiştir. İçtimai Yardım Şubesi'nden bahsederken Halkevlerinin diğer hayır kurumları ile birleşerek fakir ve kimsesiz talebelere yardımlar yapıldığı vurgulanmıştır. Konuşmanın devamında Halkevlerinde oyuz dört bin üyenin iki bin altı yüz yirmi yedisinin kadın olduğu ifade etmiş, meslek bakımından iki yüz doksan beş avukat, altı yüz otuz dokuz doktor, dört bin üç yüz yetmiş dört öğretmen, iki bin üç yüz altmış beş tüccar, üç bin üç yüz otuz dokuz işçi, sekiz yüz yetmiş bir güzel sanatlar ve on altı bin dokuz yüz yetmiş dört çeşitli meslek erbabı olduğunu söylemiştir. Raporlara göre en iyi çalışan Halkevleri Ankara, Bursa, Konya, Afyon, Aydın, Balıkesir, Diyarbakır, Denizli, Eskişehir, İstanbul, İzmir, Kayseri, Sinop, Zonguldak ve Tekirdağ olarak sıralamıştır (C.G., 01.03.1934, s. 5).

19 Mart 1935 tarihli gazetenin üçüncü sayfasında *Tire Köy Muallimlerinin Toplantısı* başlıklı haberde Tire'de köy öğretmenleri Kaymakam Gafur Bey ve Maarif Müfettişi Sabri Bey'in huzurunda toplanmışlar ve köy çocuklarının eğitim eksikliklerinin giderilmesi ve okula devamın sağlanmasında kararlar alındığı belirtilmiştir. Bu kararlarda Tire Halkevi'nin Köycülük Şubesi'nin de aktif katılımının sağlanmasında üzerine düşen sorumluluğu alması vurgulanmıştır (C.G., 19.03.1935, s. 3).

15 Mayıs 1935 tarihli Cumhuriyet Gazetesi'nde *Türkiye'de Köy Davası* başlıklı haberinde Selâhattin Kandemir CHP'nin dördüncü kurultayı sonrası yeni açıklanan parti programında köy ve köycülük üzerine beklentilerini dile getirmiştir. Ayrıca köylü ve köycülük üzerine bir nitelendirme yapılan haberde yeni parti programında yapılan çalışmaların Türk Devrimi'ni karşılayabilecek düzeyde olması gerekliliğini vurgularken bu ihtiyaçları dönem koşulları itibarıyla öğretmenlerin, üniversitelerin hatta Halkevlerinin bile karşılayamayacağını belirtmiştir (Selâhattin Kandemir, 15.05.1935, s. 7).

20 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Rize Halkevi 300 Köylüye Ziyafet Verdi* başlıklı haberinde Rize Halkevi Köycülük Şubesi tarafından parti kurultayı dolayısıyla üç yüz köylüye yemek verildiği bildirilirken halkın bunu memnuniyetle karşıladığı belirtilmiştir (C.G., 20.05.1935, s. 8).

23 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *İzmir’de Önemli Bir Köycülük Hareketi Daha* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından il merkezi ve köylerdeki muhtarların görev ve sorumluluklarının neler olduklarına dair bir kurs düzenlendiği belirtilmiştir. Kursta ilk dersin General Kazım Dirik tarafından verildiği de iletilmiştir. (C.G., 23.05.1935, s. 7).

24 Mayıs 1935 tarihli Cumhuriyet Gazetesi’nde *Türkiye’de Köy Davası* başlıklı haberde Selâhattin Kandemir “Köycülük” kavramının Cumhuriyet ile çıktığını bu yüzden halkın ihtiyaçları göz önüne bu kavram ile alınacağını belirtmiştir. Ayrıca köycülük için bilmek, inanmak ve yaratmak aşamalarını ifade ederken bunların yapılmasının ulusal bir görev olduğunu bildirmiştir. Köycülük kavramı ile ilk defa Halkevleri talimatnamesinde karşılaştığı Halkevlerinin köylerdeki kalkınma için Halkevleri “Köycülük Şubesi’nin” oluşturduğunu bu şubenin köylerde sıhhi ve medeni yapının geliştirilerek köylü ve şehirli arasındaki karşılıklı sevgi ve dayanışma duygusunun geliştirilmesine çalıştığı açıklamıştır (Selâhattin Kandemir, 24.05.1935, s. 7).

2 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir toplantı yapıldığı ve toplantıya Halk Partisi Vilayet Reisi, Parti Beyoğlu Kaza Reisi, Sehyan Mebusu Hilmi ve Beyoğlu Kaymakamı Daniş’in katıldıkları bildirilmiştir. Toplantıda Köycülük Şubesinin kazaya bağlı yirmi köy ile irtibata geçilmesi ve buradaki halkın ihtiyaçlarına yönelik tedbirlerin alınması gerektiği açıklanmıştır (C.G., 02.04.1936, s. 7).

4 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Gümüşhane’de Köy Muhtarları Bir Toplantı Yaptılar* başlıklı haberinde Gümüşhane Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından Gümüşhane ve çevre köylerdeki muhtarlara Gümüşhane Halkevi’nde bir çay toplantısının yapıldığı ve muhtarlardan köylerin sorunlarının dinlendiği belirtilmiştir (C.G., 04.04.1936, s. 8).

18 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Köycülük Şubesi tarafından bir toplantının yapıldığı bildirilmiştir. Bu şubenin azalarının çoğunluğunun öğretmenlerden oluştuğu bildirilirken şubenin köylere geziler yapıp halkın ihtiyaç duyacağı ziraat ve sağlık konularında bilgilendirme çalışmalarını yapacağını da vurgulanmıştır (C.G., 18.04.1936, s. 5).

2 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Bibliyografya* başlıklı haberinde Yozgat Halkevi tarafından çıkarılan bir kitap tanıtılmıştır. “Köylülerimizle Baş Başa” adlı bu kitabın yazarı olarak Yozgat Halkevi Başkanı Refet Aksoy gösterilmiştir. Eserde daha önceleri ihmal edilen köylülerin yeni harflerin öğrenilmesi ile inkılâpların anlatılmasında eserin

önemli olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında eserdeki yazıların hepsi “Memiş Dayıya Hikayelerim” başlığı altında yazıldığı belirtilmiştir (C.G., 02.08.1936, s. 2).

28 Aralık 1936 tarihli gazetenin *İnegöl’de Halkevi Çalışmaları* başlıklı haberde köy halkının görgüsünü ve kültürünü arttırmak için çalıştığı belirtilen İnegöl Halkevi Köycülük Şubesi tarafından çıkarılan “Son Yarım Gazetesi’nin” halka ücretsiz dağıtıldığı vurgulanmıştır (C.G., 28.12.1936, s. 4).

29 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Denizli ve Davas Halkevleri Arasında* başlıklı haberde Denizli ve Davas Halkevlerinin bir toplantı yaptıkları ve samimi bir hava içinde kır şöleni düzenledikleri belirtilmiştir. Haberin devamında toplantının sonunda Denizli Halkevi Temsil Şubesi tarafından “Ana” adlı bir piyesin oynandığı belirtilmiştir (C.G., 29.07.1937, s. 7).

3 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Bolu Köylerinde Seyyar Sesli Sinema* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından sesli ve seyyar bir sinema makinesinin alındığı bildirilmiştir. Bu makinenin getirilmesi sebebi ile bir müsamerenin yapıldığı da ifade edilmiştir. Ayrıca bu makinenin seyyar olmasından dolayı mahalle ve köylerde sinema faaliyetlerinin artırılması amacıyla kullanılacağı ifade edilmiştir (C.G., 03.02.1938, s. 5).

1.17. Köylerde Yapılan Yarışmalar

Köycülük Şubesi tarafından yapılan köy yarışmaları genel anlamda gazete haberlerinde kısıtlı bir yer bulmuştur. Fakat bu gazete haberleri incelendiğinde yarışmaların spor, sağlık ve dil alanında olduğu görülmüştür. Gazeteye yansıyan yarışma haberleri aşağıda verilmiştir.

13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Halkevi Köycülük Şubesi tarafından Türkiye’de ilk defa “Köy Müsabakaları” adlı yarışmaların yapıldığı belirtilmiştir. Bu yarışmalarda köyün temizliği, halkın sıhhati ve kıyafeti, evlerin iç ve dış badanaları, tuvalet çukurlarının akar şekli gibi kriterler bakımından değerlendirildiği ve kriterleri sağlayan köylere ellişer bin mükafat yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 13.06.1934, s. 6).

6 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Bursa Köylerinde Temizlik Yarışı* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Köycülük Şubesi tarafından hem yerel hem ulusal basındaki haberler toplanarak tek bir kâğıda bastırılarak köylere dağıtıldığı bildirilmiştir. Köycülük Şubesi ayanı zamanda köylünün sağlık ile ilgili her alanda başvurabileceği bir başvuru kitabı

olan “Sağlık Öğüdü” kitabını bastırıldığı iletilmiştir. Haberin devamında her sene yapılan Toprak Bayramı yarışmalarının tekrar yapılacağı da vurgulanmıştır (C.G., 06.04.1935, s. 4).

18 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinin Yaptığı Güzel İşler* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi Köycülük Şubesi tarafından lehçesi bozuk olan köylere yönelik dil çalışmalarının yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında her sene yapılan çalışmalara halkın rağbet gösterdiği de vurgulanmıştır (C.G., 18.06.1935, s. 3).

1.18. Cezaevlerinde Mahkumlar İçin Açılan Kurslar

Halkevlerinin toplumu eğitime modeli cezaevlerinde de okuma yazma kursları şeklinde gazetede yer almıştır. Açılan kurslarda mahkumların “Halkevleri Bizleri Unutmadı” söylemleri gazete haberlerinde geniş yer bulduğu görülmüştür. Ayrıca mahkumların açılan okuma ve yazma kurslarına katılımının yoğun olduğu verilen sayılarla aktarılmıştır. Mezun olan mahkumlara kurs mezuniyet töreni düzenlendiği ve cezaevi müdürleri başta olmak üzere cezaevinin bulunduğu şehirdeki valilerin de bu törenlere katıldıkları aktarılmıştır. Gazeteye yansıyan haberler aşağıda yorumlanmıştır.

7 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Samsun Hapishanesinde Okuyan Mahkumlar* başlıklı haberinde Samsun Halkevi tarafından hapishanede dersane açıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında Gazi Kütüphanesi memuru Şefik Bey tarafından da mahkumların okuma ve yazma öğrenmelerine teşvik için çeşitli çalışmalar yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 07.05.1933, s. 4).

28 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Hapiste İrfan Işığı Alan Mahkumlar* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Kurs ve Dershaneler Şubesi tarafından hapishanedeki sekiz yüz elli mahkûma okuma ve yazma kursunun açıldığı belirtilmiştir. Kursu yüzer kişilik olarak alınan mahkumların derslere yoğun ilgisinin olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında mahkumların Halkevi bizleri unutmadı söylemleri Halkevi’nin eğitim konusundaki faaliyetini göstermiştir (C.G., 07.05.1933, s. 4).

15 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Ödemiş Cezaevi ’nde Okuyup Yazma Öğrenenler* başlıklı haberinde Ödemiş Halkevi tarafından düzenlenen cezaevinde okuma yazma kursunda başarılı olanlara diplomaları verildiği aktarılmıştır. Ayrıca törende Ödemiş

Halkevi'nin okuma yazma konusunda cezaevinde tutuklu olanların da ıslahındaki etkisi ve önemi vurgulanmıştır (C.G., 15.06.1936, s. 5).

5 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Aydın Hapishanesinde Okuma Öğrenenler* başlıklı haberinde Aydın Halkevi tarafından Aydın Hapishanesi'ndeki mahkumlardan okuma ve yazma bilmeyenlere bir kurs açıldığı bildirilmiştir. Bu kursa 33 kişinin devam ettiği bunlarında kursu tamamladıkları belirtilmiştir (C.G., 05.07.1936, s. 7).

26 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Muğla Hapishanesindeki Merasim* başlıklı haberinde Muğla Halkevi tarafından Muğla Hapishanesi'nde okuma ve yazma bilmeyen mahkumlara yönelik kursların açıldığı ve bu kursların tamamlandığı bildirilmiştir (C.G., 26.07.1936, s. 3).

24 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Gaziantep Cezaevinin Okutma Faaliyeti* başlıklı haberinde Gaziantep Halkevi Kurs ve Dershaneler Şubesi tarafından cezaevinde bir okuma yazma kursunun açıldığı aktarılmıştır. Bu kursların iki seneden beri devam ettiği ve altmış yedi vatandaşın bu kurslardan okuma ve yazma öğrenerek mezun olduğu vurgulanmıştır (C.G., 24.10.1937, s. 6).

11 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *İzmir Cezaevi'nde Diploma Tevzii* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından İzmir Cezaevi'nde bir kursun açıldığı belirtilmiştir. Ayrıca bu kursun cezaevinde bulunan ve okuma yazma bilmeyen kişiler için açıldığı vurgulanmıştır. Haberin devamında bu kursa katılanların kursu başarı ile bitirdikleri ve bunun için de bir diploma töreninin yapıldığı açıklanmıştır (C.G., 11.08.1938, s. 5).

23 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Tekirdağ Halkevi'nde Halk Dershaneleri* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi tarafından Tekirdağ Cezaevi'nde bir dershanenin açıldığı bilgisi verilmiştir. Bu dershaneden mezun olan otuz iki mahkûmun okuma ve yazma bilerek bu dershaneyi bitirdiği ve mezun belgelerinin aldıkları ifade edilmiştir (C.G., 23.10.1938, s. 7).

18 Haziran 1945 tarihli gazetenin *Bursa Cezaevi'nde Yapılan Tören* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından Bursa Cezaevi'nde bulunan mahkumlardan okuma yazma bilmeyenlere bir kurs açıldığı bilgisi verilmiştir. Haberde bu kursa devam eden mahkumların kursu başarı ile tamamladıkları ifade edilirken kursun sonunda mezuniyet töreninin yapıldığı aktarılmıştır. Haberin sonunda yapılan mezuniyet törenine Bursa Vali'si, Bursa Parti Başkanı ve Bursa Cumhuriyet Savcısı'nın da katıldıkları bilgisine yer verilmiştir (C.G., 18.06.1945, s. 2).

1.19. Meslek Edindirme Kursları

Halk Dershaneleri ve Kurs Şubesi tarafından açılan kurs haberleri incelendiğinde meslek edindirme kurslarının da gazetede geniş yer tuttuğu görülmüştür. Açılan kursların özellikle meslek edindirme amacıyla açıldığı için örgün eğitim dışına çıkmış vatandaşlara hitap ettiği belirtilmiştir. Bu kursların vatandaşlar tarafından yoğun ilgi ile karşılandığı haberlerde vurgulanmıştır. Meslek edindirme kurslarının gazeteye yansması hem Halkevi'nin yapmış olduğu bir faaliyet hem de vatandaşlara bir duyuru şeklinde yer almıştır. Ayrıca meslek edindirme kurslarında kadınlara çok önem verildiği ve kursların genellikle kadınlara yönelik açıldığı haberlere yansmıştır. Açılan kurslardan en fazla bıçki ve dikiş kursları tüm yurttaki varlığını göstermiştir. Bıçki ve dikiş kurslarının yanında en fazla rağbet gören kursların çiçekçilik ve hasta bakıcılığı kursu olduğu belirtilmiştir. Gazeteye yansıyan meslek edindirme kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

12 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Bolu'da Bıçki ve Terzilik Kursu Açıldı* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından kadınlar için bıçki ve dikiş kursunun açıldığı belirtilmiştir. Kursu Kız Orta Mektebi Terzilik ve El İşleri Öğretmeni Fakihe Hanım'ın başkanlık yaptığı ve kursta kırk kişinin görev aldığı ifade edilmiştir (C.G., 12.07.1933, s. 4).

22 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Ameli Elektrik Kursu Açıldı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi'nde tüm vatandaşların katılabileceği uygulamalı elektrik kursunun açıldığı ve derslerin cumartesi günleri yapılacağı belirtilmiştir (C.G., 22.01.1934, s. 4).

20 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Aydın'da Nakış Kursu'nu Bitirenler* başlıklı haberinde Aydın Halkevi bünyesinde açılan nakış kursunu bitiren bayanların bir sergi düzenledikleri bildirilirken kurs öğretmeni bayana sergiden dolayı bir hediye verildiği de belirtilmiştir (C.G., 20.05.1935, s. 9).

26 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Samsun'da Tütüncüler İçin Açılan Kurs* başlıklı haberinde Samsun Halkevi Köycülük Şubesi tarafından vatandaşlara erken tütün fidesi yetiştirme kursunun açıldığı belirtilmiştir. Kursun İnhisar Fen Memuru aynı zamanda Köycüler Şubesi Başkanı olan Said Coşkun tarafından dört ay gibi bir zaman diliminde verileceği vurgulanmıştır (C.G., 26.05.1935, s. 9).

20 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Erzincan Halkevinin Açtığı Nakış Yurdu* başlıklı haberinde Erzincan Halkevi tarafından nakış kursunun açıldığı ifade edilirken Sakarya

İlkokulu'nda on iki öğrenciye yönelik çalışmalar başlattığı belirtilmiştir (C.G., 20.06.1935, s. 4).

19 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Denizli Halkevi Dikiş Kursu* başlıklı haberinde Denizli Halkevi tarafından bir dikiş kursu açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca dikiş kursundan yirmi beş öğrencinin mezun olduğu ve mezuniyet töreninde bir de serginin açıldığı vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1936, s. 6).

15 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Gazi Antebde Çok Muvaffak Bir Sergi* başlıklı haberinde Ayşe İnci'nin idaresindeki biçki ve dikiş kursunun sergisi Halkevi salonunda yapılacağı aktarılmıştır. Sergide genç kızların yaptıkları oda takımları, kadın ve çocuk elbiseleri ziyaretçiler tarafından çok beğenildiği de belirtilmiştir (C.G., 15.11.1936, s. 7).

5 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Ş. Karahisar'da Biçki, Dikiş Sergisi* başlıklı haberinde Şebinkarahisar Halkevi'ne bağlı olarak açılan biçki ve dikiş kursu öğrencilerinin sene sonu sergisinin açıldığı belirtilmiştir (C.G., 05.09.1937, s. 2).

25 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Şişli Halkevinde Meccani Dersler* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından bazı alanlarda kursların açılacağı vurgulanmıştır. Bu alanlardaki dersler Türkçe, Fransızca, İngilizce, Almanca, biçki ve dikiş, çiçekçilik, şapkacılık, müzik ve ev idaresi olarak sıralanmıştır (C.G., 25.10.1937, s. 4).

18 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Bolu Halkevinde Şoförlük Kursu Açılıyor* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından Türkçe, Fransızca, Almanca kurslarının açılarak derslerin başladığı belirtilmiştir. Ayrıca bu derslerin yanında motörcülük ve şoförlük kurslarının da açılacağı aktarılırken vatandaşın bu kurslara yoğun ilgisinin olduğu vurgulanmıştır (C.G., 18.01.1938, s. 5).

16 Mart 1938 tarihli gazetenin *Biçki Dersleri* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir biçki kursunun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun 21 Mart itibari ile başlayacağı ve tüm vatandaşlara açık olduğu ifade edilmiştir (C.G., 16.03.1938, s. 8).

24 Haziran 1938 tarihli gazetenin *Fatih Halkevinde Açılan Biçki Kursu* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir biçki kursunun açıldığı ve faaliyetlerine dört aydır devam ettiği bildirilmiştir. Ayrıca kursun daha işlevsel hale gelmesi için kursta gösterilen dersler hakkında bir sınavın yapılacağı açıklanmıştır. Haberin sonunda yakın bir zaman içinde biçki kursunda üretilen ürünlerin içeriği hakkında bir çeşit serginin açılacağı vurgulanmıştır (C.G., 24.06.1938, s. 5).

22 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Karaman Halkevinde Açılan Biçki Yurdu* başlıklı haberinde Karaman Halkevi tarafından bayanların çalışma hayatı için bir biçki kursunun

açıldığı belirtilmiştir. Bu kursta çeşitli el işlerinin yapıldığı ve yakın bir tarihte ayrıca bir serginin açılacağı aktarılmıştır (C.G., 22.01.1939, s. 2).

25 Nisan 1939 tarihli gazetenin *Bursa'da açılan Daktilo Kursu* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından bir daktilo kursunun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun hem kızlara hem de erkeklere yönelik açıldığı vurgulanmıştır. Ayrıca kursun zaman çizelgesi olarak aralık ayından nisan ayına kadar olan bölüm olarak belirtilmiştir. Kursta başarılı olan kursiyerlere sertifika verildiği de ifade edilmiştir (C.G., 25.04.1939, s. 5).

22 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Şişli Halkevi'nde Dikiş Sergisi* başlıklı haberinde Şişli Halkevi'nin kurslar bazında yapmış olduğu faaliyet hakkında bilgiler verilmiştir. Daha önce Halkevi tarafından bir dikiş kursunun aldığı ifade edilirken bu kursta çiçek, şapka, bıçki ve dikiş kurslarının olduğu bilgisi verilmiştir. Bu kursun sonunda kursa gelen öğrencilere bir sınavın yapıldığı ve bunun sonucunda da bir serginin açıldığı belirtilmiştir (C.G., 22.06.1939, s. 5).

20 Ağustos 1939 tarihli gazetenin *Nazilli'de Çiçekçilik Kursu Faaliyeti* başlıklı haberinde Nazilli Halkevi tarafından kadınların sosyal hayatta etkinliklerini artırmak amacıyla bir kurs açıldığı belirtilmiştir. Bu kursun çiçekçilik kursu olduğu bildirilirken kursa iki yüz on iki bayanın devam ettiği aktarılmıştır. Ayrıca haberde kurstaki bayanların toplu olarak fotoğrafları verilmiştir (C.G., 20.08.1939, s. 5).

13 Haziran 1940 tarihli gazetenin *Bıçki, Dikiş Sergisi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından daha öncesinden bıçki, dikiş, şapkacılık ve çiçekçilik kurslarının açıldığı ifade edilirken bu kurslara katılan öğrencilerin yaptıkları ürünlerin sergileneceği belirtilmiştir (C.G., 13.06.1940, s. 4).

29 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından motörcülük adlı bir kursun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun her hafta cumartesi günü saat 11.00'da çarşamba günleri saat 18.00'da yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 29.12.1940, s. 4).

6 Mart 1941 tarihli gazetenin *Eyüp Halkevi'nde Açılacak Kurslar* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi tarafından vatandaşların istekleri doğrultusunda kursların açılacağı bildirilmiştir. Özellikle bu kurslar içerisinde resim, afiş ve tabelacılık kursları vurgulanmıştır. Bu kurslara katılacak vatandaşların Halkevi'ne başvurmaları ve ders programını yine Halkevi'nden temin etmeleri gerektiği belirtilmiştir (C.G., 06.03.1941, s. 4).

23 Ağustos 1942 tarihli gazetenin *Eyüp Halkevi'nde Biçki ve Dikiş Dersleri* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi tarafından bayanlara yönelik kursların açılacağı bildirilmiştir. Haberde bu kurslardan özellikle biçki ve dikiş kurslarının en kısa zamanda açılacağı ifade edilmiştir. Bu yüzden bir duyuru niteliği taşıyan haberde bu kurslara katılacak olan vatandaşların en kısa zamanda kayıt yaptırmaları gerektiğini aktarılmıştır (C.G., 23.08.1942, s. 3).

16 Ekim 1943 tarihli gazetenin *Ev Hastabakıcı Kursu Açıldı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından açılan bir kurs hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu kursun “Ev Hastabakıcısı Kursu” olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca kursun içeriği ve süresi hakkında da bilgiler verilmiştir. Buna göre kursun iki ay teorik, bir ay uygulamalı olmak üzere üç ay süreceği ifade edilirken kursta başarılı olanlara sertifika verileceği bildirilmiştir (C.G., 16.10.1943, s. 2).

4 Şubat 1944 tarihli gazetenin *Eyüp Halkevi'nde Muhasebe Kursları Açılıyor* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi Halk Dershaneleri ve Kursları Şubesi tarafından bir kursun açılacağı bildirilmiştir. Haberde bu kursun hiç bilmeyenlere özel olarak muhasebe ve ticari malumat kursu olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca kursta görevli öğretmenin ise eski bir maliye uzmanı olduğu ifade edilmiştir (C.G., 04.02.1944, s. 2).

28 Mart 1944 tarihli gazetenin *Ev Hastabakıcıları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Halk Dershaneleri ve Sosyal Yardım Şubelerinin ortaklaşa açtıkları kurslar hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu kursların ev bakıcılığı alanında olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca bu kursa devam eden öğrencilerden yakın zamanda stajlarını tamamlayanlar arasında bir mezuniyet töreninin yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 28.03.1944, s. 2).

3 Ağustos 1945 tarihli gazetenin *Ciltcilik Kursu* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından açılan ciltcilik kursu hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu kursa kayıt olmak isteyenlerin iki adet fotoğraf ile Halkevi'ne müracaat etmeleri gerektiği bildirilmiştir. Ayrıca kursta her türlü klasik ve modern ciltleme yöntemlerinin öğretileceği ifade edilirken kursta kullanılacak araç ve gereçlerin Halkevi tarafından karşılanacağı belirtilmiştir (C.G., 03.08.1945, s. 4).

1.20. Vatandaşların İstekleri Doğrultusunda Açılan Kurslar

Halkevleri bulundukları bölgelerin sosyal ve ekonomik yapısı, iklim ve coğrafi şartlarını göz önüne alarak çeşitli kurslar planlamışlardır. Böylece halkın evi konumundaki Halkevleri vatandaşın isteklerine sırtını dönmemiş ve çeşitli zamanlarda gelen isteklere yönelik kurslar açmıştır. Vatandaşın isteklerine yönelik açılan kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

20 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Millet Mekteplerine Rağbet* başlıklı haberinde Millet Mekteplerinin açılmasından bu yana halkın katılımının çok yüksek olduğu belirtilirken diğer taraftan İstanbul Halkevi'nde de Millet Mektepleri gibi yeni Türkçe dersleri için iki adet dersane açtığı vurgulanmıştır (C.G., 20.12.1934, s. 2).

30 Haziran 1935 tarihli gazetenin *İmtihanlar Biterken Ana ve Babaların Ödevleri* başlıklı haberinde öğrencilerin yaz tatillerini nerelerde ve nasıl geçireceklerine dair bilgiler verilmiştir. Aile bütçesi yeterli olan aileler çocukları için spor alanlarını tercihte bulundukları ve çocukların sağlık durumlarına göre tatil planladıkları belirtilirken aile bütçesinin uygun olmayan ailelerin çocukların yaz tatilinde zaman geçirmesi amacıyla Halkevlerinin planladığı yaz kamplarından yana tercihte bulundukları ifade edilmiştir (C.G., 30.06.1935, s. 7).

30 Mart 1936 tarihli gazetenin *Adana Halkevinde Kültür Faaliyeti* başlıklı haberinde Adana Halkevi Kurlar ve Dershaneler Şubesi tarafından Daktilo, İngilizce, Fransızca, Nalbant ve Sıvacılık kurslarının açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca okuma ve yazma kurslarından yüz kırk öğrencinin mezun olduğu ve mezuniyet töreninin Halkevi tarafından filme alındığı açıklanmıştır (C.G., 30.03.1936, s. 7).

20 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Sivas Halkevi Gece Dershaneleri Açıyor* başlıklı haberinde Sivas Halkevi Kurslar ve Dershaneler Şubesi tarafından şehrin muhtelif yerlerine gece dershanelerinin açılacağı bildirilmiştir. Bu dershanelerinin açılış amacı halkın, esnafın okuma ve yazma öğrenmesini sağlamak olarak ifade edilmiştir (C.G., 20.11.1936, s. 5).

28 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Kilis Halkevi Çalışıyor* başlıklı haberinde Kilis Halkevi Dershaneler ve Kurslar Şubesi tarafından biçki ve dikiş kurslarının açıldığı halkın bu kurslara çok rağbet gösterdiği bildirilmiştir. Ancak haberin devamında öğretmen olmadığı için bu kurslara başvuranların yarısının alınabildiği belirtilmiştir.

Ayrıca bir de Fransızca kursunun açıldığı bu kursa seksen kadar öğrencinin devam ettiği açıklanmıştır (C.G., 28.11.1936, s. 2).

25 Aralık 1936 tarihli gazetenin *İstiklâl Marşı Kursu Çok Rağbet Görüyor* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından tüm vatandaşların yararlanabileceği bir İstiklâl Marşı Kursu'nun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun halk tarafından çok rağbet gördüğü hatta azınlık vatandaşlar tarafından da katılımların olduğu vurgulanmıştır (C.G., 25.12.1936, s. 2).

8 Ekim 1939 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nde Meccani Dersler* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından birtakım kursların açıldığı bilgisi verilmiştir. Bu kurslara kayıt olmak isteyenlerden üç adet fotoğraf ve nüfus cüzdanı istenmiştir. Ayrıca bu kurslar Türkçe okuma ve yazma, hesap bilgisi, hayat bilgisi, Fransızca, Almanca, İngilizce, muhasebe, fotoğrafçılık, akordeon, piyano, keman, fanfar, koro, solfej, resim, biçki, dikiş, nakış, ev idaresi, şapkacılık, çiçekçilik ve kaligrafi olarak sıralanmıştır (C.G., 08.10.1939, s. 6).

22 Kasım 1943 tarihli gazetenin *Muhtelif Dersler* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından vatandaşların ihtiyaç duydukları konularda kursların açılacağı belirtilmiştir. Haberde bu kurslar okuma ve yazma, biçki, dikiş, şapka, çiçekçilik, keman, piyano, mandolin, bağlama ve fotoğraf dersleri şeklinde sıralanmıştır. Ayrıca haberin sonunda bu kursların 6 Aralık Pazartesi gününden itibaren başlayacağı ifade edilmiştir (C.G., 22.11.1943, s. 2).

1.21. Köylerdeki Vatandaşların Eğitimi için Açılan Kurslar

Kurs haberlerinde diğer bir alan olarak gazeteye yansıyan bölüm köylü vatandaşların bilgilendirilmesi olarak tespit edilmiştir. Ayrıca Köycülük Şubesi tarafından yapılan köy bayramı gibi uygulamalara ek olarak bu sefer direkt vatandaşın değil köyde vatandaş üzerindeki yetkili kişi olan muhtarların eğitilmesinin hedeflendiği vurgulanmıştır. Muhtar eğitimi ile bağlı bulunan köylerdeki vatandaşların ihtiyaçlarına cevap verebilecek donanımına gelebilmesi için muhtarların eğitilmesi hedeflenmiştir. Köylerde açılan kurs haberleri aşağıda sıralanmıştır.

7 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *İzmit'te Köy Muhtarları İçin Kurs Açıldı* başlıklı haberinde İzmit Halkevi tarafından bölgede görev yapan muhtarlara kurs açıldığı bildirilmiştir. Kursun İzmit Vali'si tarafından açıldığı ve muhtarların cumhuriyet ve

inkılâpların benimsenmesinde halk üzerinde etkili olmaları gerekliliği vurgulanmıştır (C.G., 07.07.1933, s. 4).

12 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Eskişehir’de Köy Muhtarları Kursu* başlıklı haberinde Eskişehir Halkevi tarafından muhtarlara ve imamlara yönelik kurs verildiği bildirilmiştir. Bu kursta cumhuriyet, köy kanunu, medeni bilgiler hakkında bilgiler verildiği belirtilirken kursların on beş gün süreceği ifade edilmiştir (C.G., 12.02.1934, s. 3).

29 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Bilecik’te Halkevinin Değerli Çalışmaları* başlıklı haberinde Bilecik Halkevi Dershane ve Kurs Şubesi tarafından Bilecik’e bağlı yirmi beş köye iki ay sürecek dershanelerin açılmasının kararlaştırıldığı belirtilmiştir. Ayrıca köylere kitap saraylarının açılıp, ulusal yayınların okutulup, halkın ulusal anlamda bilinçlendirilmesinin sağlanması gerektiği açıklanmıştır (C.G., 29.01.1936, s. 6).

19 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Tekirdağ Halkevinde Köy Muhtarları Kursu* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi tarafından merkez ve merkeze bağlı köylerde görev yapan muhtarlara yönelik kurs açılacağı ve kursun dokuz gün süreceği belirtilmiştir. Kursta köy ve köylüyü ilgilendiren konularda Müddeiumumi Muavini Güner Üçer, Sıhhat Müdürü Fehmi, Maarif Müdürü Emin, Sorgu Hâkimi Akif, Ziraat Müdürü Cevdet, Hususi Muhasebe Müdürü Şemsi, Başmuallim Akif, Köy Bürosu Şefi Muhittin tarafından derslerin vereceği bildirilmiştir (C.G., 19.04.1937, s. 2).

3 Mart 1939 tarihli gazetenin *Burdur’da Faydalı Bir Kurs Açıldı* başlıklı haberinde Burdur Halkevi tarafından köylü vatandaşların ihtiyaç duydukları konularda bir kursun açıldığı ifade edilmiştir. Bu kursun temel amacının vilayetin iki yüz beş köyünde hayvan ıslahının yapılmasında halkın bilinçlendirilmesi olarak belirtilmiştir. Haberin devamında kursta Baytar Müdürü tarafından köylülere ameli ve nazari derslerin verildiği bunun haricinde tarım konusunda tarım ve sağlık bilgilerinin verildiği açıklanmıştır. Ayrıca haberin sonunda bu kursun bir köy kalkınması faaliyeti olduğu aktarılmıştır (C.G., 03.03.1939, s. 2).

BÖLÜM II

HALKEVLERİ'NİN KÜLTÜREL ALANDAKİ FAALİYETLERİ

Halkevleri birer kültür evi olarak adlandırılmıştır. Bu durum gazetede kendine önemli oranda bir yer bulmuştur. Kültürel faaliyetlerde konferanslar, törenler, anma günleri, tiyatro oyunları, yabancı dil öğrenimi ve kurs gibi çalışmalar yapılmıştır. Gazeteye yansıyan ve haber içeriğine göre alt başlıklara ayrılan haberler aşağıda verilmiştir.

2.1. Edebi Şahsiyetlerin Eserlerinin Gösterimi

Haberlerde Edebi Şahsiyetlerin eserleri olarak yer alan gösterilerde Akın, Mete, Kahraman, Köy Namusu, İstiklâl, Zor Nikah, Mavi Yıldırım, Şeriye Mahkemesi, İkizler, Yarım Osman, Özsoy, Sakarya'nın Teyyarecisi, Eski Adalet, Zafer, Babaların Günahı, Hedef, Himmet'in Oğlu, Hülleci, Bay Turgan, Kartal, Atatürk Köyü'nde Uçak Günü, Yaşayan Ölü, Yanık Efe, Ana, Yalnız Bir Kelime, Gördüğüm Cihan, Caza Kanunu, Yedekçi, Ateş, Antikacı Dükkanı, Kafa Tamircisi, Belkıs ve Andaval Palas oyunlarının isimleri zikredilmiştir. Bu oyunların aynı zamanda yazarları ve oyunları tekrar düzenleyen olarak ifade dilen kişi isimleri de haberlerde yer almıştır. Haberlerde en çok yazılan isimler Faruk Nafiz, Reşat Nuri, Yaşar Nabi, Yusuf Sururi, Ziya Boral, Vehbi Cem Aşkun, Şükrü Halil Tuğal, Müçteba Salâhaddin, İbnürrefik Ahmet Nuri, Celal Musahiboğlu ve İsmail Hakkı Baltacıoğlu olmuştur. Temsil Şubesi tarafından gerçekleştirilen oyunların bazıları devlet törenlerinde kullanılmıştır. Bu durum 13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Şehinşah Hz. Şerefine Ankara'da Verilecek Müsamere* başlıklı haberinde açıkça görülmektedir. Haberde Ankara Halkevi tarafından İran Şehinşah Hz. adına Münir Hayri Bey'in "Özsoy" isimli eserinin oynanacağı belirtilirken eserin son provasında Gazi'nin de bulunduğu vurgulanmıştır (C.G., 13.06.1934, s. 6). Ayrıca Dil İnkılâbı konusunda vatandaşların yeni harfleri benimsemesi için de oyunlar oynanmıştır. Özellikle 19 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Muğla Halkevinde Bir Müsamere* başlıklı haberinde Halkevi Temsil Şubesi tarafından bir temsilin verildiği ve katılımın yoğun olduğu vurgulanmıştır. Gösterilen temsilin "Arapça Değil mi? Uydur Uydur Söyle" adlı piyes olduğu ifade edilmiştir (C.G., 19.01.1936, s. 5). Halkevleri ulus devlet

ve millî bir kimlik inşasında temsil şubesi ile varlığını göstermiştir. Özellikle Türk Birliği Ülküsü, Türkçülük ve milliyetçilik kavramlarının yoğun olduğu “Bay Turgan” adlı piyes bu amaç için bir araç olarak kullanılmıştır (C.G., 11.05.1936, s. 2). Gazeteye yansıyan temsil haberleri aşağıda sıralanmıştır.

3 Ocak 1933 tarihli gazetenin *İzmit Halkevi’nde Akının Temsili* başlıklı haberinde İzmit Halkevi Temsil Şubesi tarafından Faruk Nafiz’in “Akın” adlı piyesinin gösterildiği belirtilirken bu piyese vatandaşların yoğun ilgi gösterdiği vurgulanmıştır (C.G., 03.01.1933, s. 5).

31 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Halkevinde Yarınki Temsil* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından Gülhane Parkı’ndaki Alay Köşkü’nde Halkevi şairlerinden Yaşar Nabi Bey’in hazırladığı “Mete” isimli piyesinin oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 31.01.1933, s. 7).

25 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Ankara Halkevinde Evvelki Gece Verilen Müsamere* başlıklı haberinde önceki gün Ankara Halkevi’nde bir müsamerenin verildiği bildirilmiştir. Buna göre Enver Behnan Bey’in “Meclis’in Kuruluşu’nu” anlattığı aktarılırken İshak Refet, Eniç, Behis, Yahya ve Saim Bey’in birer şiir okudukları bildirilmiştir. Ayrıca Ankara Halkevi Temsil Şubesi tarafından da “Mete” isimli bir de piyesin temsil edildiği belirtilmiştir (C.G., 25.04.1933, s. 3).

4 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinde Mete Temsili* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Temsil Şubesi’nin yapmış olduğu faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu faaliyetlerden özellikle “Mete” isimli piyesin gösterildiği ifade edilirken bu piyesin haftada dört gün verildiği aktarılmıştır. Haberin devamında bu temsillerden sadece birinin köylülere yönelik verildiği belirtilmiştir. Ayrıca temsillere halkın yoğun katılımının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1933, s. 4).

17 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Temsil* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 19 Ocak’ta saat 20.30’da Faruk Nafiz Bey’in “Kahraman” piyesinin temsil edileceği bildirilmiştir. Ayrıca bu faaliyetin tüm vatandaşlara açık olduğu ancak çocukların alınmayacağı vurgulanmıştır (C.G., 17.01.1934, s. 9).

26 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Temsil* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Alay Köşkü’nde 26 Ocak Cuma günü saat 20.30’da Temsil Şubesi’nin Yaşar Nabi Bey’in yazdığı “Köyün Namusu” adlı piyesinin oynanacağı belirtilmiştir. Haberin sonunda faaliyete tüm vatandaşların katılabilecekleri ancak çocukların alınmayacağı bildirilmiştir (C.G., 26.01.1934, s. 7).

5 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Temsil* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından 6 Nisan Cuma günü saat 21.00'da "İstiklâl" ve "Zor Nikâh" piyeslerinin gösterileceği bildirilirken etkinliğin tüm vatandaşlara açık olacağı vurgulanırken çocukların etkinliğe alınmayacağı ifade edilmiştir (C.G., 05.04.1934, s. 4).

4 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevi Nasıl Çalışıyor?* başlıklı Kayseri Halkevi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle bu faaliyetlerden Temsil Şubesi'nin yapmış olduğu faaliyetlerin çok önemli olduğu ve vatandaşlar tarafından ilgi ile takip edildiği vurgulanmıştır. Haberin devamında ise Kayseri Halkevi Temsil Şubesi'nin faaliyetleri "Mavi Yıldırım", "Şeriye Mahkemesi", "İkizler", "Yarım Osman" adlı piyeslerin belirli günlerde halka gösterilmesi olarak belirtilmiştir. (C.G., 04.05.1934, s. 8).

18 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Halkevinin Temsilleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından 19 Kasım Pazartesi günü saat 20.30'da Alay Köşkü'nde Şehir Tiyatrosu sanatkarlarından M. Kemal Bey'in bir konferansının olacağı ifade edilmiştir. Ayrıca konferanstan sonra "Sakarya'nın Teyyarecisi" ve "Eski Adalet" piyeslerinin sergileneceği vurgulanmıştır (C.G., 18.11.1934, s. 4).

19 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinin Verdiği Temsiller* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi tarafından Halk Fırkasının dördüncü kongresi sebebi ile faaliyetlerin yapıldığı aktarılmıştır. Bu faaliyetlerin kongrenin başlangıcından itibaren devam ettiği aktarılırken bu faaliyetlerden temsillerin önemine değinilmiştir. Ayrıca bu temsillerde "Zafer" adlı piyesin gösterildiği vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1935, s. 4).

23 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Halkevinin Temsilleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından halkın tiyatro ve gösteri sanatlarına karşı ilgisini artırmak için hafta içi her akşam Gülhane Parkı içinde temsiller verileceği bildirilmiştir. Gösterilen ilk temsilin "Babaların Günahı" adlı piyesin olduğu vurgulanmıştır (C.G., 23.10.1935, s. 6).

17 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Ayvalık Gençlerinin Muvaffakiyetli Bir Temsili* başlıklı haberinde Ayvalık Halkevi Temsil Şubesi tarafında halkın gösteri sanatlarına ilgisini artırmak için belirli günlerde temsillerin yapıldığı buna örnek olarak da "Hedef" piyesinin oynandığı bildirilmiştir (C.G., 17.11.1935, s. 8).

22 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Çaylı Toplantı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından üç senelik faaliyetlerinin değerlendirilmesi için bir toplantının yapılacağı bildirilmiştir. Toplantıda ayrıca koro ile güzel parçaların çalınacağı ifade

edilirken Temsil Şubesi tarafından da “Zoraki Tabip” gösterisinin sunulacağı ifade edilmiştir (C.G.,22.11.1935, s. 4).

15 Ocak 1936 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinin Verdiği Temsiller* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Temsil Şubesi tarafından bayram dolayısıyla birtakım temsiller verdiği duyurulmuştur. Bu temsillerin şehre gelen köylü vatandaşlar için verildiği belirtilirken “Himmet’in Oğlu” adlı piyesin oynandığı ifade edilmiştir (C.G., 15.01.1936, s. 10).

19 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Sivas Halkevinde Güzel Bir Müsamere* başlıklı haberinde Sivas Halkevi Temsil Şubesi tarafından bir piyesin oynandığı aktarılırken bu oyunun “Mate” adlı piyesin olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca gösteriden sonra zeybek oyunu ile Sivas yöresi oyunlarının oynandığı da ifade edilmiştir (C.G., 19.01.1936, s. 2).

23 Mart 1936 tarihli gazetenin *Sinop Halkevinde Bir Müsamere* başlıklı haberinde Sinop Halkevi Temsil Şubesi tarafından tüm vatandaşların katıldığı bir program yapıldığı bildirilmiştir. Programın gündüz ve gece olmak üzere iki bölüm halinde yapıldığı ve “Himmet’in Oğlu” piyesinin temsil edildiği bildirilmiştir (C.G., 23.03.1936, s. 8).

11 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Ankara Halkevinde Temsiller Başladı* başlıklı haberinde Ankara Halkevi temsil Şubesi tarafından temsillerin verilmeye başladığı aktarılmıştır. Bu temsillerde ilk olarak Reşat Nuri’nin “Hüllecî” piyesinin oynandığı bildirilmiştir (C.G., 11.04.1936, s. 8).

26 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Adana Halkevinde Güzel Temsiller Veriliyor* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından Halkevi’nde yetişen amatör oyuncular tarafından temsillerin verildiği bildirilmiştir. Bu temsillere örnek olarak “Mavi Yıldırım” adlı piyes gösterilmiş olup piyeslere katılımın yoğun olduğu da açıklanmıştır (C.G., 26.05.1936, s. 4).

27 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinde Verilen Temsiller* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Temsil Şubesi tarafından şehirde her ay bir temsilin verildiği bildirilmiştir. Özellikle “Mavi Yıldırım” adlı piyesin vatandaşlar tarafından çok beğenildiği vurgulanmıştır (C.G., 27.06.1936, s. 5).

14 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Halk Partisi Gösteri Yayınları* başlıklı haberinde Halkevleri Temsil Şubelerinin gösterilerinin ülke genelindeki öneminden bahsedilmiştir. Bu temsillerde özellikle CHP tarafından on sekiz piyesin hazırlatıldığı ancak bunların satışının bulunmadığı ifade edilmiştir. CHP ve Halkevlerinin beş eseri kitaplaştırdığı bunların basılı olarak bulunduğu ancak satışının olmadığı vurgulanmıştır. Bu eserlerden ilki Yusuf Süruri’nin “Yanık Efe” ikincisi Eskişehir Halkevi

Temsil Kolu Başkanı Ziya Boral'ın "Yaşayan Ölü", üçüncüsü Vehbi Cem Aşkun'un "Atatürk Köyünde Uçak Günü", dördüncüsü Loic Le Gouridec'in "Zehirli Kucak", beşincisi Şükrü Halil Tuğal'ın "Kartal" olarak sıralanmıştır (C.G., 14.12.1936, s. 4).

14 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Sivas Halkevinde Verilen Temsiller* başlıklı haberinde Sivas Halkevi Temsil Kolu çalışmalarına hız verildiği ifade edilirken özellikle Hayat Sineması'nda verilen "Ana" piyesinin vatandaşlar tarafından ilgi ile takip edildiği belirtilmiştir (C.G., 14.12.1936, s. 2).

21 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde bir önceki gece Şişli Halkevi Temsil Şubesi tarafından Pangaltıdaki Tan Sineması'nda "Akın" piyesinin sergilendiği bildirilmiştir (C.G., 21.02.1937, s. 2).

18 Mart 1937 tarihli gazetenin *Mersin Halkevinde Verilen Temsiller* başlıklı haberde Mersin Halkevi Temsil Şubesi tarafından yıl içinde on dört temsil verildiği belirtilirken en son Tarsus Halkevi açılışında "Yalnız Bir Kelime" adlı piyesin oynandığı vurgulanmıştır (C.G., 18.03.1937, s. 4).

13 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Bolu Halkevinde Bir Temsil* başlıklı haberinde Bolu Halkevi Temsil Şubesi tarafından Müçteba Salâhaddin'in "Gördüğüm Cihan" adlı piyesinin sergilendiği bildirilmiştir. Haberin devamında gösteriye dört yüz kişinin katıldığı ve gösterinin katılanlara veremle mücadele konusunda derin etkiler bıraktığı belirtilmiştir (C.G., 13.04.1937, s. 3).

21 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Tekirdağ Halkevinde Muvaffakiyetli Bir Temsil* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi tarafından gösterilen bir temsil bildirilmiştir. Bu temsilin Tekirdağ Halkevi Temsil Kolu tarafından İbnürrefik Ahmet Nuri'nin "Ceza Kanunu" adlı piyesinin oynandığı ifade edilmiştir. Haberin sonunda temsilin iki gece gösterildiği ve bin iki yüz vatandaşın gösteriye katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 21.02.1938, s. 2).

17 Mart 1938 tarihli gazetenin *Reyhaniyede Akın Temsil Edildi* başlıklı haberinde Reyhaniye Halkevi Propaganda ve Kültür Şubesi tarafından bir temsilin verildiği belirtilmiştir. Bu temsilin Faruk Nafiz'in "Akın" piyesinin olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca piyesin halk tarafından uzun zamandan beri beklendiği için piyes salonunun dolduğu ifade edilmiştir. Haberin sonunda bu piyesin Hatay'ın diğer kaza, nahiye ve köylerinde de gösterileceği bildirilmiştir (C.G., 17.03.1938, s. 2).

27 Mart 1939 tarihli gazetenin *İzmit Halkevi Temsil Kolu'nun Ankara'da Verdiği Temsil* başlıklı haberinde İzmit Halkevi Temsil Şubesi'nin Ankara'ya yaptığı gezi ve verdikleri temsiller hakkında bilgiler verilmiştir. Habere göre İzmit Halkevi Temsil

Şubesi'nin Ankara'da Celal Müsahiboğlu'nun "Yedekçi" operetini temsil ettikleri belirtilmiştir. Ayrıca yapılan gösterinin Ankara Halkı tarafından yoğun bir şekilde karşılandığı ve gösterinin sık sık alkış ve tezahüratlar ile beğenildiğinin gösterildiği açıklanmıştır (C.G., 27.03.1939, s. 3).

6 Mayıs 1940 tarihli gazetenin *Söke Halkevi'nde Müsamere* başlıklı haberinde Söke Halkevi Gösteri Şubesi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle son dönemlerde Söke Halkevi Gösteri Şubesi'nin fazlaca piyes sergilediği vurgulanırken en son oynanan Faruk Nafiz'in "Ateş" adlı piyesinin vatandaşlar tarafından çok beğenildiği belirtilmiştir (C.G., 06.05.1940, s. 2).

28 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Antalya Halkevi'nin Temsilleri* başlıklı haberinde Antalya'da yardıma muhtaç ilkokul öğrencilerinin sıcak yermek ihtiyaçlarının karşılanması amacıyla bazı öğrenci velileri tarafından yardım kampanyasının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu yardım kampanyasının masraflarının karşılanması amacıyla da Antalya Halkevi Temsil Şubesi tarafından bir piyes organize edildiği vurgulanmıştır. Haberin sonunda piyesin İsmail Hakkı Baltacıoğlu'nun "Andaval Palas" isimli oyunu olduğu aktarılmıştır (C.G., 28.01.1941, s. 2).

29 Mayıs 1942 tarihli gazetenin *Bakırköy Halkevi'nde* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi Temsil Şubesi tarafından verilecek bir temsil hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde 30 Mayıs Cumartesi günü saat 21.00'da İbnü'r refik Ahmed Nuri'nin "Belkıs" isimli piyesin oynanacağı bildirilmiştir. Ayrıca haberin sonunda temsil şubesinin bu temsili verdikten sonra bir turneye çıkacağı aktarılmıştır (C.G., 29.05.1942, s. 2).

9 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nde "Kafa Tamircisi" Temsil Edilecek* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi Temsil Şubesi'nin faaliyetleri hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle Temsil Şubesi'nin yeni bir piyes göstereceği ifade edilirken bu piyesin Prof. İ. Hakkı Baltacıoğlu'na ait olduğu belirtilen "Kafa Tamircisi" isimli piyes olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca bu temsilin diğerlerinden ayrı bir yönünün olduğu açıklanırken bunun oyuncular tarafından tamamen doğaçlama oynanacağı olarak aktarılmıştır. (C.G., 09.09.1942, s. 2).

6 Mayıs 1944 tarihli gazetenin *Antikacı Dükkânı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından hazırlanan bir etkinlik hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu etkinliğin "Bedii Raks" olarak adlandırıldığı ifade edilmiştir. Bu etkinlikte genel olarak bale ve pandomim gösterilerinin olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca etkinlikte "Antikacı Dükkânı" isimli bir gösterinin olacağı belirtilmiştir (C.G., 06.05.1944, s. 2).

2.2. Millî Bayramlar ile Şehirlerin Kurtuluş Günleri

Temsil şubesi tarafından yapılan faaliyetler incelendiğinde millî bayramlar ve şehirlerin kurtuluş günleri için yapılan faaliyetler gazetede daha çok duyuru şeklinde yer almıştır. Yapılan faaliyetlerden millî bayramlar Cumhuriyet Bayramı, 30 Ağustos Zafer Bayramı ve 19 Mayıs Atatürk'ü Anma Gençlik ve Spor Bayramı olarak görülmüştür. Bunların yanında yerel kurtuluş günleri olarak İstanbul'un Kurtuluşu ve Gaziantep'in kurtuluş günleri haberlerde yer almıştır. Yapılan faaliyetlerde konser, sergi, açık hava sineması ve piyes çalışmalarının yapıldığı aktarılmıştır. Gazeteye yansıyan haberler aşağıda sıralanmıştır.

5 Ekim 1933 tarihli gazetenin *Kurtuluş Bayramı Şerefine Temsil Veriliyor* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından İstanbul'un kurtuluşunun yıldönümü sebebi ile bir programın yapılacağı açıklanmıştır. Haberin devamında bu programda 6 Ekim'de Alay Köşkü'nde Temsil Şubesi tarafından bir temsilin gösterileceği ifade edilirken temsilin ardından bir de konserin düzenleneceği belirtilmiştir. Ayrıca bu faaliyete çocukların alınmayacağı bildirilmiştir (C.G., 05.10.1933, s. 4).

3 Kasım 1933 tarihli gazetenin *İnkılâp Sembolü* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Temsil Şubesi tarafından Cumhuriyet Bayramı sebebi ile şehrin farklı yerlerinde müsamerelerin düzenlendiği ifade edilmiştir. Bu müsamerelerden “İnkılâp Sembolü” adlı çalışmanın katılımcılar tarafından ilgi ile takip edildiği belirtilmiştir (C.G., 03.11.1933, s. 5).

31 Temmuz 1935 tarihli gazetenin üçüncü sayfasında *Halkevleri Merkezinin Gördüğü İyi İşler* başlıklı haberde Ankara Halkevi'nin vatandaşlar için Halkevi ile Etnografya Müzesi arasındaki meydanı açık hava sineması haline dönüştürüp seçkin filmlerden vatandaşların yararlanmasının sağlandığı belirtilmiştir. Ayrıca aynı haberde Ankara'daki ressamların kendileri için kolaylıklar sağlanan Ankara Halkevi'nde 30 Ağustos için bir “Zafer Sergisi” düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 31.07.1935, s. 3).

11 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Gazi Anteb'in Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde Gaziantep'in Kurtuluş Bayramı sebebi ile hazırlanan programda Halkevi Temsil Şubesi tarafından hazırlanan “Gaziantep Kahramanlar Destanı” adlı bir piyesin de gösterileceği bildirilmiştir (C.G., 11.12.1935, s. 6).

24 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Samsun'da Yapılan 19 Mayıs Şenlikleri* başlıklı haberinde Atatürk'ün 19 Mayıs'ta Samsun'a ayak basarak Millî Mücadeleyi başlattığı

tarihin yıldönümünde Samsun’da bir törenin yapıldığı bildirilmiştir. Bu törende Samsun Halkevi Temsil Şubesi tarafından “Özyurt” adlı piyesin oynandığı ayrıca belirtilmiştir (C.G., 24.05.1936, s. 6).

Gazete haberleri incelendiğinde Halkevlerinin sadece ulusal olarak değil yerel olarak ta tören ve kutlama çalışması yaptığı görülmüştür. Özellikle Zonguldak’ta icra edilen “Kömür Bayramı” faaliyetleri ulusal basında kendine önemli bir yer edinmiştir. Bunun yanında yerel olarak Anadolu’da ki birçok Halkevi kendi faaliyet alanında çeşitli haberlerin yayınlandığı görülmüştür. Buna ek olarak şehirlerin kendi kurtuluş günlerinin yanında tarihin genel seyri içine yaşadığı matem günleri de haberlere yansımıştır. Bu duruma Edirne’nin Balkan Savaşları’ndaki durumu örnek olarak verildiği ve bu durumun “Kara Bir Matem” başlığı ile anıldığı tespit edilmiştir. Gazeteye yansıyan haberler aşağıda verilmiştir.

31 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Kayseri’de Bayram* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi tarafından Kayseri’ye tren hattının gelişinin yıl dönümü sebebi ile bir törenin düzenlendiği ifade edilirken törende tren istasyonun bayraklarla donatıldığı aktarılmıştır. Ayrıca Kayseri Halkevi adına Av. Naci Bey tarafından Cumhuriyet’in ülkemize katkılarının anlatıldığı ifade edilmiştir (C.G., 31.05.1933, s. 3).

4 Temmuz 1934 tarihli gazetenin *Edirne’ye Ucuz Trenler İşleyecek* başlıklı haberinde vatandaşa Trakya Bölgesi’ni tanıtmak ve Trakya sevgisi oluşturmak amacıyla İstanbul ve Edirne Halkevlerinin ortak bir program hazırladıkları belirtilmiştir. Bu programa göre önce İstanbul ve Edirne arasında Şark Demiryolları ile temasa geçilerek 13.07.1934 tarihinde cuma günü bir gezinti seferi düzenleneceği bildirilmiştir. Saat 08.00’de Sirkeci Garı’ndan hareket edileceği Edirne’den ise 22.30’da dönüleceği belirtilmiştir. Geziden dönmeyenler için Edirne Halkevi’nin vatandaşların bütün ihtiyacını gidereceği ifade edilmiştir. Ayrıca İstanbul ve Edirne karma takımları arasında bir de futbol maçı düzenleneceği vurgulanmıştır (C.G., 04.07.1934, s. 6).

7 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Zonguldak’ta Kömür Bayramı* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından Türkiye’de kömür madeninin keşfi sebebi ile çeşitli etkinlikler çerçevesinde bir “Kömür Bayramı” faaliyetini yapıldığı bildirilmiştir (C.G., 07.11.1935, s. 5).

08 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Zonguldak’ta Bugün Kömür Bayramı Yapılacak* başlıklı haberinde Zonguldaklı Uzun Hasan’ın kömür madenini Türkiye’de keşfetmesinin yüz sekizinci yıl dönümü sebebi ile Zonguldak Halkevi tarafından bir tören yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 08.11.1936, s. 4).

21 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faydalı Mesaisi* başlıklı haberinde altı yaşına giren Bursa Halkevi'nin yaptığı faaliyetlerin merkez tarafından takdirle karşılandıkları belirtilmiştir. Bir sene içerisinde Halkevi'ne giren kişi sayısı 57.510 kişi olarak belirtilirken Halkevi Kütüphanesi'nden 6747 kişinin yararlandığı vurgulanmıştır. Ayrıca Halkevi Dershaneler ve Kurslar Şubesi'nde Almanca ve Fransızca ve İngilizce derslerinin olduğu vurgulanırken Halkevi'nde ayrıca biçki ve dikiş kursunun da varlığı vurgulanmıştır (C.G., 21.02.1937, s. 7).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Kara Gün* başlıklı haberinde Edirne'nin Bulgarlar tarafından işgalinin yirmi dördüncü yıl dönümü sebebi ile Edirne Halkevi tarafından bir programın hazırlandığı belirtilmiştir. Programın İstiklâl Marşı ile başlayacağı daha sonra Erkek Muallim Mektebi Tarih Öğretmeni Kemal Batu tarafından bir nutuk söyleneceği ifade edilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 5).

24 Şubat 1938 tarihli gazetenin *İzmit Halkevinin Bir Senelik Faaliyeti* başlıklı haberinde İzmit Halkevi'nin faaliyetleri aktarılmıştır. Bu faaliyetler iki yüz müzik dersi, on bir konser, İngilizce ve zehirli gazlar hakkında kursların açılması, on üç temsilin verilmesi ve altı yüz köylünün ihtiyaçlarının giderilmesi olarak sıralanmıştır (C.G., 24.02.1938, s. 8).

3 Ekim 1938 tarihli gazetenin *İzmit Halkevi'nde Faydalı Çalışmalar* başlıklı haberinde İzmit Halkevi'nin faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle İzmit Halkevi'nin son dönemlerde yaptığı çalışmaların hem arttığı hem de halk tarafından faaliyetlere katılımın yoğun olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında İzmit Halkevi'nin faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre faaliyetler kütüphaneye getirilen kitap, gazete ve dergi gibi yayınların arttığı, Temsil Şubesi'nin gösteri faaliyetlerinin arttığı, Köycülük Şubesi'nin köy gezileri ile halkın aydınlatılması konusundaki çabaları ve doktorların halkı tedavi etmesi ve daktilo, yabancı dil ve dikiş kurslarının varlığı olarak sıralanmıştır (C.G., 03.10.1938, s. 9).

26 Mart 1947 tarihli gazetenin *Edirne'nin Kara Bir Günü* başlıklı haberinde Edirne Halkevi tarafından bir anma programının yapılacağı bilgisi verilmiştir. Haberde bu anma programının konusunun Balkan Savaşları'nda Edirne'nin kurtuluşu olarak belirtilmiştir (C.G., 26.03.1947, s. 3).

2.3. Güzel Sanatlar Alanında Açılan Kurslar

Halk Dershaneleri ve Kurs Şubesi tarafından açılan kurs haberleri gazetede müzik, halk oyunları ve resim alanlarında kendine yer bulmuştur. Kurslarda özellikle halay, horon ve zeybek gibi halk oyunlarının yanında Batı tarzı bale ve step kurslarının da açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca koro çalışmalarına katılacak olan kadınlarda on altı, erkeklerde on sekiz yaş sınırı arandığı belirtilmiştir (C.G., 12.04.1938, s. 4). Gazeteye yansıyan Güzel Sanatlar Alanı Kurs Haberleri aşağıda verilmiştir

25 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Halkevinin Fotoğraf Dersleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından bir fotoğraf kursunun açıldığı ve kursun ücretsiz olduğu bildirilmiştir (C.G., 25.04.1933, s. 2).

21 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Bale ve Step Dersleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından bale ve step derslerinin başlayacağı ifade edilirken katılımın ücretsiz olduğu vurgulanmıştır (C.G., 21.07.1933, s. 4).

20 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Millî Danslar Öğretiliyor* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından millî oyunların öğretilmesi konusunda çalışmaların yapıldığı belirtilmiştir. Özellikle zeybek, sepetçi, Köroğlu, horon ve bar oyunlarının gençlere öğretilmesi için kayıtların yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 20.07.1937, s. 4).

30 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından gençlerin resim sanatına karşı ilgilerini artırmak amacıyla yağlı boya resim derslerinin açıldığı ifade edilmiştir (C.G., 30.01.1938, s. 9).

16 Şubat 1938 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinde Resim Dersleri* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi tarafından halkın güzel sanatlar alanına ilgi duyması için çalışmalar yapıldığı belirtilmiştir. Özellikle resim alanında açılan kurslardan otuz öğrencinin faydalandığı vurgulanmıştır. Ayrıca kursta öğretmenlerin de eğitim aldığı bildirilirken kursun Ressam Esad Subaşı tarafından idare edildiği ifade edilmiştir (C.G., 16.02.1938, s. 2).

17 Eylül 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından müzik kurslarının açılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu müzik kurslarının her sene açıldığı da vurgulanmıştır. Haberin devamında müzik kurslarındaki dersler piyano, viyolonsel, bas, solfej ve koro olarak sıralanmıştır. (C.G., 17.09.1938, s. 4).

6 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından kurs faaliyetlerinin artırıldığı belirtilmiştir. Özellikle bu kurslar içerisinde

fotoğraf dersleri ve fotoğraf atölyeleri kurslarının açıldığı vurgulanmıştır. Bu kurslara katılmak isteyenlerin 18 Ocak'a kadar kaydolmaları gerekliliği ifade edilmiştir (C.G., 06.01.1939, s. 8).

18 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Meccani Musiki Dersleri* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafına bir müzik kursunun açılacağı ifade edilmiştir. Bu kursta müzik derslerinden keman, piyano, viyolonsel ve mandolin derslerinin olacağı belirtilirken derslerin gönüllü vatandaşlara verileceği açıklanmıştır. Ayrıca haberde bu müzik derslerinin her sene düzenli olarak verildiği aktarılmıştır (C.G., 18.01.1939, s. 9).

14 Mayıs 1939 tarihli gazetenin *Manisa Halkevi'nde Açılan Keman Kursu* başlıklı haberinde Manisa Halkevi tarafından şehirde güzel sanatlar alanında bir çalışmanın başlatıldığı belirtilmiştir. Buna binaen bir keman kursunun açıldığı ifade edilirken kursa katılımın yoğun olduğu aktarılmıştır. Ayrıca haberde keman kursu öğretmeni ve öğrencilerinden oluşan bir de fotoğraf verilmiştir (C.G., 14.05.1939, s. 7).

11 Temmuz 1947 tarihli gazetenin *Tezyini Resim Kursları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir kursun açılacağı bildirilmiştir. Haberde bu kursun çini, resim, tezhip, halı gibi sanat dallarında açılacağı vurgulanmıştır. Haberin devamında bu kursa en az ilkokul mezunlarının başvurabileceği belirtilmiştir (C.G., 11.07.1947, s. 2).

2.4. Öğrenciler İçin Açılan Kurslar

Halk Dershaneleri ve Kurs Şubesi tarafından açılan kursların gazete haberleri incelendiğinde kursların çok yönlü olduğu görülmüştür. Özellikle öğrencilerin okul derslerine takviye amacıyla açılan kurslar gazetede geniş yankı bulmuştur. Öğrenciler için açılan kursların okul dışı faaliyetlerine ek olarak ya da okul derslerine takviye amacıyla açıldıkları anlaşılmıştır. Gazete haberleri incelendiğinde açılan kursların kısmen ortaokul öğrencilerine genel anlamda ise lise öğrencilerine yönelik olduğu ve dersleri zayıf öğrencilere açıldığı tespit edilmiştir (C.G., 24.07.1938, s. 2). Bu kursların Fransızca, Almanca ve İngilizce gibi yabancı dil dersleri; Matematik, Fizik, Kimya, Biyoloji gibi sayısal dersler ve Tarih, Coğrafya ve Yurt Bilgisi gibi sözel derslerden açıldığı vurgulanmıştır. Öğrenciler için açılan kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

8 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *İkmale Kalanlar İçin Kurslar* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından dersleri zayıf olan öğrenciler için 9 Temmuz'dan 1 Eylül'e

kadar Matematik, İngilizce, Fransızca, Nebatat, Fen Bilgisi ve Biyoloji, İtalyanca, Tarih, Fizik, Kimya derslerinden kursların açılacağı bildirilmiştir (C.G., 08.07.1935, s. 4).

2 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından 5 Temmuz'dan itibaren lise öğrencilerine yönelik Cebir, Hendese, Fizik, Kimya derslerinden kurslar açılacağı bildirilmiştir (C.G., 02.07.1937, s. 4).

2 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından dersleri zayıf öğrencilere yönelik ücretsiz İngilizce kursu açılacağı bildirilmiştir (C.G., 02.08.1937, s. 8).

3 Şubat 1938 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Faydalı Kursları* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından düzenlenen kurslar hakkında bilgiler verilmiştir. Bu kurslar dersleri zayıf öğrenciler için tekrar kursları, okuma ve yazma bilmeyenler için okuma ve yazma kursları, İngilizce ve Fransızca kursları, hapishanede açılan okuma ve yazma kursları ve daktilo kursu olarak sıralanmıştır (C.G., 03.02.1938, s. 2).

4 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından ortaokul ve lise öğrencileri için matematik kursunun açıldığı duyurulmuştur (C.G., 04.02.1938 s. 4).

24 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından ortaokul ve lise öğrencilerine yönelik bir kursun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun özellikle bütünlemeye kalan öğrenciler için açıldığı belirtilirken açılan dersler Kimya, Biyoloji, Matematik ve yabancı dil olarak sıralanmıştır. Ayrıca bu kursların 1 Ağustos'tan itibaren bir buçuk ay süreceği vurgulanmıştır (C.G., 24.07.1938, s. 2).

2 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *İkmal Kursları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından öğrencilere yönelik bazı kursların açılacağı bildirilmiştir. Açılacak olan bu kursların özellikle bütünlemeye kalan ortaokul ve lise öğrencileri için olacağı belirtilmiştir. Ayrıca kursların Tarih, Coğrafya, Yurt Bilgisi, Fizik, Kimya, Biyoloji, Fen Bilgisi ve Matematik alanlarında olacağı vurgulanmıştır (C.G., 02.08.1938, s. 4).

3 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Riyaziye Kursu* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından öğrenciler için bir kurs açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun Matematik dersinden açıldığı belirtilirken kursun açılma sebebi olarak matematik dersinde sorun yaşayanlara yardımcı olmak olduğu ifade edilmiştir (C.G., 03.01.1939, s. 8).

10 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinde Meccani Dersler* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından bazı derslerden kursların açıldığı bildirilmiştir. Bu

kurslar İngilizce, Matematik, Fizik ve Kimya olarak sıralanmıştır. Ayrıca bu kursların ortaokul son sınıf kız öğrencilerine yönelik açıldığı vurgulanmıştır (C.G., 10.02.1940, s. 6).

22 Haziran 1941 tarihli gazetenin *Talebeler İçin Kurs* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından öğrenciler için açılan kurs hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde kursun ortaokul ve lise öğrencilerinden bütünlemeye kalan öğrenciler için Matematik dersinden açılacağı belirtilmiştir (C.G., 22.06.1941, s. 4).

2 Ağustos 1942 tarihli gazetenin *İkmal Kursları* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından açılan kurslar hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde açılan kursların ikmal kursları olduğu ifade edilirken bu kursların ortaokul ve lise öğrencilerine yönelik olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca haberde kurslarda açılacak dersler sıralanmıştır. Buna göre dersler Matematik, Fizik ve Kimya şeklinde belirtilmiştir. Haberin sonunda bu kursların 10 Ağustos tarihinde başlayacağı bildirilmiştir (C.G., 02.08.1942, s. 3).

2.5. Dil Alanında Yapılan Faaliyetler

Gazetede ki haberlere göre Halkevlerinin dil alanında yaptığı ilk çalışmalar yeni harflerin kabul edilme sürecinde başladığı görülmüştür. Dil alanında eski kelimelerin yerine yeni kelimelerin bulunması ve bununla beraber harf inkılabının halka tanıtılması Halkevlerinin dil alanındaki ilk misyonunu oluşturmuştur. Bu duruma örnek olarak gazeteye yansıyan 15 Ocak 1933 tarihli dil alanındaki ilk haber gösterilebilir. Bu habere göre İstanbul'da bir dil çalışmasının yapılacağı başlığı atılmış ve bu başlığın altında İstanbul Valisi Muhittin Bey başkanlığında bir toplantının yapılacağı duyurulmuştur. Bu toplantıda İstanbul Halkevi Dil Şubesi'nin yer alacağı ve çalışmalara bizzat Halkevi'nin öncülük edeceği belirtilmiştir. Haberde Dil Şubesi Başkanı'nın Köprülüzade Fuat Bey olduğu ayrıca belirtilmiştir (C.G., 15.01.1933, s. 1). Halkevleri dil alanında çalışmalar yaparken harf inkılâbı konusunda toplantılar yapmış aynı zamanda ülkenin farklı şehirlerindeki vatandaşlara ve üniversite öğrencilerine anketler uygulayarak Osmanlıca kelimelerin yerine öz Türkçe kelimeler bulmak için çalışmıştır (C.G., 15.03.1933, s. 4). Harf inkılâbı çalışmalarının dışında Mardin, Diyarbakır ve Adana gibi şehirlerde yerli halkın çoğunluğunun farklı diller konuşması sonucu bu bölgelerde bir dil savaşının verildiği haberleri bulunmaktadır. Bu haberlerde çeşitli Türkçe öğrenme yarışmalarının yapılmasının yanında Türkçe öğrenme kurslarının oluşturulması gibi faaliyetler ile bölge

halkının Türkçe konuşmasının teşvik edilmesi amaçlandığı vurgulanmıştır (C.G., 24.01.1934, s. 3). Bu haberlerin dışında Halkevleri “Dil Bayramları” etkinlikleri yapmıştır. Ayrıca herkesin bir soyadı alması sürecinde vatandaşların öz Türkçe kelimeler kullanması için çalışmalar yapmıştır. Özellikle soyadı alınma sürecinde vatandaşlar Halkevlerine çağırılmış ve buralarda Türkçe bir soyadı alınması için çalışılmıştır. Dil alanında yapılan çalışmaların gazeteye yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir.

9 Mart 1933 tarihli gazetenin *Dil İşi İçin Gazi Hz. 'nin Riyasetinde Bir İçtima ve Fırka Grubunda Dil Meselesi* başlıklı haberinde öncelikle halk arasında kullanılan Arapça ve Farsça kelimelerin yerine Türkçe kelimeler kullanılmak üzere anket ile halka danışılmasının kararlaştırıldığı ifade edilmiştir. Haberin devamında Halkevleri için ise kendilerine yapılan tebliğe göre dil meselesi için çalışacaktır ifadesi verilmiştir. Bununla beraber CHF idare heyeti toplantısı yapıp bu toplantıda Osmanlıca kelimelerin yerine acil olarak kısa ve öz Türkçe kelimelerin bulunması kararı alınarak bu işlemin Halkevleri ve parti birlikteliği ile yapılacağı söylenmiştir (C.G., 09.03.1933, s. 2).

10 Mart 1933 tarihli gazetenin *Osmanlıca Kelimelerin Tam Karşılığı Bulunacak* başlıklı haberinde CHF tarafından Halkevlerine gönderilen yazıda dil çalışmaları ve anket çalışmaları için Halkevleri Dil Şubesi'nin de sıkı bir çalışma başlatması gerektiği bildirilmiştir (C.G., 10.03.1933, s. 6).

18 Mart 1933 tarihli gazetenin *Denizli 'de Dil Anketi* başlıklı haberinde Halkevleri Dil ve Edebiyat Şubesinin kırk dört kişilik ekibi ile Denizli'de dil anketi için çalışmalar yaptığı belirtilmiştir (C.G., 18.03.1933, s. 3).

29 Mart 1933 tarihli gazetenin *Dil Hakkında Umumi Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından bir konferansın düzenleneceği ifade edilmiştir. Haberde bu konferansın 30 Mart Perşembe günü saat 17.00'da Köprülüzade Fuat Bey tarafından “Türk Dili” başlığı ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 29.03.1933, s. 4).

23 Aralık 1933 tarihli gazetenin *Mardin Halkevi Çalışıyor* başlıklı haberinde Mardin Halkevi tarafından dil alanında bir çalışma başlatıldığı ifade edilmiştir. Buna göre Mardin halkının yabancı dillerde konuştuğu belirtilip burada yaşayan insanların öz Türkçe konuşması için konferansların ve mitinglerin yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca Mardin Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi'nin halkın musiki konusunda bilinçlenmesi için radyo ve bando aletleri getirdiği, Kütüphane ve Neşriyat Şubesi'nin de Mardin'de bir kütüphane açarak tüm halkın hizmetine sunduğu vurgulanmıştır (C.G., 23.12.1933, s. 5).

24 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Diyarbakir 'de Şayanı Dikkat Bir Öz Türkçe Müsabakası* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi'nin Dil ve Edebiyat Şubesi tarafından

köylüler arasında öz Türkçe ve yurt bilgisi yarışması başlattığı bildirilmiştir. Bu yarışmanın ilan tarihinden itibaren dört ay sonra yapılacağı ifade edilirken bu yarışmada dereceye girenlere para ödülü verileceği vurgulanmıştır (C.G., 24.01.1934, s. 3).

2 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Dil Kongresi* başlıklı haberinde önceki akşam İstanbul Halkevinde Dil Komitesi Kongresi'ni yapıldığı belirtilmiştir. Kongrede iki senelik faaliyet raporu değerlendirildiği vurgulanmıştır (C.G., 02.02.1934, s. 3).

4 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevi Nasıl Çalışıyor?* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından dil alanında yapılan faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Kayseri yöresine ait halk arasında konuşulan kelimelerden oluşan bir “Kayseri Lügâtı” çalışmasının yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca Kayseri'ye ait masallar ve atasözlerinin içinde olduğu bir derginin çıkarıldığı vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1934, s. 8).

24 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Muallimler ve Halkevleri Murahhasları Dönüyorlar* başlıklı haberinde İkinci Dil Kurultayı'na katılan öğretmenlerin ve Halkevleri delegelerinin memleketlerine döneceği bildirilmiştir. Haberden anlaşılabacağı üzere Halkevleri dil çalışmalarında ülkenin farklı yerlerinden delegeler ile faaliyetlerini sürdürmektedir (C.G., 24.08.1934, s. 4).

27 Eylül 1934 tarihli gazetenin *Türk Dili'nin Arınma Savaşı'nda İlk Bayram Dün Kutlandı* başlıklı haberinde Yüce Gazi'nin Türkçe hazırladığı öz Türkçe'nin kullanılmaya başlanmasının üzerinden iki yıl geçtiği ifade edilmiştir. Buna istinaden toplanan ilk kurultay gününün yıl dönümünün önceki gün her yerde olduğu gibi İstanbul Halkevi'nde de büyük bir coşkuyla toplandığı bildirilmiştir. (C.G., 27.09.1934, s. 1).

7 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Adana Halkevi Bir Dil Savaşı Açıyor* başlıklı haberinde Atatürk'ün Adana'yı 1931 senesi itibari ile gezdiği aktarılmıştır. Bu gezide Türk Ocakları'nın faaliyetlerinin neler olduğu sorulduğunda dil ile ilgili bir çalışmanın yapılmadığı ifade edilmiştir. Ayrıca bölgede hala Arapça konuşan halk kitlesinin olduğu bildirilmiştir. Bu durum üzerine Adana Halkevi tarafından bir çalışma başlatıldığı aktarılırken bu çalışmaya göre Tarih ve Dil alanında Adana'da Türkçe'nin yaygınlaşması için çalışılacağı ifade edilmiştir (C.G., 07.01.1936, s. 8).

21 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Soyadı Almayanlar Acele Etmelidir* başlıklı haberinde İçişleri Bakanlığı tarafından illere gönderilen talimatnamede herkesin bir soyadı alması için çıkarılan kanunun çıkmasından bir buçuk yıl geçmesine rağmen halkın çoğunluğunun bu durumu önemsemediği ve hala soyadı almayanların çoğunlukta olduğu ifade edilmiş ve bu durumun ihmalkarlık sonucunda olduğu vurgulanmıştır. Haberde bu

durumun düzeltilmesi için CHP teşkilatları ve Halkevlerinin soyadı konusunda vatandaşların bilinçlendirilmesi için konferansların verilmesi gerekliliği belirtilmiştir (C.G., 21.02.1936, s. 2).

28 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Parti Gen-Yön Kurulunun Verdiği Kararlar* başlıklı haberinde CHP kurulunun verdiği kararlar belirtilmiştir. Bu kararlarda partinin sinema ve konferans faaliyetlerinde Halkevlerinden yararlanması gerektiği belirtilmiştir. Ayrıca soyadı alım zamanının kısılmasından ötürü vatandaşların soyadları ile ilgili işlerinde parti teşkilatları ile Halkevlerinin soyadı alım işlerini hızlandırmaları gerekliliği vurgulanmıştır (C.G., 28.02.1936, s. 3).

24 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevinde Merasim* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından Dil Kurultayı'nın devam ettiği günlerde birer müsamere yapılacağı bilgisi verilmiştir. Bu müsamereelerde Dil Kurultayı ile ilgili konferansların verileceği belirtilmiştir (C.G., 24.08.1936, s. 7).

14 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Atatürk Dün Dil İşleri Meşgul Oldular* başlıklı haberinde 26 Eylül'de kutlanacak olan Dil Bayramı sebebi ile hazırlıkların devam ettiği belirtilmiştir. Ayrıca haberde Dil Bayramı için hazırlanan programda Halkevlerinde radyo programının olacağı, Halkevlerinin kendi bölgelerinde konferanslar hazırlayacağı ve programlarda şiirlerin okutulacağı belirtilmiştir (C.G., 14.09.1936, s. 4).

26 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Mutlu Bir Gün: Dil Bayramı* başlıklı haberinde dört sene önce başlayan Dil İnkılâbının yıl dönümü sebebi ile Şehremini, Eminönü ve Beyoğlu Halkevlerinde Dil Bayramı programının yapılacağı bildirilmiştir. Programa göre Eminönü Halkevi'nde Ankara Halkevi'ndeki programın radyoda dinleneceği ifade edilmiştir. Daha sonra Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi üyesi Doç. Sabri Özer tarafından günün anlamı ile ilgili bir konferans verileceği belirtilmiştir. Ayrıca kutlama törenine bir konser ve bir temsil ile devam edeceği belirtilmiştir (C.G., 26.09.1936, s. 2).

29 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Antalya Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Antalya Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından Antalya genelinde 56 mâni, 65 masal, 200'den fazla atasözü toplanarak Türk Dil Kurumu'na gönderildiği bildirilmiştir (C.G., 29.10.1936, s. 6).

19 Eylül 1937 tarihli gazetenin *26 Eylül Dil Bayramı Hazırlıkları* başlıklı haberinde ilk Türk Dil Kurultayı'nın toplandığı 26 Eylül'ün yıl dönümü münasebeti ile bir kutlama programının yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca bu programın daha önceki senelerde olduğu gibi Türk Dil Kurumu, Ankara Halkevi ve gazetelerin katılımlarıyla yapılacağı belirtilmiştir. Programın Halkevleri ile ilgili olan bölümlerinde Halkevlerinin

kendi bölgelerinde dil hakkında konferanslar verme ve şiir okutma gibi faaliyetlerde bulunacakları bildirilmiştir (C.G., 19.09.1937, s. 3).

23 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Dil Bayramına Ait Hazırlıklar Bitiriliyor* başlıklı haberinde Dil Bayramı'nın kutlama programının hazırlıklarının bitmek üzere olduğu Halkevlerinin kutlama programına göre Dil Bayramı ile ilgili konferansların ve şiirlerin okutulması faaliyetlerini yapacağı aktarılmıştır (C.G., 23.09.1937, s. 2).

27 Eylül 1939 tarihli gazetenin *Dil Bayramı Dün Büyük Merasimle Tes'id Edildi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından ilk Türk Dil Kurultayı'nın toplandığı ve Dil Bayramı olarak kutlanan 26 Eylül'de bir törenin yapıldığı açıklanmıştır. Törene İstiklâl Marşı ile başlandığı ifade edilirken Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı Halid Bayrı'nın "Dil Hareketlerinin Son Manzarası" başlığı ile bir konferans verdiği belirtilmiştir. Ayrıca programa Temsil Şubesi tarafından "Zor Nikâh" adlı piyesin sergilenerek devam edildiği aktarılmıştır (C.G., 27.09.1939, s. 2).

22 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Dil Bayramı* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından Dil Bayramı münasebeti ile bir kutlama töreninin yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca haberde bu törenin programı verilmiştir. Program İstiklâl Marşı'nın okunması, Yunus Kâzım Koni tarafından "Dil Devrimi'nin Manası" başlıklı konferansın verilmesi, Kenan Saner tarafından "Halk Edebiyatı'ndan Parçalar" başlıklı sunumu, Halkevi gençleri tarafından öz Türkçe edebi yazıların okunması ve Temsil Şubesi tarafından "Kafa Tamircisi" piyesinin sergilenmesi olarak sıralanmıştır (C.G., 22.09.1942, s. 2).

27 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Şehrimizde Dil Bayramı* başlıklı haberinde 1. Türk Dil Kurultayı'nın 10. yıl dönümü sebebi ile düzenlenen programlar hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Beyoğlu Halkevi tarafından hazırlanan program paylaşılmıştır. Program İstiklâl Marşı'nın okunması ve millî oyunların oynanması olarak belirtilmiştir. Ayrıca programda halk oyunlarının yanında kılıç ve kalkan gösterilerinin de yapıldığı ifade edilmiştir. Haberin devamında Eminönü Halkevi tarafından hazırlanan program da paylaşılmıştır. Bu programda farklı olarak Prof. Dr. Sadi Irmak tarafından "Dil İnkılâbının Mahiyeti" adlı bir konferansın verildiği bildirilmiştir (C.G., 27.09.1942, s. 2).

15 Mart 1944 tarihli gazetenin *Edebi Yazı Müsabakası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen bir yarışma hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu yarışmanın Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından düzenlendiği bilgisine yer verilmiştir. Ayrıca yarışmanın "Hitabet ve Güzel Yazı" alanlarında olduğu vurgulanmıştır (C.G., 15.03.1944, s. 2).

27 Eylül 1945 tarihli gazetenin *Dil Bayramı* başlıklı haberinde Türk Dil Kurultayı'nın yıl dönümü olarak kutlanan Dil Bayramı hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Dil Bayramı programının çeşitli etkinlikler ile Halkevlerinde kutlandığı bilgisine yer verilmiştir. Buna göre Ankara Halkevi'nde Millî Eğitim Bakanı Hasan Ali Yücel, CHP Genel Sekreter Vekili Nafî Atıf Kansu ile çok sayıda milletvekili ve halkın katılımı ile programın başladığı bildirilmiştir. Ayrıca programda Dil Bayramı ile ilgili konferansların verildiği çeşitli şiirlerin okunduğu aktarılmıştır (C.G.,27.09.1945, s. 3).

8 Mayıs 1949 tarihli gazetenin *Mükâfatlı Şiir Yarışması* başlıklı haberinde bir şiir yarışmasının yapılacağı bildirilmiştir. Haberde bu yarışmanın Beşiktaş Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından düzenleneceği belirtilmiştir. Ayrıca bu şiir yarışmasının amatör şiir yarışması olacağı vurgulanmıştır. Haberin devamında yarışmaya katılacaklar arasından 19 Mayıs'ta derecelendirme yapılacağı ve bu derecelendirmeye göre ödüllerin verileceği ifade edilmiştir (C.G.,08.05.1949, s. 2).

Özellikle dil çalışmaları kapsamında değerlendirilen ve inkılâplar açısından önemli bir yeri olan Harf İnkılâbı ve Türk Dil Kurumunun açılması haberlerinde Halkevleri bu faaliyetlere ayrı bir önem verdiği görülmektedir (C.G., 08.08.1938, s. 1). Gazeteye yansıyan haberler aşağıda verilmiştir.

11 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Dil Bayramı* başlıklı haberinde Türk Dili Araştırma Kurumu tarafından 26 Eylül 1935 tarihinde “Dil Bayramı” sebebi ile bir programın yayınlandığı bildirilmiştir. Bu programa göre Halkevlerinin görevleri belirtilmiştir. Bu görevler dil bayramından önce toplantıların yapılması ve bu toplantılarda okunacak şiir ve söylev gibi metinlerin kısa, öz Türkçe ile olması gerekliliği şeklinde belirtmiştir (C.G., 11.09.1935, s. 6).

22 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Kurultay Hazırlığı Bitiyor* başlıklı haberinde üçüncü Dil Kurultayı sebebi ile İstanbul Halkevlerinde büyük bir merasimin yapılacağı bildirilmiştir. Merasim programı Eminönü Halkevi'nde radyo programı, kurultay müzakeresi ve kurultay konferansı, Beyoğlu Halkevi'nde senfonik konser ve konferanslar, Şişli Halkevi'nde kurultay müzakeresi ve Şişli bölgesi okullarının merasime katılması, Kadıköy Halkevi'nde müzakere, radyo programı ve konser, Beşiktaş Halkevi'nde konferanslar ve konser, Üsküdar Halkevi'nde konferans ve konser şeklinde sıralanmıştır (C.G., 22.08.1936, s. 4).

8 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *Harf İnkılâbının 10. Yıldönümü* başlıklı haberinde Harf İnkılâbının yıl dönümü sebebi ile tüm yurttaki etkinliklerin yapılacağı bildirilmiştir. Bu etkinliklere yurt genelindeki tüm Halkevlerinin de katılacakları ve kendi

bölgelerinde faaliyet yapacakları aktarılmıştır. Haberin devamında Şişli Halkevi'nde İsmail Hikmet tarafından “Türk Dili İnkılâbı” konusu ile bir konferansın verileceği, Şehremini Halkevinde de Harf İnkılâbı ile önemli konuşmaların yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 08.08.1938, s. 1).

20 Eylül 1938 tarihli gazetenin *Dil Bayramı* başlıklı haberinde Türk Dil Kurultayı'nın ilk toplandığı 26 Eylül günü Dil Bayramı olarak kutlandığı ve dolayısıyla bugünün bir merasimle kutlanacağı bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında Halkevlerinin de kendi bölgelerinde Dil Bayramı münasebeti ile günün anlam ve önemine binaen konferanslar vereceği, önemli konuşmaların olacağı, şiirlerin okunacağı gibi etkinlikler ile bu anlamlı günü kutlayacakları ifade edilmiştir (C.G., 20.09.1938, s. 3).

23 Eylül 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından Dil Bayramı münasebeti ile önemli bir gecenin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin 26 Eylül Pazartesi günü saat 18.00'da yapılacağı açıklanmıştır. Hazırlanan merasim programı Türk Dili Kurumu adına Ankara'dan verilecek konuşmanın radyodan dinlenmesi, Beyoğlu Halkevi Başkanı Ekrem Sur tarafından bir konuşma, Semih Mümtaz tarafından bir konferans ve bir konser olarak sıralanmıştır (C.G., 23.09.1938, s. 4).

Gazete haberleri incelendiğinde Halkevlerinin Halk Dershaneleri ve Kurs Şubesi dil öğrenme alanına çok önem verdiği görülmüştür. Bu bağlamda gazete incelendiğinde sadece yabancı dil öğrenim kursları değil Türkçe öğrenme kurslarının da açıldığı ifade edilmiştir. Yabancı dil alanında açılan kurslarda Fransızca ve Almancanın ön planda olduğu Rusça, İngilizce ve İtalyanca kurslarının ise daha sonraları açıldığı görülmüştür. Açılan dil kurslarının genellikle akşam saatlerinde olduğu ve vatandaşların yoğun katılımı ile sonuçlandığı aktarılmıştır. (C.G., 10.03.1935, s. 4). Yabancı dil öğrenme kurslarını veren kişilerin isimleri zikredilirken özellikle yabancı dil kurslarının anadili olan öğretmenler tarafından verildiği bildirilmiştir (C.G., 17.10.1935, s. 2). Açılan kurslar yabancı dil ağırlıklı olsa da Türkçe kurslarının açılma sebepleri de gerekçeleriyle verilmiştir. Bunun temel sebebi ise özellikle İstanbul'da yaşayan Rum, Ermeni ve Musevi vatandaşların Beyoğlu Halkevi'nden Türkçe kurslarını talep etmeleri olarak bildirilmiştir (C.G., 03.12.1933, s. 4). Gazeteye yansıyan dil öğrenme amacıyla açılan kurs haberleri aşağıda sıralanmıştır.

17 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Rusça* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Rusça dersleri açıldığı ve derslerin pazar günleri saat 17.00'da başlayacağı ifade edilmiştir (C.G., 17.01.1934, s. 9).

4 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevi Nasıl Çalışıyor?* başlıklı Kayseri Halkevi Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından Fransızca, İngilizce, Almanca gibi yabancı dil derslerinin verildiği gibi modern inşaat, resim, daktilo, muhasebe ve bankacılık derslerinin de verildiği vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1934, s. 8).

13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Halkevi Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından Fransızca, İngilizce ve Almanca derslerinin verildiği belirtilmiş olup ayrıca Almanya'dan sağlık dersleri ile ilgili filmlerin getirildiği ifade edilmiştir (C.G., 13.06.1934, s. 6).

13 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Türkçe Dersler* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından pazartesi ve çarşamba günleri Türkçe kursunun açıldığı belirtilmiştir (C.G., 13.11.1934, s. 4).

7 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Ecnebi Dili Kurslarında Okuyanlar* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından düzenlenen yabancı dil kurslarına katılanların sayısı açıklanmıştır. Haberin devamında Beyoğlu Halkevinde okuyanların doksan, İstanbul merkez Halkevi'nde okuyanların ise iki yüz elli dört olarak açıklanmıştır (C.G., 07.12.1934, s. 2).

23 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Halkevleri Türkçe Kursları Açtı* başlıklı haberde İstanbul Halkevi tarafından şehirde okuma yazma bilmeyenlere yönelik iki adet kurs açıldığı bildirilmiştir. Bu kursların Kadırga ve Beyazıt'ta olduğu vurgulanmıştır (C.G., 23.12.1934, s. 2).

31 Ocak 1935 tarihli gazetenin dördüncü sayfasında yer alan *Fransızca Dersler* başlıklı haberde Beyoğlu Halkevi tarafından Fransızca derslerin verilmeye başlandığı bildirilmiştir. Ayrıca bu derslerin ücretsiz olduğu ve tüm vatandaşların katılabilecekleri vurgulanmıştır (C.G., 31.01.1935, s. 4).

26 Mart 1935 tarihli gazetenin *Adana Halkevi Lisan Kurslarından Çıkanlar* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından açılan Türkçe, İngilizce, Fransızca, hesap kurslarının bitmiş olduğu ve bu kursları tamamlayan kadın ile erkek doksan dokuz katılımcının belgeleri için bir tören yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 26.03.1935, s. 2).

11 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Bedava Dil Dersleri* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından yabancı dil dersleri verildiği belirtilmiştir. Verilen yabancı dil derslerine ek olarak Galatasaray Lisesi Fransızca Öğretmeni Bay Jurme tarafından Fransızca dersleri verileceği ifade edilmiştir (C.G., 11.10.1935, s. 8).

17 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından İstanbul bölgesi gençleri için ücretsiz dil kurslarının açıldığı belirtilmiştir.

Açılan kursların Fransızca ve Almanca'dan olduğu belirtilirken Fransızca'yı Galatasaray Lisesi Öğretmenlerinden Matmazel Şarlot, Almanca ise M. Ensler tarafından verileceği bildirilmiştir (C.G., 17.10.1935, s. 2).

25 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Lisan Dersleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından Türkçe, Fransızca, Almanca, İngilizce, Rusça, İtalyanca, Muhasebe, Pratik Elektrik ve ev bilgileri alanlarından dersler açıldığı ve bu derslere ücretsiz olarak tüm vatandaşların katılabilecekleri bildirilmiştir (C.G., 25.10.1935, s. 4).

2 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Gaziantep Halkevinde Çalışmalar* başlıklı haberinde Gaziantep Halkevi tarafından yabancı dil kurslarının açıldığı bildirilmiştir. Bu kurslardan halkın özellikle Fransızca ve Almanca'ya rağbet gösterdiği vurgulanmıştır (C.G., 02.11.1935, s. 4).

8 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar ve Kongreler* başlıklı haberinde Çengelköy Halkevi tarafından Fransızca dersleri için bir kursun açılacağı belirtilmiştir. Haberin devamında bu kursa tüm vatandaşların katılabileceği ve derslerin 16.00'dan sonra olacağı ifade edilmiştir (C.G., 08.07.1936, s. 7).

8 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinde Güzel İşler* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından Fransızca, İngilizce, Almanca, Rusça ve İtalyanca dil kurslarının açıldığı ve bu kurslara 803 öğrencinin devam ettiği bildirilmiştir. Ayrıca ikmale kalan öğrenciler için de fizik, kimya, edebiyat, riyaaziye ve biyoloji derslerinden kursların açıldığı belirtilmiştir (C.G., 08.01.1937, s. 2).

14 Mart 1937 tarihli gazetenin *Bedava Fransızca Dersleri* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından ücretsiz olarak Fransızca derslerinin verileceği ifade edilirken salı ve cuma günleri 20.00'dan 22.00'a kadar olacak dersler için müracaat edilmesi gerekliliği bildirilmiştir (C.G., 14.03.1937, s. 4).

4 Eylül 1937 tarihli gazetenin ikinci sayfasında yer alan *Halkevinde* başlıklı haberde Beyoğlu Halkevi tarafından Türkçe, Fransızca, Almanca, İngilizce, İtalyanca, Fransızca tercüme usulü, elektrik, stenografi, bıçki, şapkacılık ve çiçekçilik kurslarının açılacağı belirtilmiştir (C.G., 04.09.1937, s. 2).

30 Mart 1938 tarihli gazetenin *Fransızca Dersleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından Fransızca dil kursunun açılacağı bildirilmiştir. Haberin devamında yapılacak kursun 4 Mayıs'tan itibaren başlayacağı ve üç ay süreceği ifade edilmiştir (C.G., 30.03.1938, s. 7).

18 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından yabancı dil derslerinin açıldığı duyurulmuştur. Bu derslerin Fransızca

ve İngilizce dillerinde yapıldığı bildirilirken derslerin ücretsiz olduğu aktarılmıştır (C.G., 18.07.1938, s. 4).

5 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından ekim ayı içerisinde açılacak kurslar hakkında bilgiler verilmiştir. Bu kurslardan özellikle yabancı dil kurslarından Fransızca ve Almanca kurslarının ilk olarak başlayacak kurslar olduğu vurgulanırken kursların ücretsiz olduğu ifade edilmiştir (C.G., 05.10.1938, s. 6).

16 Ekim 1939 tarihli gazetenin *Bursa Halkevi'nde Açılan Lisan Kursları* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından öğrencilere yönelik yabancı dil kurslarının açıldığı bildirilmiştir. Bu kurslara altı yüz öğrencinin devam ettiği bilgisi verilmiştir. Ayrıca kursların başladığı ilk hafta Bursa Valisi bu kurslara devam eden öğrencilere yabancı dil bilgisinin öneminden bahsetmiştir. Bu kurslar İngilizce, Almanca ve Fransızca olarak sıralanırken ayrıca haberin devamında ilkökul öğrencilerine müzik dersi veren öğretmenlere yönelik bir de müzik kursunun açıldığı vurgulanmıştır (C.G., 16.10.1939, s. 2).

26 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Türkçe Kursları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Kurslar ve Halk Dershaneleri Şubesi tarafından Türkçe kurslarının açıldığı bildirilmiştir. Bu kursların pazartesi ve çarşamba günleri saat 20.00 ile 22.00 arasında yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 26.12.1940, s. 4).

25 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Meccani Lisan Dersleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından açılacak kurslar hakkında bir duyuru haberi yayınlanmıştır. Haberde açılacak kursların dil alanında olduğu ifade edilirken derslerin Türkçe, İngilizce, Almanca ve Fransızca alanında olduğu bildirilmiştir. Ayrıca derslerin tamamen ücretsiz olduğu vurgulanmıştır (C.G., 25.09.1942, s. 2).

18 Ekim 1942 tarihli gazetenin *Ankara Halkevi'nde İngilizce Kursları* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından açılan bir kurs hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde İngilizce kursunun açıldığı ifade edilirken bu kursa yüz öğrencinin kaydolduğu vurgulanmıştır. Ayrıca yeni eğitim öğretim yılının açılması münasebeti ile kursa kayıtlı olan öğrencilere ve ailelerine yönelik bir çay ziyafetinin verildiği bildirilmiştir (C.G., 18.09.1942, s. 3).

26 Ekim 1943 tarihli gazetenin *Fransızca Dersleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir yabancı dil kursunun açılacağı hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu kursun Fransızca kursu olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca kursta derslerin

Öğretmen Neriman Kurtbay ve Bayan Şarlot tarafından verileceği bildirilmiştir. Kursların 1 Kasım Pazartesi’den itibaren başlayacağı duyurulmuştur (C.G., 26.10.1943, s. 3).

2.6. Dil, Edebiyat ve Tarih Şubesi Tarafından Düzenlenen Edebiyat Geceleri

Halkevleri tarafından düzenlenen Edebiyat Geceleri ile kültürel yaşama çeşitlilik katılmaya çalışılmıştır. Gazetede Edebiyat Geceleri başlıklı haberlerde konu başlıkları Şiir Dinletisi, Halk Şairleri Tanıtımı, Türk Büyükleri Gecesi, Kadın Şairler Gecesi, Divan Edebiyatı Gecesi ve Halk Türküleri Gecesi olarak tespit edilmiştir. Ayrıca bu haberlerin yanında Abdülhak Hamit, Hüseyin Rahmi ve Namık Kemal adlarına gecelerin düzenlendiği ifade edilmiştir. Yapılan Edebiyat Gecelerinin sadece Türk Kültürel hayatına dair olmadığı bunun yanında Rus Edebiyatı’ndan Aleksandr Puşkin adına bir anma gecesinin yapıldığı ve Puşkin’e ait eserlerin de tanıtıldığı vurgulanmıştır (C.G., 11.02.1937, s. 3). Gazeteye yansıyan Kadın Şairler Gecesi başlıklı haberlerde ülke genelinde tanınmış kadın şairler tarafından şiir dinletilerinin yapıldığı ifade edilirken yapılan etkinliklerin sadece Türk Kadın Şairlerine ait olmadığı Türk Kadın şairlerin yanında Acem ve Arap Kadın Şairlerin de tanıtıldığı bilgisi aktarılmıştır (C.G., 27.03.1937, s. 2).

Edebiyat Gecelerine anma etkinlikleri, şiir dinletileri ve önemli şahsiyetlerin eserlerinin konu edinmesinin yanında özellikle çağdaş bilim insanları adına da özel geceler tertip edildiği bilgisi verilmiştir. Bu duruma 9 Aralık 1939 tarihli gazetenin *Profesör Fuat Köprülü Şerefine Verilen Çay* başlıklı haberi gösterilebilir. Haberde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından bir gecenin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin bir çay ziyafeti şeklinde yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca bu gecenin Sorbonne Üniversitesi tarafından Doktor unvanı alan Fuat Köprülü’nün şerefine verildiği vurgulanmıştır. Haberde toplantıda Fuat Köprülü’den başka Vali Lütfi Kırdar, Halk Partisi Başkanı Fikret Sılay ve Üniversite Profesörlerinin olduğu belirtilmiştir. Ayrıca toplantıda Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi başkanı Mehmet Halit Bayrı’nın başarısından dolayı Fuat Köprülü’yu tebrik ettiği ve kendisini Türk Gençliğinin manevi babası olarak ifade ettiği bildirilmiştir (C.G., 09.12.1939, s. 2). Dil, Edebiyat ve Tarih Şubesi tarafından düzenlenen edebiyat gecesi haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinde Faydalı Toplantılar Yapılıyor* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından her salı günü “Bir Eserin Özünü Dinleme

Gecesi” yapıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında bu gecelerin aydınların ve sanatçıların katılımı ile olduğu ifade edilmiştir. Haberin devamında gecenin içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre bir kişinin okuduğu eser dinlenerek eserin üzerinde konuşulduğu belirtilmiştir (C.G., 04.04.1936, s. 8).

17 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinde Halk Edebiyatı Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından Halk Edebiyatı Gecesi’nin düzenleneceği bildirilmiştir. Bu gece için yapılan programda İsmail Habib tarafından “Halk Edebiyatı’na Umumi Bir Bakış” adlı konferansın verileceği aktarılırken programda ayrıca Kayıkçı Kul ve Karacaoğlan gibi Halk Şairlerinin tanıtılacağı vurgulanmıştır (C.G., 17.01.1937, s. 8).

8 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevi’nde Edebiyat Geceleri* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından Edebiyat Gecelerinin yapılacağı belirtilmiştir. Haberde bu gecelerin ilkinde Abdülhak Hamit adına bir program düzenleneceği bildirilmiştir. Ayrıca gecede Abdülhak Hamit’in hayatı ve vatanseverlik ile Türkçülüğü gibi kişisel özelliklerinin anlatılacağı bir konferansın verileceği de ifade edilmiştir (C.G., 08.02.1937, s. 7).

10 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Divan Edebiyatı Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından 12 Şubat saat 20.30’da Divan Edebiyatı Gecesi adı ile bir program hazırlandığı bildirilmiştir. Ayrıca gecede Divan Edebiyatı’nın tarihi hakkında bir konferansın verileceği ifade edilirken gecede Fuzuli, Baki, Nef’i, Nedim, Şeyh Galip’ten şiirlerin okunacağı vurgulanmıştır (C.G., 10.02.1937, s. 4).

18 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halk Şairleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından edebiyatımızda iz bırakan kıymetli halk şairleri ve şiirleri hakkında bir eser çıkarıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı Halit Bayrı bu eserin Anadolu’da hâlen söylenen şiirlerden ve unutulmaz şairlerin hayatlarından oluştuğunu belirtmiştir (C.G., 18.03.1937, s. 8).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi Kadın Şairler Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Kitapsever Yayın Şubesi’nin 26 Mart Cuma günü saat 20.30’da Kadın Şairler Gecesi adı ile bir program düzenleyeceği belirtilmiştir. Ayrıca program Türk Edebiyatı’nda Kadın Şairler, M. Turhan Tan; Şair, Yahya Saim; Şiir, Zerrin Taç- Şükûfe Nihal Başar; Şiir, Bedriye Yeğinsay; Divan Şairi İki Kadın, M. Halid Bayrı ve tanınmış Kadın Şairlerin Eserleri, Muvaffak Benderli olarak belirtilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 8).

3 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından on beş günde bir Türk Büyükleri Gecesi yapıldığı bildirilmiştir. Bu gecelerden ilkinin Musahibzade Celâl için yapılacağı ifade edilirken gecede Musahibzade Celâl'in eserleri ve hayatı üzerine konferans verileceği ve gösterilerin olacağı vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1937, s. 8).

10 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Hüseyin Rahmi İçinde Jübile Yapılacak* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından memleketin kültür ve edebiyatına hizmet etmiş sanatçılar adına programların yapıldığı vurgulanmıştır. Ayrıca haberde düzenlenen bu programlara Hüseyin Rahmi içinde devam edileceği belirtilmiştir (C.G., 10.05.1937, s. 2).

11 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından 12 Mayıs Çarşamba günü saat 20.30'da büyük şair Yunus Emre'yi anmak üzere bir gece düzenleneceği belirtilmiştir (C.G., 11.05.1937, s. 8).

19 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Şehremini Halkevinin Tertip Ettiği Geceler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından bir gecenin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin memleketin kültürel hayatının gelişmesinde rolü olan önemli kişiler adına yapılacağı belirtilmiştir. Haberde bu gecenin devamının da olacağı vurgulanırken ilk gecenin Ahmed Rasim için yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca haberin sonunda bu gecede Ahmet Rasim'in Türk Edebiyatı'na yaptığı katkılar üzerine konferanslar verileceği açıklanmıştır (C.G., 19.07.1937, s. 2).

29 Mart 1939 tarihli gazetenin *Baki Gecesi* başlıklı haberinde 1 Nisan'da Eminönü Halkevi tarafından bir anma gecesinin düzenleneceği bildirilmiştir. Bu gecenin "Baki" adına yapılacağı bildirilirken gecede Güzel Sanatlar Akademisi Öğretmeni Hamdi Bey tarafından "Baki'nin Sanatı" başlıklı bir konferansın verileceği aktarılmıştır (C.G., 29.03.1939, s. 2).

10 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Gümüşhane Halkevi'nde Faaliyet* başlıklı haberinde Gümüşhane Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından bir Edebiyat Gecesi'nin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin yapılma amacının şair ve edebiyatçıların halka tanıtılması olarak açıklanmıştır. Bunun için Türk Edebiyatı'nın tarihi hakkında bir konferans verilmiş ve eserler tanıtılmıştır. Bu eserlerden Mehmet Akif Ersoy'un "Çanakkale Şehitlerine" ve Abdülhak Hamit'in "Zeynep" piyesinden alınmış tabloları halk tarafından ayakta alkışlandığı vurgulanmıştır (C.G., 10.04.1940, s. 3).

19 Mart 1942 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi'nde Halkiyat Gecesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen halk gecesi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu gecede Türk Folkloru ve Türk Sanatını yansıtan levhaların, konuşmaların yapılacağı aktarılırken halk musikisi ve yöresel halk oyunları gösterilerinin olacağı da ifade edilmiştir (C.G., 19.03.1942, s. 3).

24 Mart 1942 tarihli gazetenin *Halk Şairleri Gecesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından sanatsal alanda yapılacak olan bir faaliyet hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Beyoğlu Halkevi'nin memleketin genelinde şairlere yönelik bir gece düzenleyeceği ifade edilmiştir. Bu gecenin “Halk Şairleri Gecesi” adı ile anılacağı vurgulanırken bu gecede halk şarkılarının söylenip millî oyunların oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 24.03.1942, s. 2).

26 Nisan 1942 tarihli gazetenin *Halk Oyunları Gecesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen ve üç ay gibi bir süredir devam eden halk şiirleri, halk musikisi ve halk oyunları gecesinin devam ettiği bildirilmiştir. Haberde bu gecenin Halkevi Başkanı Ekrem Tur'un bir konuşması ile başladığı ifade edilirken daha sonra çeşitli şiirlerin söylenip dans gösterilerinin yapıldığı bildirilmiştir (C.G., 26.04.1942, s. 1).

28 Şubat 1944 tarihli gazetenin *Divan Edebiyatı Gecesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan bir yardım gecesi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu gecenin deprem felaketinden etkilenen vatandaşlar için yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca bu gecenin musiki ve şiir gecesi olarak isimlendirildiği bildirilmiştir. Bu gecenin iki kısımdan oluşacağı ifade edilirken birinci kısımda Divan Edebiyatı Sanatçıları Baki, Fuzuli, Hayali, Nef ve Şeyh Galip'in şiirlerinin okunacağı bildirilmiştir. Gecenin ikinci kısmında ise bu sanatçıların kıyafetleri ile temsil edileceği ve bu gösteride de şiirlerin okunacağı aktarılmıştır (C.G., 22.02.1944, s. 3).

15 Ekim 1945 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Kültür Günü Güzel Oldu* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından yapılan kültürel etkinlikler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Halkevi'ne bağlı Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından “Kültür Günleri” adıyla toplantıların yapılacağı aktarılmıştır. Bu toplantıların her hafta pazar günleri saat 10.00 ile 12.00 arasında olacağı bildirilirken ilk kültür günü toplantısının kalabalık basın mensupları ve halk kitlesi önünde açıldığı vurgulanmıştır (C.G., 15.10.1945, s. 2).

11 Ocak 1946 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Halk Türküleri Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 1946 senesi için yeni bir faaliyet programı

düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde bu programın bir “Halk Türküleri Gecesi” olarak ifade edildiği aktarılmıştır. Ayrıca vatandaşlardan bu gecelerde Halk Türküsü saz ekibinde ve korosunda yer almak isteyenlerin Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi’ne başvurmaları gerektiği belirtilmiştir (C.G.,11.01.1946, s. 2).

2.7. Güzel Sanatlar ve Edebiyat Alanında Yapılan Konferanslar

Halkevleri toplumun yeniden inşa edilme sürecinde konferanslar aracılığı ile vatandaşların bir konu hakkında bilinçlendirilmesini ya da bilgilendirilmesini hedeflemiştir. Gazete haberleri incelendiğinde Güzel Sanatlar ve Edebiyat Konferansları başlığı altında sınıflandırılan haberlerde Halk Edebiyatı, Tiyatro Edebiyatı, Divan Edebiyatı, Heykel ve Heykeltraşlık, Halk Türküleri, Karagöz Geceleri, Karikatür Sanatı, İtalyan Rönesansı gibi konular yer almıştır. Bu konuların yanı sıra vatandaşlar için İngiliz Edebiyatı, Sinemacılıkta Amerikan Tekniği gibi uluslararası konularda da çalışmaların yapıldığı tespit edilmiştir. Bu duruma örnek olarak 20 Mart 1934 tarihli haber gösterilebilir. Haberde İstanbul Üniversitesi Edebiyat Fakültesi Dil ve Roman Profesörü M. Leo Spitzer’in Kadıköy Halkevi’nde konferanslar vereceği ifade edilirken konferansların üç gün süreceği vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında birinci konferansın İtalyan yazar “Boccaccio” hakkında, ikinci konferansın “Robiasis”, üçüncü konferansın “Cervantes” hakkında olacağı bildirilmiştir (C.G., 20.03.1934, s. 6). Yapılan konferanslarda vatandaşlar için kitap ve yazar tanıtımının da yapılacağı ifade edilmiştir. Yazar tanıtımlarında özellikle Halide Edip Adıvar, Peyami Safa ve Burhan Toprak isimlerinin ön plana çıktığı görülmüştür. Bu yazarlar verdikleri konferanslar ile edebi açıdan ele aldıkları konularda vatandaşları bilgilendirmişlerdir (C.G., 14.06.1942, s. 3). Güzel Sanatlar ve Edebiyat alanında gazetede yer alan haberler aşağıda verilmiştir.

19 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *İsmail Habip Bey’in Konferansı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından İsmail Habip Bey’in “Halk Edebiyatı’nın Kıymeti” adlı bir konferans düzenlediği ifade edilirken konferansa yoğun bir katılım olduğu vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1933, s. 5).

1 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Halkevlerinde Konferans ve Temsil* başlıklı haberinde 2 Şubat Cuma günü saat 20.30’da İstanbul Halkevi’nde Refik Ahmet Bey tarafından “Tiyatro Edebiyatı” başlığı ile bir konferans verileceği aktarılmıştır. Konferansın ardından Temsil Şubesi tarafından “Köyün Namusu” isimli bir gösterinin

olacağı da ifade dilmiştir. Bu faaliyetlere tüm vatandaşların katılabileceği ancak faaliyetlere çocukların kabul edilmeyeceği bildirilmiştir (C.G., 01.02.1934, s. 4).

23 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Rize Halkevinde Konferanslar* başlıklı haberinde Rize Halkevi tarafından kış konferansları başlıklı bir programın hazırlandığı bildirilmiştir. Ayrıca konferanslarda koro ekibinin de seçkin parçalar çalacağı da vurgulanmıştır (C.G., 23.12.1935, s. 2).

19 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Sivas'ta Kültür Faaliyeti Artıyor* başlıklı haberinde Sivas Kongresi'nin yıldönümü sebebi ile Sivas Halkevi'nde birtakım konferansların verileceği bildirilmiştir. Bu konferansların öğretmenler tarafından verileceği belirtilirken ilk konferansın Sivas'ın seçkin ve liyakatli öğretmenlerinden Samih Tana tarafından verildiği vurgulanmıştır (C.G., 19.10.1936, s. 6).

11 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından 12 Şubat'ta saat 21.00'da bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Ayrıca haberde konferansın Celâl Esad Arseven tarafından "Türk Sanatı" başlığı ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 11.02.1937, s. 8).

13 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Dün Verilen Konferanslar* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından verilen konferanslar hakkında bilgi verilmiştir. Bu konferanslardan birincisi Hilmi Ziya tarafından "İliyet Meselelerinin Muhtelif Şekilleri" konusu ile verildiği belirtilirken, ikinci konferansın Eminönü Halkevi Reisi Agah Sırrı tarafından "Divan Edebiyatı Tarihi" konusu ile verildiği açıklanmıştır (C.G., 13.02.1937, s. 5).

20 Şubat 1937 tarihli gazetede altıncı sayfada yer alan *Dün Verilen Konferans* başlıklı haberde Eminönü Halkevi'nde bir önceki gece felsefe konferanslarında Prof. Sadreddin Celâl tarafından "Millî Kültür ve Kültürün Umumi Manaları" başlıklı konferansın verildiği aktarılmıştır (C.G., 20.02.1937, s. 6).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Şişli Halkevi tarafından 26 Mart Cuma günü saat 21.00'da Ahmet Rahmi tarafından "Edebiyatımızda Yenilik" konulu konferansın verileceği bildirilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 8).

3 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından 3 Mayıs Cumartesi akşamı Beşiktaş'ın tarihi hakkında bir konferansın olacağı ardından Temsil Şubesi tarafından "İkizler" piyesinin oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 03.04.1937, s. 8).

16 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından 16 Nisan Cuma günü saat 16.00'da bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Samim Oktay tarafından “Güzel Sanatlarda Tekâmül ve İtalyan Rönesansı” konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 16.04.1937, s. 4).

21 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Manisa Halkevinde Güzel Bir Konferans* başlıklı haberinde Heykeltıraş Zeynel Akkoç'un Manisa Halkevi'nde bir konferans verdiği aktarılırken bu konferansta heykel ve heykeltraşlığın tarihini anlattığı ifade edilmiştir (C.G., 21.04.1937, s. 4).

28 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından 30 Nisan Cuma günü saat 21.00'da Muharrir Ömer Rıza Doğrul'un “Bermekliler” hakkında bir konferans vereceği ifade edilmiştir. Haberin devamında konferansın ardından Emel İnal ve arkadaşları tarafından da Türk Musikisinden seçkin parçaların seslendirileceği bildirilmiştir (C.G., 28.04.1937, s. 4).

23 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 26 Ekim'de saat 20.00'da İsmail Habib tarafından “Şiirimizde Ahengin Tekamülü” konusu ile verileceği vurgulanmıştır (C.G., 23.10.1937, s. 5).

9 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Peyami Safa'nın Bugünkü Konferansı* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nde Peyami Safa'nın “Herkesin Felsefesi” konusunda konferans vereceği ifade edilirken konferansa tüm vatandaşların katılabilecekleri belirtilmiştir (C.G., 09.11.1937, s. 2).

20 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Tiyatro Hakkında Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 20 Ocak Perşembe günü saat 18.30'da Selami İzzet tarafından “Tiyatro” konusu ile ilgili verileceği aktarılmıştır (C.G., 20.01.1938, s. 4).

24 Mart 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 26 Mart Cumartesi günü saat 20.30'da Konservatuar Müdürü Yusuf Ziya Demirci tarafından “Halk Türkileri ve Musikisi” konusu ile ilgili verileceği açıklanmıştır. Ayrıca haberin sonunda programda halk türkülerinden bir parça çalınacağı ve Halkevi Gösteri Şubesi tarafından da bir temsilin verileceği ifade edilmiştir (C.G., 24.03.1938, s. 2).

25 Mart 1938 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 25 Mart saat 20.30'da bir konferansın verileceği duyurulmuştur. Bu

konferansın Ressam ve Muharrir Elif Naci tarafından “Halk ve Resim” konusu ile verileceği belirtilmiştir. Ayrıca konferansın tüm vatandaşlara açık olduğu bildirilmiştir (C.G., 25.03.1938, s. 4).

8 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Karagöz Gecesi* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi’nin 8 Nisan Cuma günü saat 17.30’da “Karagöz Gecesi” düzenleyeceği bildirilmiştir. Habere göre bu gecede önce Sabri Esad Siyavuşgil tarafından “Karagöz” adlı bir konferansın verileceği daha sonra Temsil Şubesi tarafından “Karagöz” piyesinin oynanacağı açıklanmıştır (C.G., 08.04.1938, s. 4).

9 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Bakırköy Halkevinde Konser ve Konferans* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi tarafından 10 Nisan Pazar günü saat 17.30’da bir konserin verileceği bildirilmiştir. Bu konserin Konservatuardan Nahabet Alalamel tarafından solo viyolonsel ve Orhan Bora tarafından solo keman resitalinin verileceği ifade edilmiştir (C.G., 09.04.1938, s. 8).

18 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Türk Musikisi Konseri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi ve Konservatuar iş birliği ile bir konser programının düzenleneceği bildirilmiştir. Yapılacak olan konserin amacı Kırşehir depreminde zarar gören ve yardıma ihtiyacı olan vatandaşların ihtiyaçlarını gidermek olarak ifade edilmiştir. Ayrıca bu konsere katılacak sanatçılar Türk Musiki İcra Heyeti’nden Münir Nureddin Selçuk, Nuri Halil Poyraz, Fahire Refik Fersan, Bayan Vecihe, Reşad Erer, Refik Fersan, Sedat Öztoprak olarak sıralanmıştır (C.G., 18.05.1938, s. 6).

24 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Fatih Halkevi Ar Şubesi tarafından bir konser programının düzenleneceği bildirilmiştir. Bu konserin Ar Şubesi ve Konservatuar Başkanı Mesut Cemil’in idaresinde yapılacağı ifade edilirken konserin 17. ve 18. asır Türk müziğinden oluşacağı vurgulanmıştır (C.G., 24.05.1938, s. 4).

14 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi’nde Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 16 Şubat Cuma günü saat 20.30’da Müştak Erenus tarafından “Dünya Edebiyatı’nda Şahsiyetler” konusu ile ilgili verileceği belirtilmiştir (C.G., 14.02.1940, s. 6).

5 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Şehremini Halkevi’nde Konferans* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 6 Nisan günü saat 20.30’da olacağı ifade edilirken konferansın Cemaleddin Server tarafından “Maruf ve Amatör Hayal Ustaları” konusu ile ilgili verileceği vurgulanmıştır (C.G., 05.04.1940, s. 4).

6 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferans ve temsil programının düzenlendiği bilgisine yer verilmiştir. Bu programın 6 Nisan Cumartesi saat 20.30'da olacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında programın içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre Temsil Şubesi tarafından "Hissei Şaiya" adlı bir piyesin sergileneceği ifade edilirken 9 Nisan akşamı Edebiyat Doçenti Cavit Bayson tarafından "Tanzimat ve Reşit Paşa" konulu bir konferansın verileceği açıklanmıştır. Ayrıca aynı haberde Beşiktaş Halkevi tarafından da bir konferans ve temsilin gösterileceği açıklanmış bunlar ise sırasıyla Gaziosmanpaşa Ortaokulu Müdürü Rüştü Oltav tarafından "Okul ve Aile" konulu bir konferans verileceği, Temsil Şubesi tarafından da "Vazife" adlı piyesin sergileneceği vurgulanmıştır (C.G., 06.04.1940, s. 4).

23 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir dizi konferansların verileceği bilgisi verilmiştir. Bu konferanslardan ilki 23 Ocak Perşembe günü yapılacağı ve konferansı Eminönü Halkevi'nin Kütüphane ve Yayın Şubesi Başkanı Hikmet Turhan Dağlıoğlu tarafından "Münif Paşa" konusu ile ilgili verileceği bildirilmiştir. Haberin devamında bu konferansların diğerinin ise 27 Ocak Pazartesi günü Halkevi'nin İngilizce Öğretmeni Oğuz Oran tarafından "Cervantes ve Don Kişot" konusunda verileceği belirtilmiştir (C.G., 23.01.1941, s. 4).

10 Şubat 1941 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi'nde Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 12 Şubat Çarşamba akşamı saat 20.30'da yapılacağı belirtilmiştir. Haberin devamında konferansın İbrahim Hoyi tarafından "İngiliz Edebiyatı" konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 10.02.1941, s. 4).

9 Nisan 1942 tarihli gazetenin *Profesör Halide Edip'in Konferansı* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından verilen bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde konferansın Halide Edip tarafından "Yaşayan Edebiyatlarda Kaynak ve Mevzular" konusunda verildiği bildirilmiştir (C.G., 09.04.1942, s. 3).

14 Haziran 1942 tarihli gazetenin *Peyami Safa'nın Konferansı* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından düzenlenen bir konferans hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu konferansın Peyami Safa tarafından "Romandan Ne Anlıyoruz" konusunda verileceği bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında bu konferansın tüm vatandaşlara açık olduğu ifade edilmiştir (C.G., 14.06.1942, s. 3).

3 Şubat 1944 tarihli gazetenin *Burhan Toprak'ın Vereceği Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği

bildirilmiştir. Haberde bu konferansın Güzel Sanatlar Akademisi Müdürü Prof. Dr. Burhan Toprak tarafından “Oscar Weilde ve Hayatı” konusu ile verileceği vurgulanmıştır (C.G., 03.02.1944, s. 2).

6 Şubat 1944 tarihli gazetenin *Abidin Daver’in Konferansı* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferans verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın Abidin Daver tarafından “Sinemacılık ve Amerikan Film Tekniği” konusunda verileceği aktarılmıştır (C.G., 06.02.1944, s. 2).

21 Mart 1945 tarihli gazetenin *Cemal Nadir’in Verdiği Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi’nde verilen bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu konferansın karikatürist sanatkar Cemal Nadir Güler tarafından “Karikatür Sanatı” konusunda verildiği bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında bu konferansın vatandaşlar tarafından çok ilginç bulunduğu ve konferansa katılımın yüksek olduğu bildirilmiştir (C.G., 21.03.1945, s. 3).

2.8. Tarih Alanında Yapılan Çalışmalar

Haberler incelendiğinde konferansların Tarih alanında da önemli bir yer işgal ettiği görülmüştür. Özellikle verilen konferansların Cumhuriyet’in kuruluş aşamalarını anlatan Sivas Kongresi, 30 Ağustos, Lozan Barış Anlaşması ve Montrö Boğazlar Sözleşmesi gibi konularda olduğu tespit edilmiştir. Tarih alanı olarak Halkevleri bulundukları bölgelerde “Antepli Mütercim Asım Efendinin Hayatı ve Eserleri”, “32 Sene Evvelki, Bugünkü ve Yarınki İstanbul” ve “Üsküdar’ın Tarihçesi” gibi konularda yerel tarih alanında da konferanslar vermişlerdir. Ayrıca Halkevleri tarih alanında konferanslar konusunda yabancı bilim insanlarını da ülkeye davet etmiş ve konferansın bizzat bu kişiler tarafından verilmesini sağlamıştır (C.G., 30.03.1939, s. 3). Bu haberlerin yanında Halkevleri tarafından özellikle Büyük Selçuklu ve Bizans Tarihi konusunda konferansların verildiği ifade edilebilir. Bu konferanslar hem iki devlet arası siyasi ve askeri ilişkilerinin anlatıldığı hem de Bizans’tan günümüze kalan eserlerin tanıtıldığı konferanslardır (C.G., 04.04.1940, s. 6). Halkevleri ayrıca CHP’nin kültürel faaliyetlerinin vatandaşlara ulaştırmadaki aktif bir aracı olarak görülmüştür (Arıkan, 1999, s. 269). Vatandaşlar bir yandan Halkevi ile kültürel olarak gelişim sağlarken diğer taraftan devletin çağdaş ve modern yapısının siyasi faaliyetlerinin mimarı olan CHP’nin

de tanınması için “CHP’nin Tarihçesi ve İlkeleri” başlığı ile konferanslar verildiği tespit edilmiştir.

13 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Ahmet Vefik Paşa’ya Dair Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 13 Nisan’da saat 17.00’da Cağaloğlu’ndaki merkez binada Köprülüzade Fuat Bey tarafından Ahmet Vefik Paşa’nın hayatı konusunda bir konferans verileceği bildirilmiştir (C.G., 13.04.1933, s. 4).

6 Eylül 1933 tarihli gazetenin *Sivas Kongresi’nin Yıldönümü Tess’it Edildi* başlıklı haberinde Sivas Kongresi’nin yıldönümü 4 Eylül’de Sivas’ta büyük bir coşku ile Sivas Halkevi’nde kutlandığı belirtilmiştir (C.G., 06.09.1933, s. 3).

1 Ekim 1933 tarihli gazetenin *Halkevinde Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 5 Ekim’de saat 17.00’da Roma Üniversitesi Profesörlerinden Dr. Ettore Rossi’nin “İtalya’da Türk Tettebülerinin Tarihine Umumi Bir Bakış” adlı konferansı sunacağı ifade edilmiştir (C.G., 01.09.1933, s. 4).

27 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Konferans ve Konser* başlıklı haberinde önceki akşam İstanbul Halkevi’nde bir konferans ve bir konserin olduğu belirtilmiştir. Konferansı Hikmet Turhan Bey’in “Antepli Mütercim Asım Efendinin Hayatı ve Eserleri” konusu ile verdiği belirtilirken Konservatuvar Şubesi tarafından da bir konserin verildiği vurgulanmıştır (C.G., 27.10.1934, s. 2).

21 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevinde Müsamere* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından 24 Temmuz’da saat 21.30’da Lozan Barış Anlaşması’nın yıldönümü sebebi ile bir konferansın verileceği ardından temsil şubesinin bir piyesinin oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 21.07.1935, s. 4).

24 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Büyük Taarruza Dair Konferanslar* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi’nin Büyük Savaş’ın başladığı 25 Ağustos’tan savaşın kazanıldığı 30 Ağustos’a kadar olan bölümün anlatılacağı bir konferans programı düzenlediği bildirilmiştir. Bu konferansın CHP İstanbul İl Yönetim Kurulu üyelerinden Ali Rıza Erem tarafından Halkevleri adına “Afyon ve Dumlupınar Dövüşleri” başlığı ile radyoda anlatılacağı bildirilmiş olup radyo program ve saatleri verilmiştir. Ayrıca evlerinde radyo olmayan kişiler için Eminönü Halkevi’nin radyosunun da vatandaşlara açık olduğu vurgulanmıştır (C.G., 24.08.1935, s. 8).

7 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevinde Konferans* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferans verileceği bildirilmiştir. Konferans Ortaokul Tarih Öğretmeni Reşat Kaynar tarafından “Cumhuriyet Halk Partisi Tarihçesi ve Umdeleri” konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 07.06.1936, s. 7).

1 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinde* başlıklı haberde Eminönü Halkevi tarafından 02.10.1936 tarihinde saat 17.30'da Turhan Tansel tarafından Montrö konulu bir konferans verileceği ve konferansa tüm vatandaşların da davetli olduğu bildirilmiştir (C.G., 01.10.1936, s. 7).

17 Mart 1937 tarihli gazetenin *18 Mart Zaferi Hakkında Konferans* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından Çanakkale Zaferi için bir konferansın verileceği daha sonra Türk Musikisi ve Batı Musikisi'nden örnekli bir konserin verileceği belirtilmiştir (C.G., 17.03.1937, s. 4).

1 Şubat 1938 tarihli gazetenin *İstanbul Hakkında İki Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenmekte olan İstanbul Konferansları serisinin devam ettiği bildirilmiştir. Bu serinin her hafta salı günü saat 20.30'da yapıldığı belirtilirken en son konferansın Üniversite Tarih Doçenti Arif Müfid tarafından "İstanbul'da Bizans Abideleri" konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 01.02.1938, s. 4).

10 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 11 Mayıs Çarşamba günü saat 20.30'da Öğretmen Fuat Öner tarafından "Üsküdar'ın Tarihçesi" hakkında verileceği ifade edilmiştir (C.G., 10.05.1938, s. 4).

30 Mart 1939 tarihli gazetenin *Profesör Pittar'ın Konferansları* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir konferans gecesinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu konferansın Prof. Pittar tarafından "Avrupa'yı İlk İstila Eden İnsanların Kimler Olduğu" konusunda verildiği aktarılırken aynı Profesör tarafından bir sonraki günde "Avrupa'da Cilalı Taş Devrinde Göl Sakinleri" konusunda bir konferans daha verileceği ifade edilmiştir (C.G., 30.03.1939, s. 3).

4 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Konferanslar* başlıklı haberinde 4 Nisan Perşembe günü saat 18.30'da Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Türk Tarihi alanında yapıldığı belirtilmiştir. Konferansın Şemsettin Taib tarafından "Alparslan ve Romen Diyojen" konusunda verileceği ifade edilmiştir. Haberin sonunda konferansın tüm vatandaşlara açık olduğu o yüzden herhangi bir davetiyenin olmadığı aktarılmıştır (C.G., 04.04.1940, s. 6).

10 Mart 1944 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenecek olan bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde konferansın 11 Mart Cumartesi günü saat 17.00'da Operatör Cemil Topuzoğlu tarafından "32 Sene Evvelki, Bugünkü ve Yarınki İstanbul" konusu ile verileceği bildirilmiştir.

Ayrıca bu konferansın tüm vatandaşlara açık olduğu belirtilmiştir (C.G., 10.03.1944, s. 2).

20 Nisan 1944 tarihli gazetenin *Feridun Dirimtekin'in Mühim Konferansı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen bir konferans hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu konferansın 20 Nisan Perşembe günü saat 18.15'te yapılacağı bildirilirken konferansın Eminönü Halkevi Başkanı Feridun Dirimtekin tarafından "Anadolu'da Bizans'ın Son Yayılma Teşebbüsü" konusu ile verileceği belirtilmiştir (C.G., 20.04.1944, s. 2).

19 Mart 1945 tarihli gazetenin *Çanakkale Zaferi Hakkında Bir Konferans* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın 18 Mart Çanakkale Zaferleri münasebeti ile yapılacağı ifade edilirken konferansın Abidin Daver tarafından verileceği bildirilmiştir (C.G., 19.03.1945, s. 2).

Tarih alanında konferansların yanında gazeteye kültürel gezilerde yansımıştır. Halkevleri bulundukları bölgedeki tarihi alanlarda geziler düzenlemek suretiyle bölgenin tarihsel ve coğrafi yapısını inceleme gayretinde bulunmuştur. Haberlere yansıyan geziler Afyon'da Kocatepe Gezisi, İstanbul'da Bizans Eserleri Gezisi, Kayseri'de Eti Uygarlığı Kalıntıları Gezisi ve Çanakkale Şehitliği Gezisi şeklinde olmuştur. Ayrıca Halkevleri bulundukları bölgenin ekonomik, tarihi ve coğrafi özelliklerini bir plan dahilinde hazırlayarak bunları kitaplaştırmıştır. Bunun yanında Halkevleri tarih alanında birer bilim merkezleri rolünü üstlenmiştir. Bu durum 14 Haziran 1937 tarihli gazetenin *İstanbul'a Ait Ermenice Bir Eser Bulundu* başlıklı haberinde açıkça görülmektedir. Haberde Şehremini Halkevi'nin Şehremini ve Topkapı semtlerine dair yaptığı araştırmalarda Ermenice yazılmış bir eser bulunduğu ve bu eserin Evliya Çelebi'nin Seyahatnamesinden beş sene önce yazıldığı ve eserin tercüme edilmesi için Türk Tarihi Tetkik ve Araştırma Cemiyeti ile irtibata geçildiği bildirilmiştir (C.G., 14.06.1937, s. 2). Ayrıca Anadolu'da Sanat Tetkikleri başlıklı köşesinde Mimar Sedat Çetintaş Kayseri Halkevi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgiler vermiştir. Özellikle Sanat Tarihi ve Mimari Tarih alanlarında çalışmaların Halkevi bünyesinde yürütülmesinin Halkevlerinin Sanat Tarihi'ne verdiği önemden bahsetmiştir (Sedat Çetintaş, 02.01.1937, s. 5). Tarih alanında yapılan faaliyetlerin gazeteye yansıyan haberleri aşağıda verilmiştir.

17 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Aydın'da Tarihi Eserleri Tetkik* başlıklı haberinde Aydın Halkevi tarafından Aydın'daki eski eserleri ve bölgedeki harabeleri ziyaret etmek için bir program düzenlendiği belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Köycüler Şubesi'nin cuma günleri köyleri gezerek bayrak merasimi yaptığı ifade

edilirken Müze ve Sergi Şubesi'nin ise kıyafet müzesi oluşturmak için çalışmalarının devam ettiği belirtilmiştir (C.G., 17.07.1933, s. 6).

27 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Afyon'da 26 Ağustos* başlıklı haberinde Afyon Halkevi tarafından Gazi Hz.'nin ilk emri verdiği Kocatepe'ye gezi düzenlendiği bildirilmiştir. Atlı ve yaya olarak iki grup haline yapılan geziye katılımın yüksek olduğu vurgulanmıştır (C.G., 27.08.1934, s. 1).

26 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Konya Çevresinde Bulunan Tarihi Eserler* başlıklı haberinde Konya Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı Mesud Kum'un Konya ve çevresindeki tarihi yerlere ait bir araştırması verilmiştir. Haberin devamında Sümerler, Etiler ve eski Türk Boylarına ait isimlerin köy, tepe ve dağ adı olarak kullanıldığı tespit edildiği bildirilmiştir (C.G., 26.08.1935, s. 3).

18 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevinde Verimli Çalışmalar* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından Kayseri'nin tarihi, ekonomik ve coğrafi özelliklerini tanıtan bir "Kayseri Kılavuzu" oluşturulduğu bildirilmiştir (C.G., 18.01.1936, s. 9).

6 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Konya'da Tarihi Tetkikat Yapan Üniversite Talebesi* başlıklı haberinde İstanbul Üniversitesi'nden Konya'ya gelen bir öğrenci grubu hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu öğrenci grubunun Konya Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından Beyşehir'e bir gezi ile götürüldüğü bildirilmiştir. Bu gezide öğrencilerin Beyşehir Gölü'ne dökülmesi için açılan Sarıçay kanalı ile meteoroloji istasyonunu inceledikleri belirtilmiştir (C.G., 06.02.1936, s. 7).

22 Mart 1936 tarihli gazetenin *İzmit'in Tarihine Ait Zengin Malumat Bulundu* başlıklı haberinde İzmit Halkevi'nin Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından İzmit'in tarihine ait çalışmalar yaptığı belirtilmiştir. Haberde bu çalışmaların bir kitap haline getirileceği ve kitapta İzmit'in tarihine ait resimlerinde olacağı açıklanmıştır (C.G., 22.03.1936, s. 9).

14 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Urfa Tarihi Yazılacak* başlıklı haberinde Urfa Halkevi tarafından Urfa'nın tarihinin yazılması için çalışmaların başlatıldığı bildirilmiştir. Haberde bu çalışmanın Urfa Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 14.09.1936, s. 3).

5 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi ile Temsil Şubesi'nin kış programı hazırladıkları bildirilmiştir. Programın öncelikle Halkevi üyelerinden Muzaffer Kerman'ın "Antakya Türklerinin Tarihi, Coğrafi, Sosyal, Siyasal Hayatı" başlıklı bir

konferansı ile başlayacağı ifade edilirken daha sonra Temsil Şubesi tarafından “Belkıs” piyesinin oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 05.12.1936, s. 8).

10 Mart 1937 tarihli gazetenin *Türkiye’de 1935 Yılı Arkeoloji İşleri* başlıklı haberde Ankara Halkevi tarafından çıkarılan ve Arkeoloji alanında önemli bir yeri olan “Türkiye’de 1935 Yılı Arkeoloji İşleri” neşriyatı hakkında bilgi verilmiştir. Bu kitabın yazarının Arkeolog Remzi Oğuz Arık olduğu ve kitabın tarih ve arkeoloji alanında çok önemli bir eser olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca haberde ülke genelinde tahrif edilen ya da yabancılar tarafından kaçırılan eserler hakkında da bilgiler verildiği aktarılmıştır. Haberin sonunda kitabın satışının olmadığı ancak Halkevleri Kütüphanesi’nden temin edileceği belirtilmiştir (C.G., 10.03.1937, s. 4).

29 Mart 1937 tarihli gazetenin *İzmit’in Tarihi* başlıklı haberde Vilayet Umumi Meclisi’nin İzmit ve bölgesinin tarihini araştıran heyetin çalışmalarında sona geldiği bu çalışmayı İzmit Halkevi’nin kitap haline getireceği bildirilmiştir (C.G., 29.03.1937, s. 5).

13 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Tarihi Gezintiler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenecek olan gezi programı açıklanmıştır. Bu gezi programına göre gezinin tarihi yerleri görmek amacıyla yapıldığı belirtilmiştir. Geziye müzelerden başlanacağı ardından surların ve Bizans Abidelerinin gezileceği ifade edilmiştir (C.G., 13.05.1937, s. 2).

21 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından 19 Mayıs için bir konferansın verildiği belirtilmiştir. Bu konferansın Haydarpaşa Lisesi Tarih Öğretmeni Reşad Kaynar tarafından “19 Mayıs 1919’dan Sonra” konusu verildiği aktarılmıştır (C.G., 21.05.1937, s. 7).

19 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından 2. Tarih Kongresi konuşmalarının dinlenmesi amacıyla Halkevi radyosunun ayarlandığı ve tüm halkın bu konuşmaları dinlemek üzere Şehremini Halkevi’ne davetli olduğu belirtilmiştir (C.G., 19.09.1937, s. 4).

15 Aralık 1937 tarihli gazetenin *Tarihi Eserler Rehberi* başlıklı haberde Bursa Halkevi Müze Şubesi tarafından Bursa’nın tarihi eserlerinin ve önemli tarihi merkezlerinin rehberinin oluşturulacağı belirtilmiştir (C.G., 15.12.1937, s. 5).

24 Aralık 1937 tarihli gazetenin *Harab Olan Bir Medeniyet Enkazı* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi tarafından Eti Uygarlığına ait eski yerleşim yerlerine bir gezinin tertip edildiği bildirilmiştir. Bu geziye kadın ve erkek kırk kişilik bir kafilenin katıldığı belirtilirken aynı zamanda Kayseri Valisi’nin de bu geziye katıldığı ifade

edilmiştir. Ayrıca haberin devamında Halkevi'nin yapmış olduğu bu gezinin bir kültür yolu olarak değerlendirildiği açıklanmıştır (C.G., 24.12.1937, s. 5).

9 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından düzenlenen konferanslar serisinin devam ettiği bildirilmiştir. Bu serideki ikinci konferansın Tarih Doçentlerinden Cavit Bey tarafından “Kuruluşundan Türk Fethine Kadar İstanbul” başlığı ile 11 Ocak Salı günü saat 20.30’da verileceği ifade edilmiştir (C.G., 09.01.1938, s. 8).

22 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Halk Adetleri ve İnanmaları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından yapılan bir faaliyet aktarılmıştır. Bu faaliyete göre özellikle Mehmet Halid Bayrı tarafından Balıkesir ve İstanbul şehirlerinde yaşayan halkın adetleri ve inanmalarına yönelik bir çalışmanın yapıldığı belirtilmiştir. Bu çalışma sonucunda bunun Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından basıldığı bilgisi aktarılmıştır. Bu çalışmanın öneminin özellikle iktisadi folklor bakımından değeri olarak belirtilmiştir (C.G., 22.06.1939, s. 8).

2 Ağustos 1943 tarihli gazetenin *Gelibolu Halkevi'nin Güzel Bir Gezintisi* başlıklı haberinde Gelibolu Halkevi tarafından düzenlenen bir gezi programı hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu gezi programının Gelibolu Yarımadası ile Çanakkale sınırları içerisinde yapıldığı vurgulanmıştır. Bu gezinin amacının ise gençlere Çanakkale Şehitliği'nin gezdirilmesi olduğu belirtilmiştir (C.G., 02.08.1943, s. 2).

10 Ocak 1944 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nde* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir yarışmanın düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde bu yarışmanın Birinci İnönü Savaşı'nın yıl dönümü münasebeti ile yapıldığı ifade edilmiştir. Bu yarışmanın üniversite ve yüksekokul öğrencileri arasında yapıldığı belirtilirken yarışmanın bir hitabet yarışması olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında yarışma sonunda dereceye giren öğrencilere çeşitli hediyelerin verildiği aktarılmıştır (C.G., 10.01.1944, s. 3).

18 Mart 1947 tarihli gazetenin *Çanakkale Zaferi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından 18 Mart Çanakkale Zaferi anısına bir tören düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu törendin bir de program akışı verilmiştir. Bu program üniversiteli gençlerin konuşması, Çanakkale Zaferi adlı tabloların da olduğu bir temsil gösterisi ve Jandarma tarafından bir bando gösterisi olarak sıralanmıştır (C.G., 18.03.1947, s. 3).

Konferanslar ve kültürel geziler Tarih alanında yapılan çalışmaların temelini oluşturmuştur. Ancak gazeteye yansıyan diğer bir faaliyet ise Türk tarihine damga vurmuş önemli şahsiyetlerin anma törenleridir. Haberlerin geneli incelendiğinde gazetede “İhtilaf” başlığı altında tarihin dönüm noktalarında yer işgal eden bu şahsiyetler hakkında konferans, yarışma ya da toplantı şeklinde faaliyetler yapıldığı tespit edilmiştir. Halkevlerinin yapmış olduğu bu anma törenlerinde en çok Mimar Sinan ve Yunus Emre isimleri dikkat çekmektedir. Bunun yanında Ziya Gökalp, Yusuf Akçura, Halid Ziya Uşaklıgil gibi düşünür ve sanatçılar da Halkevlerinin faaliyet alanına giren isimlerdir. Halkevlerinde görev yapmış sanatçılar da anılmaya layık görülmüştür. Haberler incelendiğinde Türk Tarihi’nde olmayan kişiler ve günler de İstanbul Halkevi tarafından bir gece düzenlenerek anılmıştır. Özellikle “Zerdüş Günü” ve “Firdevsi Günü” adlarıyla İran kültürüne ait günler ve şahsiyetler hakkında da törenler yapıldığı görülmektedir (C.G., 12.10.1934, s. 2). Cumhuriyet Gazetesi’nde tespit edilen haberler aşağıda verilmiştir.

23 Mart 1933 tarihli gazetenin *Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Ankara’ya giden İstanbul Halkevi Başkanı Hamit Bey tarafından Mimar Sinan’ın anma törenleri için çalışmalar yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca Mimar Sinan’ın türbe onarımı bitmediği için törenin gelecek seneye bırakılması kararlaştırıldığı aktarılmıştır (C.G., 23.03.1933, s. 2).

30 Mart 1933 tarihli gazetenin *Sinan İftifali* başlıklı haberinde 31 Mart’ta Mimar Sinan’ın 343’üncü ölüm yıldönümü sebebi ile bir töreninin yapılacağı bildirilmiştir. Törende İstanbul Halkevi, Güzel Sanatlar Akademisi, Türk Mimarlar Birliği ve Millî Türk Talebe Birliği’nin Mimar Sinan’ın mezarına çelenk koyacakları belirtilirken İstanbul Halkevi’nde Mimar Sinan konulu bir konferansın verileceği vurgulanmıştır (C.G., 30.03.1933, s. 2).

26 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Yunus Emre Günü* başlıklı haberinde Bolu ve Kayseri Halkevleri tarafından büyük halk şairi Yunus Emre için bir anma töreninin düzenlendiği belirtilmiştir. Buna göre törende Yunus Emre’nin hayatının tanıtıldığı belirtilirken Yunus Emre’ye ait eserler hakkında konferansların verildiği vurgulanmıştır (C.G., 26.04.1933, s. 5).

19 Haziran 1933 tarihli gazetenin *Sporcu Gençlik Halkevine Davet Ediliyor* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Beşiktaşlı Merhum Şeref için 19 Haziran’da bir anma töreninin yapılacağı belirtilmiştir. Programa sporcu gençlerin davet edilerek Şeref Bey’in hayatından kesitlerden bir sunumun yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 19.06.1933, s. 5).

24 Mart 1934 tarihli gazetenin *Reşit Galip İhtilafı* başlıklı haberinde Giresun Halkevi tarafından bir önceki akşam Reşit Galip'i anma töreninin düzenlendiği belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında tüm vatandaşların programı ilgi ile takip ettiği vurgulanmıştır (C.G., 24.03.1934, s. 3).

30 Mart 1934 tarihli gazetenin *Mimar Sinan İhtifali* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Mimar Sinan için bir anma töreninin düzenleneceği bildirilmiştir. 31 Mart Cumartesi günü yapılacak törene Halkevi Başkanı Ali Rıza Bey, Sergi ve Müzeler Komitesi Başkanı Aziz Bey, Mühendis Mektebi Rektörü Fikri Bey, Maarif Müdürü Muavini Nurullah Bey ve Evkaf Müdürü namına Mimar Vasfi Bey'in katılacakları belirtilmiştir. Törenin Süleymaniye'de Mimar Sinan'ın kabri başında yapılacağı ifade edilirken ilk önce üniversite öğrencileri adına Talebe Birliği'nden bir konuşmanın olacağı, daha sonra mimar ve mühendislerin konuşmasının olacağı ardından da Halkevi Müze ve Sergiler Şubesi tarafından Mimar Sinan'ın hayatı konusunda konferans verileceği vurgulanmıştır (C.G., 30.03.1934, s. 2).

12 Ekim 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Firdevsi Günü* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından İran'ın ünlü şairi Firdevsi için bir program yapılacağı belirtilmiştir. Programda eski müderrislerden Hüseyin Daniş Bey'in şair hakkında bir konferans vereceği de vurgulanmıştır (C.G., 12.10.1934, s. 2).

19 Ekim 1934 tarihli gazetenin *Halkevinde Zerdüş Günü* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 1 Kasım Perşembe günü saat 17.30'da "Zerdüş" günü düzenleneceği belirtilirken programda Hüseyin Daniş Bey tarafından da bir konferans verileceği bildirilmiştir (C.G., 19.10.1934, s. 6).

27 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Anteb'de Yunus Emre Gecesi* başlıklı haberinde Gaziantep Halkevi tarafından Yunus Emre için bir anma töreni yapıldığı belirtilmiştir. Gecede Yunus Emre'nin hayatı ile ilgili bildiler verildiği belirtilirken Yunus Emre'ye ait türkülerin de saz eşliğinde okunduğu vurgulanmıştır (C.G., 27.05.1935, s. 10).

4 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Ankara'da Namık İsmail İhtifali* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Sanatkâr Namık İsmail anısına bir anma töreni yapılacağı bildirilmiştir. Törende Namık İsmail'in resimleri bir sergi şeklinde Halkevinde sunulacağı vurgulanmıştır (C.G., 04.09.1935, s. 3).

16 Mart 1936 tarihli gazetenin *Yusuf Akçora İhtifali* başlıklı haberinde Edebiyat Fakültesi Talebe Cemiyeti'nin geçen yıl ölen Türkçü Prof. Dr. Yusuf Akçura için Eminönü Halkevi'nde bir anma töreninin düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 16.03.1936, s. 2).

7 Nisan 1936 tarihli gazetenin *9 Nisan Mimar Sinan İhtilafı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi adına Eminönü Halkevi'nin 9 Nisan'da Mimar Sinan için kabri başında bir anma töreni yapılacağı bildirilmiş ve bir program yayınlanmıştır. Bu programa İstiklâl Marşı ile başlanacağı ardından Güzel Sanatlar Akademisi ve Eminönü Halkevi tarafından Mimar Sinan'ın eserleri ve hayatı hakkında bilgilendirmelerin yapılacağı aktarılmıştır. Haberin devamında o gün halka ücretsiz olarak Mimar Sinan rozetlerinin dağıtılacağı ve son olarak Müzeler Müdürü Kemal Bey'in radyoda konu ile alakalı bir konferansının olacağı belirtilmiştir (C.G., 07.04.1936, s. 2).

10 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Koca Sinan İçin Dün Büyük Tören Yapıldı* başlıklı haberinde Halkevlerinin Mimar Sinan'ın ölümünün 348. Yıldönümü sebebi ile yurdun her yerinde anma törenlerinin yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 10.04.1936, s. 1).

30 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Nazilli Orta Mektep Talebelerinin Mandolin Takımı* başlıklı haberinde Nazilli Halkevi tarafından Mimar Sinan için bir anma töreninin yapıldığı belirtilirken bu gecede ortaokul öğrencilerinden oluşan mandolin takımının bir gösteri yaptığı vurgulanmıştır (C.G., 30.04.1936, s. 2).

8 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Şehremini Halkevi tarafından 9 Nisan Cuma günü saat 20.30'da Mimar Sinan için anma töreni düzenleneceği ifade edilmiştir. Bu törende Mimar Sinan'ın hayatı ve eserleri ile ilgili projeksiyon ile bir sunumun yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 08.04.1937, s. 7).

30 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Merhum Namık İsmail İçin Yapılacak Tören* başlıklı haberinde Ressam Namık İsmail'in ölüm yıldönümü münasebeti ile bir anma töreninin yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca törende Namık İsmail'in eserlerinden oluşan bir de sergi açılacağı bildirilmiştir (C.G., 30.08.1936, s. 5).

27 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Ziya Gökalp'in Yıldönümü* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Ziya Gökalp'in yıldönümü sebebi ile bir tören yapıldığı bildirilmiştir. Bu törende birçok profesör, doçent ve aydının da bulunduğu belirtilmiştir. Haberin devamında Ziyaeddin Fahri tarafından Ziya Gökalp'in hayatı ve eserleri hakkında bir konferans verildiği vurgulanmıştır (C.G., 27.10.1936, s. 2).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Kara Gün* başlıklı haberinde Edirne'nin Bulgarlar tarafından işgalinin 24. yıldönümü sebebi ile Edirne Halkevi tarafından bir program hazırlandığı belirtilmiştir. Programın İstiklâl Marşı ile başlayacağı daha sonra Erkek Muallim Mektebi Tarih Öğretmeni Kemal Batu'nun bir konuşmasının olacağı ifade edilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 5).

8 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Şehremini Halkevi tarafından 9 Nisan Cuma günü saat 20.30'da Mimar Sinan için anma töreni düzenleneceği aktarılmıştır. Mimar Sinan'ın hayatı ve eserleri ile ilgili projeksiyon ile bir sunumun yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 08.04.1937, s. 7).

13 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Halid Ziya Uşaklıgil Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir gecenin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin "Halid Ziya Uşaklıgil ve Servetifünun Edebiyatı" adı ile yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca Eminönü Halkevi Reisi Agah Sırrı tarafından Halid Ziya Uşaklıgil'in hayatı ve Servetifünun Edebiyatı hakkında bilgiler içeren bir de konferans verildiği açıklanmıştır (C.G., 13.04.1937, s. 2).

17 Nisan 1937 tarihli gazetenin 21 Nisan'da *Bütün Halkevlerinde İhtifal Var* başlıklı haberinde 21 Nisan Çarşamba günü Abdülhak Hamit'in ölümü sebebi ile bütün Halkevlerinde anma programı düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 17.04.1937, s. 6).

19 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Hamid Günü* başlıklı haberinde 21 Nisan'da Abdülhak Hamid için bir anma töreni yapılacağı bunun için tüm Halkevlerinde programların hazırlandığı belirtilmiştir. Ayrıca Beyoğlu Halkevi tarafından büyük bir toplantının yapılacağı ve Abdülhak Hamid'in şahsiyeti için bir müsamere yapılacağı duyurulmuştur (C.G., 19.04.1937, s. 3).

3 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Halid Ziya Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Halid Ziya Uşaklıgil'in sanat hayatının 55. yılını kutlamak için bir tören düzenleneceği belirtilmiştir. Sanatçıya karşı gösterilecek sevgi gösterisi için ülke genelindeki tüm aydınlar bu törene davet edilmiştir (C.G., 03.05.1937, s. 2).

7 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Mimar Sinan İçin Yapılacak İhtifal* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Mimar Sinan'ın ölüm yıldönümü sebebi ile bir anma töreninin yapılacağı bildirilmiştir. Bu törenin Mimar Sinan'ın 350. ölüm yıl dönümü tarihi olan 9 Nisan Cumartesi günü Süleymaniye'deki mezarı başında yapılacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında yapılacak olan tören için hazırlanan program sunulmuştur. Bu program İstiklâl Marşı ile başlayacağı, Güzel Sanatlar Akademisi Mimari öğrencisi Kemal Elâgöz tarafından bir söylevin okunması, Yüksek Mühendis Mektebi'nden Fakih'in söylevi, gençlik adına Arkeolojiden Bahadır'ın söylevi ve İstiklâl Marşı ile merasime son verilmesi olarak sıralanmıştır (C.G., 07.04.1938, s. 4).

11 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Bursa'da Sinan İhtifali* başlıklı haberi Bursa Halkevi tarafından Mimar Sinan'ın ölüm yıldönümü sebebi dolayısıyla bir anma töreninin yapıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında bu anma töreninde neler yapıldığı ifade

edilmiştir. Buna göre Kız Muallim Mektebi Öğretmeni Leman Canatay tarafından Mimar Sinan'ın hayatı ve eserlerinin anlatıldığı ve belediye baş mühendisi Hulusi Karadayı tarafından da Mimar Sinan'ın eserlerinin tanıtıldığı açıklanmıştır (C.G., 11.04.1938, s. 5).

12 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinde Hamid Günü* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi'nde Abdülhak Hamid için bir anma töreninin yapıldığı bildirilmiştir. Bu törende Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı Muzaffer German tarafından Abdülhak Hamid'in hayatı ve eserleri hakkında bilgiler verildiği ifade edilirken Temsil Şubesi'nin ise Abdülhak Hamid'in birkaç eserini temsil ettiği vurgulanmıştır (C.G., 12.04.1938, s. 4).

8 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Ziya Gökalp'in ölüm yıldönümü sebebi ile Ziya Gökalp'i anma etkinliklerinin yapılacağı bildirilmiştir. Yapılacak olan etkinlikte özellikle Ziya Gökalp'in hayatı ve eserleri hakkında konferanslar verileceği aktarılmıştır (C.G., 08.12.1940, s. 2).

5 Haziran 1941 tarihli gazetenin *Ahmet Haşım'ın Mezarında İhtifal* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi tarafından Ahmet Haşım'ın ölüm yıldönümü sebebi ile bir anma töreninin düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde Eyüp Halkevi'nde toplanan Halkevi üyelerinin bir çelenk yaptırarak Ahmet Haşım'ın mezarını ziyaret ettikleri aktarılırken orada Ahmet Haşım'ın bazı şiirlerinin okunarak anma töreninin gerçekleştirildiği bilgisine yer verilmiştir (C.G., 05.06.1941, s. 2).

4 Nisan 1942 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nde Abdülhak Hamid Günü ve Köşesi* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından Abdülhak Hamid'in ölüm yıldönümü sebebi ile bir anma gecesi düzenleneceği belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Halkevi'nde bir de Abdülhak Hamid köşesinin yapılacağı bunun için İsmail Hami Danişmend'e başvurularak Abdülhak Hamid'e ait kalem ve yazılardan örnekler istendiği belirtilmiştir (C.G., 04.04.1942, s. 2).

5 Nisan 1942 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nden Hazım Gecesi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Şehir Tiyatrosu artistlerinden Hazım Körmükçü'nün sanat alanında yirmi beşinci senesi münasebeti ile bir gecenin düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu gecenin Halkevi Başkanı Dr. Yavuz Abadan'ın bir konuşması ile başlayacağı ifade edilirken Nusret Safa Coşkun tarafından Hazım'ın sanat hayatı hakkında bir konferans verileceği bildirilmiştir. Ayrıca Hazım Körmükçü'ye temsilen bir taç giydirileceği, daha sonra bir konserin verilip Temsil Şubesi tarafından da "Hissei Şayia" adlı bir piyesin sergileneceği aktarılmıştır (C.G., 05.04.1942, s. 2).

19 Mayıs 1942 tarihli gazetenin *Ali Suavi İhtifali* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir anma gecesinin yapılacağı bildirilmiştir. Haberde bu anma gecesinin büyük Türkçü olarak ifade edilen Ali Suavi için yapılacağı açıklanmıştır. Haberin devamında bu anma töreni için hazırlanan program aktarılmıştır. Programa göre Halkevi Başkanı Avukat Reşat Kaynar tarafından Ali Suavi hakkında bir konferans verileceği ifade edilirken İsmail Hami Danişmend'in de bu törende yer alacağı vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1942, s. 2).

26 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Barbaros'un Yıldönümü* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir anma töreninin olacağı bildirilmiştir. Bu törenin Barbaros Hayrettin Paşa için yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca haberde anma töreni için hazırlanan programın içeriği verilmiştir. Program İstiklâl Marşı'nın okunması, Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi'nden Dr. Adnan Öğüt tarafından "Barbaros'un Hayatı" konulu konferansı ve Halkevi gençleri tarafından bir konserin yapılması olarak belirtilmiştir (C.G., 26.09.1942, s. 2).

27 Eylül 1945 tarihli gazetenin *Abidin Daver'in Konferansı* başlıklı haberinde Preveze Deniz Zaferi'nin yıldönümü münasebeti ilke yapılan etkinlikler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberin devamında yapılan etkinlikler içerisinde Barbaros Hayreddin Paşa için yapılan anma törenlerinden de bahsedilmiştir. Buna ek olarak Kadıköy Halkevi tarafından bir konferans gecesinin düzenlendiği bildirilmiştir. Buna göre konferansın Abidin Daver tarafından verileceği ifade edilirken konferans konusunun "Barbaros Hayreddin Paşa'nın Hayatı ve Preveze Zaferi" olduğu vurgulanmıştır (C.G., 27.09.1945, s. 3).

14 Nisan 1948 tarihli gazetenin *Fatih İçin İhtifal* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir anma töreni yapılacağı ile ilgili bir haber yayınlanmıştır. Haberde bu yapılacak olan anma töreninin İstanbul'u fetheden ve büyük komutan olarak ifade edilen Fatih Sultan Mehmet adına yapılacağı vurgulanmıştır. Ayrıca bu törenin 3 Mayıs'ta olacağı ifade edilirken törenin bir salonda değil Fatih Sultan Mehmet'in türbesi önünde yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 14.04.1948, s. 2).

2.9. Türk İnkılâbı Başlığı Altında Yapılan Konferanslar

Halkevlerinin kuruluş amaçlarından birini oluşturan inkılâpların anlatılma süreci haberlerde ayrı bir başlık olarak görülmüştür. Halkevleri tarafından düzenlenen konferanslarda Türk İnkılâbı başlığı vatandaşın dikkat çekmesi için büyük harflerle yazılmış olup bu haberlerin daha çok ilan şeklinde olduğu tespit edilmiştir. Gazete haberleri incelendiğinde Halkevleri tarafından verilen Türk İnkılâbı konferansları milletvekilleri, Parti İl Başkanları, Profesörler ve çeşitli gazetelerin köşe yazarları tarafından verilmiştir. Ayrıca CHP'nin Halkevleri ile iş birliği içerisinde "Türk İnkılabı" başlıklı konferansların düzenlendiği ve bunun için yine CHP tarafından Ankara'dan bazı milletvekillerine Anadolu'nun farklı yerlerinde Türk İnkılabını halka anlatmak için görev verildiği vurgulanmıştır. (C.G., 18.02.1936, s. 8). Gazeteye yansıyan konferans haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Bugün Verilecek Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından bir konferansın verileceği belirtilmiştir. Konferansın İzmir Milletvekili Mahmut Esat Bozkurt'un "Tıbbiyeliler ve Türk İnkılâbı" konusunda vereceği ifade edilmiştir (C.G., 04.04.1935, s. 2).

18 Şubat 1936 tarihli gazetenin *İnkılâp Mevzuu Etrafındaki Haberler* başlıklı haberinde Halkevlerinin yurdun her tarafında inkılâpları anlatan programlar düzenlediği belirtilmiştir. Bu konferanslar, parti başkanının Aydın'da inkılâplar ile ilgili konferansı, Ankara Halkevi İdare heyetinden Doktor Ragıp'ın İnegöl'de inkılâpları anlatan konferansı, İnebolu'da Zonguldak Parti Başkanı ve Milletvekili Doktor Mithat Altıok'un inkılâp başlıklı konferansı, Ödemiş'te Denizli Milletvekili Doktor Hamdi Berkman'ın İstiklâl ve İnkılâp başlıklı konferansı, Sivas'ta Tekirdağ Milletvekili Rahmi Apak'ın İstiklâl ve İnkılâp başlıklı konferansı, Milas'ta Mardin Milletvekili Edip Ergin'in İstiklâl ve İnkılâp başlıklı konferansı, Edirne'de Seyhan Milletvekili Hilmi Uran'ın İstiklâl başlıklı konferansı, Aydın'da İzmir Parti Başkanı ve Yozgat Milletvekili Avni Doğan'ın İnkılâp başlıklı konferansı, Bolu'da Kayseri Milletvekili Hilmi'nin İnkılâp başlıklı konferansı, Çankırı'da Ulus Gazetesi yazı işleri direktörü Nasuhi Baydar'ın İnkılâp başlıklı konferansı şeklinde sıralanmıştır. Bu konferansların Halkevi şubelerinde yapıldığı ve halk tarafından yoğun ilgi gördüğü ifade edilmiştir (C.G., 18.02.1936, s. 8).

30 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Halkevinde Güzel Bir Konferans Verildi* başlıklı haberinde İstanbul Üniversitesi Tarih Doçentlerinden Enver Ziya'nın "Avrupa Türk

“İnkılâbını Nasıl Anlıyor” başlıklı bir konferans verdiği belirtilmiştir. Konferansta Enver Ziya Avrupa’yı sınıflara ayırdığını birinci sınıf olan halkın inkılâbı şeklen anlamaya çalıştığını, ikinci sınıfı oluşturan gazeteciler ve bürokratların ise tam olarak anlayamadıklarını belirtmiş ve Türk İnkılâbını anlatmak amacıyla Fransa, Almanya, İngiltere ve İtalya’da eserler kaleme aldığını ifade etmiştir (C.G., 30.04.1936, s. 6).

25 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferans verileceği ardından bir de temsilin verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın İhsan Arif Gökpınar tarafından “Laiklik” konusunda verileceği açıklanmıştır (C.G., 25.03.1937, s. 4).

30 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi’nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 1 Şubat Salı günü Şevket Süreyya tarafından “Türk İnkılâbı” konusunda verileceği belirtilmiştir (C.G., 30.01.1938, s. 9).

14 Mart 1940 tarihli gazetenin *Konferans ve Temsiller* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından yapılacak konferans ve temsiller hakkında bilgilere yer verilmiştir. Habere göre konferans 14 Mart Perşembe günü saat 17.30’da Hukuk Fakültesi Dekanı Ordinaryüs Profesör Ali Fuad Başgil tarafından “Türk İnkılâbının Hukuk ve Devlet Telakkisi” konusunda verileceği bildirilmiştir. Haberin devamında Halkevi’nin Gösteri Şubesi tarafından da “Tipi” adlı bir piyesin sergileneceği ifade edilmiştir (C.G., 13.03.1940, s. 4).

13 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Kadıköy, Üsküdar ve Eminönü Halkevlerinde yapılacak olan konferanslar hakkında bilgilere yer verilmiştir. Bu konferanslar sırası ile şu şekilde sıralanmıştır. Bunlardan Kadıköy Halkevi tarafından yapılacak konferansın 13 Nisan Cumartesi saat 21.00’da Şair Sabahattin Kudret tarafından “Yeni Şiir” konusunda verileceği açıklanırken, Üsküdar Halkevi tarafından yapılacak konferansın 14 Nisan Pazar günü saat 15.30’da Peyami Safa tarafından “Türk İnkılâbının Neticeleri” konusunda verileceği aktarılmıştır. Ayrıca haberin devamında Eminönü Halkevi tarafından 16 Nisan Salı günü saat 15.30’da Ahmet Hamdi Tanpınar tarafından “Tanzimat Edebiyatı’na Dair” konusunda bir konferansın verileceği ifade edilmiştir (C.G., 13.04.1940, s. 4).

2.10. Felsefe ve Eğitim Alanlarında Verilen Konferanslar

Konferans haberleri incelendiğinde gazeteye felsefe ve eğitim konferansları olarak yansıyan haberlerin vatandaşların yoğun ilgi gösterdiği bilgisine yer verilmiştir. Haberlerde “Felsefe Konferansları Silsilesi” olarak tanımlanan konferanslar “Filozof Düşünürün Karakterleri, İstikra Felsefesi ve Bugünkü Vaziyeti, Liselerde Felsefe Eğitimi” gibi başlıklarda verilmiştir. Felsefe konferanslarının yanında Eğitim konferanslarının da aynı haber içerisinde verildiği görülmüştür. Bu haberlerde özellikle Memleket Geceleri adı ile duyurular yapıldığı ifade edilirken bu gecelerin her hafta yapılacağı ve her hafta farklı bir şehrin mahsulü, haberleri, adetleri, halkı, coğrafyası ve etnografyası hakkında bilgiler verileceği belirtilmiştir (C.G., 14.06.1937, s. 2). Eğitim konusunda özellikle aile eğitimi ön plana çıkarılmış olup aileler için farklı eğitim konferanslarının düzenlendiği bilgisine yer verilmiştir. Ayrıca düzenlenen aile eğitim konferanslarının her ayın ilk pazartesi günü olacağı vurgulanmıştır (C.G., 09.02.1939, s. 5). Gazete haberleri incelendiğinde çevre eğitimi, ormanlar, okullarda ceza, millî terbiye ve ahlak, kültürün korunması başlıkları ile çeşitli haberlerin verildiği tespit edilmiştir.

26 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Urfa Halkevinde Muntazam Toplantılar* başlıklı haberinde Urfa Halkevi’nin yapmış olduğu toplantıların önemi üzerine açıklamalar yapılmıştır. Özellikle bu toplantıların halkı eğitmesi ve bilgilendirmesi konusundaki önemine değinilmiştir (C.G., 26.11.1936, s. 2).

28 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Antakya Hakkında Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 29 Kasım Pazar günü saat 14.00’da bir konferans verileceği belirtilmiştir. Bu konferansın Maltepe Askeri Lisesi Felsefe Öğretmenlerinden Faik Bey’in “Antakya ve İskenderun’un Coğrafi, İctimai ve Tarihi Vaziyeti” konusunda vereceği açıklanmıştır (C.G., 28.11.1936, s. 9).

30 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Dr. Ziyaeddin Fahri’nin Konferansı* başlıklı haberinde İş Mecmuası tarafından düzenlenen Felsefe ve İctimai Hayat Konferansı’nın Eminönü Halkevi’nde yapıldığı bildirilmiştir. Bu konferans Dr. Ziyaeddin Fahri tarafından “İstikra Felsefesi ve Bugünkü Vaziyeti” konusu ile verildiği belirtilmiştir (C.G., 30.01.1937, s. 6).

26 Şubat 1937 tarihli gazetenin ikinci sayfasında *Atom Nazariyesi Hakkında Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından tertip edilen felsefe konferansları silsilesinin bu haftaki konusunu Atom Nazariyesi olarak açıklanmıştır.

Haberde konferansın Fen Fakültesi Doçentlerinden Nusrat Bey tarafından verileceği ifade edilmiştir (C.G., 26.02.1937, s. 2).

10 Mart 1937 tarihli gazetenin ikinci sayfasında *Hatemi Senih'in Verdiği Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen felsefe konferansları silsilesinin on birincisinin Felsefeci Hatemi Senih tarafından verildiği bildirilmiştir. Konferansın temel konusunu “Filozofik Düşününün Karakterleri” şeklindedir (C.G., 10.03.1937, s. 2).

20 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferans verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Felsefe Konferansları başlığı altında verildiği vurgulanmıştır. Ayrıca Konferansın Edebiyat Fakültesi Doçentlerinden Sabahattin Rahmi tarafından “Fransa’da İçtimai Romanların Cemiyet Üzerinde Tesiri” konusunda verildiği açıklanmıştır (C.G., 20.03.1937, s. 2).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen Felsefe ve İçtimai Konferansları serisinin son oturumunun Dr. Ziyaeddin Fahri tarafından verileceği aktarılmıştır. Konferansın içeriğinin “Memleketimizde İlmi ve Felsefi Faaliyetlerin İnkişaf Şartları” olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında daha önce konferans veren kişilerin isimleri Mustafa Şekip, Peyami Safa, Ali Kâmi, Hilmi Ziya, Sadrettin Cemal, Nusrat, Mümtaz Turhan, Hatemi Senih, Sabri Esad, Sabahaddin Rahmi olarak sıralanmıştır (C.G., 26.03.1937, s. 2).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Şehremini Halkevi tarafından 27 Mart Cumartesi günü saat 17.00’da muharrir ve öğretmen Nurullah Ataç tarafından “Okumak” konulu konferansın verileceği bildirilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 8).

8 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Eminönü Halkevi tarafından yıl içinde düzenlenen konferans serilerinden on üçüncüsü 8 Nisan Perşembe günü saat 17.30’da Doç. Dr. Kâzım İsmail tarafından “İlimde Metod” konusunda verileceği bildirilmiştir (C.G., 08.04.1937, s. 7).

5 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferanslar serisinin yapılacağı duyurulmuştur. Bu konferans serisinin ana konusunun “İstanbul” olacağı belirtilirken ilk konferansın bir önceki akşam Coğrafya Doçentlerinden Besim Bey tarafından “İstanbul’un Coğrafyası” konusunda yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 05.01.1938, s. 2).

9 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu

konferansın 11 Ocak Salı günü saat 18.30'da yapılacağı belirtilirken konferansın Zingal Orman Şirketi Müdürü Tevfik Ali Çınar tarafından "Ormanlarımız" konusunda verileceği vurgulanmıştır (C.G., 09.01.1938, s. 8).

24 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar; Konferanslar; Kongreler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferans verileceği bildirilmiştir. Haberin devamında konferansın aynı akşam saat 17.30'da Felsefe Doçentlerinden Dr. Ziyaeddin Fahri tarafından "Liselerde Felsefe Derslerinden Ne İstiyoruz?" konusunda verileceği ifade edilmiştir (C.G., 24.02.1938, s. 9).

25 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Münakaşalı Konferans* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın "Okullarda İnzibat ve Ceza Meseleleri" konusu ile yapılacağı belirtilirken bu konu hakkında çalışan temsilcilerin konferansa katılmaları gerekliliği vurgulanmıştır (C.G., 25.02.1938, s. 2).

21 Mart 1938 tarihli gazetenin *Ankara'da Verilen Mühim Bir Konferans* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Haberde konferansın Arkeoloji Profesörü Fonder Osten tarafından verildiği belirtilmiştir. Konferansın konusunu Türkiye'nin coğrafi yapısı olarak arkeoloji alanları hakkında bilgiler oluşturmuştur (C.G., 21.03.1938, s. 7).

30 Mart 1938 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 31 Mart Perşembe günü saat 17.30'da İstanbul Sanat Okulu Direktörü Yusuf Ziya Etiman tarafından "Yurtta Teknik Tedrisata Rağbet" konusunda verileceği açıklanmıştır (C.G., 30.03.1938, s. 7).

6 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar; Konferanslar; Kongreler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 7 Nisan Perşembe günü saat 17.30'da Dr. Süheyl Ünver tarafından "Tıp Folklorü" konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 06.04.1938, s. 8).

11 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Mühim Bir Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından verilen bir konferans hakkında bilgiler verilmiştir. Bu konferansın Müzeler Mimarı Kemal Altan tarafından verildiği açıklanırken konunun "Türk ve Bizans Eserlerinin Sanat Esasları" olduğu vurgulanmıştır (C.G., 11.02.1939, s. 8).

21 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 22 Şubat Perşembe günü saat 18.30'da Dr. Hüseyin Kenan Tunakan tarafından "Mektep ve Mekteplide Ruhi Tahlil" konusu ile verileceği belirtilmiştir. Aynı haberin devamında Eminönü Halkevi'nin bir konferans vereceği ifade edilmiş bu konferansın da Hukuk Doçenti Hüseyin Nail

tarafından “Hukuk ve Devletin İctimai Bakımdan İzahına Çalışan 19. Asır Fransız Müellifleri” konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 21.02.1940, s. 4).

13 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Parti Başkanımızın Konferansı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir dizi konferansların düzenlendiği bildirilmiştir. Bu konferanslardan birini de 12 Aralık’ta Reşat Mimaroglu tarafından verildiği ifade edilmiştir. Konferansın konusu ise “Millî Terbiye ve Ahlak” olarak açıklanmıştır (C.G., 13.12.1940, s. 2).

16 Kasım 1942 tarihli gazetenin *Prof. Sadi Irmak’ın Konferansı* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde konferansın Prof. Sadi Irmak tarafından “Veraset ve Terbiye” konusu ile verildiği aktarılırken konferansın yoğun bir kalabalık kitlesi önünde gerçekleştiği ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında konferansın içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre konferansta Türk kültürü ve geleneklerin önemi üzerine örnekler verilmiştir (C.G., 16.10.1942, s. 2).

2.11. Halkevlerinin Kuruluş Yıl Dönümü Sebebi ile Yapılan Haberler

Cumhuriyet Gazetesi genel hatları incelendiği zaman Halkevlerinin kuruluş yıl dönümünde yapılan tören ve kutlama faaliyetleri kendine önemli bir yer bulmuştur. Nitekim Halkevlerinin kuruluş yıl dönümleri yerel olarak değil ulusal olarak kutlandığı görülmektedir. Ayrıca bu kutlama törenlerinin özellikle İstanbul ve Ankara Halkevleri merkezli organize edildiği ve diğer Halkevleri tarafından radyo vasıtası ile bu törenlerdeki konuşmaların özellikle vatandaşlara dinletildiği tespit edilmiştir. Anadolu’daki diğer Halkevleri hem radyo üzerinden bu konuşmaları takip ederken hem de kendi faaliyetlerini icra etmişlerdir. Gazetede Halkevlerinin yıl dönümleri sadece faaliyetler ya da törenler olarak yer almamıştır. Bunun yanında Yunus Nadi, Alâeddin Cemil Topçubaşı, Peyami Safa gibi yazarlar kendi köşelerinde Halkevlerinin yıllık faaliyetlerini ve Halkevlerinin önemini kaleme almışlardır. Gazeteye yansıyan Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü haberleri aşağıda verilmiştir.

21 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Yıldönümü* başlıklı haberinde Halkevlerinin ikinci yıl dönümü münasebeti ile törenlerin düzenleneceği bildirilmiştir. Törende nutuklar icra edilip bu nutukların saat dörtten sonra radyolardan dinleneceği aktarılmıştır. Ayrıca törenlerin İstanbul Halkevi’nde, Beyoğlu Şubesi’nde ve

G lhane'deki Alayk    'nde de takip edileceęi ifade edilmi tir. Haberin sonunda cuma g n  Reiscumhur Gazi Mustafa Kemal Hazretleri'nin Cumhuriyet'in onuncu yıl sebebi ile İstanbul Halkevi'ne armaęan ettikleri fotoęraflarının asma t renin de yapılacaęı belirtilmi tir (C.G., 21.02.1934, s. 2).

23 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Yıld n m * ba lıklı haberinde Halkevleri bulunan b t n şehirlerde kuruluş yıl d n m  b y k bir merasimle tesis edilecek denilmi tir. Ayrıca Ankara Halkevi'ndeki t rende Ba bakan İsmet Bey'in  nemli bir nutuk s yleyecekleri ifade edilmi tir. İstanbul'daki t rende de gece programının olacaęı saat 20.30'dan itibaren radyo orkestrası tarafından bir konserin verileceęi daha sonra Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi Ba kanı Nakiye Hanımın hitabeti ile Y ksek Muallim Mektebi talebesinden Adnan Efendi tarafından Enis Behi 'in "Mill  Ne ide" isimli şiiri okunacaęı bildirilmi tir. Beyoęlu Halkevinde ise K t phane ve Ne riyat şubesi reisi Mehmet Emin Bey'in bir konferansı ve Y ksek Muallim Mektebi talebesi Ş kr  Efendi tarafından Faruk Nafiz'in "Kızıl Sa lar" şiirinin okunacaęı belirtilmi tir. Halkevlerinin G zel Sanatlar Şubesi ve Temsil Şubesinin  alı tıęı alay k    nde ise Refik Ahmet Bay tarafından bir konferansın verileceęi ifade edilmi tir (C.G., 23.02.1934, s. 1).

25 Şubat 1934 tarihli gazetenin *T rk cemiyeti, T rk İnkıl b  ve Halkevleri* ba lıklı haberinde bir  nceki g n Halkevlerinin ikinci yıl d n m  m nasebetleri ile d zenlenen t rende Halkevleri Ba kanı ve Denizli Milletvekili Ali Necip Bey'in verdięi nutuk aynen aktarılmı tır. Bu nutukta mill  k lt r m z n birlik ve beraberlik i in ne kadar  nemli olduęu aktarılırken aynı zamanda T rk Milleti'nin refah bir şekilde ya aması i in Halkevlerinin m cadele ettięi vurgulanmı tır (C.G., 25.02.1934, s. 5).

28 Şubat 1934 tarihli gazetenin *Halkevleri Neler Yaptılar* ba lıklı haberinde Halkevleri Ba kanı Necip Ali Bey'in Halkevleri yıl d n m nde s yledięi nutkun devamında Halkevlerinin ge en iki yıl boyunca neler yaptığı ortaya konmaya  alı ılmı tır. Ge en seneler boyunca dokuz temsil şubesinin faaliyetlerinin arttığını ve halk terbiyesi i in verilen konferans sayısının dokuz y z on be  olduęunu ifade etmi tir. Temsil Şubesi a ıklanırken sahne hayatının Halkevleri faaliyetleri olmadan  nce sadece mekteplerde olduęunu s ylemi  Halkevleri Temsil Şubesi sayesinde temsillerin sayısını be  y z on bir olarak ifade etmi tir. K t phanecilik Şube faaliyetleri olarak k t phane sayısının giderek arttığını okuma oranının artırılması i in k t phanelerde altmış bin cilt kitabın olduęu vurgulanırken bir sene i inde bu k t phanelerde kitap okuyanların sayısını y z elli bin olarak ifade etmi tir. Halk Dershane ve Kurslar Şube faaliyetlerinde ise halk

terbiyesi içinde önemli bir yeri olduğunu bu dershanelere katılanların hesap, defter tutuma yurt usulü, bilgisi, nakış, dikiş, daktilo gibi dersleri aldığı belirtilmiştir. Ayrıca bu şubenin toplantı ve müsamerelerine beş yüz bin kişinin katıldığı ve üç yüz yetmiş beş konser verildiği ifade edilmiştir (C.G., 28.02.1934, s. 5).

21 Şubat 1935 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Yıldönümü* başlıklı haberinde Halkevlerinin yıl dönümü sebebi ile 22 Şubat Cuma günü törenlerin yapılacağı belirtilmiştir. Aynı gün Alaşehir, Akçakoca, Bartın, Bayburt, Beşiktaş (İstanbul), Beyoğlu (İstanbul), Burdur, Dinar, Kadıköy (İstanbul), Edremit, Gerede, Göynük, İnegöl, Kandıra, Merzifon, Mudurnu, Simav, Söke, Şehremini (İstanbul), Şişli (İstanbul), Üsküdar (İstanbul), Tire’de yeni Halkevlerinin açılacağı vurgulanmıştır (C.G., 21.02.1935, s. 3).

24 Şubat 1935 tarihli Cumhuriyet Gazetesi’nin *Halkevlerimiz Üç Yaşına Bastı Sayıları 103 Oldu* başlıklı haberinde Yunus Nadi Halkevlerinin üçüncü yıl dönümüne istinaden bir yazı kaleme almıştır. Bu yazıda öncelikle İsmet İnönü’nün nutkunun her yıl dönümünde olduğunun ve bununla bir kural haline geldiğini belirtmiştir. Ayrıca yazıda hem İsmet İnönü’nün nutku hem de Halkevlerinin faaliyetleri kısaca anlatılmıştır. Haberin devamında bu zamana kadar Halkevlerinin sayısının 103’e çıkarıldığı belirtilirken en çok güzel sanatlar alanında çalışmaların yapıldığı ifade edilmiştir. Son olarak İsmet İnönü’nün nutkundan hareketle Halkevlerinin siyasi bir yapı olmadığı her vatandaşa kapısının açık olduğu vurgulanmıştır (Yunus Nadi, 24.02.1935, s. 1).

21 Şubat 1935 tarihli Cumhuriyet Gazetesi’nin *Alâeddin Cemil Topçubaşı’nın Sosyal Kurumlarımız* başlıklı köşe yazısında *Halkevleri* adı ile birlikte çalışmaya alışan Türk Milleti için hiçbir korkunun kalmadığını belirtirken Halkevlerinin yıl dönümü sebebi ile Halkevlerinin ne olduğunu vurgulamıştır. Halkevlerinin CHF yardımı ile açılmış bir kültür kurumları olduğunu söylemiş Halkevlerini tanıtırken bu evlere giden değil gitmeyenler üzerinden bir tanıtma amacı gütmüştür. Halkevlerinin dokuz bölümünü spor, köycüler, sosyal yardım, halk dershaneleri, güzel sanatlar, temsil, dil tarih ve edebiyat, kütüphane ve neşriyat, müze ve sergi olarak belirtirken en çok üye barındıran bölümlerin spor, köycüler ve sosyal yardım olduğunu vurgulamıştır. Ayrıca yazısının sonunda ülke genelinde Halkevlerinin açtığı dergilere örnekler vermiştir. Halkevlerinin açmış olduğu dergileri Ankara (Ülkü), Niğde (Akpınar), Isparta (Ün), Manisa (Yeni Doğu), Tokat (Yeni Tokat), Kars (Doğu), Çanakkale (Anafarta), Eskişehir (Halkevi), Edirne (Altı Ok), Afyon (Taşpınar), Balıkesir (Kaynak), Giresun (Aksu), İstanbul (Halk Bilgileri Haberleri) olarak sıralamıştır. Haberin devamında Halkevlerinin şube

faaliyetlerinden çok çıkarılan dergiler üzerinden bir anlatım seçilmiştir (Alâeddin Cemil Topçubaşı, 21.02.1935, s. 4).

20 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Halkevlerinin 5'inci Yıldönümü* başlıklı haberinde Halkevlerinin 5'inci yıl dönümü sebebi ile tüm yurttta büyük bir tören düzenleneceği bu törenlerde Ankara Halkevi'nden söylenen nutukların tüm yurttta dinlenilmesi ile başlanacağı belirtilmiştir. Ayrıca kuruluş yıl dönümü sebebi ile 32 Halkevi'nin daha açılacağı bildirilmiştir. Ülke genelindeki törenlerde özellikle Eminönü Halkevi'nin programı gündüz ve gece olarak iki kısımda yapacağı gündüz programında ant içilip nutukların söyleneceği ifade edilirken gece programında ise Alay Köşkünde dört perdelik Belkıs Piyesi'nin tertip edileceği vurgulanmıştır (C.G., 20.02.1936, s. 2).

23 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Bugün Halkevinin 5'inci Yılı Kutlanacak* başlıklı haberinde Türkiye'nin her tarafında Recep Peker'in radyoda vereceği nutuk ile törenlerin başlayacağı daha sonra her Halkevi'nin kendi programını düzenleyeceği ifade edilmiştir. Haberin devamında Halkevlerinin 5'inci yıldönümüne özel olarak bir "Halkevi Filmi" hazırlandığı bu filmin tek amacının Halkevlerinin faaliyetlerinin anlatmak olduğu vurgulanmıştır. Haberin sonunda bale gösterileri ile törenlerin son bulacağı ifade edilmiştir (C.G., 23.02.1936, s. 1).

24 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Türk Birliğinin Kültür Kaynakları* başlıklı haberinde Halkevlerinin 5'inci yılı sebebi ile yapılan törenler bildirilmiştir. Törenlere CHP Parti sekreteri Recep Peker'in nutku ile başlandığı belirtilirken bu nutukta Halkevleri sayısının 103'e ulaştığı ve iki milyondan fazla yurttaşın buralarda eğitim gördüğü belirtilmiştir. Haberin devamında burada yurttaşların kitap okudukları, konser dinledikleri, dershanelerin verdiği çeşitli derslerden faydalandıkları aktarılırken güzel sanatlar, sosyal yardım ve köycülük gibi alanlarda faaliyetlerde bulundukları belirtilmiştir (C.G., 24.02.1936, s. 1).

24 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinde* başlıklı haberinde Halkevlerinin 5'inci yıl dönümü kutlamaları sebebi ile programa önce Eminönü Halkevi Başkanı Ağâh Sırrı'nın bir söylevi ile başlanmış daha sonra güzel sanatlar şubesi tarafından şiirler okunup konser verilmiştir. Gece program devam etmekle beraber Alay Köşkü'nde bir müsamere tertip edildiği aktarılmıştır (C.G., 24.02.1936, s. 8).

24 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde* başlıklı haberde Halkevlerinin 5'inci yıl dönümü kutlamaları sebebi ile programa önce Beyoğlu Halkevi Başkanı Haşim Refet Hakarar'ın söylevi ile başlandığı belirtilmiştir. Daha sonra Beyoğlu Halkevi'nin Ar Şubesi tarafından müzik dinletisi tertip edildiği ifade edilmiştir. Ayrıca

Beyoğlu Halkevi'nin caz topluluğunun da gece 21.00'a kadar dans havalarını çaldığı belirtilmiştir. Beyoğlu Halkevi'nde kutlamalara diğer Halkevlerinden farklı olarak Spor Şubesi'nin de iştirak ettiği ifade edilmiş ve Halkevi'nin Basketbol Takımı ile Galatasaray Takımı arasında bir maç organize edildiği bildirilmiştir (C.G., 24.02.1936, s. 8).

24 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Şehremini Halkevinde* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi gençlerinin Halkevlerinin 5'inci kuruluş yıl dönümü törenini bir gün önceden kutladıkları belirtilmiştir. Kutlamada İstiklâl Piyesi oynanmış ve sabaha kadar süren bir çay partisinin düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca törende şiirlerin okunduğu ve bir konser ile programın tamamlandığı vurgulanmıştır (C.G., 24.02.1936, s. 8).

20 Şubat 1937 tarihli gazetede *Halkevi Müesseseleri Altıncı Yaşına Basarken* başlıklı haberinde 21 Şubat'ta Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü sebebi ile törenlerin olacağı ve 31 yeni Halkevi'nin daha açılarak ülke genelinde Halkevi sayısının 167'yi bulacağı bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında Halkevlerinin kurulduğu yıldan itibaren halkın eğitiminde ve kuruldukları bölgelerdeki faaliyetleri ile önemli işler yaptıkları belirtilmiştir (C.G., 20.02.1937, s. 2).

17 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Kuruluş Yıldönümü* başlıklı haberinde Halkevlerinin kuruluş yıldönümü sebebi ile bir törenin yapılacağı belirtilmiştir. Bu törende ayrıca kırk üç yeni Halkevinin de açılacağı ifade edilmiştir (C.G., 17.02.1938, s. 2).

19 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü sebebi ile Beşiktaş Halkevi'nde yapılacak törenler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberin devamında Beşiktaş Halkevi'nde yapılacak tören hakkında bir program yayınlanmıştır. Bu programa göre törenin İstiklâl Marşı ile başlayacağı ardından Atatürk şiirinin okunacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında program Halkevlerinin sosyal, ulusal, kültürel alandaki faaliyetleri hakkında radyo sunumunun yapılması, bir konserin verilmesi ve son olarak bir temsilin verilmesi olarak aktarılmıştır (C.G., 19.02.1938, s. 5).

24 Şubat 1938 tarihli Cumhuriyet Gazetesi'nin *Hadiseler Arasında* başlıklı köşesinde Peyami Safa *Halkevleri* adlı yazısında Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü sebebi ile Halkevlerinin önemini vurgulamıştır. Peyami Safa Halkevleri için bir halk üniversitesi ve halk kütüphanesi olarak ifade etmiş ve memleketin kalkınmasındaki kültürel rolüne değinirken Halkevlerinin birer aile ocağı olduğunu vurgulamıştır. Ayrıca her geçen gün Halkevlerinin yapmış olduğu konser, konferans, temsil gibi faaliyetlerde katılımın giderek arttığını açıklamıştır (Peyami Safa, 24.02.1938, s. 3).

25 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi'nde Balo* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi'nin bir balo tertip ettiği bilgisine yer verilmiştir. Bu balonun Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü olması sebebi ile yapıldığı ifade edilirken balonun ücretsiz olacağı açıklanmıştır (C.G., 25.02.1940, s. 5).

3 Mart 1941 tarihli gazetenin *Ankara Halkevi'nin Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Halkevlerinin kuruluş yıl dönümü sebebi ile yapılan etkinlik hakkında bilgiler verilmiştir. Habere göre Ankara Halkevi memleketin tüm yörelerinden halk oyunlarının sergilenmesi amacıyla dansçılar getirttiği ve bu dansçıların yöresel kıyafetleri ile yöresel halk oyunlarını sergiledikleri aktarılmıştır. Haberin devamında bu etkinliğin bir hafta sürdüğü ve vatandaşların Halkevi salonlarını doldurup oyunları ilgi ile izledikleri belirtilmiştir (C.G., 03.03.1941, s. 1).

20 Şubat 1944 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Yıldönümü* başlıklı haberinde Halkevlerinin on ikinci yıl dönümü münasebetiyle tüm Halkevlerinde tören düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu törenin Ankara Halkevi merkezli olacağı ifade edilirken törenlerin Başbakan Şükrü Saraçoğlu'nun bir konuşması ile başlayacağı vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında ülke genelinde on bir Halkevi'nin daha açılacağı belirtilmiş olup böylece toplam Halkevi sayısının dört yüz beş olacağı bildirilmiştir (C.G., 20.02.1944, s. 1).

2.12. Ulusal Bayramlar ve Ulusal Günlerin Yıl Dönümlerinde Yapılan Faaliyetler

Halkevlerinin kuruluş amaçlarının başında toplumun kültürel seviyesini artırmak ve ülkenin çağdaş bir görünüm kazanmasını sağlamak gelmiştir. Halkevleri bu amacı yerine getirirken özellikle millî bir toplum yaratmayı misyon edinmiş ve bunun için Ulusal Bayramlar ve Türkiye için önemli günleri yoğun bir faaliyet alanına almıştır. Özellikle 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı Halkevlerinin hazırladığı programlarla halka yaşatılırken bu bayram içerisinde gazetede “Çocuk Bayramı Haftası” başlığı altında faaliyetlerin anlatıldığı tespit edilmiştir. Ayrıca belirtilen haberlerde “Çocuk Bayramı Haftası” faaliyetlerinin beş gün sürdüğü ve bu haftanın kutlanmasında konferansların, piyeslerin ve çocuk yarışmaları gibi faaliyetlerin yapıldığı tespit edilmiştir (C.G., 26.04.1933, s. 2). Haberler incelendiğinde Halkevlerinin sadece Millî Bayramları

değil aynı zamanda Çanakkale Zaferi, Lozan Barış Anlaşması gibi önemli günlerin de çeşitli etkinlikler ile aktarıldığı görülmüştür. Tespit edilen haberler aşağıda verilmiştir.

19 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Ankara'da 23 Nisan Hazırlıkları* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından 23 Nisan için büyük bir programın hazırlandığı vurgulanmıştır. Programda TBMM'nin nasıl açıldığı anlatılacak, "Mete" piyesi gösterilecek, Gazi Hz.'nin 23 Nisan'da söylediği sözlerin okunacaktır ifadeleri yer almıştır (C.G., 19.04.1933, s. 5).

9 Nisan 1933 tarihli gazetenin *İstiklâl Marşı Provaları* başlıklı haberinde 23 Nisan'da iki bin talebenin aynı anda İstiklâl Marşı'nı okuyacağı bunun için Darülfünun ve yüksek talebe öğrencilerinin İstanbul Halkevi'nde prova yaptıkları bildirilmiştir (C.G., 19.04.1933, s. 2).

26 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası* başlıklı haberinde Çocuk Bayramı vesilesi ile önceki gün İstanbul Halkevi tarafından meme, mama ve oyun çocukları arasından gürbüzlük yarışının yapıldığı dereceye girenlere hediyeler verildiği aktarılmıştır (C.G., 26.04.1933, s. 2).

24 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Halkevinde Merasim* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 24 Temmuz Pazartesi akşam 18.00'de Lozan Anlaşmasının yıl dönümü için Güzel Sanatlar Şubesi tarafından bir müsamere yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 24.07.1933, s. 3).

29 Eylül 1933 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Bayramı'na Hazırlık* başlıklı haberinde Cumhuriyet Bayramı için İstanbul Halkevi'nde Köprülüzade Fuat Bey'in başkanlığında bir komisyonun toplandığı ve bu komisyonun Cumhuriyet Bayramı'nda konferans programı belirlediği ifade edilmiştir (C.G., 29.09.1933, s. 2).

26 Mart 1934 tarihli gazetenin *18 Mart'ın Kahramanları* başlıklı haberinde Çanakkale Halkevi tarafından 18 Mart Çanakkale Zaferi sebebi ile büyük bir anma töreninin yapıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında programa Cumhuriyet Meydanı'nda toplanıp marşların söylenerek programın başladığı daha sonra Çanakkale Halkevi Başkanı Halil Bey'in törenle ilgili konuşmasının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 26.03.1934, s. 1).

5 Ekim 1934 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Bayramı İçin Hazırlık* başlıklı haberinde 1934 senesi içerisinde kutlanacak Cumhuriyet törenlerinin programlanması için bir toplantı düzenlenmiş ve bu toplantıya İstanbul Valisi, İstanbul Belediye Başkanı, İstanbul Kumandanı, İstanbul CHF idare heyeti ve İstanbul Halkevi'nin katıldıkları vurgulanmıştır (C.G., 05.10.1934, s. 2).

14 Mart 1935 tarihli gazetenin *Çanakkale Zaferi'nin Yıldönümü* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından Çanakkale Zaferi'nin yıl dönümü sebebi ile bir programın yapılacağı belirtilmiştir. Programda Temsil Şubesi tarafından da “Mete” piyesinin gösterileceği vurgulanmıştır (C.G., 14.03.1935, s. 3).

18 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası* başlıklı haberinde 23 Nisan'da başlayacak olan çocuk haftası için İstanbul Halkevi'nin bir program hazırladığı belirtilmiştir. Bu programa göre Fatih Parkı'nda toplanıp süslenmiş otomobillerle Taksim Abidesi'ne çelenk bırakılacağı bildirilmiştir. Daha sonraki günlerde de bir gürbüzlük yarışmasının yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 18.04.1935, s. 4).

26 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası* başlıklı haberinde Çocuk Haftası'nın üçüncü günü münasebeti ile İstanbul Halkevi tarafından Alay Köşkü'nde Dr. Şükrü Salih tarafından annelere özel “Çocuk Büyütmek” konulu bir konferansın verildiği belirtilmiştir. Ayrıca Halkevi Temsil Şubesi tarafından da “Himmet'in Oğlu” konulu bir piyesin oynandığı ifade edilmiştir (C.G., 26.04.1935, s. 2).

28 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Dün Şiir Müsabakası Yapıldı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Çocuk Bayramı'nın beşinci günü sebebi ile mekteplilere yönelik bir şiir müsabakasının yapıldığı ifade edilmiştir. Müsabakada dereceye giren öğrencilere kitap hediye edildiği vurgulanmıştır (C.G., 28.04.1935, s. 2).

10 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Bayramı Programı* başlıklı haberinde bu senenin Cumhuriyet Bayramı kutlamaları daha öncekilerden daha büyük bir törenle kutlanması gerekliliği vurgulanmış bunun için İstanbul Belediyesi, Komutanlık, CHP ve İstanbul Halkevi'nin kendi programlarını hazırlamaları gerektiği belirtilmiştir (C.G., 10.10.1935, s. 2).

7 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Konya'da İnönü Zaferi İçin Yapılan Tören* başlıklı haberinde Konya Halkevi tarafından İnönü Zaferlerinin yıl dönümünde bir tören yapıldığı ve törene katılımın yüksek olduğu belirtilmiştir. Törende Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından bando gösterisinin yapıldığı ve konferansların verildiği bildirilmiştir (C.G., 07.04.1936, s. 6).

21 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Memlekette Büyük Bayram* başlıklı haberinde bir önceki gece Montrö Konferansı'nın sonuçlanması ve boğazlar üzerinde Türkiye'nin tam hakimiyet sağlamasının ülke genelinde büyük bir coşkuyla kutlandığı belirtilmiştir. Haberin duyulmasının ardından İstiklâl Marşı'nın çeşitli yerlerde çalmaya başladığı ve halkın bunu bir merasime dönüştürdüğü ifade edilmiştir. Bu önemli gün münasebetiyle

Bayazıt Meydanı'nda bir mitingin düzenleneceği ve bu mitingi Belediye, Parti ve Halkevlerinden oluşan bir heyetin yürüteceği belirtilmiştir (C.G., 21.07.1936, s. 10).

24 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Halkevinde Yapılacak Merasim* başlıklı haberinde Lozan Antlaşması'nın yıl dönümü münasebeti ile Eminönü Halkevi'nde bir program yapılacağı bildirilmiştir. Programda "Tarihe Sual" ve "İstiklâl" adlı piyeslerin gösterileceği vurgulanmıştır (C.G., 24.07.1936, s. 6).

31 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Dün Şehrimizde Yapılan Merasim ve Eğlenceler* başlıklı haberinde bir önceki gün Cumhuriyet Bayramı'nın ikinci günü olması sebebi ile kutlama ve eğlencelerin devam ettiği belirtilmiştir. Özellikle Halkevlerinin faaliyetleri vurgulanmıştır. Bu faaliyetler Eminönü Halkevi tarafından fakir ve yardıma muhtaç çocuklar için Turan Tiyatrosu'nda müsamere, Beşiktaş ve Beyoğlu Halkevlerinde konser ve müsamere, Beyoğlu Halkevi'nde spor şenliği, Şişli Halkevi'nde sabaha kadar devam ettiği ifade edilen balo, Kadıköy Halkevi'nde konser şeklinde sıralanmıştır (C.G., 31.10.1936, s. 8).

14 Mart 1937 tarihli gazetenin *18 Mart Zaferi İçin Hazırlanan Müsamere* başlıklı haberinde Çanakkale Zaferi'nin yıl dönümünü münasebeti ile 18 Mart'ta Eminönü Halkevi tarafından bir program yapılacağı ifade edilmiştir. Bu program İstiklâl Marşı ile başlayacak olup Eminönü Halkevi Yazı İşleri Müdürü Abidin Daver'in Çanakkale başlıklı bir konferans vereceği ifade edilmiştir. Daha sonra Erkanıharp Zabitlerinden birisinin kara muharebeleri hakkında bilgi vereceği ve projeksiyonla deniz muharebelerinin anlatacağı vurgulanmıştır (C.G., 14.03.1937, s. 7).

19 Mart 1937 tarihli gazetenin *18 Mart Zaferi'nin Yıldönümü Kutlandı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Çanakkale Zaferi'nin yıl dönümü sebebi ile bir törenin yapıldığı bildirilmiştir. Bu törenin Eminönü Halkevi Reisi Agah Sırrı'nın bir nutku ile başladığı daha sonra Abidin Daver tarafından Çanakkale deniz savaşlarını anlatan bir konferansla devam ettiği belirtilmiştir. Haberin devamında törende Çanakkale Savaşı'na ait görsellerinin projeksiyonla gösterildiği ve Çanakkale'ye ait halk türkülerinin söylendiği vurgulanmıştır (C.G., 19.03.1937, s. 2).

21 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası'nın Programı Yapıldı* başlıklı haberde Çocuk Haftası münasebetiyle Beyoğlu Kaymakamlığı tarafından bir program hazırlandığı ifade edilmiş olup bu programa Beyoğlu Halkevi ve Çocuk Esirgeme Kurumu da dahil olduğu belirtilmiştir (C.G., 21.04.1937, s. 2).

24 Nisan 1937 tarihi gazetenin *Çocuk Bayramı* başlıklı haberinde Çocuk Bayramı dolayısıyla Şişli Halkevi'nin yaptığı faaliyetler aktarılmıştır. Bu faaliyetler Şişli Halkevi

tarafından yaptırılan 115 takım elbise, çorap, elbise, ayakkabı ve önlüğün çocuklara dağılması olarak sıralanmıştır. Ayrıca Çocuk Bayramı töreninden sonra yine Halkevi tarafından 3000 çocuğa birer paket çikolata dağıtıldığı da vurgulanmıştır (C.G., 24.04.1937, s. 8).

28 Nisan 1937 tarihli gazetenin *19 Mayıs Gençlik Bayramı'na Hazırlık* başlıklı haberinde 19 Mayıs Gençlik ve Spor Bayramı'na ait programı hazırlamak üzere Vali Muavini Hüdaî'nin başkanlığında bir toplantı yapıldığı ve bu seneki bayrama mekteplilerden başka Halkevlerinin de katılması kararı alındığı belirtilmiştir. Programa göre katılım çok olacağından şehrin muhtelif yerlerinde aynı anda programın başlanacağı vurgulanmıştır. Buna göre Edirnekapı Spor Sahası'nda Eminönü Halkevi, Şeref Stadı'nda Beşiktaş Halkevi, Topkapı'da Şehremini Halkevi, Şişli'de Şişli Halkevi, Kadıköy'nde Kadıköy Halkevi'nin program yapacağı belirtilmiştir (C.G., 28.04.1937, s. 6).

8 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *19 Mayıs Bayramı İçin Hazırlık* başlıklı haberinde Bolu Mebusu Cevad Abbas Gürer'in Ankara Halkevi'nde 11 Mayıs Salı akşamı saat 21.00'da "Bundan 18 Sene Evvel 19 Mayıs'a Takaddüm Eden Atatürk" konulu bir konferans vereceği bildirilmiştir. Ayrıca konferansın Ankara ve İstanbul radyolarında da verileceği vurgulanmıştır (C.G., 08.05.1937, s. 7).

18 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Türkiye ve İnkılâplara Remz Olan Kutlu Tarih* başlıklı haberinde 19 Mayıs Gençlik ve Spor Bayramı kutlama programı açıklanmıştır. Haberin devamında programın İstanbul Halkevleri tarafından yürütüleceği belirtilmiştir. Buna göre öğleden önce Taksim ve Fenerbahçe Stadyumlarında öğleden sonra ise Beyoğlu, Üsküdar, Beşiktaş, Şehremini, Kadıköy Halkevlerinde yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca programın Halkevleri ile ilgili olan bölümleri Taksim Stadı'nda olacağı aktarılmıştır. Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi'nin ise müzikle jimnastik, ritmik jimnastik, danslar ve spor hareketleri gibi faaliyetler yapacakları vurgulanmıştır (C.G., 18.05.1937, s. 6).

28 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Şişli Halkevinde Balo* başlıklı haberinde 30 Ağustos Zafer Bayramı münasebeti ile Şişli Halkevi tarafından bir gecenin tertip edileceği bildirilmiştir. Bu gecede günün anlamına özel konferansın, konserin ve balo gibi etkinliklerin düzenleneceği ifade edilmiştir (C.G., 28.08.1937, s. 7).

31 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Memlekette Bayram* başlıklı haberinde Zafer Bayramı'nın 15. yıl dönümü münasebeti ile yapılan törenlerde Halkevlerinin faaliyetleri aktarılmıştır. Buna göre Tekirdağ Halkevi tarafından pehlivan güreşlerinin düzenlendiği ifade edilmiştir. Konya Halkevi'nde 26 Ağustos'tan itibaren Zafer Bayramı konulu

konferansların devam ettiği belirtilmiştir. Sinop Halkevi'nde ise halka Zafer Bayramı ile ilgili temsillerin gösterildiği ve gece kara ve deniz fener alaylarının yapıldığı bildirilmiştir (C.G., 31.08.1937, s. 8).

19 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Lüleburgaz Şosesinin Küşad Merasimi* başlıklı haberinde İstanbul Edirne karayolunun Lüleburgaz'a kadar olan kısmının Başbakan İsmet İnönü'nün katılımları ile açılacağı aktarılırken Nafia Vekili Ali Çetinkaya tarafından Halkevlerinde bir yemek merasimi düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 19.09.1937, s. 2).

6 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Kurtuluş Bayramı* başlıklı haberinde İstanbul'un Kurtuluş Bayramı münasebeti ile kutlama programının hazırlandığı belirtilirken bu programa Şehremini, Kadıköy ve Beyoğlu Halkevleri tarafından etkinliklerin yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 06.10.1937, s. 2).

20 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Bayramı'nda Eminönü Halkevinde Yapılacak Toplantılar* başlıklı haberinde Cumhuriyet Bayramı münasebeti ile Eminönü Halkevi'nde 28 ve 29 Ekim tarihlerinde iki toplantının yapılacağı 28 Ekim'de yapılacak toplantıda Alay Köşkü'nde bir konferansın verileceği vurgulanmıştır. Aynı zamanda "Şehirli Kız" isimli bir eserin temsil edileceği belirtilmiştir. 29 Ekim'deki toplantıda ise iki konferansın verileceği ardından konser programının düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 20.10.1937, s. 2).

30 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Büyük Bayram* başlıklı haberinde Cumhuriyet Bayramı sebebi ile Halkevlerinde de özenli ve büyük törenlerin yapıldığı bildirilmiştir. Eminönü Halkevi tarafından Ferah Tiyatrosu'nda ilkokul öğrencileri için bir müsamerenin verildiği belirtilmiştir. Beşiktaş Halkevi tarafından ise bir balonun tertip edildiği aktarılırken bu balonun sabaha kadar devam ettiği ve katılımın yoğun olduğu ifade edilmiştir (C.G., 30.10.1937, s. 1).

24 Temmuz 1939 tarihli gazetenin *Ankara'da ki Merasim* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Lozan Anlaşması'nın yıl dönümü sebebi ile bir törenin yapılacağı açıklanmıştır. Haberin devamında Lozan'ın millet için öneminin ne kadar büyük olduğu vurgulanırken Halkevi'nin bugün için yapacağı faaliyetler anlatılmıştır. Buna göre programın önce İstiklâl Marşı ile başlayacağı daha sonra Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı Hıfzı Oğuz Bekata'nın bir söylevi ile devam edeceği açıklanmıştır. Ayrıca programda millî filmler ve millî oyunlardan bir de gösteri hazırlandığı belirtilmiştir (C.G., 24.07.1939, s. 7).

29 Temmuz 1939 tarihli gazetenin *Tokat'ta Hatay Bayramı* başlıklı haberinde Tokat Halkevi tarafından Hatay'ın anavatana katılması sebebi ile bir programın yapıldığı

haberine yer verilmiştir. Ayrıca haberin devamında bu programın “Hatay Bayramı” olarak ifade edildiği açıklanmıştır. Yapılan programda Tokatlıların Hatay’ın anavatana katılmasını büyük bir coşku ile kutladıkları anlatılmıştır. Programda Tokat Halkevi adına Atatürk büstüne çelenk konulduğu ve sinema gösterilerin düzenlendiği bildirilmiştir (C.G., 29.07.1939, s. 5).

31 Ağustos 1939 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde 30 Ağustos Zafer Bayramı’nın tüm yurttaki coşku ile kutlandığı belirtilirken Eminönü Halkevi tarafından da bir programın yapıldığı ifade edilmiştir. Eminönü Halkevi tarafından yapılan program öncelikle Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi üyelerinden Naki Tezel’in günün önemine binaen yaptığı bir konferans ile başladığı aktarılmıştır. Konferanstan sonra Temsil Şubesi’nin de “Himmetin Oğlu” adlı piyesin sergilediği belirtilmiştir (C.G., 31.08.1939, s. 5).

2 Nisan 1941 tarihli gazetenin *İnönü Zaferi* başlıklı haberinde İnönü Zaferinin 21. yıl dönümü sebebi ile tüm yurttaki olduğu gibi Eminönü Halkevi’nde de büyük bir törenin yapıldığı bilgisine yer verilmiştir. Haberin devamında Halkevi’ndeki bu törenin Eminönü Halkevi Başkanı Yavuz Abadan’ın bir konuşması ile başladığı ifade edilmiştir (C.G., 02.04.1941, s. 2).

28 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Çocuk Haftası’nın Beşinci Günü* başlıklı haberinde 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı dolayısı ile Şehremini Halkevi tarafından yapılan faaliyetler hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Şehremini Halkevi tarafından bir çocuk balosunun düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca bu baloda çocukların eğlenmesi amacıyla kukla gösterilerinin ve çeşitli yarışmaların yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 28.04.1941, s. 3).

30 Mart 1942 tarihli gazetenin *İnönü Zaferi Münasebeti ile Halkevlerinde Yapılacak Merasim* başlıklı haberinde İkinci İnönü Zaferi’nin 21. yıl dönümü sebebi ile Halkevlerinin yapacağı etkinlikler hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde belirlenen programın içeriği anlatılmıştır. Programa göre konferans, konser ve temsil gibi etkinliklerin olacağı belirtilmiştir (C.G., 30.03.1942, s. 2).

16 Temmuz 1942 tarihli gazetenin *Lozan Sulhu* başlıklı haberinde Lozan Anlaşması’nın on dokuzuncu yıl dönümü sebebi ile 24 Temmuz’da bir törenin yapılacağı bildirilmiştir. Haberde bu törenin İstanbul’da Üsküdar Halkevi tarafından organize edildiği vurgulanmıştır. Üsküdar Halkevi tören için bir program yayınlamıştır. Haberin devamında programın içeriği belirtilmiştir. Program içerisinde ilk olarak Salacak Halk Plajı’nda “Lozan Müsabakaları” adını taşıyan bir yüzme yarışmasının yapılacağı ifade

edilmiştir. Daha sonra 24 Temmuz Cuma akşamı Prof. Suphi Nuri İleri tarafından bir konuşmanın yapılacağı ve bu konuşmada Suphi Nuri İleri'nin Lozan hatıralarını anlatacağı bildirilmiştir (C.G., 16.07.1942, s. 2).

22 Temmuz 1942 tarihli gazetenin *Montreux Zaferi'nin 6'ncı Yıl Dönümü* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından Monterux Zaferi'nin yıl dönümünde bir tören yapıldığı haberine yer verilmiştir. Haberde Üsküdar Halkevi'nin yapılan töreni bilinenin aksine farklı bir şekilde kutladığı aktarılmıştır. Bu törenin bir köy bayramı şeklinde yapıldığı ifade edilirken törenin köylü vatandaşlar ile Dudullu'da yapıldığı aktarılmıştır. Yapılan törende Halkevi mensupları tarafından köylü vatandaşlara Sevr ve Mondros ile ülkenin işgali ve Kurtuluş Savaşı ile yeni Türkiye'nin kuruluşunun anlatıldığı vurgulanmıştır (C.G., 22.07.1942, s. 3).

31 Ağustos 1942 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi'nde* başlıklı haberinde 30 Ağustos Zafer Bayramı münasebeti ile Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen tören hakkında bilgiler verilmiştir. Haberin devamında tören için hazırlanan programın içeriği verilmiştir. Programın İstiklâl Marşı ile başladığı ifade edilirken programa İstanbul Parti Başkanı Suat Hayri Ürgüplü ile Parti Genel Sekreteri Memduh Şevket Esendal'ın da katıldığı bildirilmiştir. Ayrıca Halkevi'nin Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi Başkanı İhsan Arif Gökpınar tarafından günün anlam ve önemine binaen bir konferans verildiği aktarılmıştır. Programın sonunda ise ülkemizin çeşitli yörelerine özgü halk oyunları gösterilerinin yapıldığı açıklanmıştır (C.G., 31.08.1942, s. 3).

3 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından sene içerisinde yapılacak olan “Lozan Günü” ile “26 Ağustos Zaferi” günleri için önemli bir kutlama törenleri hazırladığı ifade edilmiştir. Haberde adının “Lozan Mükafatı” olan bir yüzme yarışının yapılacağı belirtilmiştir. Bu yarışın Salacak Plajı'nda olacağı ifade edilmiştir. Ayrıca Halkevi tarafından 26 Ağustos'ta “Zaferler Sergisi” adıyla bir serginin açılacağı bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında Mustafa Reşid Paşa, Sokollu, Tiryaki Hasan Paşa, Kâtip Çelebi için birer anma töreninin yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 03.07.1943, s. 2).

26 Ekim 1945 tarihli gazetenin *Cumhuriyet Bayramı ve Beyoğlu Halkevi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nin Cumhuriyet Bayramı münasebeti ile hazırlanmış olduğu program paylaşılmıştır. Programın pazartesi günü saat 18.00'da Dr. Şadler Triyosunun olacağı ifade edilirken saat 21.00'da millî oyunlar gösterisinin yapılacağı belirtilmiştir (C.G., 26.10.1945, s. 2).

21 Temmuz 1947 tarihli gazetenin *Lozan Zaferi'nin 24'üncü Yıldönümü* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Lozan Zaferi'nin yıl dönümü sebebi ile bir törenin yapılacağı bildirilmiştir. Haberin devamında bu törenin programı paylaşılmıştır. Bu programın 24 Temmuz Pazar günü yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca programın Şevket Evliyagil tarafından günün anlam ve önemine binaen yapacağı bir konuşma ile başlayacağı belirtilmiş olup daha sonra bir konserin olacağı ifade edilmiş olup konserin ardından Molier'in komedisinin sergileneceği bildirilmiştir (C.G.,21.07.1947, s. 2).

2.13. Atatürk Günü Kutlamaları

Ülke genelindeki Halkevleri kendi bölge alanlarında çeşitli faaliyetlerde bulunurlarken özellikle Mustafa Kemal Atatürk'ün yurt gezileri ve bu yurt gezilerin yıl dönümleri hakkında da tören ve kutlama çalışmalarına gitmiştir. Haberler genel anlamda incelendiğinde Mustafa Kemal Atatürk'ün ziyaret ettiği şehirde o gün “Atatürk Günü” ya da “Atatürk Haftası” olarak kutlanmış ve buna bağlı olarak çeşitli etkinlikler düzenlenmiştir. Ayrıca bu kapsamda yapılan faaliyetlerden bir diğeri ise Mustafa Kemal Atatürk tarafından Halkevlerine gönderilen imzalı fotoğrafların Halkevi binalarına törenle asılması durumu olmuştur (C.G., 02.07.1936, s. 2). Gazeteye yansıyan Atatürk haberleri aşağıda sıralanmıştır.

21 Şubat 1933 tarihli gazetenin *Bolu'da Gazi Günü* başlıklı haberinde Bolu'da 6 Mart Pazartesi günü “Gazi Günü” kutlamalarının yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Gazi Günü kutlama programının Bolu Halkevi tarafından hazırlanmakta olduğu vurgulanmıştır (C.G., 21.02.1933, s. 5).

24 Şubat 1934 tarihli gazetenin *İstanbul Halkevinde Merasim* başlıklı haberde İstanbul Halkevi'nde yapılan törende Reisicumhur Gazi Mustafa Kemal Paşa Hazretleri'nin imzalı resimleri törenle asıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca hem Halkevlerinin ikinci kuruluş yıl dönümü ham de onuncu yıl kutlamaları sebebi ile Halkevlerinin hem Türk Bayrakları hem de CHF bayrakları ile donatıldığı aktarılmıştır (C.G., 24.02.1934, s. 5).

5 Şubat 1935 tarihli gazetenin *Yozgatlıların Büyük Sevinçleri* başlıklı haberinde Atatürk'ün Yozgat'a gelişinin yıl dönümünde Yozgat Halkevi tarafından büyük bir törenin yapıldığı belirtilmiştir. Törende şiirlerin ve Onuncu Yıl Marşı'nın okunduğu ifade

edilirken son olarak halkın katılımları ile büyük bir fener alayı yürüyüşünün yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 05.02.1935, s. 3).

5 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *Erzurum'da Atatürk Günü* başlıklı haberinde Erzurum Halkevi tarafından 3 Temmuz Atatürk Günü münasebeti ile bir programın hazırlandığı belirtilmiştir. Bu programda şehitliğe gidilip duaların edildiği bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında böyle bir günün yapılması Erzurum halkının inkılâpları benimsediği şeklinde yorumlanmıştır (C.G., 05.07.1935, s. 3).

20 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Atatürk'ün İzmir'e İlk Ayak Bastığı Gün* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından Atatürk'ün İzmir'e ilk geldiği günün "Atatürk Günü" olarak kutlandığı bildirilmiştir. Bu kutlamalarda 100 kişilik bir çay ziyafeti verildiği de belirtilmiştir (C.G., 20.06.1936, s. 3).

2 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinde Tören* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından Atatürk ve İsmet İnönü'nün imzalı resimlerinin talik törenlerinin yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 02.07.1936, s. 2).

28 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Ankara'nın Bayramı* başlıklı haberinde Atatürk'ün Ankara'ya gelişinin on yedinci yıl dönümünün törenlerle kutlandığı bildirilmiştir. Törende Ankara Halkevi bünyesinde koşucuların Ulus Meydanı ve Atatürk Anıtı'na koştuğu ve törenlerin gece gündüz devam edeceği belirtilmiştir (C.G., 28.12.1936, s. 1).

7 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Diyarbakır'da Atatürk Günü* başlıklı haberinde Atatürk'ün fahri hemşeriliği kabul ettiği gün münasebeti ile Diyarbakır Halkevi tarafından bir tören yapıldığı ve törene Birinci Umumi Müfettiş Abidin Özmen'in de katıldığı belirtilmiştir (C.G., 07.04.1937, s. 3).

19 Mart 1945 tarihli gazetenin *Tarsus'ta Atatürk Günü* başlıklı haberinde Atatürk'ün Tarsus'a geldiği günün kutlama törenleri hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Atatürk'ün Tarsus'a geldiği 19 Mart'ın Tarsus'ta "Atatürk Günü" olarak kutlandığı bilgisine yer verilirken bugünün Tarsus Halkevi tarafından organize edildiği vurgulanmıştır. Ayrıca yapılan törende Atatürk'ün sevdiği şarkıların ve marşların söylendiği aktarılmıştır (C.G., 19.03.1945, s. 3).

2.14. Kütüphanecilik ve Kitap Alanındaki Faaliyetler

Gazeteye yansıyan Halkevleri Kütüphanecilik ve Neşriyat Şubesi tarafından yapılan faaliyetlerin başında kütüphane açılımı ve kitap sergileri başlıkları yer almaktadır. Özellikle halkın genel kültür seviyesinin artırılması amacıyla açıldığı ifade edilen kitap sergilerinin Halkevleri tarafından her yıl düzenli olarak yapıldığı ifade edilirken bu sergilerde güncel kitap ve dergilerin yer aldığı vurgulanmıştır (C.G., 06.01.1938, s. 2). Sergi haberlerinin yanında özellikle çocuklara okuma alışkanlıklarının küçük yaşta kazandırılması amacıyla çocuk kütüphanelerinin açıldığı bildirilmiştir.

Hadiseler Arasında köşesinde Peyami Safa Halkevleri tarafından açılan sergiler hakkında bir yazı kaleme almıştır. Bu köşe yazısında Beyoğlu Halkevi tarafından açılan kitap sergisinden bahsetmiştir. Peyami Safa kitapların bir eve giren elektrik ve teknolojik alet kadar önemli olduğu fakat halkın ilgisini çekecek kitap reklamlarının olmadığını bu yüzden Beyoğlu Halkevi'nin düzenlediği kitap sergisinin takdir edilmesi gereken bir faaliyet olduğunu vurgulamıştır. Ayrıca yazının devamında bu serginin yılın belli dönemlerinde ülke genelinde tüm Halkevleri tarafından yapılması gerekliliği üzerine değinmiştir (Peyami Safa, 07.01.1938, s. 3). Kütüphane ve kitap alanındaki gazete haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevi Nasıl Çalışıyor?* başlıklı Kayseri Halkevi Kütüphane ve Neşriyat Şubesi tarafından zengin bir kütüphane oluşturulduğu belirtilirken hem kütüphane hem de şehrin muhtelif yerlerindeki okuma odalarından yararlanan kişi sayısının 2750 olduğu vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1934, s. 8).

11 Ekim 1934 tarihli gazetenin *Halkevi Kütüphanesine Dair Bir İstatistik* başlıklı haberinde Halkevi Kütüphanesi'ne ait temmuz, ağustos ve eylül aylarına ait bir istatistik raporunun oluşturulduğu belirtilmiştir. Bu rapora göre Halkevi Kütüphanesi'nden yararlanan kişi sayısının 2460 olarak ifade edilmiştir. Ayrıca okuyucuların genellikle orta ve yüksek mektep talebelerinin olduğu bildirilmiştir (C.G., 11.10.1934, s. 5).

3 Mart 1937 tarihli gazetenin *Çocuk Kitapevleri Nasıl İdare Edilir?* başlıklı haberinde okul hayatı kadar önemli olarak görülen kitapevlerinin ilk kez İstanbul'da açılması sebebi ve çocukların kitap okumaya alıştırılıp kültür seviyesinin yükseltilmesi konusunda bilinçlendirilmesi için bu evlerin önemi belirtilmiştir. Ayrıca çocuk kitapevlerinin idaresinin ise Halkevleri tarafından idare edileceği bildirilmiştir (C.G., 03.03.1937, s. 5).

28 Aralık 1937 tarihli gazetenin *Türk Kitap Sergisi Açılıyor* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından vatandaşlara okuma alışkanlığı kazandırmak amacıyla bir serginin açılacağı bildirilmiştir. Bu serginin “Türk Kitap Sergisi” adıyla açılacağı ve bir hafta devam edeceği vurgulanmıştır (C.G., 28.12.1937, s. 2).

6 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde Açılan Kitap Sergisi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlene kitap sergisi hakkında bilgiler verilmiştir. Bu serginin içerisinde yer alan kitapların 1936 ve 1937 senelerinde basılan kitaplar olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca sergide 500 adet kitabın yer aldığı ve bu kitapların edebiyat ve fen alanlarında olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında kitap sergisinin vatandaşta kitap sevgisinin ve ilgisinin artması amacıyla yapıldığı açıklanmıştır (C.G., 06.01.1938, s. 2).

4 Ağustos 1939 tarihli gazetenin *İnegöl’de Kitap Sergisi* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi tarafından açılan kitap sergisi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Bu serginin bir aylık bir çalışma sonucunda hazırlandığı ve amacın halkın kültürel seviyesini arttırmak olduğu vurgulanmıştır. Kitap sergisinin açılışında Kaymakam Bey’in kurdeleyi kestiği ve öğretmen Hamdi Uğurlu tarafından da açılış konuşmasının yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 04.08.1939, s. 4).

16 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Kitap Sergisi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen kitap sergisinin tekrardan yineleneyeceği bildirilmiştir. Bu kitap sergisinde özellikle son yıllarda çıkan kitap ve dergi gibi yayınların olduğu ifade edilirken serginin amacının gençlere kitap sevgisinin aşılması olduğu belirtilmiştir (C.G., 16.01.1941, s. 2).

3 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Bursa’da Çocuk Kütüphanesi* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından çocuklar arasında kitap sevgisinin aşılması amacıyla bizzat Halkevi’nde bir “Çocuk Kütüphanesi” açıldığı bilgisine yer verilmiştir. Haberin devamında bu açılışa Vali Hilmi Balcı, Parti Başkanı Nurettin Ögünç ve Halkevi Başkanı Tevfik Aycan’ın katıldıkları vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1941, s. 2).

9 Nisan 1947 tarihli gazetenin *Cemal Nadir Sergisi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından bir serginin düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde bu serginin Cemal Nadir Güler’in eserlerinden oluşan bir karikatür sergisi olduğu vurgulanmıştır (C.G., 09.04.1947, s. 1).

Kütüphane ve kitap alanında önem verilen ve gazeteye bu başlık altında yansıyan diğer bir faaliyet ise Halkevlerinin çıkarmış oldukları dergilerdir. Halkevleri birer kültür kurumu misyonunu çıkardığı dergilerle göstermiştir. Özellikle vatandaşların kültürel

alandaki etkinliğinin arttırılmasında dergiler önemli bir yer işgal etmiştir (Mete, Candegir, 2014, s.145).

Gazetede Halkevlerinin yayın organı olarak özellikle Ülkü Dergisi ön plana çıkmıştır. Ancak bunun yanında Anadolu'nun çeşitli yerlerindeki Halkevlerinin çıkarmış olduğu dergi haberleri de gazetede ilan şeklinde yer almıştır. Haberler incelendiğinde gazetede bu dergiler Yeni Türk Mecmuası, Halk Bilgisi Mecmuası, Kaynak, Bilecik, Halkiyat Mecmuası, Konya Mecmuası ve Uşak Halkevi olarak sıralanmıştır. Gazetede hem bir ilan şeklinde yer alan haberler hem de dergi içeriğinin tanıtıldığı bir reklam olarak bulunmaktadır. Bu durum Ankara Halkevi Neşriyatı başlıklı haberde görülmektedir. Haberde Köycüler Şubesi tarafından bir derginin çıkarıldığı ve içeriğinin köylünün ihtiyaç duyduğu konulardan seçildiği aktarılmıştır. Buna göre dergi içeriği İsfendiyar Esat Bey'in "Gübre ve Ağaç", Celal Davut Bey'in "Kazanç Yolları", M. Cemal Bey'in "Hayvan Nasıl Beslenir", M. Namık Bey'in "Tohumluk", Kerim Ömer Bey'in "İnkılâp Bilgisi", Ekrem Rüştü Bey'in "Sütçülük" başlıkları ile olarak sıralanmıştır (C.G., 22.09.1933:4). Çıkarılan bazı dergi sayılarının ise belirli bir yazara ithaf edildiği belirtilmiştir. 11 Haziran 1937 tarihli Eminönü Halkevi tarafından çıkarılan Yeni Türk adlı derginin haziran sayısının "Hamid'e" olarak çıkarıldığı ifade edilmiştir. Bu derginin haziran sayısının Abdülhak Hamid'e ithafen çıkarıldığı vurgulanmıştır (C.G., 11.06.1937, s. 4). Bunların yanında özellikle Eminönü Halkevi tarafından çıkarılan Yeni Türk Dergisi'ne karşı eleştiriler de yapılmıştır. 1 Aralık 1939'da "Hadiseler Arasında" adlı köşesinde Peyami Safa bu durumu dile getirmektedir. Peyami Safa derginin birkaç yazar hariç yazar kadrosunun genellikle öğrenciler tarafından oluştuğunu vurgulamıştır. Ayrıca Peyami Safa eleştirilerini Halkevi'nin kuruluş felsefesi olan "Halk Mektepleri", "Halk Üniversiteleri" olarak adlandırılan ve halka dayanan bu kurumların halktan kopuk bir dergi anlayışı çizdiklerini ifade etmiştir (Peyami Safa, 01.12.1939, s. 3). Halkevleri tarafından çıkarılan dergi haberleri aşağıda verilmiştir

3 Şubat 1933 tarihli gazetenin *Yeni Türk Mecmuası* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından çıkarılan Yeni Türk Mecmuası adlı derginin şubat sayısının çıktığı belirtilmiş ve bu sayıda Ahmet Haşim, O. Seyfi, Y. Ziya ve Hamdi Beylerin şiirlerinin, Köprülüzade Fuat, Cevdet Kerim ve Salih Murat Beylerin makalelerinin olduğu vurgulanmıştır (C.G., 03.02.1933, s. 4).

2 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Halk Bilgisi Mecmuası* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından "Halk Bilgisi Mecmuası" adıyla bir derginin çıkarıldığı bildirilmiştir (C.G., 02.05.1933, s. 6).

4 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Kaynak* başlıklı haberinde Balıkesir Halkevi tarafından “Kaynak” isimli bir derginin çıkarıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında bu derginin aylık olarak çıkarılacağı ve Halkevlerine bağlı şube faaliyetlerinin aktarılacağı vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1933, s. 4).

31 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Kemal Yerinde* başlıklı haberinde Halkevlerinin çıkardığı yayın organı olan *Ülkü*’nün yayın hayatına Halkevleri nizamnamesine uygun olarak hareket ettiği vurgulanmıştır. Bu duruma örnek olarak Birinci Ordu Müfettişi Fahrettin Paşa’nın Çanakkale Cephesi’ndeki Gazi Hz. dair hatırası verilmiştir (C.G., 31.05.1933, s. 4).

2 Eylül 1933 tarihli gazetenin *Bilecik Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Bilecik Halkevi tarafından hem köyde hem de şehirde ikamet eden vatandaşların ihtiyacına cevap verecek şekilde hazırlanan “Bilecik” isimli bir gazetenin çıkarılacağı bildirilmiştir (C.G., 02.09.1933, s. 6).

4 Ekim 1933 tarihli gazetenin *Roma Üniversitesi Türkçe Profesörü İstanbul’da* başlıklı haberinde Türk Tarihi, Türk Edebiyatı ve Ziya Gökalp üzerine çalışmaları olan Prof. Dr. Ettore Rossi’nin eski Türk kütüphanelerini tetkikatta bulunacağı bildirilmiştir. Ayrıca kütüphanecilik konusunda İstanbul Halkevi’nde bir konferans vereceği belirtilmiştir. Gazetenin aynı sayfasında *Ülkü Çıktı* başlığı altında Halkevlerinin yayın organı olan *Ülkü Dergisi*’nin sekizinci sayısının çıktığı ifade edilmiştir (C.G., 04.10.1933, s. 4).

22 Aralık 1933 tarihli gazetenin *Ülkü* başlıklı haberinde Halkevlerinin yayın organı olan *Ülkü Dergisi*’nin 11. sayısının çıktığı ifade edilmiştir. Ayrıca derginin bu sayısında Başbakan İsmet Paşa’nın “Memleketi İmar Edecek Bir Sermaye” başlıklı bir makalesinin olduğu da belirtilmiştir (C.G., 22.12.1933, s. 4).

5 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Ülkü* başlıklı haberinde Halkevlerinin yayın organı olan *Ülkü Dergisi*’nin 15. sayısı hakkında bilgiler verilmiştir. Bu sayıda Necip Ali Bey’in “İnkılâp Ruhumuz” başlıklı makalesinin olduğu aktarılmıştır. Ayrıca haberin devamında Yabancı Dil Meselesi, İleri Hukuk, Türk Adı, Opera, Zehirli Gaz gibi başlıklarda yazıların olduğu belirtilmiştir (C.G., 05.05.1934, s. 3).

5 Haziran 1934 tarihli gazetenin altıncı sayfasında *Ülkü* başlıklı haberinde Halkevlerinin yayın organı *Ülkü Dergisi*’nin haziran ayı programı aktarılmıştır. Dergide Ahmet Nesimi, Prof. Şevket Aziz, Mazhar Nedim, Saffet ve Dr. Şükrü Beylerin yazılarının olduğu bildirilmiştir (C.G., 05.06.1934, s. 6).

1 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Türk Kadının Siyasi Hayata Girişi* başlıklı haberinde Halkevlerinin yayın organı olan *Ülkü Dergisi*'nde "Türk Kadınının Siyasi Hayata Girişi" isimli makalesi ile İsmet İnönü'nün öz Türkçe bir yazısının olduğu vurgulanmıştır. (C.G., 01.01.1935, s. 1).

13 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Halkevinde Neşriyat İş*i başlıklı haberinde Adana Halkevi Neşriyat Şubesi tarafından yapılan etkinlikler hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre şube basılı bir dergi çıkarmaktan ziyade vatandaşlara ulaşabilirliği artırmak için teknolojiden yararlanmıştır. Habere göre Halkevi şehrin en işlek yerlerine ve hapishaneye yerleştirdiği hoparlör ile neşriyatlarını belli günlerde duyuru haline getirdiği ifade edilmiştir. Süreklilik sağlanması amacıyla da haftada iki gün iç ve dış haberlerden olmak üzere bir bülten çıkardığı da vurgulanmıştır (C.G., 13.01.1936, s. 7).

12 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Yeni Türk* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından çıkarın Yeni Türk Dergisi'nin 42. sayısının çıktığı belirtilmiştir. Ayrıca bu sayıda Agah Sırrı Levend, Ziyaeddin Fahri, Salih Münir Çorlu, Sabri Esad Ander, Hikmet Turhan Dağlıoğlu, Şerif Hulusi gibi tanınmış yazarların yazılarının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 12.06.1936, s. 8).

14 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Yeni Eserler* köşesinde *Ülkü Halkevi Dergisi* başlıklı haberinde *Ülkü Dergisi*'nin 42. sayısı tanıtılmıştır. Haberde derginin içeriğinin Montrö'de Kazanılan Zafer, Osmanlı Devleti'nin Doğması ve Büyümesi, Japon Maarif Teşkilatı'nda Orta ve Yüksek Öğretim Kurulları, Kemâlizmin Hususiyetleri, Türk Müziği'nin İnkişaf Yolu, Buhranlar ve Kimya Sanayi, Orhun Harflerinin Menşei Meselesi, Berlin Üniversitesi'nde Felsefe Dersleri başlıkları ile olduğu aktarılmıştır (C.G., 14.08.1936, s. 8).

15 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinin Faaliyetleri* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından yüz adet konferansın verildiği ifade edilmiştir. Haberin devamında kültürle ilgili "Halkiyat Mecmuasının" çıkarıldığı aktarılmıştır. Bunun yanında Diyarbakır tarihinin yazıldığı ve dil işleri çalışmalarının yapıldığı anlatılmıştır (C.G., 15.08.1936, s. 9).

27 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Halk Bilgisi Haberleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından çıkarılan Halk Bilgisi Dergisi'nin 61. sayısının çıktığı bildirilmiştir. Haberin devamında bu sayıda M. Halid Bayrı'nın "Altıncı Yıl", Naki Tezel'in "İstanbul Masalları", Naci Ayrıl'ın "İstanbul'da Halkevi Usulleri", Talât Mümtaz Yaman'ın da "Aşık Fevzi'nin Konuşmaları" adlı yazılarının olduğu açıklanmıştır (C.G., 27.11.1936, s. 8).

8 Aralık 1936 tarihli gazetenin *Konya Mecmuası* başlıklı haberinde Konya Halkevi tarafından çıkarılan Konya Mecmuası hakkında bilgiler verilmiştir. Bu mecmuanın Konya'nın tarihi, coğrafi, arkeolojik, edebiyat, içtimai, mimari ve sanat alanlarında bilgiler içerdiği belirtilirken bu mecmuanın alanında bir ilk olduğu vurgulanmıştır (C.G., 08.12.1936, s. 7).

7 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Halkevleri Mevkuat Neşriyatı* başlıklı haberinde ülke genelinde Halkevleri neşriyatlarının isimleri belirtilmiştir. Bu neşriyatlar Niğde Akpınar, Elaziz Altan, Bafra Altın Yaprak, Edirne Altıok, Kırklareli Batı Yolu, Bilecik Devrimin Sesi, Sinop Dıranaz, İzmir Fikirler, Eminönü Halk Bilgisi Haberleri, Eskişehir Halkevi, Kastamonu Ilgaz, Balıkesir Kaynak, Samsun 19 Mayıs, Sivas Ortayayla, Merzifon Taşan, Afyon Taşpınar, Bursa Türkün, Burdur Ülker, Niksar Ülker, Isparta Ün, Tokat Yeni Tokat, olarak sıralanırken Halkevlerinin en dikkat çekici neşriyatı olarak Ülkü Mecmuası gösterilmiştir (C.G., 07.01.1937, s. 4).

3 Mart 1937 tarihli gazetenin *Uşak Halkevi Dergisi* başlıklı haberinde Uşak Halkevi tarafından 2. sayısı çıkarılan derginin yıllık çıktığı aktarılmıştır. Ayrıca derginin içerisinde bir yıllık faaliyetlerden resimlerin ve halkı ilgilendiren konularda yazıların olduğu belirtilmiştir (C.G., 03.03.1937, s. 4).

17 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halk Bilgisi Haberleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından aylık olarak çıkarılan Halk Bilgisi Haberleri Dergisi'nin 65. sayısının çıktığı belirtilmiştir. Ayrıca bu derginin folklor alanındaki önemi vurgulanmıştır (C.G., 17.03.1937, s. 8).

4 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Ülkü Halkevi Dergisi* başlıklı haberinde M. Fuad Köprülü'nün müdürlüğünü yaptığı Ülkü Dergisi'nin eylül nüshasının çıktığı ifade edilirken bu zamana kadar 80 sayfa olan derginin bu sayıdan sonra 96 sayfa olarak çıkacağı belirtilmiştir (C.G., 04.09.1937, s. 8).

6 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Ülkü* başlıklı haberinde Halkevleri Dergisi Ülkü'nün 56. sayısının çıktığı belirtilmiştir. Ayrıca bu sayıda Millî Eğitim Bakanı Saffet Arıkan'ın 2. Tarih Kongresi yazısı ile Prof. Afet İnan'ın Osmanlı İmparatorluğu'na Umumi Bir Bakış ve Türkiye İnkılâbı yazılarının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 06.10.1937, s. 8).

11 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Halkbilgisi Haberleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından çıkarılan Halkbilgisi Mecmuasının 73. sayısının çıktığı bildirilmiş ve bu sayı hakkında bilgiler verilmiştir. Derginin bu sayısındaki yazar ve konular Naki Tezel "İstanbul'da Loğusalık Adetleri" ve "İstanbul Masalları", Hikmet Turhan Dağlıoğlu

“Halk Türkileri”, Ali Kemâl Kaygısız “Köy Hekimliğinde Efsunculuk”, Sadi Yaver Ataman “Ereğli Şairleri” olarak sıralanmıştır (C.G., 11.11.1937, s. 9).

7 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halk Bilgisi Haberleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından çıkarılan Halk Bilgisi Haberleri Dergisinin 79. sayısının çıktığı duyurulmuştur. Ayrıca haberin devamında dergide çıkan yazılar yazarlarının isimleri ile verilmiştir. Habere göre yazılar ve yazarları “Altay Türklerinde Düğün, M. Şakir Ülkütaşır”, “Merzifonlu Abdürrahim, Vehbi Cem Aksun”, “Kastamonu- Safranbolu Harbi, Baha Gökoğlu”, “Gaziantep Halk Şairleri, Rıza Yalman”, “İstanbul Masalları, Naki Tezel” şeklinde sıralanmıştır (C.G., 07.05.1938, s. 4).

2.15. Güzel Sanatlar Alanında Yapılan Sergiler

Gazete incelendiğinde sergi haberleri başlığı ile çıkan haberlerde sergilerin çeşitli alanlarda olduğu tespit edilmiştir. Bu alanlar resim, şiir, fotoğraf, Atatürk, diyorama, bıçkı dikiş gibi isimler almıştır. Sergiler Halkevi salonlarında yapılmış olup özellikle resim sergilerinde ressamın bizzat sergide bulunduğu vurgulanmıştır. Resim sergilerinde çizilen resimlerde yerellik vurgusu bizzat resmi çizen ressam tarafından ifade edilmiştir (C.G., 24.03.1933, s. 2). Halkevlerinin misyonlarından biri de yapılan inkılâplarını halka benimsetmektir. Bu yüzden Halkevleri tarafından düzenlenen bir serginin de “Harf Sergisi” ismi ile gazetede yayınlandığı görülmüştür. Bu serginin harf inkılâbının yıl dönümünde yeni harflerle yazılan ilk eserlerden oluşan bir sergi olduğu belirtilmiştir (C.G., 05.08.1934, s. 2). Yapılan sergi haberlerinden biri de karikatür sergisidir. Bu haberde Biga Halkevi tarafından bir yenilik hareketi olarak tanımlanan bir serginin açıldığı ve vatandaşların karikatürlere yoğun bir ilgi gösterdiği vurgulanmıştır (C.G., 03.07.1938, s. 7). Haberler incelendiğinde bir serginin de Bulgar Ressam Sava İvanof tarafından Ankara Halkevi’nde açıldığı ve serginin vatandaşlar tarafından yoğun ilgi gördüğü belirtilmiştir (C.G., 16.10.1938, s. 4). Gazeteye yansıyan sergi haberleri aşağıda verilmiştir.

7 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Ankara’da Güzel Bir Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberinde Öğretmen Ressam Kerim E. Bey’in bir önceki gün Ankara Halkevi’nde bir resim sergisi açtığı ifade edilirken sergide altmış kadar resmin sergilendiği vurgulanmıştır. Ayrıca sergide resmedilen kişilerin Millî Eğitim Bakanı Reşit Galip, Halk

Fırkası Umumi Kâtibi Recep Bey ve Ankara Valisi Nevzat Bey'in olduğu aktarılmıştır (C.G., 07.01.1933, s. 1).

17 Mart 1933 tarihli gazetenin *Halkevi Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından Alay Köşkü'nde resim, heykel ve mimari alanlarda bir serginin açıldığı bildirilmiştir (C.G., 17.03.1933, s. 6).

24 Mart 1933 tarihli gazetenin *Halkevinde Resim Sergisi ve Konferansı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Ressam Nazmi Ziya Bey tarafından Ressam Ali Rıza Bey hakkında bir konferans verildiği aktarılmıştır. Bu konferansta Ressam Ali Rıza Bey'in memleketini çok sevdiği o yüzden resimlerinde Avrupa çizgilerinden çok ülkemizin yerelliğinin dikkate aldığı vurgulanmıştır (C.G., 24.03.1933, s. 2).

15 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Zonguldak Halkevinde Faaliyet* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi'nin Müze ve Sergi ile Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubelerinin yaptıkları faaliyetlerin sergilendiği bir sergiden bahsedilmiştir. Ayrıca sergiden sonra Halkevi Orkestrası tarafından bir müsamerenin verildiği belirtilmiştir (C.G., 15.04.1933, s. 3).

17 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Halkevinde Sergi* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 18 Mayıs'ta İstanbul Halkevi'nde hizmet etmiş iki merhum ressamın eserlerinden bir resim sergisinin açılacağı bildirilmiştir (C.G., 17.05.1933, s. 4).

30 Haziran 1933 tarihli gazetenin *Bilecik'te Güzel Bir Mektep Sergisi Açılıyor* başlıklı haberinde Bilecik Halkevi tarafından köylüler ve mekteplilere yönelik bir sinema salonunun açıldığı belirtilmiştir. Haftanın belirli günlerinde mekteplilerin eğitimi için pazar günleri de köylülerin terbiyesi için filmlerin gösterileceği ifade edilmiştir (C.G., 30.06.1933, s. 5).

18 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *İlk mektepler Sergisi* başlıklı haberinde ilk Mektepler sergisinin İstanbul Halkevi'nde gösterişli bir törenle açıldığı bildirilmiştir. Törende Halkevi Müdürü Necip Ali ve Vali Muhittin Beylerin önemli birer konuşmalarının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 18.07.1933, s. 1).

28 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Alay Köşkü'nde Bir Sergi Açıldı* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar şubesi tarafından Alay Köşkü'nde Sedat Bey'in eserlerinden bir sergi açıldığı duyurulmuştur (C.G., 28.07.1933, s. 4).

5 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Harf İnkılâbı Sergisi* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından Harf İnkılâbının yıl dönümü sebebi ile Galatasaray Lisesi'nde yeni harflerle ilgili yazılmış eserlerden oluşan bir serginin düzenleneceği belirtilmiştir (C.G., 05.08.1934, s. 2).

25 Mart 1935 tarihli gazetenin *Edirne Halkevinde Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberinde Edirne Halkevi Müze ve Sergi Şubesi tarafından bir resim sergisinin açılacağı duyurulmuştur. Sergiye memleketin her yerinden sanatçıların katılmaları rica edilmiştir (C.G., 25.03.1935, s. 3).

1 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Ankara'da Zafer Sergisi ve Müsamere* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından 30 Ağustos Zafer Bayramı sebebi ile bir programın yapıldığı vurgulanmıştır. Programa göre Münir Müeyyed'in şiir okuduğu, Ertuğrul Şevket'in 30 Ağustos'un Açtığı Yol başlıklı konferansı ve Piyanist Fikret'in konser verdiği vurgulanmıştır. Haberin devamında Halkevi açık sinemasında "Zafer" filminin gösterildiği ve halkın bu filme yoğun katılımının olduğu bildirilmiştir. Haberin sonunda "Zafer" sergisinin açıldığı ifade edilmiştir (C.G., 01.09.1935, s. 3).

5 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Anteb'de Açılan Büyük Sergi* başlıklı haberinde Gaziantep Halkevi'ne bağlı olarak Ayşe İnci dikiş ve biçki kursunun açıldığı ve bu kursun halk tarafından yoğun ilgi gördüğü belirtilmiştir. Ayrıca sergi için Türk Kadının sosyal hayattaki yerinin önemi üzerine bir değerlendirme yapılmıştır. Serginin milletvekilleri, hükümet erkani ve halkın katılımı ile açıldığı vurgulanmıştır (C.G., 05.10.1935, s. 2).

24 Şubat 1936 tarihli gazetenin sekizinci sayfasında *Ankara Halkevinde Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberinde Halkevlerinin beşinci yıl dönümü kutlamaları sebebi ile Ankara Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından genç sanatçıların resimlerinden oluşan bir resim sergisinin açıldığı belirtilmiştir (C.G., 24.02.1936, s. 8).

28 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Ankara'da Sanat Hareketi* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Halkevlerinin yıl dönümü sebebi ile bir resim sergisinin açıldığı belirtilmiştir. Bu serginin Halkevi Ar Şubesi tarafından organize edildiği ve resimleri yapan sanatçıların Halkevi mensupları olduğu ve eserlerin bir yıllık çalışmaları sonucu ortaya çıktığı vurgulanmıştır (C.G., 28.02.1936, s. 2).

10 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Edremit'te Güzel Bir Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberinde Edremit Halkevi tarafından Halkevi'nde faaliyet gösteren on beş amatör ressamın sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca bu serginin hem Halkevi hem de şehir için bir ilk olduğu da ifade edilmiştir (C.G., 10.07.1936, s. 5).

12 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevi Bir Gül ve Çiçek Sergisi Açtı* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi Müze ve Sergi Şubesi tarafından gül ve çiçek sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Bu sergide katılımın yoğun olduğu ve sergi ile halkın çiçek bakımı konusunda bilinçlendirilmesi amaçlandığı vurgulanmıştır (C.G., 12.09.1936, s. 5).

28 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinde Sergi* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından 29 Eylül Salı günü heykel sergisinin açılacağı belirtilmiştir. Sergideki heykellerin şubenin öğrenciler tarafından yapıldığı da ayrıca vurgulanmıştır (C.G., 28.09.1936, s. 2).

26 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Ankara'da Bir Resim Sergisi Açıldı* başlıklı haberde Ankara Halkevi'ne üye sanatçıların bir yıllık çalışmalarından oluşan bir serginin açıldığı ifade edilirken sergide doksan sekiz parça eserin sergilendiği vurgulanmıştır (C.G., 26.02.1937, s. 3).

28 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Bergama'da Sergi* başlıklı haberinde Bergama Halkevi Müze Şubesi tarafından bir resim sergisinin açıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında serginin el işi ve makine işi sergisi olarak iki kategoride yapıldığı vurgulanırken serginin oluşumunda emeği geçen sanatçılara Bergama Halkevi tarafından hediyelerin verildiği açıklanmıştır (C.G., 28.04.1937, s. 7).

8 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Balıkesir'de Bir Resim Sergisi Açılıyor* başlıklı haberinde İstanbul Müstakil Ressamlar Cemiyeti'nin katılımları ile Balıkesir Halkevi'nde bir resim sergisinin açılacağı duyurulmuştur (C.G., 08.05.1937, s. 7).

11 Haziran 1937 tarihli gazetenin *Ankara'da Birleşmiş San'atkârlar Sergisi* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Sergide Millî Eğitim Bakanı Saffet Arıkan'ın da bir konuşmasının olduğu vurgulanmıştır. Millî Eğitim Bakanı Saffet Arıkan konuşmasında millî yarışların sanatlar ile varlığını sürdürdüğü bu yüzden sanatçılara önem verilmesi ve onların korunması gerektiğini ifade etmiştir (C.G., 11.06.1937, s. 3).

23 Haziran 1937 tarihli gazetenin *Mersin'de Güzel San'atlara Verilen Ehemmiyet* başlıklı haberinde Mersin Halkevi'nin açmış olduğu resim sergisi hakkında bilgiler verilmiştir. Serginin ikinci defa düzenlendiği ve ilkine göre daha fazla katılımlı olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca serginin düzenlenmesinde Ressam Ali Cemal'in önderliğinde on yedi Halkevi sanatçısının çalışmalarının da olduğu ifade edilmiştir (C.G., 23.06.1937, s. 4).

3 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Fotoğraf Sergisi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir resim sergisinin açılacağı belirtilmiştir. Ayrıca sergide Eminönü Halkevi Temsil Şubesi tarafından bir temsilin gösterileceği bildirilirken Kadıköy Halkevi tarafından da bir konserin verileceği ifade edilmiştir (C.G., 03.08.1937, s. 2).

8 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Ankara'da Bir Resim Sergisi* başlıklı haberinde genç ressamlardan Tekirdağ Ortaokulu Resim Öğretmeni Ressam Esad Subaşı'nın

ağustos ayı içerisinde Ankara Halkevi'nde bir resim sergisi açacağı bildirilmiştir (C.G., 08.08.1937, s. 2).

31 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde Bir Sergi* başlıklı haberinde Cağaloğlu'ndaki Halkevi merkezinde karikatürist Orhan Ural tarafından bir resim sergisi düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 31.08.1937, s. 5).

23 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Ankara Halkevinde Açılan Bir Resim Sergisi* başlıklı haberinde Ankara Halkevi genç ressamlarında Esad Subaşı tarafından Ankara Halkevi'nde bir resim sergisi açıldığı bildirilmiştir. Sergide altmıştan fazla resim sergilendiği belirtilmiştir. Özellikle “Millî Mücadele’de Cephane Taşıyan Kadınların İstirahati, Gökdere Boğazı’na Bakış, At Yarışına Çıkarken” isimli resimlerin çok beğenildiği vurgulanmıştır (C.G., 23.09.1937, s. 4).

22 Mart 1938 tarihli gazetenin *Ankara’da Açılan Sergi* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Ar Şubesi tarafından bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Haberde bu resim sergisinin geleneksel hale geldiği ve bu serginin üçüncü resim sergisi olduğu vurgulanmıştır. Sergide özellikle Nusret Suman’ın “Atatürk Büstü” adlı çalışmasının yoğun bir ilgi gördüğü vurgulanmıştır. Haberin sonunda Refik Epikman’ın “O Gün” adlı tablosunun da çok beğenildiği aktarılmıştır (C.G., 22.03.1938, s. 5).

14 Temmuz 1938 tarihli gazetenin *İnegöl’de Halkevi’nin Açtığı Resim Sergisi* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Bu resim sergisinde yüz elli kadar resim sergilendiği belirtilirken aynı zamanda karakalem ve yağlıboya resimlerin varlığından bahsedilmiştir. İlk defa açılan böyle bir serginin halk tarafından da yoğun bir ilgi ile karşılandığı aktarılmıştır (C.G., 14.07.1938, s. 5).

11 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir serginin açılacağı bildirilmiştir. Bu serginin gazetecilik alanında yapılacağı belirtilirken sergide on yıllık gazetelerin sergileneceği ifade edilmiştir. Haberin devamında serginin açılış başlığının “Türk Gazeteciliğinin On Yıllık Serüveni” olduğu açıklanmıştır (C.G., 11.08.1938, s. 2).

23 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Ankara Halkevi Daimi Resim Galerisi Açılıyor* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Ar Şubesi tarafından daimi olarak hizmet edecek bir resim galerisinin açıldığı hakkında bilgi verilmiştir. Bu galerinin açılış amacının galeride sergilenecek resim ve heykel gibi güzel sanatlar alanlarının halkın ilgi ve sevisini çekmek için olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca galeride sergilenen ürünlerin her yirmi günde bir değiştirileceği ifade edilmiştir (C.G., 23.10.1938, s. 3).

23 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Mersin Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Mersin Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Bu resim sergisinin her sene düzenlendiği ve en son açılan serginin dördüncü sergi olduğu aktarılmıştır. Resim sergisinin açılmasında Halkevi Resim Kursu Başkanı Ressam Ali Cemal'in büyük katkılarının olduğu belirtilmiştir. Ayrıca resim kursunda faaliyet gösteren amatör ressamlarında resimlerinin sergilendiği vurgulanmıştır. Haberin devamında Ressam Ali Cemal'in üzerinde çalıştığı ve dört senedir devam eden Atatürk Portresinin yoğun ilgi gördüğü açıklanmıştır (C.G., 23.01.1939, s. 2).

12 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Ankara'da Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Bu resim sergisinin Ressam Ahmet Hakkı Anlı tarafından açıldığı vurgulanırken sergide kırk kadar eserin varlığı ifade edilmiştir (C.G., 12.02.1939, s. 3).

2 Mart 1939 tarihli gazetenin *Bursa Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından bir resim sergisi açılışının haberi verilmiştir. Bu resim sergisinin lise öğrencilerinden kız ve erkek öğrencilerin yapmış oldukları iki yüz altmış beş resimden oluştuğu vurgulanmıştır. Özellikle bu resimlerin yağlı boya, sulu boya, karakalem çalışmalarından oluştuğu belirtilirken kursa Güzel Sanatlar Akademisi'nden mezun Ressam Kenan Bey'in öğretmenlik yaptığı ifade edilmiştir (C.G., 02.03.1939, s. 2).

18 Nisan 1939 tarihli gazetenin *İzmit'te Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde İzmit Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı haberi verilmiştir. Bu serginin İzmit Valisi ve Parti Başkanı Ziya Tekeli tarafından açıldığı belirtilirken serginin Türkiye Müstakil Ressamlar Sergisi olduğu bildirilmiştir. Haberin devamında sergiden sonra İsmail Baltacıoğlu tarafından sanat ile ilgili bir konferansın verildiği aktarılmıştır (C.G., 18.04.1939, s. 3).

28 Temmuz 1939 tarihli gazetenin *Bakırköy Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi Ar Şubesi tarafından açılan resim sergisi hakkında bilgi verilmiştir. Bu resim sergisinde altmış resmin sergilendiği ifade edilirken sergiye halkın yoğun ilgisinin olduğu aktarılmıştır (C.G., 28.07.1939, s. 5).

29 Ocak 1940 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Amatör Fotoğraf Sergisi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir fotoğraf sergisinin açılacağı duyurulmuştur. Ayrıca bu fotoğraf sergisinin sadece amatör fotoğrafçılara yönelik olacağı belirtilirken serginin aynı zamanda bir müsabaka gibi işleyeceği vurgulanmıştır. Haberin

devamında dereceye girenlere ödöl verileceği belirtilirken fotoğrafçıların sergiye nasıl katılacakları da ayrıntılı bir şekilde anlatılmıştır (C.G., 29.01.1940, s. 4).

31 Ocak 1940 tarihli gazetenin *D Grubu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir resim sergisinin açılacağı ifade edilmiştir. Bu resim sergisinin tanınmış sanatçılardan olacağı ayrıca vurgulanmıştır. Sergide “D Grubu” olarak tanımlanan on iki sanatçının eserlerinin sergileneceği aktarılmıştır. Haberin sonunda sergide eserleri sergilenen sanatçıların isimleri Arif Kaptan, Abidin Dino, Bedri Rahmi, Cemal Tullu, Elif Naci, Eren Eyüboğlu, Eşref Üren, Halil Dikmen, Nurullah Berk, Salih Urallı, Zeki İzer olarak sıralanmıştır (C.G., 31.01.1940, s. 2).

4 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir fotoğraf sergisinin düzenleneceği bildirilmiştir. Bu serginin amatörlere yönelik yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca serginin bir müsabaka şeklinde olacağı ve dereceye giren fotoğrafların ödüllendirileceği belirtilmiştir (C.G., 04.02.1940, s. 5).

11 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nde Açılan Fotoğraf Sergisi* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından Parti Genel Sekreterliği'nin direktifleri ile bir fotoğraf sergisinin açıldığı belirtilmiştir. Bu sergide yüz seksen dört parça fotoğrafın sergilendiği ifade edilirken bu fotoğrafların Fatih Halkevi'nde çalışan yirmi amatör fotoğrafçının eserlerinden oluştuğu vurgulanmıştır (C.G., 11.02.1940, s. 2).

1 Mart 1940 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinin Resim Sergisi* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından Parti Genel Sekreterliği'nin direktifleri doğrultusunda bir resim serginin açıldığı ifade edilmiştir. Haberin devamında Güzel Sanatlar Birliği ressamlarından yüz tablo ile yirmi iki amatör sanatçının gönderdiği resimlerin sergilendiği aktarılmıştır (C.G., 01.03.1940, s. 6).

3 Mart 1940 tarihli gazetenin *İzmit Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde İzmit Halkevi tarafından bir resim ve fotoğraf sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Bu resim ve fotoğraf sergisinin Vali Ziya Tekeli tarafından açıldığı ifade edilirken İzmit halkının bu sergiye akın akın geldiği aktarılmıştır (C.G., 03.03.1940, s. 5).

24 Mart 1940 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı ifade edilmiştir. Bu sergide on amatör ressamın elli beş resminin sergilendiği vurgulanmıştır. Ayrıca serginin daha önce CHP Genel Sekreterliği tarafından Halkevi'ne gönderilen Resim Sergisi Talimatnamesine göre yapıldığı açıklanmıştır. Haberin devamında sergilenen resimler arasından bir sıralama yapıldığı ve dereceye girenlere ödöl verildiği açıklanmıştır. Özellikle İlk Tedrisat Müfettişi Mustafa Güneri'nin “Anakara Köprüsü” adlı eseri birinci,

Sadeddin Çula'nın "Natürmort" eseri ikinci ve Hulusi Tekgil'in "Peyzaj" adlı eseri de üçüncü olduğu bilgisine yer verilmiştir (C.G., 24.03.1940, s. 2).

1 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Halkevlerinin Müsmir Faaliyeti* başlıklı haberinde mart ayı içinde kırk beş Halkevi'nde fotoğraf, otuz beş Halkevi'nde de resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında ülke genelinde Halkevleri tarafından yapılan faaliyetler örneklendirilmiştir. Bunlardan Şişli ve Zonguldak Halkevi tarafından bir heykel sergisinin açıldığı ve Ankara Halkevi'nin de mayıs ayı içinde geniş kapsamlı resim sergileri açacağı aktarılmıştır (C.G., 01.04.1940, s. 3).

12 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Fotoğraf ve Resim Sergisi* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından düzenlenecek olan sanatsal faaliyetler hakkında bir duyuru küpürü oluşturulmuştur. Buna göre Halkevi tarafından düzenlenecek olan fotoğraf ve resim sergisinin amatör sanatçılar arasında oluşturulacağı ifade edilirken bu sergi için başvuruların alındığı ve vatandaşların Şehremini Halkevi'ne bizzat müracaat etmeleri gerektiği aktarılmıştır (C.G., 12.12.1940, s. 5).

19 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Fotoğraf ve Resim Sergisi* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından düzenlenen bir sergi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Bu serginin fotoğraf ve resim alanlarında olacağı ifade edilirken sergide tablo, afiş, dekor, karikatür, minyatür, tezhip ve fotoğraf sanatlarının olacağı vurgulanmıştır (C.G., 19.12.1940, s. 4).

8 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Konya Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Konya Halkevi tarafından bir resim sergisinin açıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca bu resim sergisinde sergilenen resimlerin derecelendirilmesi için bir jüri heyetinin oluşturulduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında jüri heyeti tarafından resimlerin derecelendirildiği ve dereceye giren resimlerin ilan edildiği vurgulanmıştır (C.G., 08.01.1941, s. 5).

1 Mart 1941 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi'nde Açılan Resim Sergisi* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi'nin sanatsal alanda yapılan faaliyetlerine yer verilmiştir. Habere göre Kadıköy Halkevi tarafından Kadıköy ressamı tarafından yapılan resimlerin sergilendiği bir resim sergisinin açıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca sergide Ayetullah Sümer, Celâl Esad, Kadıköy Halkevi Başkanı Vecihi Bereketoğlu, Ressam Şeref Akdik, Melek Celâl, Ali Karsan gibi tanınmış sanatçıların eserlerinin olduğu vurgulanmıştır (C.G., 01.03.1941, s. 3).

19 Mayıs 1942 tarihli gazetenin *Atatürk Kitap Sergisi Bugün Açılıyor* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından bir kitap sergisinin açılacağı haberine yer verilmiştir. Haberde bu kitap sergisinin teması "Atatürk" olarak belirtilmiştir. Yapılacak

serginin Atatürk hakkında bu zamana kadar yazılan yerli ve yabancı yazarlara ait olacağı ifade edilmiştir. Sergide iki yüz elli kitabın sergileneceği bildirilirken aynı zamanda Atatürk'ün de kendi kitap çalışmaları, şiirleri ve el yazılarının da sergileneceği vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1942, s. 2).

7 Haziran 1942 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nin Resim Sergisi* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir resim sergisinin açılacağı duyurulmuştur. Haberde bu resim sergisinin amatör resamlara yönelik yapılacağı ifade edilirken sergide dereceye giren sanatçılara çeşitli ödüllerin verileceği de aktarılmıştır (C.G., 07.06.1942, s. 3).

16 Ekim 1942 tarihli gazetenin *Diyoroma Sergileri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından açılan bir sergi hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde Eminönü Halkevi'nin memlekette bu zamana kadar görülme-yen bir sergi yaptığı vurgulanmıştır. Bu serginin bir diyoroma sergisi şeklinde olduğu ifade edilirken serginin amacının millî menfaatlerin yeni nesil tarafından görülerek anlaşılmasını sağlamak olduğu belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında sergi içeriği hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre sergide İnönü Zaferi, Lozan Barış Anlaşması'nın imzalanması, Harf İnkılâbı gibi memleketin önemli mihenk taşlarının görsel olarak sunulacağı aktarılmıştır (C.G., 16.09.1942, s. 2).

1 Haziran 1945 tarihli gazetenin *Resim* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından yapılan bir sergi hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu serginin bir resim sergisi olduğu ifade edilirken sergide Ressam Refik Epikman'ın da eserlerinin olduğu vurgulanmıştır (C.G., 01.06.1945, s. 3).

6 Aralık 1945 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi Resim Sergisi* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından açılacak olan bir sergi hakkında bilgiler verilmiştir. Haber genel anlamda bir duyuru özelliği göstermektedir. Haberde bu resim sergisinin Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi'ne bağlı resim öğrencileri tarafından düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca bu serginin 9 Aralık'tan 9 Ocak'a kadar açık olacağı ifade edilmiştir (C.G., 06.12.1945, s. 2).

25 Ekim 1946 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi Resim ve Heykel Sergisi* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir serginin açılacağı bildirilmiştir. Haberde bu serginin bir resim ve heykel sergisi olduğu vurgulanırken açılacak olan serginin her sene açıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca serginin 26 Ekim'de açılacağı ve tüm vatandaşlara açık olacağı belirtilmiştir (C.G., 26.10.1946, s. 2).

2 Şubat 1947 tarihli gazetenin *İzmir'deki Resim Sergisi* başlıklı haberinde İzmir Halkevi'nde bir resim sergisinin açıldığı bildirilmiştir. Haberde bu serginin Ressam

Mustafa Turgut tarafından açıldığı ifade edilirken vatandaşların bu sergiyi çok beğendikleri belirtilmiştir. Ayrıca Karşıyaka Halkevi'nin de bu serginin kendi Halkevi'nde de açılmasını istediği aktarılmıştır. Bu yüzden Ressam Mustafa Turgut'un Karşıyaka Halkevi'nde de bir resim sergisi açacağı vurgulanmıştır (C.G.,02.02.1947, s. 3).

27 Ocak 1950 tarihli gazetenin *Şiir Sergisi Bugün Açılacak* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir serginin açılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu serginin bir şiir sergisi olduğu ifade edilirken serginin düzenlenmesinde Halkevi'ne bağlı Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi'nin rol aldığı aktarılmıştır. Haberin devamında şiir sergisinin ardından serginin amacına uygun olarak İbrahim Minnetoğlu tarafından bir konuşmanın yapılacağı vurgulanmıştır (C.G.,27.01.1950, s. 2).

2.16. Müzik Alanında Yapılan Faaliyetler

Gazetede müzik alanında yapılan faaliyetler içerisinde koro, şehir bandosu, opera ve çeşitli konserlerin olduğu görülmüştür. Özellikle şehir bandolarının oluşturulması için görevli gençlerin seçildiği ve bu seçimde gönüllük esas alındığı bildirilmiştir. Ayrıca bazı haberlerde Halkevi'nin şehir bandosu için özel kıyafetler diktirdiği vurgulanmıştır (C.G., 10.06.1933:5). Haberlerde opera faaliyetleri genellikle ilan şeklinde yer almıştır. Ayrıca operaya büyük önem verildiği haberin sürekli yinelenmesi sonucu görülmüştür. Opera faaliyetlerinde genellikle Karmen oyununun oynandığı ve vatandaşın bu oyuna büyük ilgi gösterdiği ifade edilmiştir (C.G., 20.10.1934, s. 1). Konser haberlerinde ise konserlerin farklı amaçlar için yapıldığı görülmüştür. Türkiye'de ikamet eden Romanyalı vatandaşların eğlenmesi amacıyla İstanbul Halkevi tarafından bir konserin düzenlendiği bilgisi bu duruma örnektir (C.G., 05.04.1934, s. 4). Ayrıca Halkevleri yoksul öğrenciler ya da aileler için aile konserleri adıyla faaliyet yaptığı aktarılmıştır (C.G., 13.01.1938, s. 7). Halkevi Güzel sanatarlar Şubesi müzik alanındaki faaliyetlerin yanında yöresel türkülerde de incelemeler yaptığı ve araştırmalarını yine yöre halkı ile paylaştığı tespit edilmiştir. Özellikle Urfa yöresinde söylenen Ağam Olasın Ömer türküsünün kimin olduğunu tespit edilmek üzere çalışma yapıldığı buna binaen türkünün Halkevi tarafından güfte ve bestesinin yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 31.08.1936, s. 5). Vatandaşın musiki kültürünü artırmak amacıyla Halkevi tarafından akşamları koro çalışmalarının yapıldığı

aktarılrken koroda görevli kiřilerin sınav ile seildiėi bildirilmiřtir (C.G., 03.12.1934, s. 2). Mzik alanında gazetede tespit edilen haberler ařaėıda verilmiřtir.

12 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Suna Hasan Hanım'ın Konseri* bařlıklı haberinde İstanbul Halkevi Musiki řubesi tarafından önceki akřam bir konserin verildiėi belirtilmiřtir. Konserin Berlin ve Harlof Konservatuarlarından mezun Suna Hasan Hanım tarafından verildiėi vurgulanmıřtır (C.G., 12.05.1933, s. 2).

10 Haziran 1933 tarihli gazetenin *Samsun'da řehir Bando Vcoda Getirildi* bařlıklı haberde Samsun Halkevi'ne baėlı řubelerin řehir genelinde alıřmalarını devam ettirdikleri ve řehirde eksik olan bando takımı oluřturdukları belirtilmiřtir. Haberde Bandonun Mızık Yzbařısı Nuri Bey'in idaresinde kurulduėu ve bando takımının kıyafetlerinin Samsun Halkevi tarafından karřılandığı ifade edilmiřtir (C.G., 10.06.1933, s. 5).

2 Kasım 1933 tarihli gazetenin *Byk Bayrama Ait İhtisaslar* bařlıklı haberinde Cumhuriyet'in onuncu yıl dnm sebebi ile Bursa'da Halkevi tarafından konser ve msamelerin verildiėi ifade edilmiřtir (C.G., 02.11.1933, s. 6).

17 Aralık 1933 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Gzel Bir Konseri* bařlıklı haberinde Bursa Halkevi Kız Enstits tarafından beř yz kiřiye konser verildiėi bildirilmiřtir. Konserin Kız Muallim Mektebi Musiki Muallimi Vedia Celal Hanım tarafından verildiėi belirtilirken konserden sonra Bursa Halkevi bando takımı tarafından sekin eserlerden oluřan paraların seslendirildiėi de vurgulanmıřtır (C.G., 17.12.1933, s. 2).

13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faaliyeti* bařlıklı haberinde Halkevi Gzel Sanatlar řubesi tarafından bir orkestranın ve bandonun kurulduėu bildirilirken orkestranın halka belli zamanlarda konserler verdiėi belirtilmiřtir. Ayrıca vatandařlara piyano, keman ve řan derslerinin verildiėi de vurgulanmıřtır (C.G., 13.06.1934, s. 6).

30 Temmuz 1934 tarihli gazetenin *Niėde Halkevinin Musiki řubesinin Faaliyeti* bařlıklı haberinde Niėde Halkevi Musiki řubesi'nin hazırlamıř olduėu programa gre alıřtığı aktarılmıřtır. Haberin devamında bir konser vermek iin alıřmalar yaptığı belirtilmiřtir (C.G., 30.07.1934, s. 6).

10 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Halkevinin Bir Teřebbs* bařlıklı haberinde Halkevi Gzel Sanatlar řubesi tarafından amatr genlerden bir koro kuracaėı ve bu koronun halka konserler vermek iin alıřacaėı bildirilmiřtir (C.G., 10.11.1934, s. 2).

16 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Ankara'da Opera* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından Batı operalarının temsili için çalışmaların yapıldığı belirtilmiştir. Temsil edilecek ilk operanın “Karmen” olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca opera çalışmalarından Viyana’dan iki görevlinin getirileceği de ifade edilmiştir (C.G., 16.11.1934, s. 3).

20 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Karmen’de Oynanacak* başlıklı haberinde Taşbebek, Ülküolu ve Bayönder operalarının 27 Aralık’ta Ankara’da, 10 Ocak’ta İstanbul’da gösterisinin yapıldığı aktarılmıştır. Bunlardan başka Ankara Halkevinde de klasik operalardan birinin temsil edileceği bildirilmiştir. Ankara Halkevinde temsil edilecek klasik opera hazırlıkları için Konservatuar Müdürü Yusuf Ziya Bey, Nimet Vahit Hanım, Muallim M. Şasenki, M. Straser, Mesut Cemil ve Muhittin Sadık Beylerden bir heyet oluşturulduğu ifade edilmiştir. İlk defa temsil edilecek operanın ise Bizet’in *Karme’si* olduğu belirtilmiştir (C.G., 20.10.1934, s. 1).

2 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Opera Hazırlıkları* başlıklı haberinde şubat ayında Ankara’da oynanacak opera hazırlıklarının devam ettiği ifade edilirken bu iş için gelen dans uzmanı Matmazel Loret Hradinova’nın bir önceki gün Selim Sırrı ve Hayri Münir’in önünde birkaç dans gösterisi yaptığı bildirilmiştir. Ankara Halkevlinin müzik alanındaki bu çalışması ile yurttan bu alanda yetişmiş gençler için ilk opera denemesi olacağı ifade edilmiştir (C.G., 02.12.1934, s. 1).

3 Aralık 1934 tarihli gazetenin *Halkevi Korosu İçin Bir İmtihan* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından bir koronun kurulacağı bunun için bir sınavın yapıldığı bildirilmiştir. Sınava yüz kadar öğrencinin katıldığı bunların tenör, alto, soprano, busstenör ve bass kategorilerine göre değerlendirildiği vurgulanmıştır (C.G., 03.12.1934, s. 2).

3 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Urfa Halkevi Bando* başlıklı haberinde Urfa Halkevi tarafından bando oluşturulduğu buna binaen aynı renkte elbise hazırlanan bando üyelerine hiçbir eksiği kalmadan bandonun tamamlandığı bildirilmiştir (C.G., 03.05.1935, s. 6).

9 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Senfonik Konser* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından senfonik konser düzenleneceği belirtilmiştir. Konser Şişli Halkevi orkestrası şefi Mühendisyan’ın idaresinde altmış kişilik orkestra ile yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 09.05.1935, s. 11).

17 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *İzmir Halkevi Müzik Kolunun Çalışması* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi Müzik Kolu tarafından İzmir’de

devamlı olarak faaliyetlerde bulunduğu özellikle şehrin belli yerlerinde konserler verdiği ve musiki müsabakalarının düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 17.07.1935, s. 6).

29 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinin Koro Heyeti Konser Verecek* başlıklı haberinde 30 Ağustos sebebi ile Kadıköy Halkevi'nin altmış kişilik kadrosu ile radyo üzerinden bir konser vereceği belirtilmiştir. Haberin devamında Türkiye'de ilk olarak konserin kadın ve erkek sanatçılar ile dört ses üzerinden verileceği vurgulanmıştır (C.G., 29.08.1935, s. 3).

4 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Tekirdağ Şehir Bandosu* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi'nin şehirde eksikliği hissedilen bando takımı için harekete geçtiği ve gönüllü gençlere müzik dersleri verdirerek hazırladığı belirtilmiştir. Ayrıca kıyafet diktirerek bir “Şehir Bandosu” oluşturulduğu vurgulanmıştır (C.G., 04.11.1935, s. 8).

8 Kasım 1935 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Mandolin Orkestrası* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından bir mandolin orkestrası oluşturulduğu bildirilmiştir. Bu orkestranın çevre vilayetlerde konserler verdiği belirtilirken Sovyet Heyeti'nin İzmir'e gelişinde de bir konser düzenlediği ifade edilmiştir (C.G., 08.11.1935, s. 2).

9 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi'nin Bu akşam Vereceği Konser* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi Musiki Şubesi tarafından halkın genel kültür seviyesini artırmak ve musiki bilgisi hakkında bilinç oluşturmak amacıyla bir konserin verileceği bildirilmiştir (C.G., 09.12.1935, s. 3).

11 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde Kış Konserleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Ar Şubesi Müzik Kolu tarafından düzenlenen kış konserlerine halkın büyük bir ilgi gösterdiği bildirilmiştir. Kış konserlerinde özellikle “Türk Kadınlığı” konusunda bir de konferansın verildiği vurgulanmıştır (C.G., 11.12.1935, s. 6).

18 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevinde Verimli Çalışmalar* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafında bir sene içinde bando ve orkestranın oluşturulduğu, yirmi sekiz konferansın verildiği ve yirmi sekiz temsilin gösterildiği vurgulanmıştır (C.G., 18.01.1936, s. 9).

28 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Çanakkale'de Halka Bedava Konserler Veriliyor* başlıklı haberinde Çanakkale Halkevi Musiki Kolu tarafından vatandaşlara musiki kültürü aşılama amacı ile haftanın belli günlerinde ücretsiz olarak konserlerin verildiği bildirilmiştir (C.G., 28.01.1936, s. 9).

12 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *İnebolu Halkevinin Bando Takımı* başlıklı haberinde İnebolu Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından bir bando takımının

oluşturulduğu belirtilmiştir. Bu bando takımının şehirde önemli günlere katıldığı ifade edilmiştir (C.G., 12.05.1936, s. 5).

7 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Adana Halkevi Musiki Grubu* başlıklı haberinde Adana Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi Musiki kolu tarafından şehirdeki gençlere öğretmenler aracılığı ile derslerin verildiği bildirilmiştir. Bu sayede şehirde musikiye karşı bir ilginin oluştuğu ifade edilmiştir (C.G., 07.10.1936, s. 7).

20 Şubat 1937 tarihli gazetede *Konser* başlıklı haberde Beşiktaş Halkevi üyelerinden viyolonist Sezen Ertuğrul tarafından bir konserin düzenleneceği belirtilmiştir (C.G., 20.02.1937, s. 4).

16 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremine Halkevi Ar Şubesi tarafından 17 Nisan Cumartesi günü saat 21.00'da bir piyano konserinin verileceği belirtilmiştir (C.G., 16.04.1937, s. 4).

20 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde Musiki Hareketleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından musiki alanındaki çalışmalar anlatılmıştır. Bu çalışmalar konservatuvar öğretmenlerinden Seyfeddin ve Sezai Asal ile Nurullah Şevket ve arkadaşları tarafından geniş kapsamlı bir programın hazırlandığı aktarılmıştır. Haberin devamında programın içeriğinde yaylı sazlar, ağızla çalınan sazlar, oda musikisi, senfonik orkestra gibi alanlar sıralanmıştır (C.G., 20.05.1937, s. 2).

2 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi Koro ve Orkestra heyetleri Bursa Hava Kurumu menfaatine iki konser düzenleyeceği belirtilmiştir (C.G., 02.07.1937, s. 2).

3 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Bir Şenlik Hazırladı* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından müzik ile ilgili yaptığı çalışmalar anlatılmıştır. Beyoğlu Halkevi'nin Müzik Şubesi tarafından dört aydır çalışıldığı ve Seyfeddin Asaf, Sezai Asaf, Nurullah Şevket, Cemil Döneler gibi sanatçıların da çalışmada yer aldığı vurgulanmıştır (C.G., 03.09.1937, s. 2).

10 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Hazırladığı Konser* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından büyük bir koro ve orkestra grubunun oluşturulduğu bildirilmiştir. Oluşturulan bu koronun ilk konserini 18 Eylül Cumartesi günü Taksim Stadyumu'nda vereceği ifade edilmiştir. Haberin devamında konser programında Mozart ve Hayd gibi sanatçıların eserlerinin de olduğu vurgulanmıştır (C.G., 10.09.1937, s. 2).

19 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Musiki Şenlikleri* başlıklı haberde Beyoğlu Halkevi tarafından Taksim Stadyumu'nda organize edilen musiki

şenliklerinin önceki gün yapıldığı ve musiki şenliğinin yoğun bir kalabalık içinde bayram havasında geçtiği belirtilmiştir (C.G., 19.09.1937, s. 9).

28 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi Büyük Bir Konser Verecek* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından oluşturulan grup ve korolar ile musiki alanındaki çalışmaları anlatılmıştır. Özellikle iki senedir yapılan faaliyetlerin halka gösterilmesi amacıyla büyük bir konserin verileceği bildirilmiştir. Bu konserin Fenerbahçe Stadyumu'nda yapılacağı ve konserde kırkar kişilik koral, mandolin ve orkestra heyetlerinin katılacağı vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında Türkiye'de bir ilk olan toplu teganni tarzının dinleneceği açıklanmıştır (C.G., 28.09.1937, s. 2).

13 Aralık 1937 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinde Muvaffakiyetli Bir Konser* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi tarafından organize edilen bir konserin verildiği bildirilmiştir. Konser sırasında dinleyicilerin içerisinde Maarif Umumi Müfettişi Bedri Bey'in de yer aldığı ifade edilmiştir (C.G., 13.12.1937, s. 2).

15 Aralık 1937 tarihli gazetenin *Mardin Halkevi Bir Bando Teşkil Etti* başlıklı haberinde Mardin Halkevi idare heyeti tarafından şehrin bando ihtiyacı tespit edilmiş ve bu yönde bir karar alınarak Mardin Halkevi Bandosu oluşturulduğu bildirilmiştir (C.G., 15.12.1937, s. 2).

12 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir saz ve ses yarışmasının yapılacağı duyurulmuştur. Bu yarışmanın amacı musiki heveslileri ve bu alanda yetenekli olan vatandaşları tanımak ve onları eğitmek olarak açıklanmıştır (C.G., 12.01.1938, s. 5).

13 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Yoksul Talebeler Menfaatine Verilen Konser* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nin yardım amaçlı olarak yapmış olduğu konser bildirilmiştir. Bu konserin Beyoğlu Halkevi Orkestrası tarafından düzenlendiği belirtilirken konserin amacının yardıma ihtiyaç duyan öğrencilerin ihtiyaçlarının giderilmesi olarak vurgulanmıştır (C.G., 13.01.1938, s. 7).

8 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinde Dün Akşamki Konser* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Ar Şubesi Orkestrası tarafından bir konserin verildiği ve konsere vatandaşlar tarafından yoğun bir katılımın olduğu ifade edilmiştir (C.G., 08.02.1938, s. 6).

25 Şubat 1938 tarihli gazetenin *Konser* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Ar Şubesi'nin bir konser vereceği bildirilmiştir. Haberin devamında bu konserin ana temasının Batı Müziğinin oluşturacağı vurgulanmıştır (C.G., 25.02.1938, s. 2).

5 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevindeki Konser* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir gün önce bir konserin düzenlendiği belirtilmiştir. Bu konserin İstiklâl Lisesi Korosu ile Halkevi Orkestrası'nın katkıları ile yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca konserin Agah Sırrı Levent'in kısa bir konuşması ile başladığı ve konsere İstanbul Valisi ve Belediye Başkanı'nın da katıldıkları aktarılmıştır (C.G., 05.04.1938, s. 6).

21 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Edirne Halkevi Orkestrası Konserler Verecek* başlıklı haberinde Edirne Halkevi tarafından daha önce oluşturulan orkestranın geliştirilerek büyütülüp daha iyi hale geldiği açıklanmıştır. Ayrıca haberin devamında bu orkestranın halka düzenli olarak konserler vereceği de ifade edilmiştir (C.G., 21.04.1938, s. 2).

29 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından bir konser programının düzenleneceği bildirilmiştir. Bu konserlerin cuma günleri yapılacağı ifade edilirken konserin bestekar öğretmen Eyüp Ali Rıza ve öğretmen Çağrı tarafından Türk Klasik ve Halk Musikisi üzerine verileceği açıklanmıştır (C.G., 29.04.1938, s. 8).

6 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Konferans ve Konser* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından 6 Mayıs Cuma günü saat 21.00'da bir konferansın verileceği ve ardından bir konserin verileceği bildirilmiştir. Haberin devamında bu konferansın Dr. Nusrat Kürkçüoğlu tarafından "Enfraruj Şualarla Fotoğrafya ve Tatbikatı" konusu ile verileceği ifade edilirken konserin ise oda musikisi şeklinde olacağı ve buna ek olarak Leman Dura "piyano", Lütfi Yörür "viyolan", Turgut Yörür "çello" alanlarında konser vereceği açıklanmıştır (C.G., 06.05.1938, s. 4).

12 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konser programının düzenleneceği bildirilmiştir. Bu programın Beyoğlu Halkevi tarafından tertip edilen ses ve saz yarışması ses kısmının ilk konseri olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında daha önceden bu yarışmada seçilen yirmi yarışmacıdan on bir yarışmacının Halk Türküleri seslendireceği geriye kalan yarışmacıların ise Alafranga alanında seslendirmeler yapacağı vurgulanmıştır (C.G., 12.05.1938, s. 4).

26 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Konser* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir orkestra konserinin verileceği duyurulmuştur. Haberin devamında bu konserin Konservatuar Öğretmeni ve aynı zamanda Kadıköy Halkevi Orkestra Şefi

İskender Ardan idaresinde verileceği bildirilmiştir. Bu konserin 28 Şubat Salı akşamı saat 21.00'da verileceği ifade edilmiştir (C.G., 26.02.1939, s. 4).

11 Mart 1939 tarihli gazetenin *Hintli Bir Musikişinas'ın Konseri* başlıklı haberinde bir Hintli müzisyenin Eminönü Halkevi'nde vermiş olduğu konser hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle bu Hintli müzisyene Eminönü Halkevi'nin Müzik Şubesi'nin de konserde eşlik ettiği belirtilmiştir (C.G., 11.03.1939, s. 5).

26 Mayıs 1939 tarihli gazetenin *Eyüp Halkevi'nde Aile Konseri* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi Ar Şubesi tarafından yapılacak olan etkinliğe yer verilmiştir. Bu etkinliğin bir aile konseri olduğu ifade edilirken konserin Ar Şubesi sanatçıları tarafından verileceği açıklanmıştır (C.G., 26.05.1939, s. 5).

17 Ağustos 1939 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nde Verimli Çalışmalar* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından yapılan faaliyetlere yer verilmiştir. Özellikle haberde Üsküdar Halkevi tarafından oluşturulan bandonun haftada iki gün Üsküdar halk plajında çaldığı belirtilmiştir. Ayrıca aynı bandonun Prevantoriyom ile Zeynep Kâmil Hastanesi'nde haftanın belli günlerinde hastaların neşelenmesi amacıyla çaldığı aktarılmıştır (C.G., 17.08.1939, s. 5).

16 Aralık 1939 tarihli gazetenin *Konser* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından aylık düzenli olarak yapılan orkestra konserlerinin devam ettiği bildirilmiştir. Son olarak 18 Aralık Pazartesi günü saat 20.30'da bir konserin olacağı vurgulanmıştır (C.G., 16.12.1939, s. 6).

14 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi'nden* başlıklı haberde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konserin verileceği bildirilmiştir. Bu konserin 18 Şubat Perşembe günü saat 18.00'da yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında konserin Beyoğlu Halkevi'nin Triyosu tarafından düzenleneceği açıklanmıştır. Haberin sonunda konser veren sanatçıların listesi yayınlanmıştır. Liste Piyanist Rana Seven, Viyolonsel Hediye Ötügen, Viyolonist Bülend Tarcan olarak sıralanmıştır (C.G., 14.02.1940, s. 6).

5 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Üstad Mari Konseri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konser programının düzenleneceği bildirilmiştir. Bu konserin 10 Nisan Çarşamba günü saat 21.00'da Beyoğlu Saray sinemasında olacağı belirtilmiştir. Ayrıca konserin bir piyano konseri olduğundan konsere Mari Üstad olarak tanımlanan kişinin de katılacağı vurgulanmıştır (C.G., 05.04.1940, s. 4).

26 Nisan 1940 tarihli gazetenin *İzmir Halkevi'nin Mandolin Konseri* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Ar Şubesi tarafından verilen konser hakkında bilgilere yer verilmiştir. Bu konserin mandolin konseri olduğu ifade edilirken sanatçı Naci Gündem'in

idaresinde otuz müzisyenin konserde görev aldığı vurgulanmıştır. Ayrıca konserin hoparlör vasıtası ile şehre de dinletildiği aktarılmıştır (C.G., 26.04.1940, s. 2).

29 Temmuz 1941 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Korosu İlk Konserini Veriyor* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından oluşturulan koronun yapacağı etkinlik hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde oluşturulan bu koronun altmış kişiden oluştuğu belirtilirken koronun ilk konserini 31 Temmuz Perşembe akşamı Taksim belediye bahçesinde vereceği bildirilmiştir (C.G., 29.07.1941, s. 2).

15 Mayıs 1942 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Eski Eserler Konseri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenecek olan bir konser hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde konserin özellikle eski eserlerden oluşacağı ifade edilmiştir. Ayrıca haberde bir de konseri verecek olan heyetin fotoğrafı paylaşılmıştır (C.G., 15.05.1942, s. 2).

1 Şubat 1945 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi'nin Hazırladığı Şen Gece* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından 17 Şubat Cumartesi akşamı bir gecenin düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu gecenin “Şen Gece” olarak adlandırıldığı bildirilirken bu gecede bir konserin olacağı ifade edilmiştir. Ayrıca bu gecede ilerleyen saatlerde bir de sahur yemeyi etkinliğinin olacağı vurgulanmıştır (C.G., 01.02.1945, s. 2).

17 Ocak 1946 tarihli gazetenin *Musiki* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından yapılan musiki çalışmaları hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde Halkevlerinin genel anlamda musiki çalışmaları değerlendirilirken özellikle Eminönü Halkevi çalışmalarına dikkat çekilmiştir. Haberde Şef Walter Gerhardt tarafından bir yaylı sazlar orkestrasının kurulduğu bilgisi verilmiştir. Ayrıca Vivaldi gibi sanatçıların klasik eserlerinin bu orkestra tarafından seslendirilmesi gibi faaliyetlerden bahsedilmiştir (C.G., 17.01.1946, s. 3).

27 Nisan 1948 tarihli gazetenin *Necmi Rıza'nın Konseri* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi'nde bir konserin verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konserin 29 Nisan Perşembe günü saat 21.00'da yapılacağı ifade edilirken konserin ses sanatçısı Necmi Rıza tarafından verileceği vurgulanmıştır (C.G., 27.04.1948, s. 2).

14 Mart 1949 tarihli gazetenin *Büyük Caz Konseri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir caz konserinin düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu konserin 29 Mart Salı akşamı saat 21.00'da yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca bu konser için iki büyük orkestranın bir araya getirildiği ifade edilmiştir (C.G., 14.03.1949, s. 2).

7 Şubat 1950 tarihli gazetenin *Plâk Konserleri* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Dil, Tarih ve Edebiyat Şubesi tarafından düzenlenen bir faaliyet hakkında bilgi

verilmiştir. Haberde her hafta yapılan ve vatandaşların yoğun ilgi gösterdiği “Plâk Konserlerinin” tekrar yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu konserler için davetiye düzenlenmediği ve isteyen tüm vatandaşların konserlere katılabilecekleri vurgulanmıştır (C.G.,07.02.1950, s. 2).

2.17. Müsamere ve Balo Faaliyetleri

Gazeteye yansıyan müsamere ve balo haberlerinde Halkevleri tarafından özellikle Baloya çok önem verildiği görülmüştür. Baloların özellikle yılbaşı kutlamaları için düzenlendiği ve birçok baloda tek katılımın olmadığı mutlaka bir bayan ile katılımın olabileceği ifade edilirken ayrıca baloya çocuk kabul edilmeyeceği de belirtilmiştir (C.G., 06.10.1933, s. 4). Bunun yanı sıra bazı baloların yardım balosu olarak yapılacağı ve bu balolardan elde edilen gelirin yardıma ihtiyacı olan öğrenciler ya da aileler için kullanılacağı aktarılmıştır (C.G., 19.02.1937, s. 2). Gazeteye yansıyan haberler aşağıda sıralanmıştır.

29 Mart 1933 tarihli gazetenin *Alay Köşkü’nde Müsamere* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından Alay Köşkü’nde bir müsamerenin verileceği bildirilmiştir. Ayrıca müsamereden sonra Refik Ahmet Bey tarafından “Bizim İstedğimiz Edebiyat” konulu bir konferansın verileceği belirtilirken programın sonunda Halkevi Temsil Şubesi tarafından da “Talihe Sual” adlı bir temsilin verileceği ifade edilmiştir (C.G., 29.03.1933, s. 2).

8 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Bolu’da Yılbaşı Nasıl Geçti?* başlıklı haberinde Bolu Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından Bolu’da yılbaşı münasebeti ile eğlencelerin düzenlendiği belirtilmiştir. Bu eğlencelerde Halkevi bandosu tarafından Anadolu havalarının çalındığı, konserlerin verildiği ve gecenin sonuna doğru tombala etkinliğinin yapıldığı bildirilmiştir (C.G., 08.01.1934, s. 4).

13 Ocak 1934 tarihli gazetenin *Çanakkale Halkevinde Güzel Bir Müsamere* başlıklı haberinde Çanakkale Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından belediyenin sinema salonunda bir konser verdiği belirtilirken Çanakkale Halkevi Başkanı Halil Bey’in “Ergani Bakır Yolu” başlıklı bir konferans verdiği de aktarılmıştır (C.G., 13.01.1934, s. 4).

5 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Halkevi Balosu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından 5 Nisan’da Pera Palas Oteli’nde senenin son balosunun

yapılacağı bildirilmiştir. Baloda eşya piyangosu ve balık tutma eğlencesinin olacağı vurgulanmıştır (C.G., 05.04.1934, s. 3).

3 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Halk Partisinde* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi'nin bir önceki gün Park Otel'de vermiş olduğu balo gösterisi bildirilmiştir. Balo'nun izleyiciler tarafından çok beğenildiği Beşiktaş Halkevi'nin bu faaliyetinin farklı Halkevlerine örnek olacağı belirtilmiştir (C.G., 03.05.1935, s. 6).

20 Ocak 1936 tarihli gazetenin ikinci sayfasında yer alan *Halkevleri Balosu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi'nin 15 Şubat'ta Pera Palas Salonlarında bir balo vereceği haber edilmiştir (C.G., 20.01.1936, s. 2).

3 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Halkevi üyelerinin tanışma gecesinin düzenlendiği ve bu gecede bir müsamerenin olacağı bildirilmiştir. Ayrıca koro heyeti tarafından bir de konserin düzenlendiği vurgulanmıştır (C.G., 03.05.1936, s. 2).

19 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Samsun Halkevinin Verdiği Balo* başlıklı haberinde Samsun Halkevi İctimai Yardım Şubesi tarafından bir balonun düzenlendiği bildirilmiştir. Haberin devamında balodan elde edilecek gelirin hayır işlerinde kullanılacağı için katılımın yoğun olduğu ve balonun sabaha kadar devam ettiği belirtilmiştir (C.G., 19.02.1937, s. 2).

13 Haziran 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından bir gecenin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu gecenin "Memleket Geceleri" adı ile ilk açılış töreni olduğu vurgulanırken programın 15 Haziran Salı günü saat 21.00'da başlayacağı belirtilmiştir. Gecenin açılışında Viyonololist Recai ve Bestekar Muzaffer Fıratlı tarafından Harput havalarının çalınacağı ifade edilmiştir (C.G., 13.06.1937, s. 4).

2.18. Güzel Sanatlar Şubesi Tarafından Açılan Güzel Sanatlar Alanındaki

Kurslar

Gazetede Halkevleri tarafından halkın genel kültür seviyesinin artırılması çalışmalarının yanında resim, müzik, tiyatro, piyano ve keman gibi alanlarda vatandaşlara kursların açıldığı haberleri de yayınlanmıştır. Açılan bu kurslarda özellikle Halkevlerinin alanında uzman kişilerden destek aldığı ve vatandaşlar arasından seçim yaparak bu

kursların oluşturulduğu bilgisine yer verilmiştir (C.G., 03.12.1934, s. 2). Güzel Sanatlar alanında açılan kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

15 Ocak 1935 tarihli gazetenin *Parasız Resim Dersleri* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından ücretsiz olarak resim derslerinin başladığı ve bu derslerin tüm vatandaşlara açık olacağı bildirilmiştir (C.G., 15.01.1935, s. 4).

16 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Konya Halkevinde Musiki Kursu* başlıklı haberinde Konya Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından açılan kursa yetmiş vatandaşın devam ettiği bildirilmiştir (C.G., 16.02.1936, s. 8).

15 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Diyarbakır Halkevinin Faaliyetleri* başlıklı haberinde Diyarbakır Halkevi Güzel Sanatlar Şubesi tarafından keman, piyano ve ağır sazlardan oluşan üç adet kursun açıldığı bildirilmiştir. Ayrıca şubenin elliye yakın konser verdiği de vurgulanmıştır (C.G., 15.08.1936, s. 9).

10 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Kars Halkevinde Musiki Dersleri* başlıklı haberinde Kars Halkevi Musiki Şubesi tarafından müzik öğretmenleri ile ortaklaşa faaliyetler yürüttükleri ve halka belli günlerde dersler verdikleri belirtilmiştir. Ayrıca haftada bir köylü gecesinin düzenlendiği ve saz âşıklarının sanatlarını gösterdiği ifade edilmiştir (C.G., 10.04.1937, s. 2).

6 Mart 1941 tarihli gazetenin *Tiyatro ve Edebiyat Dersleri* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından bir kursun açıldığı belirtilmiştir. Bu kursun edebiyat ve tiyatro alanında olduğu ifade edilmiş olup kursun Cemaleddin Server tarafından verileceği açıklanmıştır. Ayrıca haberin devamında kursun 5 Mart Çarşamba günü saat 20.30'da başlayacağı bildirilirken Temsil Kolunun bu derslere katılımının zorunlu olduğu vurgulanmıştır (C.G., 06.03.1941, s. 4).

BÖLÜM III

HALKEVLERİNİN SAĞLIK VE SPOR ALANINDAKİ FAALİYETLERİ

Halkevleri bir kültür kurumu olarak görülmesine karşın sağlık alanındaki çalışmalar ile toplumun tüm ihtiyaçlarına hizmet ettiği görülmüştür. Özellikle sağlık alanında gazeteye yansıyan haberlerde konferanslar, yardımlar, sağlık kursları başlıkları yer almıştır. Gazete haberleri incelendiğinde başta çocuk yetiştirme olmak üzere salgın hastalıkların önlenmesi için yapılan çalışmalar ile aşılama faaliyetleri Halkevlerinin sağlık alanındaki misyonunu oluşturmuştur. Gazetede yer alan sağlık haberleri aşağıda sıralanmıştır.

Halkevleri vatandaşın sağlığının korunması için önemli spor faaliyetlerinde bulunmuştur. Bu faaliyetler içerisinde farklı spor dallarında müsabakalar yapılmıştır. Bu müsabakalarla özellikle vatandaşın spora olan ilgisi arttırılmak istenmiştir. Futbol, basketbol, atletizm, güreş, su sporları, dağcılık ve kış sporları alanlarında çalışmalar yapılmıştır. Ayrıca bu çalışmaların yanında vatandaşın spor alanlarında bilgisini arttırmak amacıyla spor kursları açılmıştır. Gazeteye yansıyan spor haberleri aşağıda verilmiştir

3.1. Sağlık Alanında Yapılan Konferanslar

Vatandaşların kültür seviyelerinin artırılması kadar vatandaşın sağlıklı bir çevrede hayatını idame ettirmesi Halkevleri tarafından önemli bir görev haline getirilmiştir. Haberler incelendiğinde sağlık alanında verilen konferanslarda kanser ve verem bilgilendirmeleri, içki ve uyuşturucu bağımlılığına karşı alınacak tedbirler, zührevi hastalıklar, sinir hastalıkları ve zehirli gazlara karşı alınacak tedbirler gibi vatandaşın hayatını tehdit edecek konularda bilgilendirme çalışmaları yapılmıştır. Ayrıca vatandaşların hayat kalitelerinin artırılması amacıyla sağlıklı bir insanın alması gereken vitaminler, yeterli uyku ve düzenli spor alışkanlığı gibi alanlarda da konferanslar verilmiştir. Özellikle havadan gelecek tehdit olarak nitelendirilen ve vatandaşların zehirli gazlara karşı bilgilendirilmesi amacıyla düzenlenen konferansların subaylar tarafından verildiği görülmüştür (C.G., 09.04.1934, s. 5). Çocuk bakımı ve yetiştirilmesine haberlerde ayrı bir önem verilmiştir. 23 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı haftası “Çocuk Haftası” olarak nitelendirilmiş bu haftada özellikle ebeveynlere çocuk

yetiştirmesine yönelik konferansların verildiği tespit edilmiştir (C.G., 26.04.1935, s. 2). Ayrıca gazetede köşe yazılarında Halkevlerinin sadece kültürel kurumlar olmayıp vatandaşın sağlığı için çalışmalar yapan birer sağlık kurumu niteliği taşıdığı ifade edilmiştir. Bu durum için 5 Mayıs 1935 tarihinde Sağlık Öğütleri adlı köşesinde Dr. Fahrettin Fehmi Belen anne ve babalara yönelik bir yazı kaleme almıştır. Dr. Fahrettin Fehmi Belen bu yazısında çocuk bakımında anne ve babanın sorumluluğunun çok yüksek olduğunu ve çocukların normal bireylerin dışında düşünülmesi gerektiğini belirtmiştir. Ayrıca eski dönemlerden örnekler vererek çocuk hastalıklarına karşı halkı uyarma yoluna gitmiştir. Halkın özellikle anne ve babanın bu konuda çok büyük sorumluluğunun olduğunu aktarmıştır. Bu konuda hastanelerin, Çocuk Esirgeme Kurumları'nın, polikliniklerin ve Halkevlerinin her vatandaşa açık olduğunu vurgulamıştır. Halkevlerinin bu haberde bahsi geçen sağlık kollarında da faaliyet gösteren kurumların başında gelmesi bu kurumların sadece kültür kurumları ile sınırlamak hatalı bir tespit olacağını ifade etmiştir (Fahrettin Fehmi Belen, 05.05.1935, s. 8). Gazeteye yansıyan sağlık konferansları haberleri aşağıda sıralanmıştır.

3 Ocak 1933 tarihli gazetenin *Kansere Karşı Mücadele* başlıklı haberinde Tıp Fakültesi Profesörlerinden Operatör Kâzım İsmail Bey tarafından İstanbul Halkevi'nde "Kanserden Korunma" konulu bir konferansın verildiği bildirilmiştir (C.G., 03.01.1933, s. 5).

3 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Bir Konferans ve Konser* başlıklı haberinde Tıp Fakültesi muavinlerinden Dr. Tevfik Remzi Bey tarafından "Hekim Ruhiyatı" başlıklı bir konferansın verildiği ifade edilmiştir. Daha sonra Diş Doktoru Kemal Cemil Bey tarafından da halk şarkılarının çalındığı belirtilmiştir (C.G., 03.04.1933, s. 2).

7 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Bir Konferans* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 8 Mayıs Pazartesi günü Dr. Fahrettin Kerim Bey'in sunacağı "İçki ve Irk Hıfzısıhhası" konulu konferansa tüm vatandaşların davet edildiği bildirilmiştir (C.G., 07.05.1933, s. 2).

24 Mart 1934 tarihli gazetenin *Genç İçki Aleyhtarları Dün Toplandılar* başlıklı haberinde Yeşil Hilal Cemiyeti'nin genç içki aleyhtarlarının bir önceki gün İstanbul Halkevi konferans salonunda toplandıkları ve yıllık faaliyetlerini değerlendirdikleri bildirilmiştir. Haberin devamında İstanbul Halkevi Köycüler Şubesi tarafından çıkarılan duvar gazetesinde içki aleyhtarlığı haberlerinin yapılmasının kararlaştırıldığı vurgulanmıştır (C.G., 24.03.1934, s. 3).

22 Şubat 1935 tarihli gazetenin *Bir Konferans* başlıklı haberinde önceki gün İstanbul Halkevi tarafından bir konferans verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Akif Şakir tarafından “Sahillerin Çocuk Fizyolojisi Üzerinde Tesiri” konusunda yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 22.02.1935, s. 3).

24 Şubat 1935 tarihli gazetenin *Profesör Nissen'in Dünkü Konferansı* başlıklı haberinde önceki gün saat 18.30'da İstanbul Halkevi tarafından bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Tıp Fakültesi Profesörü Nissen tarafından “Tıbbi ve Cerrahi Terbiye” konusu ile verildiği vurgulanmıştır (C.G., 24.02.1935, s. 2).

26 Şubat 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından 28 Şubat Perşembe günü saat 17.30'da bir konferansın verileceği duyurulmuştur. Bu konferansın Tıp Fakültesi'nden Doç. Dr. Şevki Salih tarafından “Sağlam Süt Çocuğu Beslenmesi” konusu ile ilgili olacağı vurgulanmıştır (C.G., 26.02.1935, s. 4).

6 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinde Faydalı Konferanslar* başlıklı haberinde Bursa Halkevi sinema salonunda vatandaşlara ihtiyaç duyacakları ya da vatandaşın merak ettiği konularda konferanslar verildiği belirtilmiştir. Bu konferanslar zehirli gazlara ait konferanslar, İstiklâl Muharebelerine ait konferanslar ve irsiyet mevzuu konferanslar olarak sıralanmıştır (C.G., 06.05.1935, s. 2).

30 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Hava Tehlikesine Karşı Nümayiş* başlıklı haberinde Ankara'da zehirli gazların tehlikelerine karşı halkı bilinçlendirmek için bir toplantının yapılacağı bildirilmiştir. Ankara Halkevi'nin de zehirli gazlar konusunda halkı bilgilendirmek için afişler yaptıracağı ve halka konferanslar vereceği vurgulanmıştır (C.G., 30.05.1935, s. 1).

2 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Hava Tehlikesine Karşı Dün Yapılan Toplantı* başlıklı haberinde Başbakan İsmet İnönü'nün ileri sürdüğü hava tehlikesini bilen üyelerin olması gerektiği fikri ülke genelinde çok benimsendiği bu yüzden Hava Kurumu'na katılımların arttığı belirtilmiştir. Hava tehlikesine karşı yapılan bu haberden sonra ise CHP'nin İstanbul il merkezinde bir toplantı yaptığı ve bu toplantının sonucunda ise vatandaşların hava tehlikesine karşı eğitilmesi gerektiği ifade edilmiştir. Bunun da bir programla Halkevlerinin düzenleyeceği konferanslar ile olacağı bildirilmiştir (C.G., 02.06.1935, s. 13).

22 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Beşiktaş'ta Konferans* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından bir konferans verileceği bildirilmiştir. Konferansın Dr. Hulusi

Behçet tarafından “Zührevi Hastalıklar” konusu ile olacağı vurgulanmıştır (C.G., 22.06.1935, s. 4).

29 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Konferans ve Müsamere* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından 30 Ağustos Zafer Bayramı sebebi ile Üsküdar Halkevi’nde Kimyager Reşad Rıza tarafından zehirli gazlar hakkında bir konferansın verileceği belirtilmiştir. Ayrıca konferanstan sonra Üsküdar Halkevi’nin Ar ve Gösteri Şubesi tarafından da bir konserin verilip bir de müsamere gösterisinin sunulacağı vurgulanmıştır (C.G., 29.08.1935, s. 3).

22 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde Tıp Talebe Cemiyeti tarafından İstanbul Halkevi’nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Konferansın Profesör Fahrettin Kerin tarafından “Hekimlik Mevzuu” konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 22.10.1935, s. 3).

11 Mart 1936 tarihli gazetenin *Halkevinde Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 13 Mart Cuma günü saat 17.30’da bir konferansın olduğu bildirilmiştir. Konferansın Dr. Ahmet Asım tarafından verileceği ifade edilirken konferansın konusunun “Analık Hıfzıssıhhası” olduğu vurgulanmıştır (C.G., 11.03.1936, s. 4).

30 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Zehirli Gaz Dersleri* başlıklı haberinde bir önceki gün Eminönü Halkevi tarafından öğretmenlere bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Kimyager Necmeddin Bey tarafından zehirli gazlar hakkında verildiği vurgulanmıştır. Haberin devamında Eminönü Halkevi’nin düzenlediği bu konferansa ecnebi ve azınlık okullarındaki öğretmenlerin de katılımının zorunlu olduğu ifade edilmiştir (C.G., 30.04.1936, s. 2).

29 Ocak 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Beyoğlu Halkevi’nde “Uyuşturucu Maddelerin Tahribatı” konulu bir konferansın ve Temsil Şubesi tarafından “Evimiz” adlı bir de gösterinin yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 29.01.1937, s. 4).

26 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Konferans ve Konser* başlıklı haberde Kadıköy Halkevi’nde 26 Şubat Cuma günü saat 21.00’da Dr. Şevki Salih tarafından “Çocuk Veremi” konulu bir konferansın verileceği ifade edilirken konferansın ardından bir de konserin olacağı bildirilmiştir (C.G., 26.02.1937, s. 4).

13 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde Verilen Mühim Bir Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın düzenlendiği bildirilmiştir. Bu konferansın Psikoloji bölümünden Doç. Dr. Sabri Esad Ander tarafından “Çocuk ve

Mantık” konusunda verildiği belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında konferans hakkında bilgiler verilmiştir (C.G., 13.03.1937, s. 2).

26 Mart 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı köşesinde Kadıköy Halkevi tarafında 26 Mart Cuma günü saat 21.00’da Dr. Süheyl Ünver tarafından “Bundan Otuz Asır Evvel Ruhi Tedavi, Epidoif Sıhhat Mabedi” konulu bir konferansın verileceği bildirilmiştir (C.G., 26.03.1937, s. 8).

6 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde Konferanslar* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın verildiği bildirilmiştir. Bu konferansın Beyoğlu Halkevi Başkanı Ekrem Tur tarafından verildiği ve konunun “Hava Hücumları” olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca konferansların devam ettiği 6 Nisan akşamı da Doç. Dr. Hilmi Ziya tarafından “İbni Sina” konusunda bir konferansın verileceği belirtilmiştir (C.G., 06.04.1937, s. 8).

16 Nisan 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi’nde bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansı Dr. Fahrettin tarafından “Sâri Hastalıklardan Korunma Çareleri” konusunda verileceği açıklanmıştır. Ayrıca konferans sonrasında Halkevi Temsil Şubesi tarafından da “Kızıl Çağlıyan” adlı bir piyesin gösterileceği ifade edilmiştir (C.G., 16.04.1937, s. 4).

6 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Sırrı Aliçli tarafından verileceği belirtilirken konferansın konusunun “Spor ve Sağlık” olduğu vurgulanmıştır (C.G., 06.05.1937, s. 8).

28 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi tarafından 4 Aralık Cumartesi günü bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın “İçki Düşmanlığı” hakkında olacağı vurgulanırken konferanstan sonra “Baykuş” ve “Eski Adetler” adlı piyeslerin oynanacağı açıklanmıştır (C.G., 28.11.1937, s. 4).

3 Mart 1938 tarihli gazetenin *Bir Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Tıp Fakültesi’nden Doç. Dr. Kâzım İsmail tarafından “Kanser Nedir?” konusunda verileceği duyurulmuştur (C.G., 03.03.1938, s. 4).

18 Mart 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Hüseyin Kenan Tunakan tarafından “Sinir Hastalıkları” konusu ile verileceği aktarılmıştır. Ayrıca aynı

haberde Beşiktaş Halkevi tarafından düzenlenen ve Enver Ziya tarafından “Çanakkale Zaferi” adlı bir konferansın da verileceği ifade edilmiştir (C.G., 18.03.1938, s. 4).

16 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi’nde 15 Nisan Cumartesi günü Prof. Dr. Sedat Tavat tarafından “Vitaminlere Dair” konulu bir konferansın verileceği ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında Beşiktaş Halkevi’nde de Dr. Fahrettin Belen tarafından “Okul Çocuklarında Sürmenaj” konulu bir konferansın olacağı bildirilmiştir (C.G., 16.04.1938, s. 4).

19 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından 19 Nisan Salı günü saat 19.30’da bir konferans programının olacağı bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Kazım Karacalar tarafından “Keyif Verici Zararlı Maddeler ve Vücutta Yaptığı Tahribat” konusu ile olacağı belirtilirken ayrıca konferansta projeksiyonla hasta tiplerinin de gösterileceği vurgulanmıştır (C.G., 19.04.1938, s. 4).

20 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın Dr. Ekrem Behçet tarafından “Ses Kısıklığı ve Sebepler” konusu ile verileceği ifade edilirken haberin devamında Eminönü Halkevi tarafından da Müzeler Mimarı Kemal Altan tarafından “Klasikten Sonraki Sanat Eserleri” konusu ile bir konferansın verileceği açıklanmıştır (C.G., 20.04.1938, s. 8).

29 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Çağrılar, Konferanslar, Kongreler* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 29 Nisan Cuma günü saat 21.00’da olacağı ifade edilirken konferansın Dr. Ziya Öktem tarafından “Mikropların Hayatı” konusu ile verileceği vurgulanmıştır (C.G., 29.04.1938, s. 8).

18 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi’nde Prof. Dr. Fatin tarafından “muasır heyet ilmini ilk defa garpten şarka getirdiği” şeklinde ifade edilen Hasankaleli İbrahim Hakkı hakkında bir konferansın verildiği açıklanmıştır. Ayrıca aynı haberde Üsküdar Halkevi tarafından 18 Mayıs Çarşamba günü saat 20.30’da Dr. Kemal Şakir Saraçoğlu tarafından “Uyku ve Rüyanın Fizyolojisi” konusu ile bir konferansın verileceği aktarılmıştır (C.G., 18.05.1938, s. 7).

15 Haziran 1938 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından 15 Haziran Çarşamba günü saat 21.00’da bir konferansın verileceği duyurulmuştur. Konferansın Haydarpaşa Numune Hastanesi Doktorlarından Nuri Osman Eren tarafından “Zührevi Hastalıklar ve İçtimai Korunma” konusu ile verileceği

açıklanmıştır. Ayrıca Halkevi tarafından bu konunun seçilmesinin nedeninin bu konuya halkın çok ilgili olması olarak ifade edilmiştir. Haberin sonunda konferanstan sonra bir de konserin olacağı belirtilmiştir (C.G., 15.06.1938, s. 4).

19 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 20 Ocak Salı günü saat 08.30'da Dr. Şevket Salih tarafından "Çocuk Bakımından Vitaminlerin Rolü" konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 19.01.1939, s. 4).

26 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir konferansın olacağı bildirilmiştir. Bu konferansın 27 Ocak Cuma günü saat 20.30'da yapılacağı ifade edilirken konferansın Dr. Necmettin Rıfat tarafından "Soğuktan Korkmalı mı? Korkmamalı mı?" konusunda yapılacağı belirtilmiştir (C.G., 26.01.1939, s. 8).

16 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansın 16 Şubat Perşembe günü saat 20.00'da yapılacağı haber verilmiştir. Haberin devamında konferansın Dr. Süheyl Ünver tarafından "İstanbul'daki Eski Tıp Kitapları" konusu ile verileceği ifade edilmiştir (C.G., 16.02.1939, s. 8).

7 Nisan 1939 tarihli gazetenin *Konferans* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi tarafından bir konferansın verileceği haber verilmiştir. Bu konferansın 9 Nisan Pazar günü saat 17.00'da Dr. İbrahim Zati Öğüt tarafından "Çocuk Cürümlerinin Menşeleri" konusu ile verileceği açıklanmıştır (C.G., 07.04.1939, s. 8).

24 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Konferanslar* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 13 Nisan Ulusal Egemenlik ve Çocuk Bayramı Haftası sebebi ile bir dizi konferansların verileceği bildirilmiştir. Bu konferanslar sırası ile şu şekilde belirtilmiştir. 24 Nisan Çarşamba günü saat 20.30'da Nusret Safa Coşkun tarafından "Bizim Cemiyette Çocuk" konusunun, 26 Nisan Cuma saat 20.30'da Dr. Orhan Tahsin tarafından "Çocuk Terbiyesi" konusunun, 27 Nisan Cumartesi saat 20.30'da Dr. Şükrü Nazım Tiner tarafından "Çocuk Esirgeme Meselesinde Tıbbi Düşünceler" konularının verileceği açıklanmıştır (C.G., 24.04.1940, s. 5).

9 Temmuz 1940 tarihli gazetenin *Faydalı Konferanslar* başlıklı haberinde Afyon Halkevi tarafından düzenlenen konferanslar hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle bu konferansların dünyadaki olayların halk tarafından iyi anlaşılması olarak belirtilmiştir. En son yapılan konferansların Şuhud ve Çobanlar köylerine yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca

bu konferanslar için yapılan gezilere doktorların da katıldığı böylece halkın sağlık sorunlarına karşı önlemler almaya çalışıldığı vurgulanmıştır (C.G., 09.07.1940, s. 3).

8 Şubat 1941 tarihli gazetenin *Halkevlerinde* başlıklı haberinde Şişli ve Şehremini Halkevleri tarafından birer konferansın verileceği bildirilmiştir. Bu konferansların ilkinin Şişli Halkevi tarafından düzenleneceği belirtilmiştir. Haberde bu konferansın gençlere hitap ettiği aktarılmıştır. Özellikle konferansın Dr. İbrahim Zati Öget tarafından “Alkolizm ve Uyuşturucu Zehirler” konusu ile verileceği ifade edilmiştir. Diğer konferansın ise Şehremini Halkevi tarafından düzenlendiği bildirilirken konferansın Cemaleddin Server tarafından “Ali Şirnevai ve Hayatı” konusu ile verileceği aktarılmıştır. Haberin sonunda her iki konferanstan sonra Temsil Şubesi tarafından da piyeslerin sergileneceği vurgulanmıştır (C.G., 08.02.1941, s. 4).

8 Mart 1942 tarihli gazetenin *Cinsi Ahlak* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferansın verileceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın 9 Mart Pazartesi günü saat 17.30’da yapılacağı ifade edilmiştir. Ayrıca konferansın Prof. Dr. Tevfik Remzi Kazancıgil tarafından “Cinsi Ahlak” konusu ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 08.03.1942, s. 3).

22 Eylül 1942 tarihli gazetenin *Üstad Mazhar Osman’ın Konferansı* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir konferans programının düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın 27 Eylül Pazar günü Prof. Dr. Mazhar Osman Uzman tarafından “Artan Sinir Hastalıkları” konusu ile verileceği açıklanmıştır. Ayrıca bu konferansın tüm vatandaşlara açık olduğu bildirilmiştir (C.G., 22.09.1942, s. 2).

4 Ocak 1950 tarihli gazetenin *Verem Savaşı Hakkında Konferans* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir konferans programının düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu konferansın Verem Haftası münasebeti ile yapılacağı vurgulanmıştır. Ayrıca konferansın Dr. Seyfettin Köksalan tarafından “Verem Savaşı” konusu ile verileceği aktarılmıştır (C.G., 04.01.1950, s. 2).

3.2. Sağlık Alanında Yapılan Yardımlar

İçtimai Yardım Şubesi tarafından sağlık alanında yapılan faaliyetler gazetede sünnet töreni, tifo salgını ve muayene istasyonu başlıkları ile görülmüştür. Özellikle çocukların sünnet ettirilme törenleri gazetede birer ilan şeklinde yer almıştır. Ayrıca ülke genelinde yayılan tifo hastalığına karşı yoğun bir program dahilinde hem hastalığın

önlenmesi hem de vatandaşların aşılınması konularında Halkevlerinin aktif bir rol aldığı belirtilmiştir (Candeğer & Efe, 2023, s. 639). İçtimai Yardım Şubesi tarafından ülkenin farklı yerlerinde sağlık istasyonları açıldığını duyurulmuştur. Bu istasyonlarda tıpkı bir poliklinik gibi çalışıldığı ifade edilirken buradaki doktorların vatandaşları gönüllük esasına göre muayene ettikleri iletilmiştir. Ayrıca doktorların yazdıkları reçetelerin yine Halkevi İçtima Yardım Şubesi tarafından karşılandığı haberlerde genişçe yer almıştır. Bu istasyonların özellikle Adana’da yoğun bir şekilde faaliyet gösterdiği ve isminin “Bakı Yeri” olduğu aktarılmıştır (C.G., 27.06.1936, s. 6). Gazeteye yansıyan sağlık alanında yapılan haberler aşağıda verilmiştir.

11 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Uzunköprü’de 199 Çocuk Sünnet Ettirildi* başlıklı haberinde Uzunköprü Halkevi’nin kurulmasından çok bir zaman geçmemiş olmasına rağmen yapmış olduğu faaliyetlerle halkın desteğini kazandığı belirtilmiştir. Bu faaliyetlerden biri de iki yüz çocuğun sünnet ettirilme töreni olarak gösterilmiştir. Törende aynı zamanda ailelere ve davetlilere yemekler ikram edildiği ifade edilirken tören sonunda bir de güreş müsabakasının yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 11.08.1934, s. 2).

27 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Adana Halkevinin Faydalı Çalışması* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından şehirde bir sağlık çalışmasının başlatıldığı bildirilmiştir. Bu çalışmaya göre İçtimai Yardım Şubesi’nin Adana’da çalışan işçi ve amelelerin sağlıkları için belli günlerde bir muayene istasyonu kurduğu belirtilmiştir. Haberin devamında hastalara yazılan reçetelerin de Adana Halkevi tarafından karşılandığı açıklanmıştır (C.G., 27.06.1936, s. 6).

27 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Sinop Halkevinin Sünnet Ettirdiği Yavrular* başlıklı haberinde Sinop Halkevi tarafından kırk şehit çocuğunun sünnet ettirildiği bildirilmiştir. Yapılan programda ayrıca yelken yarışları ve yağlı direk müsabakalarının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 27.09.1936, s. 5).

6 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevinin Yardımı* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi’nin sağlık alanında faaliyet gösterdiği bildirilmiştir. Özellikle ülke genelinde yayılan tifo salgını nedeni ile aşılama çalışmalarına Kadıköy Halkevi’nin de katıldığı ve bu alanda vatandaşların aşılınması için çalışıldığı aktarılmıştır. Ayrıca haberin devamında muhtaçların tedavi edildiği ve ilaç ihtiyaçlarının karşılandığı belirtilmiştir (C.G., 06.07.1937, s. 2).

17 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Tifo Vukuatı Tabii Seyrinde* başlıklı haberinde tifo hastalığının yayılma sayısı o gün için yirmi sekiz iken bir önceki gün yirmi dört olarak

gösterilmiştir. Ayrıca hastalık sırası ile Eminönü, Fatih, Kadıköy ve Üsküdar'da fazla olduğu bildirilmiştir. Haberin devamında hastalığın kontrol altına alınabilmesi için aşı çalışmalarının başlatıldığı aktarılmıştır. Haberin sonunda İstanbul'da faaliyet gösteren Halkevlerinin de vatandaşın aşılmasında aktif görev aldığı vurgulanmıştır (C.G., 17.07.1937, s. 5).

20 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde Tifo Aşısı* başlıklı haberinde ülke genelinde yayılan tifo salgını nedeniyle Halkevlerinin de harekete geçtiği bildirilmiştir. Özellikle Eminönü Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından cumartesi ve pazar günleri vatandaşlara ücretsiz olarak tifo aşısının yapılacağı belirtilmiştir (C.G., 20.07.1937, s. 4).

21 Temmuz 1937 tarihli gazetenin ikinci sayfasında yer alan *Parasız Tifo Aşısı* başlıklı haberinde tifo salgını için vatandaşın aşılama çalışmalarının devam ettiği buna bağlı olarak Şişli Halkevi'nde de pazar günü hariç her gün saat 14.00'dan 16.00'a kadar Dr. Osman Mithat tarafından aşılamaların yapıldığı haberi verilmiştir (C.G., 21.07.1937, s. 2).

29 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Halkevinde* başlıklı haberinde tifo salgını için vatandaşın aşılama çalışmalarının devam ettiği buna bağlı olarak Beşiktaş Halkevi'nde de aşılama çalışmalarının devam ettiği bildirilmiştir (C.G., 29.07.1937, s. 2).

28 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Meccani Muayene* başlıklı haberinde Şehremini Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından bir sağlık faaliyetinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu faaliyete göre Dr. Şinasi Kutbay 2 Aralık'tan itibaren her hafta perşembe günleri yoksulları muayene edeceği belirtilmiştir (C.G., 28.11.1937, s. 4).

21 Mart 1938 tarihli gazetenin *İzmit Halkevi Çok İyi Çalışıyor* başlıklı haberinde İzmit Halkevi'nin faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Özellikle İzmit Halkevi İhtimai Yardım Şubesi'nin faaliyetlerinin çok yoğun olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında bu şubede görevli olan doktorların haftanın belli günlerinde vatandaş muayene ettikleri açıklanmıştır (C.G., 21.03.1938, s. 2).

9 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Sivas'ta Halkevi 120 Çocuk Sünnet Ettirdi* başlıklı haberinde Sivas Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetler anlatılmıştır. Özellikle bu faaliyetler içinde Sivas'taki yüz yirmi çocuğun sünnet ettirilmesi gösterilmiştir. Yapılan sünnet töreninden önce bir yemek davetinin verildiği açıklanırken okul çağında olan çocuklara okul araç gereçlerinin dağıtıldığı, okul çağında olmayan çocuklara ise meyve ve şekerlemenin dağıtıldığı ifade edilmiştir (C.G., 09.10.1938, s. 5).

12 Mart 1939 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi'nin Güzel Bir Teşebbüsü* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından bir sosyal sorumluluk projesinin hayata geçirildiği

bilgisi verilmiştir. Buna göre şehirdeki yoksul veya kimsesiz kadın ve çocukların diş, göz, kulak, boğaz ve kadın hastalıklarına yönelik Beşiktaş Halkevi doktorları tarafından muayene edileceği ve bu uygulamanın tamamen ücretsiz olacağı vurgulanmıştır (C.G., 12.03.1939, s. 7).

20 Mart 1939 tarihli gazetenin *Adana Halkevi'nin Açtığı Bakım Evi* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından yoksul veya kimsesiz olan vatandaşların sağlık ihtiyaçlarının giderilmesi amacıyla bir bakımevinin açıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında bu bakımevinin “Bakı Yeri” olarak adlandırıldığı ifade edilirken vatandaşların bu uygulamadan çok memnun oldukları ifade edilmiştir. Haberde bir de resim eklenmiştir. Resimde “Adana Bakı Yeri” tabelası önünde burada hizmet eden doktor ve personellerin fotoğrafı bulunmaktadır (C.G., 20.03.1939, s. 2).

6 Aralık 1939 tarihli gazetenin *Trabzon'da Fakir Hastaların Muayenesi* başlıklı haberinde Trabzon Halkevi İçtimai Yardım Şubesi tarafından yapılan bir sosyal sorumluluk projesi hakkında bilgi verilmiştir. Buna göre Trabzon'daki tüm doktorların sırası ile haftanın belli günlerinde ihtiyaç sahibi hastaları muayene ettikleri ve yazılan ilaçların Trabzon Halkevi tarafından karşılandığı belirtilmiştir (C.G., 06.12.1939, s. 3).

29 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nde Meccani Muayene Günleri* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından sağlık alanında yapılan bir faaliyet hakkında bilgilere yer verilmiştir. Habere göre fakir ya da kimsesiz olan vatandaşlara yönelik Halkevi'nde ücretsiz muayene olma imkanının sağlandığı ifade edilmiştir. Ayrıca hangi alanlarda muayene olunacağı belirtilmiştir. Bu alanlar Dahiliye, Cerrahi, Kadın ve Doğum, Sinir ve Akıl, Cildiye, Göz, Çocuk Hastalıkları, Burun Boğaz ve Kulak ile Bevliye olarak sıralanmıştır (C.G., 29.01.1941, s. 5).

3 Eylül 1941 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nde Bir Dispanser Açıldı* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından vatandaşların sağlık ihtiyaçlarının giderilmesi için yapılan faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Habere göre Fatih Halkevi tarafından Fatih Halkevi sınırları içindeki vatandaşların yararlanması amacıyla küçük ölçekli bir sağlık merkezinin kurulduğu belirtilmiştir (C.G., 03.09.1941, s. 2).

3 Nisan 1945 tarihli gazetenin *Yeni Bir Dispanser* başlıklı haberinde Şişli Halkevi'nde açılan bir dispenser ile ilgili bilgiler verilmiştir. Haberde bu dispenserde vatandaşların ücretsiz muayene olacakları vurgulanırken dispenserin açılış töreninde ilk muayenenin Vali ve Belediye Başkanı Dr. Lütfi Kırdar tarafından yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 03.04.1945, s. 1).

8 Ağustos 1945 tarihli gazetenin *Sarıyer Halkevi'nin Balosu* başlıklı haberinde Sarıyer Halkevi tarafından 18 Ağustos'ta bir balonun düzenleneceği bildirilmiştir. Haberde bu balonun amacının dispanser ihtiyaçlarının giderilmesi olarak belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında dispanser hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre bu dispanserde üç bin beş yüz kişinin tedavi edildiği ifade edilirken bunlardan iki bin hastanın ücretsiz olarak ilaçlarının karşılandığı aktarılmıştır (C.G.,08.08.1945, s. 2).

3.3. Sağlık Alanında Açılan Kurslar

Gazetenin Halkevleri faaliyetleri başlığı altında gösterilen sağlık haberleri incelendiğinde bu haberlerin genellikle salgın hastalıklara karşı bir önlem amacıyla yapıldığı vurgulanmıştır. Kurslarda önlem amacıyla vatandaşların bilgilendirilmeye çalışıldığı ve kursların birer ders şeklinde aşamalı olduğu ifade edilmiştir. Sağlık alanında açılan kurslarda salgın hastalıklardan tifüs, lekeli tifüs, sıtma, dizanteri gibi hastalıkların öncelikli olarak anlatılmaya çalışıldığı vurgulanmıştır (C.G., 16.05.1938, s. 2). Bu hastalıklardan tifüs hastalığının ön plana alınmasının İstanbul'da yayılan salgından kaynaklandığı belirtilmiştir. Salgın tehlikesine karşı açılan kursların yanında İkinci Dünya Savaşı öncesi kutuplaşan ve savaşa hazır hale gelen ortamda havadan gelecek zehirli gaz tehlikesine karşı da kursların açıldığı ifade edilmiştir. Zehirli Gaz kurslarına devlet memurlarının katılımlarının zorunlu olduğu ifade edilirken bu kursların diğer sağlık kursları gibi doktorlar tarafından değil subaylar tarafından verildiği bildirilmiştir (C.G., 17.03.1939, s. 7). Sağlık alanında açılan kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

4 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Zührevi Hastalıklar Kursu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından İstanbul Deri ve Zührevi Hastalıklar Kurumu idaresinde bir kursun açılacağı bildirilmiştir. Kursta Dr. Osman Nuri tarafından zührevi hastalıklar hakkında umumi malumat ve cinsleri anlatılacağı vurgulanmıştır (C.G., 04.04.1935, s. 8).

9 Kasım 1937 tarihli gazetenin *Zehirli Gaz Kursları* başlıklı haberinde vatandaşların zehirli gazlara karşı bilinçli olabilmesi ve zehirli gazlardan korunma yöntemleri hakkında kursların açılacağı bildirilmiş bu kursların Halkevleri, Halk Fırkası ve ilkokul binalarında verileceği vurgulanmıştır (C.G., 09.11.1937, s. 2).

16 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Sağlık Korucuları Kursu* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevinde bir kurs açılacağı bildirilmiştir. Bu kursun sağlık alanında olacağı ve "Sağlık Korucuları Kursu" olarak adlandırıldığı vurgulanmıştır. Haberin devamında

bu kursta Sıhhat Müdürü Fehmi Çankırı, Dahiliye Mütchassısı Lütü Oğultürk ve belediye hekimleri tarafından derslerin verileceğı aktarılmıştır. Ayrıca verilecek derslerin mikroplar ve salgınlar, tifo, lekeli tifo, dizanteri, sıtma ve frengi konularında olacağı açıklanmıştır (C.G., 16.05.1938, s. 2).

17 Mart 1939 tarihli gazetenin *Kırklareli 'nde Zehirli Gaz Kursu* başlıklı haberinde Kırklareli Halkevi tarafından bir kursun açıldığı bildirilmiştir. Bu kursun zehirli gazlar hakkında olduğu belirtilirken kursa tüm devlet memurlarının katılmasının zorunlu olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca bu kursun 68. Alay Subayı İhsan Akacun tarafından verileceğı aktarılmıştır (C.G., 17.03.1939, s. 7).

3.4. Geleneksel Türk Oyunları'nın Gösterimi

Gazetede yayınlanan Halkevlerinin Spor Şubesi haberlerinde özellikle geleneksel oyunların yoğun bir faaliyet alanına girdiğı görülmüştür. Cirit, at yarışları, sürek avları ve kılıç kalkan gibi oyunların yanında haberlerde en çok çıkan geleneksel oyun yağlı güreşler olmuştur. Özellikle bazı haberlerin ilan şeklinde halka duyurulduğu ifade edilebilir (C.G., 18.04.1938, s. 7). Bunun yanında özellikle başpehlivanlık gibi müsabakalara Halkevi'nin ayrı bir önem verdiği bunun için parti ile iş birliğine gitmek suretiyle özel talimatnameler yayınladığı vurgulanmıştır (C.G., 20.10.1938, s. 6). Öyle ki başpehlivanlık yağlı güreş müsabakalarının uluslararası bir müsabakaya dönüştüğü aktarılmıştır. Özellikle Eminönü Halkevi tarafından bu müsabakaların geleneksel hale getirilip müsabaka isimlerinin “Türkiye Başpehlivanlık” ve “Balkan Başpehlivanlık” müsabakaları olduğu ayrıca belirtilmiştir (C.G., 21.09.1937, s. 6). Spor Şubesi tarafından yapılan faaliyetlerin gazeteye yansıyan geleneksel Türk oyunları haberleri aşağıda verilmiştir.

9 Nisan 1933 tarihli gazetenin *Yozgat'ta Cirit Oyunları* başlıklı haberinde Yozgat Halkevi Binicilik Kulübü tarafından düzenlenen millî oyunlar hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu oyunlardan ciritle oyunlarının tertip edildiğı ve bu etkinliğin halk tarafından çok rağbet gördüğü bildirilmiştir (C.G., 09.04.1933, s. 2).

10 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Bilecik'te Avcılar Bayram Yaptılar* başlıklı haberinde Bilecik Halkevi Spor Şubesi bünyesinde bir avcı kulübünün açıldığı belirtilmiştir. Bu duruma bağılı olarak Bilecik'te başta Bilecik Valisi olmak üzere kentin

memurlarının ve halkın katılımı ile sadece av etinden oluşan bir ziyafetin verildiği vurgulanmıştır (C.G., 10.07.1933, s. 5).

24 Mart 1934 tarihli gazetenin *Yaban Domuzu ile Mücadele* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Avcılar Kulübü tarafından köylerde artan yaban domuzuna karşı bir av programının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu programa göre gruplar halinde haftada bir gün av yapılacağı ve her hafta farklı köylere gidileceği vurgulanmıştır (C.G., 24.03.1934, s. 3).

13 Haziran 1934 tarihli gazetenin *Bursa Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından daha önce açılan Dağcılık Kulübü'nün yanında avcılık, binicilik, atıcılık kollarının da açıldığı belirtilmiştir (C.G., 13.06.1934, s. 6).

3 Nisan 1935 tarihli gazetenin *Bursa Güreş Teşvik Müsabakaları* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından bir güreş müsabakasının organize edildiği bildirilmiştir. Bu organizasyon ile amaçlananın halkın millî sporumuz olan güreşe karşı ilgisini artırmak olduğu açıklanmıştır. Müsabakada millî güreşçilerimizden de yarışanların olduğu vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1935, s. 5).

2 Haziran 1935 tarihli gazetenin *Erzincan'da Yapılan Büyük At Koşusu* başlıklı haberinde Erzincan Halkevi tarafından bir at koşusu yarışmasının yapıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında kazananlara Erzincan Halkevi tarafından ödülleri verildiği bildirilmiştir (C.G., 02.06.1935, s. 8).

21 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Ankara'da Dün gece Yapılan Güreş Maçları* başlıklı haberinde Sovyet Rusya'dan Türkiye'ye gelen güreşçiler ile Türk Millî Güreşçilerinin Ankara Halkevi Spor Salonu'nda yaptıkları güreş müsabakaları bildirilmiştir. Müsabakalar millî nitelikte olduğu için katılımın yoğun olduğu belirtilmiştir. Ayrıca farklı kilolarda yarışmaların olduğu da ifade edilmiştir (C.G., 21.10.1935, s. 6).

11 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Adana'da Spor Hayatı* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından şehirde spora karşı ilgiyi artırmak için bazı çalışmaların yapıldığı vurgulanmıştır. Bu çalışmalardan özellikle cirit oyununun halk tarafından çok benimsendiği bildirilmiştir. Ayrıca Adana'ya çok yakın bir konumda olan Toros Dağları için dağcılık ve kış sporlarının yaygınlaştırılması gerekliliği belirtilmiştir (C.G., 11.11.1935, s. 4).

25 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Adana'da Cirit Oyunları* başlıklı haberinde millî bir Türk oyunu olan ve Çukurova'da geçmişten beri halkın sevdiği bir spor dalı olan cirit oyunu için Adana Halkevi'nin harekete geçtiği bildirilmiştir. Adana Halkevi'nin cirit

oyunları için özel kıyafet diktirdiği ve cirit oyunları için özel alan belirlediği belirtilirken bu sporun Adana’da profesyonel bir şekilde yapılması için gerekli tedbirlerin aldığı açıklanmıştır (C.G., 25.01.1936, s. 6).

26 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Konya Halkevinde Avcılık Kolu* başlıklı haberinde Konya Avcılarının Halkevi Avcılık kolunu oluşturduğu ve avcılık için bir talimatname üzerinde çalışıldığı bildirilmiştir (C.G., 26.01.1936, s. 10).

12 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Alaşehir’de Alaturka Güreş Müsabakaları Yapılacaktır* başlıklı haberinde Alaşehir Halkevi tarafından şehirde yağlı güreş müsabakalarının düzenlendiği bildirilmiştir. 6 ve 7 Mart tarihlerinde yapılacak müsabakada ikramiyelerin de olacağı vurgulanmıştır (C.G., 12.02.1936, s. 6).

15 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Adana Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından Halkevi önünde bir tenis kortunun yapıldığı bildirilmiştir. Tenis Kortunun açılış töreninde birçok sporcunun maç yaptığı belirtilmiştir. Ayrıca şehirde bir de “Atlı Spor Kulübü” kurulduğu ve binicilik üzerinde çalışmaların yapıldığı da vurgulanmıştır (C.G., 15.05.1936, s. 6).

27 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Halkevi Güreşçilere Madalya Veriyor* başlıklı haberinde on birinci Berlin Olimpiyatları’nda güreş alanında başarılı olan güreşçilerimize Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen bir törenle madalya verileceği belirtilmiştir. Törende altmış bir kiloda birinci Yaşar ile, serbest güreşte yetmiş dokuz kiloda üçüncü olan Mersinli Ahmed’e madalya verileceği bildirilmiştir (C.G., 27.08.1936, s. 6).

22 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Halkevi Güreş Müsabakaları Tertip Ediyor* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir başpehlivanlık güreş müsabakasının yapılacağı bildirilmiştir. Müsabakaya Anadolu’nun tüm vilayetlerinden katılımın sağlanacağı ve gelen pehlivanların tüm masraflarının Halkevi tarafından karşılanacağı belirtilmiştir (C.G., 22.09.1936, s. 6).

30 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Profesyonel Serbest Güreş Müsabakaları Başladı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Cumhuriyet Bayramı sebebi ile tertip edilen büyük pehlivan güreşlerine Taksim Stadyumu’nda başlandığı bildirilmiştir (C.G., 30.10.1936, s. 1).

5 Kasım 1936 tarihli haberde *Profesyonel Pehlivanlar* başlıklı haberde Eminönü Halkevinin düzenlediği güreş müsabakasında tam anlamıyla düzen olmasa da Halkevlerinin spor kolu faaliyetleri sayesinde profesyonel bir izlenim taşıdığı belirtilmiştir. Özellikle ülke genelinde güreşçilerin Halkevleri Spor Kolları tarafından

idare edilmesi ve bir talimatname ile düzene sokulması ülkemizin spor geleceği için önem arz etmektedir denilmiştir (C.G., 05.11.1936, s. 3).

17 Mart 1937 tarihli gazetenin *İnegöl Halkevinin Tertib Ettiği Sürek Avı* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi Spor Şubesi tarafından düzenlenen sürek avına avcılığa meraklı vatandaşların katıldığı ve avdan iki kurt ve dört yaban domuzu ile dönüldüğü bildirilmiştir (C.G., 17.03.1937, s. 4).

31 Mart 1937 tarihli gazetenin *Afyonkarahisar'da Yağlı Güreş Müsabakaları* başlıklı haberinde Afyonkarahisar Halkevi tarafından yağlı güreş müsabakalarının düzenlendiği belirtilmiştir. Bu müsabakalara halkın yoğun olarak katıldığı ve müsabakalarda beş bin seyircinin bulunduğu aktarılmıştır (C.G., 29.03.1937, s. 4).

19 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Bandırma'da Büyük Güreş Müsabakaları* başlıklı haberinde Bandırma Halkevi Sosyal Yardım Şubesi tarafından yağlı güreş müsabakalarının düzenlendiği bildirilmiştir. Güreş müsabakasında kazananlar için para ödülünün olduğu vurgulanmıştır (C.G., 19.05.1937, s. 6).

9 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Tekirdağ'nda Av Sporları* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi Avcılık Şubesi tarafından bir toplantının yapıldığı bildirilmiştir. Toplantının Tekirdağ Valisi başkanlığında yapıldığı ifade edilmiştir. Toplantıda nesli tükenen hayvanların avlanmaması gerekliliği konusunda kararlar alındığı vurgulanmıştır (C.G., 09.08.1937, s. 5).

16 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Türkiye Başpehlivanlık Müsabakaları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından her sene düzenlenen başpehlivanlık müsabakalarının yine yapılacağı bildirilmiştir. Müsabakalarda her vilayetten pehlivanların katılacağı ve müsabaka sonunda dereceye girenlere para ödülünün olacağı ifade edilmiştir (C.G., 16.08.1937, s. 6).

6 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Türkiye Başpehlivanına Merasimle Kemer Takıldı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen Türkiye serbest güreş başpehlivanlığını geçen seneki gibi Tekirdağlı Hüseyin'in kazandığı bildirilmiştir (C.G., 06.10.1937, s. 6).

8 Haziran 1938 tarihli gazetenin *İnegöl'de Pehlivan Güreşleri* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi başkanlığında bir güreş müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca bu müsabakaya İnegöl Halkevi Spor Şubesi'nin yanında İdman Yurdu ile Yeni Doğan Spor Kulüplerinin de katıldıkları vurgulanmıştır. Haberin devamında İnegöl'deki bu güreş müsabakasına Türkiye'nin çeşitli yerlerinde başpehlivanların da katılacakları aktarılmıştır (C.G., 08.06.1938, s. 6).

24 Haziran 1938 tarihli gazetenin *Pazar Günü Yapılacak Güreş Müsabakaları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir güreş müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu müsabakanın Taksim Stadyumu'nda gerçekleştireceği vurgulanırken müsabakanın en yetkin güreşçileri Mülayim ile Tekirdağlı Hüseyin ve Kara Ali ile Yeni Zelandalı Corc Mondı olarak sıralanmıştır (C.G., 24.06.1938, s. 6).

3 Ağustos 1938 tarihli gazetenin *Bursa'da Yapılan Güreşler* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından bir güreş yarışmasının yapıldığı duyurulmuştur. Bu güreş yarışmasının geleneksel güreş yarışmalarından olduğu ayrıca bildirilmiştir. Haberin devamında yarışmadaki güreşçilerin Akın Spordan İsmail ile Acar İdman Yurdundan Hüseyin'in kaburgalarının kırıldığı ve tedavi altına alındığı ifade edilmiştir (C.G., 03.08.1938, s. 6).

20 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Türkiye Başpehlivanı Kim Olacak* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen Türkiye Başpehlivanlık müsabakaları hakkında bilgi verilmiştir. Öncelikle müsabakanın yapılmasının doğrudan parti tarafından Eminönü Halkevi'ne verildiği bu yüzden tam bir ciddiyet içinde gerçekleşeceği belirtilmiştir. Ayrıca müsabakaya Türkiye'nin her bölgesinden profesyonel güreşçilerin katılacakları ifade edilmiştir. Haberin sonunda müsabakalarda ödül olarak beş yüz lira ikramiye olduğu vurgulanmıştır (C.G., 20.10.1938, s. 6).

24 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Cirit Oyunları Yeniden Rağbet Buluyor* başlıklı haberinde Adana Halkevi tarafından şehirde sportif faaliyetlerin artması için çalışmaların yapıldığı açıklanmıştır. Özellikle Çukurova Bölgesinde eskiden beri oynana gelen cirit oyunlarına daha fazla önem verildiği belirtilirken her pazar günü Demir Köprü civarında cirit oyunlarının düzenlendiği ve halkın yoğun katılımının olduğu aktarılmıştır (C.G., 24.01.1939, s. 7).

26 Ocak 1939 tarihli gazetenin *Sürek Avına Davet* başlıklı haberinde Eyüp Halkevi tarafından bir sürek avı faaliyetinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu sürek avının 29 Ocak Pazar günü Pirinçi Köyü civarına yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 26.01.1939, s. 8).

15 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Sındırgı Halkevi'nin Tertip Ettiği Güreşler* başlıklı haberinde Sındırgı Halkevi tarafından bir güreş müsabakasının yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu güreş müsabakasının yağlı güreşler şeklinde olacağı belirtilmiştir. Müsabakaların 23 Nisan Salı günü yapılacağı ifade edilirken ayrıca 15 Nisan'da da kaza merkezine yakın olan Karaağaç Köyü'nde de bir güreş müsabakasının yapılacağı aktarılmıştır. Haberin devamında güreş müsabakasında dereceye girenlere ödüllerin verileceği de aktarılmıştır (C.G., 15.04.1940, s. 6).

27 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Kılıç Kalkan Talimleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından eski Türk sporları alanında bir çalışma başlatıldığı haberine yer verilmiştir. Habere göre eski sporlardan kılıç, kalkan, cirit gibi oyunlar için bir kurs açıldığı ifade edilirken bu kursun her hafta salı ve cuma akşamları devam edeceği bildirilmiştir (C.G., 27.01.1941, s. 4).

3.5. Atletizm Alanında Yapılan Yarışmalar

Halkevleri yapmış olduğu spor faaliyetleri ile vatandaşın sağlığı konusuna da önem verdiği görülmüştür. Özellikle koşu yarışmalarının önce vatandaş düzeyinde yapıldığı daha sonraları koşu yarışmaları için profesyonel koşu takımlarının oluştuğu haberlerde tespit edilmiştir. Düzenlenen koşu yarışmalarının aynı zamanda yürüyüş ve kır koşusu şeklinde ifade edildiği açıklanmıştır. Bu yarışmalar bazı haberlerde “Atatürk Koşusu” olarak da ifade edilmiştir. Millî Bayramlarda mutlaka koşu yarışmalarının yapıldığı görülmüştür (C.G., 27.12.1942, s. 3). Ayrıca haberler incelendiğinde koşu yarışmalarının Marmara Bölgesi’ndeki Halkevleri tarafından yapıldığı tespit edilirken diğer bölgelerdeki Halkevlerinin koşu yarışması gibi bir faaliyet haberine rastlanmamıştır. Gazeteye yansıyan koşu haberleri aşağıda sıralanmıştır.

4 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Bursa’da Yapılan Sokak Koşusu* haberinde Bursa Halkevi tarafından bir sokak koşusunun yapıldığı bildirilmiştir. Koşuya beş kilometrelik parkurda yirmi yarışmacının katıldığı ve halkın büyük bir ilgi ile yarışları takip ettiği bildirilmiştir (C.G., 04.05.1935, s. 8).

10 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Halkevi Kır Koşusu* başlıklı haberinde bütün spor teşkilatlarının katılımı ile halka açık olarak yapılacak olan kır koşusu bildirilmiştir. Kır koşusunun üç bin metre ve beş bin metre olmak üzere iki kategoriden oluşacağı bildirilmiştir. Ayrıca koşuda başarılı olan takımların İstanbul Halkevi tarafından ödüllendirileceği belirtilmiştir (C.G., 10.12.1935, s. 6).

15 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevinin Yürüyüş Müsabakası* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Spor Şubesi tarafından bir yürüyüşün tertip edildiği ve bu yürüyüşe tüm vatandaşların katılabilecekleri bildirilmiştir (C.G., 15.12.1935, s. 6).

30 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Kır Koşusu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Spor Şubesi tarafından bir kır koşusu müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Birinci

müsabakaya 51 atletin katıldığı, ikinci müsabaka beş km. yol ile 19 atletin katıldığı belirtilmiştir (C.G., 30.12.1935, s. 6).

8 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Büyük Yürüyüş Müsabakası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir yürüyüş müsabakasının düzenlendiği belirtilmiştir. Ayrıca müsabakanın 12 saat süreceği ve yürüyüşün Kilyos-Şişli arasında olacağı bildirilmiştir. Müsabakaya İstanbul Dağcılık Kulübü, Beyoğlu Halkevi, Beyoğlu Spor Kulübü, Taksim Kurtuluş Kulübü ve Galatasaray Kulübü'nün katıldıkları açıklanmıştır (C.G., 08.01.1936, s. 6).

13 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Dün Bursa'da Yapılan Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından bir sokak koşusu müsabakasının yapıldığı bildirilmiştir. Müsabakaya Acarspordan dört, Duraspordan iki ve Muradiyespordan bir takımın katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 13.01.1936, s. 6).

16 Mart 1936 tarihli gazetenin *Edirne'de Yapılan Yürüyüş Müsabakası* başlıklı haberinde Edirne Halkevi tarafından bir yürüyüş müsabakası yapıldığı bildirilmiştir. Yürüyüşün İskender Köyü'ne kadar 27 km. yol olarak yapıldığı ve yürüyüşe 16 kişinin katıldığı belirtilmiştir (C.G., 16.03.1936, s. 6).

21 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Halkevi Kır Koşusu* başlıklı haberinde her sene düzenli olarak yapılan kır koşusu müsabakalarının yine yapılacağı bildirilmiştir. Aralık ayı içinde yapılacağı bildirilen müsabakaların iki kategori şeklinde olacağı ve müsabakada takım kurallarının geçerli olduğu vurgulanmıştır (C.G., 21.11.1936, s. 6).

27 Mart 1937 tarihli gazetenin *Yürüme Müsabakası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından ikincisi düzenlenecek olan yürüme yarışı hakkında bilgi verilmiştir. Bu müsabakanın 17 Nisan'da Şişli ve Kilyos yolu arasında yapılacağı ve katılımın çok yoğun olacağı belirtilmiştir (C.G., 27.03.1937, s. 6).

12 Nisan 1937 tarihli gazetenin *937 Senesi Yürüyüş Müsabakası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından yürüyüş müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Yürüyüşün Şişli-Büyükdere-Yenimahalle arasında olacağını bildirilmiştir. Ayrıca müsabakanın takımlar şeklinde olacağı da vurgulanmıştır (C.G., 12.04.1937, s. 6).

18 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir kır koşusunun düzenleneceği bildirilmiştir. Bu kır koşusunun kasım ayının ilk haftası olacağı ve bu koşunun yılın ilk kır koşusu olacağı vurgulanmıştır. Ayrıca koşunun beş km. mesafede olacağı ifade edilmiştir (C.G., 18.10.1937, s. 7).

3 Ocak 1938 tarihli gazetenin *İkinci Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından aynı sene içerisinde ikinci bir kır koşusunun yapıldığı belirtilmiştir. Bu koşunun Fenerbahçe Stadyumu ve Kalamış yolu arasında yapıldığı bildirilirken koşuya Galatasaray, Fenerbahçe, Beşiktaş, Güneş, İstanbulspor, Beyoğlu Halkevi ve Kasımpaşa spor kulüplerinin ikişer takım ile katıldıkları vurgulanmıştır (C.G., 03.01.1938, s. 6).

27 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Kır Koşusu* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından şubat ayında bir kır koşusu müsabakasının düzenleneceği bildirilmiştir. Ayrıca bu koşuya Eminönü Halkevi'ne bağlı on altı spor kulübünün katılacağı vurgulanmıştır. Haberin devamında koşunun güzergâhı açıklanmıştır. Bu güzergâh Eminönü Halkevinde başlayıp Fatih, Edirnekapi, Ram, Eyüp, Kağıthane ve Şişli tramvay durağı olarak sıralanmıştır (C.G., 27.01.1938, s. 6).

14 Mart 1938 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir kır koşusunun düzenlendiği bildirilmiştir. Koşunun Şişli ve Hürriyet Tepesi arasında yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca koşuya 80 kişinin yazıldığı fakat hava durumundan dolayı 30 kişinin yarıştığı aktarılmıştır (C.G., 14.03.1938, s. 6).

20 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Dün Yapılan Kır Koşusu* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından düzenlenen kır koşusu hakkında bilgiler verilmiştir. Buna göre kır koşusuna 30 atletin katıldığı ifade edilirken mesafenin beş km. olduğu açıklanmıştır. Ayrıca kır koşusuna İstanbul Halkevi, Galatasaray ve Haydarpaşa Spor Kulüpleri'nin katıldığı aktarılmıştır (C.G., 20.02.1939, s. 6).

11 Aralık 1939 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi'nin Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından geleneksel olarak her yıl yapılan kır koşusu faaliyetinin tekrar yapıldığı bildirilmiştir. Bu faaliyetin Şişli ile Tuğla harmanları arasında yapıldığı ifade edilirken koşunun birinciliğini Fenerbahçeli Rıza Maksut, ikinciliği Beşiktaş'tan Artan, üçüncülüğü Demirspor'dan Kâzım'ın kazandığı bilgisine yer verilmiştir (C.G., 11.12.1939, s. 6).

9 Şubat 1940 tarihli gazetenin *Kadıköy Halkevi Kır Koşusu Tertip Etti* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından bir kır koşusu müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu koşunun düzenlenme amacı atletizm sporunun yaygınlaştırılması olarak belirtilmiştir. Haberin devamında koşunun pazar günü Fenerbahçe Stadyumundan başlayıp Kadıköy'e gidip gelme şeklinde olacağı ifade edilmiştir. Ayrıca haberde müsabakada verilecek hediyeler birinciye eşofman takımı, ikinciye çivili ayakkabı, üçüncüye süveter olarak belirtilmiştir (C.G., 09.02.1940, s. 6).

9 Mart 1940 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi'nin Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından bir sokak koşusunun düzenleneceği bildirilmiştir. Bu koşunun beş kilometrelik bir koşu olacağı ifade edilirken koşuya isteyen herkesin katılabileceği vurgulanmıştır. Ayrıca koşuda dereceye girenlere hediyelerin verileceği belirtilmiştir (C.G., 09.03.1940, s. 6).

30 Mart 1940 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından 31 Mart Pazar günü saat 09.30'da bir kır koşusunun düzenleneceği bildirilmiştir. Bu koşunun Şişli tramvay deposu önünden başlayarak Hürriyet Abidesi'ne kadar olacağı ve yaklaşık dört km. mesafenin toprak arazi olacağı vurgulanmıştır. Ayrıca yapılacak koşuda dereceye girenlere ödüllerin verileceği de aktarılmıştır (C.G., 30.03.1940, s. 6).

12 Mayıs 1940 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nin Tertip Ettiği Koşular* başlıklı haberinde Fatih Halkevi Spor Şubesi tarafından 19 Mayıs Atatürk'ü Anma Gençlik ve Spor Bayramı sebebi ile düzenlediği spor faaliyetleri hakkında bilgiler verilmiştir. Bu faaliyetlerden bisiklet yarışının 19 Mayıs Pazar günü saat 08.30'da başlayacağı açıklanmıştır. Ayrıca bir de kır koşusunun yapılacağı belirtilmiş olup kır koşusunun Edirnekapi'dan başlayacağı ve güzergahın sırası ile Surharici, Topkapı, Şehremini, Çapa, Aksaray, Horhor, Saraçhanebaşı, Fatih ve son olarak Karagümrük Stadı olarak belirtilmiştir (C.G., 12.05.1940, s. 6).

25 Aralık 1940 tarihli gazetenin *Bursa'da Tertip Edilen Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından bir sokak koşusu müsabakasının düzenlendiği bilgisine yer verilmiştir. Halkevi tarafından düzenlenen bu müsabakanın Bursa'da yapılan en büyük ve kapsamlı sokak koşusu olduğu belirtilmiştir. Özellikle havanın soğuk olmasına rağmen koşuya 144 atletin katıldığı ifade edilmiştir (C.G., 25.12.1940, s. 4).

12 Ocak 1941 tarihli gazetenin *Bugün Yapılacak Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bir sokak koşusunun düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde sokak koşusunun Eminönü Halkevi ile Gülhane Parkı arasında yapılacağı ifade edilmiştir. Bu koşuya 300 atletin katıldığı vurgulanmıştır (C.G., 12.01.1941, s. 4).

3 Nisan 1941 tarihli gazetenin *Koşu* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi'nin spor alanında gösterdiği faaliyetler hakkında bilgiler verilmiştir. Bu faaliyetlerin özellikle kır koşusu ve süngü mücadelesinin olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında koşunun 6 Nisan Pazar günü saat 09.00'da Fenerbahçe Stadyumunda beş km. olarak yapılacağı ifade

edilirken koşunun ardından da süngü çekişmesinin yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1941, s. 5).

14 Şubat 1942 tarihli gazetenin *Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından düzenlenecek olan sokak koşusu hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu koşunun Halkevlerinin yıl dönümü sebebi ile yapılacağı için koşunun yapılacağı tarih olarak 22 Şubat gösterilmiştir. Koşunun güzergahının Kadıköy Halkevi binası önünden başlayarak Moda Çayırı, Kadıköy İskelesi, Altıyol ağzı ve Fenerbahçe Stadyumunda son bulacağı belirtilmiştir. Ayrıca koşuda dereceye giren ilk 10 sporcuya çeşitli hediyelerin verileceği aktarılmıştır (C.G., 14.02.1942, s. 3).

9 Mart 1942 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi'nin Sokak Koşusu* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından düzenlenen sokak koşusu hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde sokak koşusunun iki kategoriden oluştuğu ifade edilirken birinci kategoride 3,5 km. mesafenin ikinci kategoride ise 2,5 km. mesafenin yarışıldığı aktarılmıştır. Haberin sonunda koşuya katılan 50 sporcudan başarılı olanlara çeşitli hediyelerin verildiği belirtilmiştir (C.G., 09.03.1942, s. 3).

16 Mart 1942 tarihli gazetenin *Sarıyer Halkevi'nin Tertip Ettigi Koşu* başlıklı haberinde Sarıyer Halkevi'nin Spor Şubesi tarafından düzenlenen koşu hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu koşunun Sarıyer Halkevi tarafından düzenlenen üçüncü koşu olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca bu koşunun beş bin metrelik bir koşu olduğu ve koşuya elli beş sporcunun katıldığı ifade edilmiştir. Haberin sonunda halkın bu koşuya yoğun ilgi gösterdiği vurgulanmıştır (C.G., 16.03.1942, s. 3).

7 Aralık 1942 tarihli gazetenin *Mevsimin İlk Kır Koşusu* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir kır koşusunun düzenlendiği bilgisine yer verilmiştir. Ayrıca yapılacak olan bu koşunun mevsimin ilk koşusu olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında koşunun iki kategoride yapıldığı ifade edilirken ilk kategoride beş km. koşularının, ikinci kategoride ise üç km. koşularının olacağı aktarılmıştır (C.G., 07.12.1942, s. 3).

4 Şubat 1945 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nin Kır Koşusu* başlıklı haberinde Fatih Halkevi Spor Kolu tarafından düzenlenen bir koşu hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu koşunun bir kır koşusu olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca bu koşunun 2,5 km. mesafede olacağı bildirilirken koşunun Fatih Halkevi ile Atatürk Bulvarı arasında yapılacağı aktarılmıştır (C.G., 04.02.1945, s. 2).

28 Aralık 1949 tarihli gazetenin *Ankara'daki Atatürk Koşusu* başlıklı haberinde Ankara Halkevi tarafından yapılan bir koşu faaliyeti hakkında bilgilere yer verilmiştir.

Haberde bu koşunun bir Atatürk koşusu olduğu ifade edilirken koşunun yapılma amacının Atatürk'ün Ankara'ya geliş yıl dönümü olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında koşuya katılan atletlerden dereceye girenlere çeşitli ödüllerin verildiği bildirilmiştir (C.G.,28.12.1949, s. 4).

3.6. Kış Sporları ve Dağcılık Alanındaki Spor Faaliyetleri

Kış Sporları ve Dağcılık alanında yapılan haberler incelendiğinde bu faaliyetlerin Bursa, Ankara, Konya ve Erzurum gibi kış turizmine uygun olan yerlerde yapıldığı tespit edilmiştir. Ayrıca yapılan faaliyetlerin sadece bir kayak sporu ya da kış yürüyüşünden ibaret olmayıp bu faaliyetlerin bir amaç çerçevesinde yapıldığı ve bir eğitimin parçası olduğu vurgulanmıştır (C.G., 14.03.1938, s. 2).

3 Mayıs 1933 tarihli gazetenin *Uludağ'a İkinci Yürüyüş* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Dağ Sporları Kulübü tarafından Uludağ'a bir kar yürüyüşünün düzenlendiği bildirilmiştir. Yürüyüşün amacı ise Uludağ'a yapılacak olan İmdat Evi'nin yerini belirlemek olarak ifade edilmiştir (C.G., 03.05.1933, s. 5).

11 Mart 1933 tarihli gazetenin *Bursa'da Dağ Sporları Kulübü Teşkil Olundu* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından bir dağcılık kulübünün oluşturulduğu belirtilirken bu kulübün ilk gezisini Uludağ'a yapacağı bildirilmiştir (C.G., 11.03.1933, s. 5).

27 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Konya'da Dağ Sporlarına Önem Veriliyor* başlıklı haberinde Konya Halkevi Spor Şubesi tarafından halkın dağ sporlarına ilgisini artırmak amacı ile bir Dağcılık Kolunun kurulduğu belirtilmiştir. Ayrıca dağ sporları için Albay İsmet Hakkı Bey tarafından bir konferansın verildiği vurgulanmıştır (C.G., 27.01.1936, s. 6).

17 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Konya'da Kış Sporları Başladı* başlıklı haberinde Konya Halkevi Dağcılık Kolu tarafından Alaeddin Tepesi'nde kayakçılığın teorisi derslerinin verildiği belirtilirken kışın sert geçmesi ve karın çok yağması sonucu kış sporlarına başlandığı bildirilmiştir (C.G., 17.02.1936, s. 8).

30 Mart 1936 tarihli gazetenin *Erzurum'da Kış Sporları* başlıklı haberinde Erzurum Halkevi Spor Şubesi tarafından Erzurum'da iklimin de uygunluğu göz önüne alınarak kış sporlarına destek verildiği bildirilmiştir. Halkın özellikle de Muallim Mektebi

öğrencilerinin kendi imkanları ile yaptıkları kayaklar ile çalışmaların devam ettiği ifade edilmiştir (C.G., 30.03.1936, s. 8).

11 Şubat 1937 tarihli gazetede *Ankara'dan Uludağ'a Gidecek Kayakçılar* başlıklı haberinde bayram tatili itibarı ile kadın ve erkek kayakçıların Uludağ'a gideceği ve bu programı Ankara Halkevi'nin tertip edeceği bildirilmiştir (C.G., 11.02.1937, s. 3).

14 Mart 1938 tarihli gazetenin *Akşehir'de Kış Sporlarına Ehemmiyet Veriliyor* başlıklı haberinde Akşehir Halkevi tarafından spor faaliyetlerinin yapıldığı ancak kış sporlarına daha fazla önem verildiği belirtilmiştir. Bu durumun oluşmasında Orta Mektep Beden Terbiyesi öğretmenlerinden Ramazan'ın vermiş olduğu konferansın etkili olduğu açıklanmıştır. Haberin sonunda kadın ve erkek gruplarının hem kış sporları hem de beden terbiyesi için çalışmalar yaptıkları ifade edilmiştir (C.G., 14.03.1938, s. 2).

3.7. Su Sporları Alanında Yapılan Yarışmalar

Su Sporları haberleri incelendiğinde su sporları alanında çeşitli yarışmaların yapıldığı vurgulanmıştır. Bu yarışmaların yelken, kürek, yüzme, yağlı direk ve su topu gibi branşlarda yapıldığı ifade edilmiştir. Ayrıca bazı haberlerde özellikle Eminönü Halkevi tarafından yapılan yarışmaların gününün genellikle Deniz Kuvvetleri Komutanlığı'nın kuruluş yıl dönümü olan 15 Ağustos olduğu bildirilmiştir (C.G., 06.08.1937, s. 6). Su sporları alanında yapılan haberler aşağıda verilmiştir.

11 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Halkevinin Tertip Ettiği Su Sporları* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi Spor Şubesi tarafından su sporları müsabakasının yapılacağı bildirilmiştir. Haberin devamında su sporları olarak su topu, yüzme, yelken ve kürek branşlarında müsabakaların olacağı ifade edilmiştir (C.G., 11.08.1937, s. 6).

15 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Deniz Yarışları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından su sporları alanında bir müsabaka düzenlendiği belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında su sporları olarak yelken, kürek, yüzme, water polo ve yağlı direk gibi branşlar sıralanmıştır (C.G., 15.08.1937, s. 6).

24 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Heybeliada'da Yapılacak Yüzme Müsabakaları* başlıklı haberinde Heybeliada Halkevi Spor Şubesi tarafından bir yüzme müsabakasının düzenleneceği bildirilmiştir. Müsabakanın Büyükada, Heybeli, Burgaz ve Kınalı Ada sporcuları arasında tertip edildiği ifade edilmiştir. Ayrıca müsabakanın küçükler, ortancalar ve büyükler olmak üzere üç kategoride düzenleneceği belirtilmiştir. Haberin

sonunda müsabakada dereceye girenlere madalya verileceği de açıklanmıştır (C.G., 24.09.1937, s. 6).

6 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Heybeliada'da Yapılacak Yüzme Müsabakaları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından Heybeliada yüzme müsabakaları için geniş bir programın hazırlandığı belirtilmiştir. Programa göre 100 m. serbest büyükler, 100 m. serbest küçükler, 100 m. serbest kadınlar, 200 m. kurbağalama 200 m. serbest, 200 m. küçükler, 200 m. kurbağalama kadınlar, 100 m. sırtüstü büyükler ve küçükler, 400 m. serbest olarak bildirilmiştir (C.G., 06.10.1937, s. 6).

21 Haziran 1938 tarihli gazetenin *Deniz Tenezzühü* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından bir gezi programının yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu gezinin bir deniz gezisi olacağı ve Şirketi Hayriye'nin yetmiş beş numaralı vapurunun bu gezi için tahsis edildiği vurgulanmıştır. Haberin devamında bu geziye Üsküdar Halkevi'nin tüm şubelerinin katılacağı ifade edilirken gezi sırasında Halkevi bandosunun da çeşitli parçalar çalacağı açıklanmıştır (C.G., 21.06.1938, s. 4).

6 Ağustos 1942 tarihli gazetenin *Yüzme Yarışları* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından düzenlenecek olan bir yarışma hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu yarışmanın bir yüzme yarışması olacağı ifade edilirken yarışmanın Moda yüzme havuzunda 15 Ağustos'ta yapılacağı vurgulanmıştır (C.G., 06.08.1942, s. 3).

25 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Üsküdar Halkevi'nin Yüzme Müsabakaları* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi tarafından Lozan Anlaşması'nın yıl dönümü sebebi ile her sene düzenlenen yüzme yarışlarının yine yapılacağı bildirilmiştir. Haberde bu yarışların Üsküdar Halkevi Plajı'nda gerçekleşeceği ifade edilmiştir. Ayrıca bu yüzme yarışları programına İstanbul Vilayet Parti Heyeti Başkanı Dr. Behçet Uz, İstanbul Belediye Başkanı, Üsküdar Kaza İdare Heyeti Başkanı ve kalabalık bir seyirci topluluğunun katılacağı bildirilmiştir. Haberin sonunda yarışmaların çeşitli kategorilerde olacağı belirtilirken yarışmanın sonunda dereceye giren sporculara çeşitli ödüllerin verileceği aktarılmıştır (C.G., 25.07.1943, s. 2).

3.8. Halkevi Sporcularının Yurt Dışında Yaptıkları Geziler ve Yarışmalar

Haberlerde spor müsabakalarının yanında Halkevi sporcularının yurt dışı faaliyet haberlerine de rastlanmıştır. Halkevleri sporcuları futbol, güreş, eskrim ve bisiklet gibi branşlarda yurt içinde olduğu gibi yurt dışında da faaliyet gösterdiği tespit edilmiştir.

Ancak haberlerde yurt dışı olarak sporcuların sadece Sovyet Rusya'ya gittikleri görülmüştür. Aynı zamanda Sovyet sporcularında Türkiye'ye geldikleri aktarılmıştır. Haberlerde sadece bir yerde Arnavutluk'ta faaliyet yapıldığı belirtilmiştir. Sporcuların yurt dışında yaptıkları faaliyet haberleri aşağıda verilmiştir.

18 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Rusya'daki Sporcularımız Yarın Sabah Geliyorlar* başlıklı haberinde Halkevleri Genel Merkezi namına spor müsabakaları için Rusya'ya gidip orada muvaffakiyetli dereceler alan sporcuların 19.08.1933 tarihinde saat 08.30'da Galata Rıhtımına gelecekleri bildirilmiştir. Bu haberden hareketle Halkevleri Spor Şubesi'nin sadece ülke içinde değil aynı zamanda yurt dışında da faaliyet gösterdiği ve başarılar kazandığı söylenebilir (C.G., 18.08.1933, s. 4).

12 Temmuz 1934 tarihli gazetenin *Bir Sporcu Kafilesi Rusya'ya Gidiyor* başlıklı haberinde Sovyet Rusya Spor Teşkilatı tarafından yapılan davet üzerine Türkiye Halkevleri Spor Teşkilatı'na bağlı futbol, güreş ve yüzme takımlarının Sovyet Rusya'ya hareket edeceği bildirilmiştir. Gidecek heyetin CHF İstanbul heyeti tarafından tertip edileceği ve heyetin Halkevlerinin Spor Şubelerine mensup en seçkin kişilerden oluşturulacağı belirtilmiştir (C.G., 12.07.1934, s. 4).

27 Temmuz 1934 tarihli gazetenin *Sporcularımız Gitti* başlıklı haberinde Halkevi adına Rusya'ya gidecek olan kafilenin önceki gün hareket ettiği bildirilmiştir. Kafilenin on güreşçi, yirmi iki futbolcu ve üç idareciden oluştuğu vurgulanmıştır (C.G., 27.07.1934, s. 1).

8 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Moskova'da Dünkü Maç* başlıklı haberinde Rusya'da bulunan Halkevi Spor Kulübü'nün bir önceki gün oynadığı ilk futbol maçında kaybettiği belirtilirken ikinci maçını 5 Ağustos'ta yapacağı bildirilmiştir (C.G., 08.08.1934, s. 1).

6 Temmuz 1935 tarihli gazetenin *Kahramanlarımız Yarın Geliyorlar* başlıklı haberinde Fransa, Almanya, Budapeşte ve Viyana'da atlı spor alanında büyük başarılarla imza atan Atlı Türk Subaylarının yurda dönmesi sebebi ile 07.07.1935 tarihinde saat 10.00'da İstanbul Halkevi tarafından bir karşılama töreni yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 06.07.1935, s. 2).

1 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Arnavutluk'taki Spor Teşkilatı* başlıklı haberinde Arnavutluk atlet kafilesine başkanlık eden Federasyon Başkanı Vasfi Samim ile yapılan bir röportaj verilmiştir. Haberde Federasyon Başkanı Vasfi Samim Arnavutluk'taki spor işleri hakkındaki spor sahalarınız ve kulüpleriniz var mı? sorusuna cevap verirken

Arnavutluk'taki spor teşkilatlarının aynı Türkiye'deki Halkevleri gibi tiyatro, musiki, resim ve konferanslara ait şubelerinin olduğunu vurgulamıştır (C.G., 01.10.1935, s. 6).

12 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Dost Sovyet Sporcuları Bu Sabah Geliyorlar* başlıklı haberinde Sovyet Rusya'nın önemli sporcularının bu sabah saat 09.00'da İstanbul'a geleceği bildirilmiş olup gelen sporcuları Halkevleri Heyeti ile beraber tüm spor teşekkülleri, sporcular ve halkın Galata Rıhtımından karşılayacağı aktarılmıştır (C.G., 12.10.1935, s. 1).

13 Ekim 1935 tarihli gazetenin *Sovyet Rusya'nın Kıymetli Sporcuları Geldi* başlıklı haberinde Sovyet Rusya'dan gelen sporcuların karşılama töreninin Halkevi Spor Şubesi ve İstanbul Spor Teşkilatı tarafından hazırlandığı belirtilmiştir (C.G., 13.10.1935, s. 1).

3 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Halkevleri Sporcuları* başlıklı haberinde Halkevleri Sporcularının 11 Eylül'de Sovyet Rusya'ya gidecekleri bu yüzden İstanbul Halkevi'nde bir toplantının yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 03.09.1936, s. 6).

21 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Sporcularımızın Moskova'da Zaferleri* başlıklı haberinde Rusya'ya giden Halkevleri Sporcularının güreş, bisiklet ve eskrim branşlarında Sovyet Rusya'yı mağlup ettikleri belirtilmiştir (C.G., 21.09.1936, s. 1).

30 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Leningrad'daki Maçta Sovyet Futbolcularına Nasıl Mağlup Olduk* başlıklı haberinde Halkevleri Spor Kolunun Rusya'daki üçüncü maçını Leningrad takımı ile yaptığı fakat Halkevleri Spor Kolunun müsabakada mağlup olduğu ifade edilmiştir (C.G., 30.09.1936, s. 6).

1 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Acı Bir Netice* başlıklı haberde Halkevleri Spor Takımı'nın Sovyet Rusya'da Kiyef Dinamo takımı ile oynadığı son maçta 9 -1 yenildiği belirtilmiştir (C.G., 01.10.1936, s. 1).

3.9. Muhtelif Şehirlerdeki Yapılan Spor Bayramları

Gazete haberlerine yansıyan ve “Spor Bayramı” başlığı ile paylaşılan haberler incelendiğinde bu faaliyetlerin Anadolu'daki Halkevleri tarafından daha yoğun yapıldığı görülmüştür. Ayrıca yapılan faaliyetlerde jimnastik, boks, güreş, Japon Güreşi, şahsi müdafaa, eskrim, voleybol, basketbol, atletizm, yürüyüş, yüzme, kürek, yelken ve bisiklet branşlarında hem halkın katılımının hem de profesyonel spor kulüplerinin katılımının

öneminden bahsedilmiştir (C.G., 20.12.1935, s. 5). Spor bayramı ile ilgili haberler aşağıda sıralanmıştır.

5 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Çorum'da Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Çorum gençleri arasındaki spor müsabakalarının takdir edilecek derecede gelişmiş olduğu vurgulanmıştır. Özellikle Çorum Halkevi'nin Spor Şubesi'nin çalışmaları spor alanının gelişmesine ve gençler arasında yayılmasına imkân sağladığı belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Çorum Halkevi'nin sadece spor değil musiki ve temsil alanlarında da faaliyetlerinin önemi aktarılmıştır (C.G., 05.07.1933, s. 5).

12 Temmuz 1933 tarihli gazetenin *Gençliğin Spor Sahasındaki Faaliyeti* başlıklı haberinde Zonguldak Ereğli'de Ereğli Halkevi tarafından gençlerin spora yönlendirildiği bildirilmiştir. Ayrıca Ereğli Halkevi'nin spora verdiği destek ile Ereğli Gençler Birliğinin faaliyetlerinden bahsedilmiştir (C.G., 12.07.1933, s. 3).

4 Mayıs 1934 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevi Nasıl Çalışıyor?* başlıklı Kayseri Halkevi Spor Şubesi tarafından futbol, voleybol, binicilik gibi sporların yapıldığı belirtilirken “Yılmaz Spor” adı ile bir de futbol kulübünün kurulduğu vurgulanmıştır (C.G., 04.05.1934, s. 8).

12 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Eskişehir'de Yapılan Spor Bayramı* başlıklı haberinde Eskişehir Halkevi tarafından bir spor bayramı programının yapıldığı belirtilmiştir. Haberde programın içeriği de paylaşılmıştır. Buna göre programa geçit töreni ile başlandığı daha sonra liseli öğrenciler tarafından piramit gösterisinin yapıldığı ifade edilmiştir. Haberin devamında Hava Mektebi ve liseliler arasında futbol ve voleybol maçlarının yapıldığı vurgulanmıştır (C.G., 12.05.1935, s. 10).

9 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Elâzığ'da Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Elâzığ Halkevi tarafından spor faaliyetlerinin arttırıldığı vurgulanmıştır. Bu faaliyetlere 18 km. uzunlukta bir bisiklet yarışının yapılması, su sporlarının yapılması ve futbol turnuvalarının yapılması örnek verilmiştir (C.G., 09.08.1935, s. 8).

14 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Büyük Bir Program Hazırladı* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir programın yapılacağı belirtilmiştir. Programda jimnastik kurslarının açılacağı, voleybol, basketbol ve futbol maçlarının yapılacağı ve kır koşusunun yapılacağı bildirilmiştir (C.G., 14.11.1935, s. 6).

22 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Samsun Halk Spor Kulübü'nün Balosu* başlıklı haberinde Samsun Halkevi Spor Şubesi tarafından Samsun Halk Spor için bir balo tertip edildiği ve baloya katılımın yüksek olduğu vurgulanmıştır (C.G., 22.11.1935, s. 6).

3 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Adana'da Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Adana'nın spor faaliyetleri maddeler halinde sıralanmıştır. Öncelikle bölgenin en eski spor kulübü olan İdman Yurdu'nun yıl dönümünün Adana Halkevi'nde kutlandığı bildirilmiştir. Ayrıca Adana Halkevi'nin himaye ettiği ve ayrı bir komite tarafından yönetilen cirit sporları da her hafta izleyici kitlesini artırdığı vurgulanmıştır (C.G., 03.12.1935, s. 6).

20 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesinin 1935 ve 1936 senelerini gösteren bir program hazırladığı belirtilmiştir. Buna göre salon oyunlarında jimnastik, boks, güreş, Japon Güreşi, şahsi müdafaa, eskrim, voleybol, basketbol oyunlarının olduğu ifade edilirken açık hava oyunlarında ise atletizm, yürüyüş, yüzme, kürek, yelken ve bisiklet sporlarının olduğu vurgulanmıştır (C.G., 20.12.1935, s. 5).

11 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Sivas'ta Spor Hareketleri* başlıklı haberinde Sivas Halkevi tarafından şehirdeki spor faaliyetleri hakkında bilgi verilmiştir. Bu faaliyetler atlı spor kolunun her hafta gezi düzenlemesi, futbol maçlarının yapılması, avcılar kulübünün av günleri tertip etmesi olarak belirtilmiş fakat çok kar yağmadığı için kış sporlarının henüz tam olarak başlamadığı bildirilmiştir (C.G., 11.02.1936, s. 6).

27 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Spor Gecesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir spor gecesinin tertip edildiği bildirilmiştir. Bu gecede atletik oyunlar ile jimnastik gibi oyunların oynanacağı belirtilmiştir. Oyunlardan sonra ise daha önce basketbol birincisi olan Galatasaray'ın İstanbul Spor ile bir maç yapacağı aktarılmıştır (C.G., 27.02.1936, s. 6).

10 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Halkevi Spor Komitesi Esaslı Bir Program Hazırlıyor* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından spor komitesi tarafından gençlikte spora karşı ilgi uyandırmak amacıyla bir programın hazırlandığı ve programda yaz sporları ve kış sporları olarak iki başlıkta çalışmaların olacağı vurgulanmıştır (C.G., 10.04.1936, s. 6).

17 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Spora Verdiği Ehemmiyet* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi'nin faaliyetleri tanıtılmıştır. Ayrıca sadece Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi'ne kayıtlı beş yüz erkek ve yüz kız sporcunun olduğu vurgulanmıştır. Haberin devamında spor faaliyetlerinin sadece spor salonlarında değil açık havada da yapılması için çalışmalar yapıldığı bildirilmiştir. Spor faaliyetlerinin sadece erkekler üzerinden değil kız sporcular içinde voleybol ve müzikli jimnastik gibi branşların da yaygınlaştırılmaya çalışıldığı açıklanmıştır (C.G., 17.08.1937, s. 6).

24 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinin Spor Şenliği* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir spor şenliğinin yapılacağı bildirilmiştir. Bu spor şenliğinde kız ve erkek sporcuların ayrı ayrı düzenledikleri spor gösterilerini sunacakları ifade edilmiştir (C.G., 24.10.1937, s. 6).

5 Mart 1938 tarihli gazetenin *Söke'de Spor Bayramı* başlıklı haberinde Söke Halkevi tarafından Süvari Alayı mensuplarının da desteği ile bir spor bayramının yapıldığı ifade edilmiştir. Bu spor bayramında öncelikle süvari alayının gösterilerinin olduğu ifade edilmiştir. Daha sonra ise süvari alayı ile Halkevi spor takımı arasında bir futbol maçının düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 05.03.1938, s. 6).

21 Mart 1938 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinde Bir Müsamere* başlıklı haberinde İzmir Halkevi Spor Şubesi tarafından bir gecenin verildiği bildirilmiştir. Haberin devamında bu gecenin bir spor gecesi olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca gecede iki yaşından dört yaşına kadar olan çocuklar arasından bir de gürbüz çocuk yarışmasının yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 21.03.1938, s. 3).

30 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde Spor Şenlikleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir spor şenliği gecesinin düzenlendiği bildirilmiştir. Bu şenlikte Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir sene içerisinde yapılan voleybol, basketbol, eskrim, aletli jimnastik gibi müsabakalarda dereceye giren sporculara ödüllerin verileceği ve spor gösterilerinin olacağı ifade edilmiştir (C.G., 30.04.1938, s. 6).

5 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Bursa'da Sokak Koşusu, Futbol ve Voleybol Maçları* başlıklı haberinde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından bir dizi spor faaliyetinin yapıldığı bildirilmiştir. Bu faaliyetlerden sokak koşusunun Halk Partisi binasının önünden başladığı ve beş km. bir yol katedildiği vurgulanmıştır. Ayrıca koşuya katılan spor kulüplerinin Acar İdman Yurdu, Dura Spor, Muradiye Spor ve Orta Mektep olduğu aktarılmıştır (C.G., 05.05.1938, s. 6).

8 Haziran 1938 tarihli gazetenin *İzmir Halkevinin Tertip Ettiği Spor Bayramı* başlıklı haberinde İzmir Halkevi tarafından bir spor bayramı şenliğinin düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca bu spor bayramı şenliğinde yapılan faaliyetlerin ve müsabakaların neler olduğu ve bu müsabakalarda kimlerin başarılar elde ettiği vurgulanmıştır. Haberin sonunda erkek sporcular arasında atış müsabakasının, kız sporcular arasında el topu müsabakalarının yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 08.06.1938, s. 6).

9 Mart 1942 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nin Müsameresi* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Halkevlerinin yıl dönümü sebebi ile düzenlediği spor

müsameresi hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde spor müsameresine yüz seksen sporcunun katıldığı ifade edilirken bu sporcuların aletli ve aletsiz jimnastik gösterileri ile müzikli dans gösterileri yaptıkları bildirilmiştir. Ayrıca bu müsamereye katılan izleyicilerin gösterileri çok beğendikleri vurgulanmıştır (C.G., 09.03.1942, s. 3).

3.10. Farklı Spor Dallarında Yapılan Yarışmalar

Halkevleri Spor Şubesi tarafından yapılan faaliyetler incelendiğinde çeşitli alanlarda yarışmaların yapıldığı görülmüştür. Yapılan her bir yarışma ve faaliyetin bir misyonunun olduğu belirtilmiştir. Bu yarışmalardan futbol, basketbol ve voleybol gibi takım oyunu ile oynanan oyunların Halkevleri arasında olduğu gibi hem amatör hem de profesyonel takımlar arasında bir turnuva şeklinde olduğu da bildirilmiştir. Bu maçlarda vatandaşlar arasında birlik ve beraberliğin artırılmasının hedeflendiği amaçlanmıştır (C.G., 23.05.1935, s. 10). Bu maçların yanı sıra Spor Şubesi tarafından bisiklet yarışmaları ile bisiklet turlarının da düzenlendiği ifade edilmiştir. Bisiklet yarışı ve bisiklet turları ile de özellikle gençlerin bisiklet sporuna ilginin artırılmasının hedeflendiği belirtilmiştir (C.G., 12.05.1936, s. 6). Bunların yanında kır yürüyüşlerinin ve atletizm alanında da faaliyetlerin yapıldığı açıklanmıştır. Çeşitli spor dallarında yapılan haberler aşağıda verilmiştir.

1 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Denizli Bisikletçileri Turneye Çıkıtlar* başlıklı haberinde Denizli Halkevi tarafından bir bisiklet turnuvası düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 01.07.1933, s. 4).

5 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Karadeniz Ereğli'sinde Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Zonguldak Halkevi tarafından Ereğli Gençler Birliği ve Ülkü Spor arasında bir spor müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında sporcuların yatak, yemek ve yol masraflarının Ereğli Halkevi bünyesinden karşılandığı ifade edilmiştir (C.G., 05.07.1933, s. 5).

12 Ağustos 1933 tarihli gazetenin *Bolu'da Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından Spor Şubesi ile Düzce Gençler Birliği arasında bir spor müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir (C.G., 12.07.1933, s. 4).

22 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevindeki Müsabakaların Neticesi* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından yirmi haftadan beri devam ettiği belirtilen voleybol ve basketbol müsabakalarının final maçlarının yapıldığı bildirilmiştir. Dereceye

giren altı takıma kupa, birinciliği kazanan sporculara da birer madalya verildiği vurgulanmıştır (C.G., 22.04.1934, s. 6).

1 Ağustos 1934 tarihli gazetenin *Edirne’de Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Edirne Halkevi tarafından bir futbol maçının düzenlendiği bildirilmiştir. Haberde yapılan futbol maçının Edirne Halkevi Spor Birliği ile Çelik Spor arasında olduğu vurgulanmıştır (C.G., 01.08.1934, s. 4).

11 Kasım 1934 tarihli gazetenin *Bolu’da Bir Spor Kulübü Kuruldu* başlıklı haberinde Bolu Halkevi tarafından Bolu’da spor faaliyetlerinin canlanması amacıyla Yeşilova adı verilen bir spor kulübünün kurularak burada amatör gençlerin yetiştirilmesinin amaçlandığı vurgulanmıştır (C.G., 11.11.1934, s. 3).

10 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Aksaray Halkevinin Niğde’de Yaptığı Maç* başlıklı haberinde Aksaray Halkevi Spor Şubesi’nin Niğde sporcuları ile bir maç tertip ettiği belirtilirken Aksaray Halkevi Temsil Şubesi’nin de bir müsamere yaptığı vurgulanmıştır (C.G., 10.05.1935, s. 8).

22 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Üyeleri’nin Yürüyüşleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından ilkbahar yürüyüşlerinin düzenlendiği bildirilmiştir. Haberin devamında bu yürüyüşlerin Aydoz Dağı, Kemerburgaz, Belgrad Ormanları ve Kilyos taraflarına yapıldığı belirtilmiştir (C.G., 22.05.1935, s. 7).

23 Mayıs 1935 tarihli gazetenin *Sandıklı’da Güzel Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Sandıklı Halkevi Spor Şubesi ile Akşehir Gençler Birliği arasında bir futbol maçının yapıldığı belirtilmiştir. Maçtan sonra Sandıklı Halkevi’nde iki takımın kaynaşması amacıyla eğlenceli bir yemek ziyafetinin verildiği vurgulanmıştır (C.G., 23.05.1935, s. 10).

16 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Denizlili Bisikletçiler* başlıklı haberinde Denizli Halkevi Spor Şubesi’ne bağlı Denizli Bisiklet Takımının yapmış olduğu tur hakkında bilgi verilmiştir. Buna göre takımın İzmir’e kadar geldiği burada İzmir Halkevi tarafından karşılandığı ifade edilmiştir (C.G., 16.08.1935, s. 8).

20 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Düzce’de Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Düzce Halkevi ve Yeşilova ve Abant karışık futbol takımları arasında bir futbol maçının yapıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında Düzce Halkevi’nin bu şekildeki faaliyetlerinin Düzce’de spora karşı ilgiyi arttırdığı vurgulanmıştır (C.G., 20.08.1935, s. 8).

21 Ağustos 1935 tarihli gazetenin *Balıkesir’de bir Tenis Kordu Açıldı* başlıklı haberinde Balıkesir Halkevi Spor Şubesi tarafından vatandaşlar arasında tenisin

sevdirilmesi ve yaygınlaştırılması amacıyla bir tenis kortunun açıldığı belirtilmiştir (C.G., 21.08.1935, s. 9).

16 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Elâziz'de Yapılan Futbol Maçları* başlıklı haberinde Elâzığ Halkevi tarafından şehirde spor ilgisini arttırmak amacı ile futbol maçlarının düzenlendiği belirtilmiştir. Bu maçlara Elâzığ Halkevi ile Malatya Fırat Spor ve Elâzığ Halkevi ile Diyarbakır'dan gelen Yıldız Spor takımları örnek verilmiştir (C.G., 16.09.1935, s. 7).

27 Eylül 1935 tarihli gazetenin *Burdur Sporcularının Antalya'da Yaptığı Maç* başlıklı haberinde Burdur Halkevi'ne bağlı olarak kurulan Ateş Spor'un Burdur'da gençlerin ilgi odağı olduğu ve Antalya'da Akdeniz Spor Kulübü tarafından maç daveti aldığı bildirilmiştir. Haberin devamında Antalya gençlerinin Ateş Spor oyuncularını şehirde karşıladıkları ve Antalya Halkevi'nde ağırladıkları belirtilirken maç sonunda oyuncuların Antalya'yı gezerek iki şehir arasında dostluklar kurulduğu belirtilmiştir (C.G., 27.09.1935, s. 8).

5 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Elâziz Malatya Takımları Berabere Kaldılar* başlıklı haberinde Malatya Fırat Kulübü ile Elâzığ Halkevi Spor Şubesi arasında bir futbol maçı müsabakasının yapıldığı ve takımların berabere kaldıkları belirtilmiştir (C.G., 05.11.1935, s. 6).

17 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Süel Liselerin Voleybol Şampiyonası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi'nin Askeri Liseler arasında bir voleybol turnuvasının düzenlediği bildirilmiştir (C.G., 17.11.1935, s. 6).

1 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Yürüyüş Müsabakası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir yürüyüş müsabakasının yapılacağı bildirilmiştir. Bu yürüyüşün toplamda elli sekiz km olacağı vurgulanmıştır. Ayrıca müsabakanın takımlar ile yapılacağı ve her takımda iki sporcunun olması gerektiği belirtilmiştir (C.G., 01.12.1935, s. 6).

30 Aralık 1935 tarihli gazetenin *Voleybol Şampiyonası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından organize edilen senelik voleybol maçlarının sonuna geldiği bildirilmiştir. Sonuç olarak maçlarda büyükler arasında Mühendis Mektebi'nin Galatasaray'a karşı kazandığı, ortancalar arasında Kurtuluş Takımı'nın Beyoğlu Halkevi'ne karşı kazandığı, küçükler arasında Teoman Takımı'nın Mühendis Talebelerine karşı kazandığı belirtilmiştir (C.G., 30.12.1935, s. 6).

6 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Şarki Karahisar'da Spor Faaliyeti* başlıklı haberinde Halkevi Spor Şubesi tarafından bir yürüyüş etkinliğinin düzenlendiği

bildirilmiştir. Bu etkinlikte beş km yürüyüş yapıldığı yürüyüşten sonra da bir av partisinin düzenlendiği belirtilmiştir (C.G., 06.01.1936, s. 3).

18 Ocak 1936 tarihli gazetenin *Kayseri Halkevinde Verimli Çalışmalar* başlıklı haberinde Kayseri Halkevi Spor Şubesi'nin beş adet spor kulübünün kurulmasında aktif rol aldığı bildirilmiştir. Bu kulüplerin Yılmazspor, Erciyesspor, Demirspor, Tayyarespor ve Sümerspor olduğu vurgulanırken bu takımlar arasında da maç müsabakalarının yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 18.01.1936, s. 9).

25 Şubat 1936 tarihli gazetenin *Halkevi Kupasını Galatasaray Aldı* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir basketbol turnuvasının yapıldığı bildirilmiştir. Turnuvaya göre İstanbul Halkevi, Robert Koleji, Barhakba ve Galatasaray takımları arasında yapılan maçı Galatasaray'ın kazandığı ifade edilmiştir (C.G., 25.02.1936, s. 4).

17 Nisan 1936 tarihli gazetenin *Halkevini Tertip ettiği Kır Gezileri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir kır gezisinin yapılacağı duyurulmuştur. Kır gezisinin ilk olarak Küçükçekmece Gölü'ne yapılacağı ve tüm vatandaşların geziye katılabilecekleri belirtilmiştir. Ayrıca Spor Şubesi tarafından takımlar arası bir de futbol turnuvasının düzenleneceği bildirilmiştir (C.G., 17.04.1936, s. 6).

02 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Tire'de Bir Futbol Maçı Yapıldı* başlıklı haberinde Ödemiş Halkevi Sporun Tire Spor ile yaptığı futbol maçı bildirilmiştir. Ayrıca haberin devamında Tire Sporun Ödemiş Halkevi'ne bağlanacağı belirtilmiştir (C.G., 02.05.1936, s. 2).

12 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Bisiklet Yarışı* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Spor Şubesi tarafından bir bisiklet yarışının tertip edildiği bildirilmiştir. Yarışların Şeref Stadında yapılacağı belirtilmiş olup bu yarışlar ile bölge gençlerinin bisiklet sporuna ilgisinin artırılmak istendiği belirtilmiştir (C.G., 12.05.1936, s. 6).

12 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Gayrifedere Kulüpler Arasında Turnuva Başlıyor* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından tertip edilen Gayrifedere Kulüpler maçının 17 Mayıs'ta başlayacağı bildirilirken maçlara on dört takımın katılacağı vurgulanmıştır (C.G., 12.05.1936, s. 6).

24 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Ankara'da Yapılan Eskrim Müsabakaları* başlıklı haberinde Ankara Halkevi Spor Şubesi tarafından bir eskrim turnuvasının yapıldığı bildirilmiştir. Haberin devamında turnuvada başarı gösteren oyunculara Adana Halkevi tarafından madalyalarının verildiği ifade edilmiştir (C.G., 24.05.1936, s. 6).

15 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Halkevleri de İzci Teşkilatı Yapacak* başlıklı haberinde gençlik için önemli olarak görülen izcilik faaliyetlerinin Halkevleri bünyesinde teşkilatlanacağı bildirilmiştir. Bunun için ilk adımı Üsküdar Halkevi'nin atarak beş yüz kişilik bir izci teşkilatı oluşturduğu ifade edilmiştir (C.G., 15.06.1936, s. 2).

15 Haziran 1936 tarihli gazetenin *Gayrimüttefik Kulüpler Turnuvası* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından gayrimüttefik kulüpler turnuvasının düzenlendiği belirtilmiştir. Ancak 15 Haziran'da yapılacak maçın hava muhalefeti sebebi ile yapılamadığı aktarılmıştır (C.G., 15.06.1936, s. 6).

6 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Ayancık Halkevini Faydalı Çalışmaları* başlıklı haberinde Ayancık Halkevi Spor Şubesi tarafından bir spor meydanının yapıldığı belirtilmiştir. Ayrıca haberin devamında Ayancık ve Zingal Spor takımlarının her hafta spor faaliyetinde bulundukları vurgulanmıştır (C.G., 06.07.1936, s. 2).

25 Temmuz 1936 tarihli gazetenin *Erzurum'da Bir Spor Kulübü Kuruldu* başlıklı haberinde Erzurum Halkevi tarafından şehirde halkın spora ilgisini arttırmak amacıyla bir spor kulübünün kurulduğu belirtilmiştir. Bu spor kulübünün haftanın belli günlerinde civar şehir ve köylere giderek maçlar yaptığı da açıklanmıştır (C.G., 25.07.1936, s. 5).

5 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Uşak Halkevinin Tertip Ettiği Futbol Turnuvası* başlıklı haberinde Uşak Halkevi Spor Şubesi tarafından bir futbol fikstürünün yayınlandığı belirtilmiştir (C.G., 05.08.1936, s. 5).

24 Ağustos 1936 tarihli gazetenin *Malatya Sporcuları Gaziantep'te* başlıklı haberinde Malatya Halkevi Spor Kulübü ile Gaziantep Halkevi Spor Kulübü arasında bir futbol maçının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu maçtan sonra Malatya Halkevi'nde yemek ve çay ziyafetinin verildiği ifade edilmiştir (C.G., 24.08.1936, s. 6).

19 Eylül 1936 tarihli gazetenin *Atletizm Şampiyonası Bugün Başlıyor* başlıklı haberde İstanbul Atletizm birincilik müsabakasının düzenlendiği ve bu müsabakaya Halkevi Spor Şubesi'nin yanında Beşiktaş, Fenerbahçe, Güneş, Vefa ve Deniz Lisesi takımlarının katılacağı ifade edilmiştir (C.G., 19.09.1936, s. 6).

21 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Voleybol, Basketbol Turnuvaları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından geniş bir kış programının oluşturulduğu bildirilmiştir. Bu programda ilk aşamanın voleybol turnuvalarından oluşacağı ve turnuvaya Galatasaray, Eyüp, Şişli, Gençlerbirliği, Arnavutköy, Beyoğlu Halkevi, Beyoğlu Spor, Robert Koleji, İtalyan Mektebi ve Kurtuluş Takımlarının katılacağı belirtilirken, basketbol turnuvalarına da aralık ayı içinde başlanacağı ifade edilmiştir (C.G., 21.11.1936, s. 6).

28 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Kilis Halkevi Çalışıyor* başlıklı haberinde Kilis Halkevi Spor Şubesi tarafından voleybol ve futbola önem verildiği bildirilmiştir. Özellikle Kilis Halkevi futbol takımının Gaziantep Halkevi ile bir futbol maçı yaptığı belirtilirken bu maçların her ay düzenli olarak tekrarlanmasının kararlaştırıldığı vurgulanmıştır (C.G., 28.11.1936, s. 2).

27 Şubat 1937 tarihli gazetenin *Halkevinin Tertib Ettiği Maçlar* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Spor Şubesi tarafından bir maç programının yayınlandığı ve ilgili takımlara dağıtıldığı haber verilmiştir. Bu programa göre Bozkurt Sahası'nda saat 14.00'da Şark Şimendifer ve Acar Sporun, Akın Spor ve Genç Sporun ise saat 15.30'da maç yapacakları belirtilirken Bakırköy Sahası'nda Aksaray ile Alemdar takımları arasında saat 14.00'da maç yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 27.02.1937, s. 6).

21 Mart 1937 tarihli gazetenin *Halkevi Kulüpleri Final Müsabakası* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Spor Şubesi tarafından Halkevi bünyesindeki on dört futbol takımı arasında bir futbol müsabakanın yapıldığı bildirilmiştir. Bu müsabakaların final maçının 21 Mart'ta saat 15.30'da Aksaray ile Akın Spor arasında yapılacağı ve kazanan takıma Eminönü Halkevi tarafından kupa verileceği ifade edilmiştir (C.G., 21.03.1937, s. 6).

8 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Afyonkarahisar'da Heyecanlı Bir Maç* başlıklı haberinde Afyonkarahisar Halkevi tarafından spor müsabakalarının düzenlendiği ve birinci gelen takıma bir kupanın verileceği belirtilmiştir. Haberde Halkevi kupasını kazanmak isteyen Afyon ve Kocatepe Spor Takımlarının kıyasıya mücadelesi aktarılmıştır (C.G., 08.05.1937, s. 4).

14 Haziran 1937 tarihli gazetenin *İnegöl'de Muvaffakiyetli Bir Bisiklet Yarışı* başlıklı haberinde İnegöl Halkevi tarafından İnegöl'de bir bisiklet yarışının düzenlendiği ve yarışa beş yarışçının katıldığı belirtilmiştir (C.G., 14.06.1937, s. 5).

13 Temmuz 1937 tarihli gazetenin *Mudurnu'da Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Mudurnu Halkevi Spor Şubesi tarafından bir futbol maçının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu maçın Mudurnu Halkevi ile Göynük Halkevi sporcuları arasında yapıldığı ve katılımın yoğun olduğu ifade edilmiştir (C.G., 13.07.1937, s. 6).

12 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Tekirdağ'da Kupa Maçları* başlıklı haberinde Tekirdağ Halkevi tarafından organize edilen maçların bu hafta da devam edeceği daha sonra Yılmaz Spor ile Halk Sporun 1-1 berabere kaldığı belirtilmiştir. Ayrıca kupa maçları bittiğinde Tekirdağ Halkevi'nin bir de atletizm müsabakası tertip edeceği vurgulanmıştır (C.G., 12.08.1937, s. 6).

12 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Bursa'da Atletizm Teşvik Müsabakaları* başlıklı haberde Bursa Halkevi Spor Şubesi tarafından düzenlenen atletizm teşvik müsabakalarının Bursa'da bu zamana kadarki en büyük müsabaka olduğu belirtilmiştir. Ayrıca havanın çok sıcak olmasına karşın üç adet Bursa rekoru kırıldığı da vurgulanmıştır (C.G., 12.08.1937, s. 6).

15 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Rize'de Heyecanlı Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Sürmene Spor Kulübü'nün çevre illerden Rize'yi ziyaret ettiği buna istinaden Rize Halkevi ile heyecanlı bir maç müsabakasının düzenlendiği aktarılmıştır (C.G., 15.08.1937, s. 5).

20 Ağustos 1937 tarihli gazetenin *Bursa-İnegöl Halkevinin Kupa Maçı* başlıklı haberinde Bursa ve İnegöl Halkevi spor takımlarının bir futbol maçı düzenlediği bildirilmiştir. Ayrıca bu futbol maçını kazanan takımın ödüllendirileceği belirtilirken ödülün Atatürk büstü olduğu ifade edilmiştir. Yapılan maçı Bursa Halkevi'nin kazandığı ve ödülün İnegöl Kaymakamı tarafından verildiği aktarılmıştır (C.G., 20.08.1937, s. 8).

1 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Üsküdar'da Maçlar* başlıklı haberinde Üsküdar Halkevi Spor Şubesi tarafından yapılan faaliyetler anlatılmıştır. Haberin devamında İstanbul Birinci Küme futbolunun durgun geçmesi sebebi ile Halkevi Spor Şubesi'nin harekete geçtiği ifade edilmiştir. Bunun için Beykoz, Vefa, Süleymaniye, Hilâl, Anadolu, Topkapı ve Eyüp takımları arasında bir müsabakanın düzenleneceği ve birinci takıma kupanın verileceği açıklanmıştır (C.G., 01.09.1937, s. 8).

5 Eylül 1937 tarihli gazetenin *Bursa Bisikletçileri Tura Çıkıyor* başlıklı haberinde Bursa Acar İdman Yurdu bisikletçileri Bursa Halkevi adına yurt genelinde bisiklet turuna iki grup halinde çıkacakları, büyükler takımının Marmara Bölgesinde bin iki yüz km yol yapacakları, küçükler gurubunun ise bin km yol yapacakları gittikleri yerlerde Halkevleri tarafından karşılanıp buralarda Halkevleri adına spor müsabakaları düzenleyecekleri bildirilmiştir (C.G., 05.09.1937, s. 4).

21 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Gebze'de Bir Futbol Maçı* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi'ne bağlı olarak kurulan Kızıltoprak Spor Kulübü'nün yaptığı futbol maçı bildirilmiştir. Bu futbol maçının Kadıköy Halkevi Kızıltoprak Spor Kulübü ile Gebze Halkevi Spor Kulübü arasında olduğu belirtilmiştir (C.G., 21.10.1937, s. 7).

23 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Voleybol Şampiyonası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından düzenlenen voleybol turnuvasının olduğu bildirilmiştir. Bu turnuvanın federe ve gayri federe takımlar arasında yapılacağı belirtilmiştir. Ayrıca bu

turnuvanın amacının voleybol sporuna karşı halk arasında ilginin artırılması olarak ifade edilmiştir (C.G., 23.10.1937, s. 6).

17 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Voleybol Şampiyonası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen voleybol turnuvası hakkında bilgiler verilmiştir. Bu turnuvaya üçüncü sınıf kategorisinde İtalyan Mektebi ile Çelikkol takımlarının maç sonucunda İtalyan Mektebi'nin kazandığı belirtilirken, ikinci sınıf kategorisinde Mühendis Mektebi ile Haydarpaşa Lisesi takımları arasındaki maçta Mühendis Mektebinin kazandığı ifade edilmiştir (C.G., 17.01.1938, s. 6).

25 Ocak 1938 tarihli gazetenin *Basketbol Turnuvası* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi'nin faaliyet alanları aktarılmıştır. Bu faaliyetlerden özellikle Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi'nin her sene düzenlemiş olduğu basketbol turnuvasının tekrar yapılacağı vurgulanmıştır. Ayrıca bu turnuvanın 6 Şubat Pazar günü başlayacağı ilan edilmiştir (C.G., 25.01.1938, s. 6).

3 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevinde Yapılan Eskrim Müsabakaları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından bir eskrim müsabakasının düzenlendiği ve bu müsabakanı finalinde başarılı olanlara hediyeler verildiği bildirilmiştir. Kız ve erkek takımları ayrı olarak gruplandırılmış ve seçilmiştir. Buna göre kızlardan Nasibe, Bella ve Perihan adlı kişilerin başarılı oldukları, erkeklerden Samet ve İlhan adlı kişilerin başarılı oldukları vurgulanmıştır (C.G., 03.04.1938, s. 6).

18 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Basketbol Turnuvaları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından başlatılan basketbol turnuvasının sonuna gelindiği bildirilmiştir. Bu turnuvanın üç kategoride devam ettiği ifade edilirken büyükler kategorisinde Kurtuluş adlı kişinin şampiyon olduğu belirtilmiştir (C.G., 18.04.1938, s. 6).

6 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Halkevleri Futbol Maçları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi Spor Şubesi tarafından bir futbol müsabakasının düzenlendiği bildirilmiştir. Bu müsabakaya katılan takımların Eminönü Halkevi'ne bağlı kulüpler olduğu belirtilirken bu takımların 8 Mayıs Pazar günü Karagümrük Stadı'nda karşılaşacakları bildirilmiştir. Ayrıca bu takımlar arasındaki fikstür Altıok ve Yıldız, Halıcıoğlu ve Alemdar olarak sıralanmıştır (C.G., 06.05.1938, s. 6).

26 Mayıs 1938 tarihli gazetenin *Uşak'taki Kupa Maçını Uşak Gençlerbirliği Kazandı* başlıklı haberinde CHP'nin düzenlemiş olduğu futbol turnuvasına Uşak Halkevi Spor Şubesi'ne bağlı spor kulüplerinin katıldığı ifade edilmiştir. Bu futbol turnuvasında Uşak Gençlerbirliği'nin hiç mağlup olmadan bir kupa kazandığı açıklanmıştır (C.G., 26.05.1938, s. 6).

15 Ekim 1938 tarihli gazetenin *Voleybol Maçı* başlıklı haberinde Şişli Halkevi'nin spor alanında yapacağı faaliyet hakkında bilgi verilmiştir. Bu faaliyetin voleybol alanında olduğu ve Fatih Halkevi ile Şişli Halkevi'nin bir voleybol maçı yapacağı bildirilmiştir. Ayrıca tüm vatandaşların bu maça katılabilecekleri ifade edilmiştir (C.G., 15.10.1938, s. 7).

13 Şubat 1939 tarihli gazetenin *Voleybol Maçları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen voleybol maçları hakkında bilgiler verilmiştir. Ayrıca bu maçlarda hangi takımların olduğu ve kimlerin başarı elde ettikleri verilmiştir. Buna göre Çelik Kol'un Şişliyi, Yüksek Muallim Mektebi'nin Eyüp'ü, Darüşşafaka'nın Mühendisi, Gazi Enstitüsü'nün Kurtuluş'u yendiği ifade edilmiştir (C.G., 13.02.1939, s. 6).

1 Mart 1939 tarihli gazetenin *Bursa'da Kupa Maçları* başlıklı haberinde Bursa Halkevi tarafından daha önce bir kupa maçı organizasyonunun yapıldığı bildirilmiştir. Bu maç organizasyonunun final maçlarının yapıldığı belirtilirken maçları izleyen kişi sayısının yedi bin kişi olduğu açıklanmıştır. Haberin devamında maçlar ile ilgili bilgiler verilmiştir. Buna göre final maçının Erkek Lisesi ile Merinos Spor arasında yapıldığı ifade edilmiş kazanan takımın ise Erkek Lisesi olduğu aktarılmıştır (C.G., 01.03.1939, s. 6).

20 Mart 1939 tarihli gazetenin *Adana'da spor Faaliyeti Artıyor* başlıklı haberinde Adana'da mevsimin elvermeye başlaması ile spor hayatında bir ilerlemenin olduğu ifade edilmiştir. Özellikle bu durumun Adana Halkevi tarafından iyi değerlendirildiği ve Adana Halkevi'nin bahçesinde bulunan tenis kortunun spor severlere tesis edildiği açıklanmıştır (C.G., 20.03.1939, s. 2).

26 Mart 1939 tarihli gazetenin *Bisiklet Yarışı* başlıklı haberinde Bakırköy Halkevi tarafından bir bisiklet yarışının düzenleneceği bildirilmiştir. Bu yarışın arazi üzerinde yapılacağı açıklanırken 2 Nisan'da yapılacak yarışın kırk kilometre olacağı belirtilmiştir (C.G., 26.03.1939, s. 6).

15 Mayıs 1939 tarihli gazetenin *Halkevleri Futbol Turnuvası* başlıklı haberinde Şişli ve Fatih Halkevleri arasında bir futbol turnuvasının yapıldığı bildirilmiştir. Bu futbol maçının Barutgücü sahasında oynandığı belirtilmiştir. Haberin devamında maçı Şişli Halkevi'nin kazandığı açıklanmıştır (C.G., 15.05.1939, s. 6).

12 Haziran 1939 tarihli gazetenin *Antalya Halkevi'nde Faaliyet* başlıklı haberinde Antalya Halkevi'nin faaliyetlerinin çok yoğun bir şekilde devam ettiği bildirilmiştir. Özellikle Antalya Halkevi Spor Şubesi tarafından Antalya'da halkın spora karşı ilgisini artırmak amacıyla bir tenis kortunun yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 12.06.1939, s. 5).

13 Haziran 1939 tarihli gazetenin *İzmir Halkevi'nin Tertip ettiği Müsabaka* başlıklı haberinde İzmir Halkevi spor Şubesi'nin yapmış olduğu faaliyet hakkında bilgi verilmiştir. Özellikle haberin yayınlandığı tarihte Alsancak'ta bir müsabakanın düzenlendiği belirtilirken bu müsabakaya çeşitli branşlarda sporcuların katıldığı aktarılmıştır. Haberin sonunda müsabakada başarılı olan sporculara hediye olarak çeşitli tabloların verildiği aktarılmıştır (C.G., 13.06.1939, s. 7).

7 Nisan 1940 tarihli gazetenin *Şeref Stadı'nda Atış Poligonu Açıldı* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Jimnastik Kulübü tarafından Şeref Stadı'nda bir atış poligonun açıldığı bilgisine yer verilmiştir. Ayrıca bu atış poligonun kadın ve erkek tüm vatandaşların hizmetine açık olduğu atış yapmak isteyenlerin her gün saat 15.00'dan sonra Beşiktaş Halkevi'ne başvurmaları gerektiği belirtilmiştir (C.G., 07.04.1940, s. 6).

17 Şubat 1941 tarihli gazetenin *Basketbol Maçı* başlıklı haberinde Eminönü ve Beyoğlu Halkevleri arasında düzenlenen basketbol maçı hakkında bilgilere yer verilmiştir. Habere göre maçın Eminönü Halkevi takımının kazandığı ifade edilmiştir. Ayrıca Halkevi sporcularının maçtan sonra hasta olan Beyoğlu Halkevi Başkanı Ekrem Tur'u ziyaret ettikleri vurgulanmıştır (C.G., 17.02.1941, s. 4).

22 Aralık 1941 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Voleybol Maçları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi'nin düzenlemiş olduğu spor faaliyetleri hakkında bilgilere yer verilmiştir. Özellikle Eminönü Halkevi tarafından düzenlenen voleybol maçlarının tüm hızı ile devam ettiği belirtilmiştir. Ayrıca maçların genel seyri hakkında bilgiler de verilmiştir. Örnek olarak Muallim Mektebi ile Kurtuluş takımlarının maçlara gelmemesinden dolayı bu takımların hükmen mağlup edildikleri aktarılmıştır. Haberin devamında Mühendis Mektebi takımının İtalyan Mektebi takımını mağlup ettiği ifade edilmiştir (C.G., 22.12.1941, s. 3).

22 Aralık 1941 tarihli gazetenin *Beyoğlu Halkevi Basketbol Maçları* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından düzenlenen basketbol maçı hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde ilk maçı Atletik Yıldız ile Kadıköy Halkevi takımlarının yaptığı ifade edilip maçın Atletik Yıldız takımının kazandığı bildirilmiştir (C.G., 22.12.1941, s. 3).

27 Nisan 1944 tarihli gazetenin *İki Halkevi Arasında Boks Maçı* başlıklı haberinde Halkevleri arasında düzenlenen bir spor müsabakasından bahsedilmiştir. Haberde bu müsabakanın Eminönü Halkevi ve Kadıköy Halkevi arasında olduğu ifade edilirken yapılacak spor müsabakasının boks alanında olduğu vurgulanmıştır. Ayrıca haberin devamında boks müsabakasının tarihi 30 Nisan Pazar günü saat 18.00 olarak aktarılmıştır (C.G., 27.04.1944, s. 2).

3 Şubat 1947 tarihli gazetenin *Dün Yapılan Basketbol Maçları* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından basketbol müsabakasının düzenlendiği haberi verilmiştir. Haberde müsabakada hangi takımların olduğu ve kazanan takımların isimleri verilmiştir. Buna göre Kurtuluş'un Galatasaray'ı, Fenerbahçe'nin Beyoğlu'nu yendiği belirtilmiştir (C.G.,03.02.1947, s. 2).

25 Ekim 1947 tarihli gazetenin *Boks Maçları* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından düzenlenecek olan bir maç hakkında duyuru yapılmıştır. Haberde bu maçın bir boks maçı olacağı ifade edilirken bu maçın 30 Ekim Perşembe günü saat 15.00'da yapılacağı aktarılmıştır. Ayrıca bu maça gelecek seyircilerin Halkevi'nden yaka kartı almaları gerektiği vurgulanmıştır (C.G.,25.10.1947, s. 2).

3 Ağustos 1950 tarihli gazetenin *Açıkhava Basketbol Turnuvası* başlıklı haberinde Şişli Halkevi tarafından düzenlenen bir spor müsabakası hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde bu müsabakanın bir basketbol müsabakası olacağı ifade edilmiştir. Haberin devamında müsabakada oynayan takımların isimleri ve takımlar arası skorlar bildirilmiştir. Buna göre Galatasaray'ın Şişli Halkevi'ni, Kurtuluş'un Vefa'yı mağlup ettiği aktarılmıştır (C.G.,03.08.1950, s. 4).

22 Mart 1951 tarihli gazetenin *Burhan Felek Kupası Voleybol ve Basketbol Maçları* başlıklı haberinde Kadıköy Halkevi tarafından düzenlenen spor müsabakaları hakkında bilgilere yer verilmiştir. Haberde bu müsabakaların basketbol alanında olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca düzenlenen spor müsabakalarına on bir takımın katıldığı belirtilirken bu takımların isimleri Moda Spor, Moda Kültür, Kadıköy Halkevi, Vefa, Altınordu, Şişli, Denizgücü, Teknik Üniversite, Yüzme İhtisas, Beyoğlu ve Tıp Fakültesi olarak sıralanmıştır (C.G.,22.03.1951, s. 4).

3.11. Millî Bayramlar İçin Yapılan Spor Müsabakaları

Halkevleri Spor Şubesi yapmış olduğu faaliyetler ile bir yandan vatandaşı spora yönlendirmeye çalışmış olup diğer yandan yapılan müsabakalar ile her branştan sporcu yetiştirmeye özen göstermiştir. Spor Şubesi bu faaliyetlerin dışında millî bayramlarda özellikle 19 Mayıs Atatürk'ü Anma Gençlik ve Spor Bayramı'nda faaliyetler yapmıştır. Bunun yanında Cumhuriyetin onuncu yılında spor bayramı, cirit ve fener alaylarının yapıldığı aktarılmıştır (C.G., 02.11.1933, s. 6).

26 Nisan 1934 tarihli gazetenin *Gürbüz Yavrular* başlıklı haberinde Çocuk Haftası'nın üçüncü günü sebebi ile önceki gün İstanbul Halkevi tarafından "Gürbüz Çocuk" müsabakasının yapıldığı bildirilmiştir. Haberde programın yarışmadan önce Ali Şükrü Bey'in "Sıhhi Öğütler" konulu konferansı ile başladığı daha sonra yarışmalara geçildiği vurgulanmıştır (C.G., 26.04.1934, s. 1).

20 Mayıs 1936 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinin 19 Mayıs Spor Günü Kutlaması* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından 19 Mayıs münasebeti ile bir kutlama töreninin yapıldığı bildirilmiştir. Bu törenlerin spor şöleni şeklinde yapıldığı ve saat 15.00'ten 19.00'a kadar sürdüğü vurgulanmıştır. Haberin devamında Sokoni ve Fethiye takımları arasında da bir maç yapıldığı ifade edilmiştir (C.G., 20.05.1936, s. 6).

5 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *Spor Şenliklerine Hazırlık* başlıklı haberinde 19 Mayıs Gençlik ve Spor Bayramı münasebeti ile İstanbul'daki Halkevlerinin müsamere programları hazırlandığı bildirilmiştir (C.G., 05.05.1937, s. 6).

11 Mayıs 1937 tarihli gazetenin *19 Mayıs Gençlik Bayramı'nın Programı Hazırlandı* başlıklı haberinde 19 Mayıs Atatürk'ü Anma Gençlik ve Spor Bayramı dolayısıyla yapılacak faaliyetler sıralanmıştır. Buna göre sabah Bakırköy, Topkapı, Edirnekapı, Şişli ve Beyoğlu Halkevlerinde spor müsabakalarının düzenleneceği, saat 14.00'da Beyoğlu Halkevi sporcularının müzikli jimnastik hareketleri yapacağı, Halkevleri sporcularının ortaklaşa onuncu yıl Cumhuriyet Marşı'nı söyleyecekleri belirtilmiştir (C.G., 11.05.1937, s. 3).

29 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevinin Tertip Ettiği Maçlar* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından Cumhuriyet Bayramı münasebeti ile dört gün sürecek olan maç organizasyonu tertip edildiği bildirilmiştir. Bu organizasyona göre maçların bir saat oynanacağı final maçının ise bir buçuk saat oynanacağı belirtilmiştir (C.G., 29.10.1937, s. 6).

29 Ekim 1937 tarihli gazetenin *Beşiktaş Stadyumu'nda Cumhuriyet Bayramı'ndaki Maçlar* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi tarafından Cumhuriyet Bayramı münasebeti ile maç programının düzenlediği belirtilmiştir. Ayrıca maçlara Beşiktaş, Güneş, Pera, Şişli kulüplerinin katılacağı belirtilmiştir (C.G., 29.10.1937, s. 6).

16 Mayıs 1941 tarihli gazetenin *Fatih Halkevi'nin Tertip Ettiği Müsabakalar* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından 19 Mayıs Atatürk'ü Anma ve Gençlik Spor Bayramı dolayısı ile yapılacak olan etkinlikler bildirilmiştir. Habere göre önce Edirnekapı ve Büyükçekmece arasında bir bisiklet yarışının yapılacağı ifade edilirken saat 19.30'da kır koşusunun düzenleneceği belirtilmiştir (C.G., 16.05.1941, s. 4).

3.12. Spor Alanında Açılan Kurslar

Gazete haberlerine göre spor alanında açılan kurs haberleri beden terbiyesi başlığı ile yapılmıştır. Spor kurslarının içeriği futbol, yüzme ve güreş olarak sıralanmıştır. Ayrıca spor kurslarında müsabakaların yapıldığı ifade edilmiştir. Haberlere göre spor kurslarına katılmak isteyip kalacak yeri olmayan öğrenciler için bazı Halkevleri tarafından pansiyon açıldığı ifade edilmiştir (C.G., 28.11.1933, s. 2). Spor alanında açılan kurs haberleri aşağıda verilmiştir.

12 Ekim 1933 tarihli gazetenin *Halkevi Beden Terbiyesi Kursu Açılıyor* başlıklı haberinde İstanbul Halkevi tarafından beden terbiyesi için bir kursun açılacağı bildirilmiştir (C.G., 12.10.1933, s. 5).

28 Kasım 1933 tarihli gazetenin *Halkevi ve Gençlik* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi tarafından organize edilen beden terbiyesi kurslarının özellikle gençler arasında çok rağbet gördüğü aktarılmıştır. Ayrıca haberin devamında beden terbiyesi derslerinden sonra öğrenciler için duş imkânı sağlandığı belirtilirken Beyoğlu Halkevi'nde muhtaç kişiler için bir de pansiyonun kurulduğu belirtilmiştir (C.G., 28.11.1933, s. 2).

22 Kasım 1935 tarihli gazetenin *Eskrim Dersleri* başlıklı haberinde Beyoğlu Halkevi Spor Şubesi tarafından Eskrim derslerinin başlatılacağı bildirilmiştir (C.G., 22.11.1935, s. 4).

29 Ekim 1936 tarihli gazetenin *Antalya Halkevinin Faaliyeti* başlıklı haberinde Antalya Halkevi Spor Şubesi'nde Muhlis Kent tarafından alafranga güreş derslerinin açıldığı belirtilmiştir. Haberin devamında son zamanlarda halkın da isteği üzerine deniz sporlarının yaygınlaştırıldığı vurgulanmıştır (C.G., 29.10.1936, s. 6).

13 Kasım 1936 tarihli gazetenin *Beşiktaş Halkevi Spor Dersleri* başlıklı haberinde Beşiktaş Halkevi Spor Şubesi tarafından kızlar ve erkekler için spor derslerinin yapılması kararlaştırıldığı belirtilmiştir. Bu derslerin Beşiktaş Spor Kulübü tarafından verileceği belirtilirken kızlar için Bayan Mübeccel'in, erkekler için ise Bay Mazhar'ın görevlendirildiği vurgulanmıştır (C.G., 13.11.1936, s. 7).

11 Nisan 1938 tarihli gazetenin *Fatih Halkevinde Futbol Kursu* başlıklı haberinde Fatih Halkevi tarafından bir kursun açıldığı belirtilmiştir. Bu kursun futbol kurallarını öğretmek amacı ile bir futbol kursu olduğu ifade edilmiştir. Ayrıca haberin devamında açılan futbol kursunun her hafta perşembe günü 18.30 ve 19.30 saatleri arasında olacağı bildirilmiştir (C.G., 11.04.1938, s. 6).

24 Temmuz 1941 tarihli gazetenin *Eminönü Halkevi'nde Yüzme Kursu Açıldı* başlıklı haberinde Eminönü Halkevi tarafından bayan öğretmenlere yönelik yüzme kursunun açıldığı bildirilmiştir. Haberde bu kursun haftada iki gün olacak şekilde planlandığı ifade edilmiştir (C.G., 24.07.1941, s. 4).

9 Temmuz 1943 tarihli gazetenin *Sarıyer Halkevi Yüzme Müsabakaları* başlıklı haberinde Sarıyer Halkevi tarafından düzenlenecek olan yüzme müsabakaları hakkında bilgiler verilmiştir. Haberde müsabakanın 18 Temmuz Pazar günü saat 14.00'da yapılacağı bildirilmiştir. Ayrıca bu müsabakanın Beden Terbiyesi Umum Müdürlüğü'nün resmi kontrolü altında yapılacağı ifade edilmiştir (C.G., 09.07.1943, s. 2).



SONUÇ VE TARTIŞMA

Cumhuriyet Gazetesi e-arşivinde “Halkevleri” anahtar kelimesi ile yapılan incelemeler sonucunda 1932 ve 1952 yılları arasında 1190 adet habere ulaşılmıştır. Haberlerin köşe yazısı, duyuru, ilan ve Halkevlerinin yaptıkları faaliyetleri anlatan metinler olduğu tespit edilmiştir. Nitel araştırma tekniklerinden doküman inceleme yöntemi ile ulaşılan haberler üç ana başlıkta toplanmıştır. Bu başlıklar haber içeriğine göre toplumsal, kültürel, sağlık ve spor faaliyetleri olarak değerlendirilmiştir. Haberler incelendiğinde faaliyetlerin en fazla toplumsal ve kültürel alanda yapıldığı görülmektedir. En az faaliyet haberi ise sağlık alanında olmuştur.

Halkevleri kurulduğu dönemden itibaren kültür alanındaki çalışmaları ile vatandaşın kültürel seviyesini artırma amacı gütmüştür. Aynı zamanda gazete haberleri incelendiğinde yapılan inkılâpların vatandaşa duyurulması ve bu inkılâpların vatandaşa benimsetilmesi çalışmaları gazeteye yansımıştır.

Gazete haberlerinde Güzel Sanatlar Şubesinin yapmış olduğu faaliyet haberlerinin çok çeşitli olduğu görülmektedir. Bu haberlerin sergi, müzik, müsamere ve balo alanlarında olduğu tespit edilmiştir. Haberlerde genel olarak müzik, resim, heykel ve mimari alanlarda çalışmalar sergilenmiştir. Bu sergilerin bazılarının özel isimlerinin olduğu vurgulanmıştır. Müzik alanında ise genellikle şehirlerde kurulan bando takımlarının haberleri yayınlanmıştır. Ayrıca vatandaşlara yönelik amatör koro takımları oluşturulmuştur. Halkın sanat anlayışının geliştirilmesi amacıyla operaya çok büyük önem verildiği görülmüştür. Özellikle opera ile ilgili faaliyetlerin gazetede büyük ilanlar şeklinde yayınlandığı tespit edilmiştir. Halkevleri ayrıca sinema salonlarında müsamereler vermiş ve balolar düzenlemiştir. Yapılan müsamere ve baloların ise yıllık bir plan dahilinde yapıldığı aktarılırken baloların kış baloları ve yaz baloları olarak isimlendirildiği görülmüştür. Güzel Sanatlar Şubesi sadece müzik, resim, mimari ve heykel alanlarında eserler ortaya çıkarmamış aynı zamanda vatandaşın sanat anlayışını geliştirmek amacıyla piyano, tiyatro ve resim alanlarında kurslar açmıştır.

Halkevleri Sosyal Yardım Şubesi tarafından yapılan faaliyetler gazeteye beş kategori halinde yansımıştır. Bu kategoriler öğrencilere yardım, sağlık alanında yapılan faaliyetler, kadınlar için yapılan yardımlar, kimsesiz çocuklar yararına yapılan yardımlar ve muhtaç ailelere yönelik yapılan yardımlar olarak sıralanmıştır. Sosyal Yardım Şubesinin genel anlamda toplumun dezavantajlı gruplarına yönelik faaliyetler yaptığı ve bu faaliyetlerin gazetede geniş yankı bulduğu görülmüştür. Yapılan yardımlarda özellikle

okul çağı çocukların sağlıklı beslenebilmeleri amacıyla yemek dağıtımı yapılmıştır. Buna ek olarak öğrencilerin kıyafet ve ayakkabı gibi giyinme ihtiyaçları ön plana alınmıştır. Ayrıca öğrencilere sadece okul dönemi değil tatil dönemlerinde de yararlanabilmeleri amacıyla çeşitli alanlardan kursların açıldığı ve bu kursların masraflarının da Sosyal Yardım Şubesi tarafından karşılandığı bildirilmiştir.

Haberlerde sağlık alanında yapılan çalışmalarda ülke genelinde yayılan tifüs salgınına karşı önlemler alınmıştır. Halkevleri özellikle vatandaşların aşılmasında aktif bir rol almıştır. Ayrıca Halkevleri binalarında oluşturulan poliklinikler aracılığı ile vatandaşlar haftanın belirli günlerinde muayene edilmiştir. Sağlık alanının diğer bir çalışması ise koruyucu ve önleyici çalışmalar olmuştur. Bu alanlarda özellikle vatandaşlara çeşitli hastalıklara karşı bilgilendirici konferanslar verilmiştir.

Yapılan yardımlarda amaçlanan kadınların toplumdaki yerini korumaya yönelik atılmış adımlardır. Gazete haberlerine göre Sosyal Yardım Şubesinin özellikle kadınların iş hayatında yer edinebilmeleri amacıyla faaliyetler düzenledikleri bildirilirken bu faaliyetlerin kadınların el becerilerine göre yapıldığı açıklanmıştır. Kimsesiz çocuklar yararına yapılan sosyal yardım haberleri genellikle 23 Nisan Çocuk Bayramı ile ilişkilendirilmiş olup yardımların bu tarihte daha fazla yapıldığı görülmüştür. Ayrıca Sosyal Yardım Şubesi kimsesiz çocuklara yapılan yardımları Çocuk Esirgeme Kurumu ile yapmıştır. Bu yardımlarda çocukların elbise ve ayakkabı ihtiyaçları giderilmiştir.

Halkevleri kuruluş felsefesi olarak “Halk Mektepleri” ya da “Halk Dershaneleri” olarak adlandırılmıştır (Peyami Safa, 01.12.1939, s. 3). Halkevleri bu misyonunu çeşitli faaliyetlerde gerçekleştirmeye çalışmıştır. Gazete haberleri incelendiğinde halkın bilinçlendirilmesi amacıyla gazetede en çok yer alan haberlerin konferans haberleri olduğu görülmüştür. Halkın bilinçlendirilmesi, kültür seviyesinin artırılması ve halkın gündelik hayatında kullanacağı her türlü bilginin konferanslar aracılığı ile verilmeye çalışıldığı tespit edilmiştir. Gazeteye hem duyuru hem de yapılan etkinliğin anlatımı olarak yansıyan haberler on başlık altında kategori edilmiştir. Bu haberler sağlık alanında yapılan konferanslar, vatandaşlık ve ırk meselesi hakkında yapılan konferanslar, güzel sanatlar alanında yapılan konferanslar, tarih alanında yapılan konferanslar, Türk inkılâbı konusu ile yapılan konferanslar, ekonomi konferansları, köycülük konferansları, felsefe ve eğitim konferansları, hukuk ve toplumsal hayatın düzenlenmesine yönelik yapılan konferanslar, dünyada yaşanan çatışmalar konusunda halkın bilgilendirilmesi amacıyla yapılan konferanslar olarak sıralanmıştır. Gazete haberleri incelendiğinde yapılan

konferansların farklı alanlarda ve alanında uzman kişiler tarafından verildiği tespit edilmiştir.

Halkevleri Köycülük Şubesi tarafından yapılan faaliyetler gazetede beş başlık altında toplanmıştır. Gazeteye yansıyan haberler köy bayramı, toprak bayramı, köy kalkınması için düzenlenen faaliyetler ve köylerde düzenlenen yarışmalar olarak kategorize edilmiştir. Köy bayramı haberlerinde Mudanya Halkevi'nin ön plana çıktığı görülmüştür. Ayrıca gazete haberlerinde köy bayramı etkinliklerinde çeşitli yarışmaların yapıldığı aktarılırken bu yarışmaların köylerde temizlik ve sağlık açısından bilgilendirme amacıyla düzenlendiği görülmüştür. Toprak bayramı haberlerinin genel anlamda tarımsal faaliyetlerin arttırılması amacıyla düzenlenen etkinliklerden olduğu aktarılmıştır. Bu durum gazete haberlerinde örneklerle açıkça görülmüştür. Özellikle Giresun'da düzenlenen toprak bayramı etkinliklerinde halka fındık tarımı ile ilgili bilgiler verilirken Uşak'ta düzenlenen etkinliklerde ise üzüm tarımı ile ilgili bilgilendirme çalışmalarının yapıldığı tespit edilmiştir. Gazete haberlerinde Köycülük Şubesi tarafından yapılan faaliyetlerde en fazla "Köy Gezileri" haberlerine rastlanmıştır. Köy gezileri yapılmadan önce şube tarafından özellikle hem ulusal hem de yerel gazetelerde ilanlara yer verilmiştir. Köy gezilerinde şubenin asıl amacının köy halkının refah seviyesinin artırılmasını sağlamak olduğu belirtilmiştir. Yapılan gezilerinde şube tarafından mutlaka bir plan ve program dahilinde hareket edildiği ve bir gezi grubunun oluşturulduğu bildirilmiştir. Bu gezi grubunda şube çalışanlarının haricinde doktor, eczacı, öğretmen ve veteriner bulunduğu aktarılmıştır. Köycülük Şubesinin yapmış olduğu tüm bu faaliyetlerinin yanında kültürel olarak köy hayatının çeşitlenmesi amacıyla köylerde köy duvar gazetesinin çıkarılması ve bu duvar gazetesinin yapılan köy gezilerinde sürekli olarak güncel tutulması gazete haberlerinde belirtilmiştir.

Halkevlerinin Halk Dershaneleri ve Kurslar Şubesi tarafından yapılan faaliyetler dokuz başlık altında toplanmıştır. Bu haberler güzel sanatlar kursları, yabancı dil öğrenmek amacıyla açılan kurslar, cezaevlerinde mahkumlar için açılan kurslar, meslek edindirme kursları, öğrenciler için açılan kurslar, spor alanında kurslar, vatandaşların istekleri doğrultusunda açılan kurslar, sağlık alanında açılan kurslar, köylerdeki vatandaşların eğitimi için açılan kurslar şeklinde sıralanmıştır. Yabancı dil alanında açılan kurslarda Fransızca, Almanca ve İngilizce'den açıldığı görülmektedir. Özellikle Fransızca kurslarının yoğun olarak görülmesi dönem itibari ile Türkiye ve Fransa arasındaki diplomatik gelişmelerin etkisinin olduğu ifade edilebilir.

Haberler incelendiğinde açılan kursların tek bir alandan olmayıp sağlık, spor, güzel sanatlar gibi alanlarda açıldığı buna ek olarak vatandaşların isteklerinin de ön plana çıkarıldığı tespit edilmiştir. Ayrıca Halkevleri halk eğitimini ön plana aldığı için vatandaşlar arasında ayırım yapmamış olup cezaevlerinde mahkumların ıslah edilmesi ve okuma yazma öğrenmeleri gibi alanlarda kurslar açıldığı ifade edilmiştir.

Spor haberleri incelendiğinde bu haberlerin yedi başlık altında kategorize olduğu görülmüştür. Bu haberler geleneksel Türk oyunları, koşu yarışmaları, kış sporları ve dağcılık alanında yapılan sporlar, su sporları, Halkevi sporcularının yurt dışında yaptıkları faaliyetler, muhtelif şehirlerde yapılan spor bayramları, millî bayramlar için yapılan spor faaliyetleri olarak yer almıştır. Haberler incelendiğinde hem geleneksel sporlara hem de çağdaş sporlara önem verildiği ifade edilebilir.

Halkevlerinin inkılâpların halk tarafından benimsenmesi misyonu kendini tiyatro, sinema ve geleneksel Türk oyunları şeklinde göstermiştir. Özellikle kırsal nüfus oranının fazla olduğu ve okuma yazma oranının az olmasından dolayı köylerde de geçici tiyatro merkezleri oluşturulmuştur. Gösterilerde inkılâpların benimsetilme misyonu olduğu için gösteri konularının millî kimlik oluşturma amacıyla seçildiği görülmektedir. Ayrıca bunun için Atatürk'ün Anadolu seyahatlerini ve bu seyahatlerin yapılış amaçlarını gösteren filmlerin halka izletildiği ifade edilmiştir. Gazete incelendiğinde temsil haberleri üç kategoriden oluşmuştur. Bunlar edebi şahsiyetlerin eserlerinin gösterimi, millî bayramlar ve şehirlerin kurtuluş günleri ve muhtelif halkevlerinin temsil faaliyetleridir.

Halkevleri birer kültür kurumu olmalarının yanında tören ve kutlama alanında yaptıkları faaliyetler ile ülke gündeminden düşmemiştir. Özellikle zamanla sayıları artan ve neredeyse her il ve ilçede kurulmuş olan bu kültür evleri bulundukları bölgelerde yerel tarihin canlı tutulmasında aktif bir rol almıştır.

Halkevleri yurt içinde faaliyetlerine devam ederken yurt dışında da faaliyetlerde bulunmuştur. Özellikle Londra'da bir şube açıldığı haberi gazetede geniş yankı bulmuştur. Londra Halkevinin açılması dönemin Times Gazetesinde yer edindiği ve Times Gazetesinin Londra Halkevi faaliyetlerinden övgü ile bahsettiği gazetede yer almıştır.

KAYNAKLAR

Arşiv Kaynakları

BCA, 30-10-0-0/117-817-1.

BCA, 490-1-0-0/1063-1080-1.

BCA, 490-1-0-0/1464-4-4.

BCA, 490-1-0-0/4-19-22.

BCA, 490-1-0-0/4-19-30.

BCA, 490-1-0-0/4-21-32.

CHF Halkevleri Talimatnamesi, Hakimiyet-Millîye Matbaası, 1932.

CHF Üçüncü Büyük Kongresi (10-18 Mayıs 1931) Zabıtları, (1936). İstanbul.

CHP Yedinci Kurultay Tutanağı, 1948.

CHP, Halkevleri ve Halkodaları, 1923-1942.

Hakimiyeti Millîye, 20 Şubat 1932.

Halkevleri, 1932-1935, 103 Halkevi Geçen Yıllarda Nasıl Çalıştı.

TBMM Tutanak Dergisi, Cilt 9, 07.08.1951.

Kitaplar

Ahmad, F. (2002). *Modern Türkiye'nin Oluşumu*. İstanbul: Kaynak Yayınları.

Akçura, Y. (2015). *Türkçülüğün Tarihi*. İstanbul: Ötüken.

Atatürk, M, K, (2019). *Nutuk- Söylev*, Ankara: Türk Tarih Kurumu Yayınları.

Başbuğ, E. D. (2013). *Resmî İdeoloji Sahnedeki*. İstanbul: İletişim.

Çeçen, A. (2018). *Atatürk'ün Kültür Kurumları Halkevleri*. İstanbul: Tarihçi, Kitabevi.

Erdal, İ. (2013). *Halkevlerinin Kuruluş Yapısı ve Yozgat Halkevi (1932-1951)*. Ankara: Siyasal Kitabevi.

- Karaömerlioğlu, A. (2011). *Orada Bir Köy Var Uzakta*. İstanbul: İletişim.
- Landau, J.M., (1999). *Pantürkizm*. Mesut Akın (Çev.). İstanbul: Sarmal.
- Neuman, L. W, (2014). *Toplumsal Araştırma Yöntemleri Nitel ve Nicel Yaklaşımlar I*, Ankara: Siyasal Kitabevi.
- Olgun, K. (2019). *Türkiye’de Halkevleri Gerçeği Teftiş Raporları Işığında Birinci Yılında Halkevleri*. Ankara: İksad Yayınevi.
- Özer, İ. (2020). *Halkevi*. İstanbul: Selenge Yayınları.
- Sarınay, Y. (2008). *Türk Milliyetçiliğinin Tarihi Gelişimi ve Türk Ocakları*. İstanbul: Ötüken.
- Şahin, F. K. (2014). *Atatürk’ün Kültür Kurumlarından Halkevleri ve Afyon Halkevi*. Ankara: Berikan Yayınevi.
- Şimşek, S. (2002). *Bir İdeolojik Seferberlik Deneyimi Halkevleri 1932-1951*. İstanbul: Boğaziçi Üniversitesi Yayınevi.
- Toksoy, N. (2007). *Halkevleri Bir Kültürel Kalkınma Modeli Olarak*, Ankara: Orion Yayınevi.
- Tunaya, T. Z. (1988). *Türkiye’de Siyasi Partiler*. İstanbul: Hürriyet Vakfı Yayınları.
- Üstel, F. (2020). *İmparatorluktan Ulus Devlete Türk Milliyetçiliği: Türk Ocakları (1912-1931)*. İstanbul: İletişim Yayınları.
- Yeşikaya, N. G. (2003). *İdeoloji ve Mimarlık*. İstanbul: İletişim.
- Yıldırım, Y. (2016). *Urfa Halkevi (1934-1951)*. Ankara: Nobel Bilimsel Eserler.
- Zeyrek, Ş. (2006). *Türkiye’de Halkevleri ve Halkodaları*. Ankara: Anı Yayıncılık.

Ansiklopediler

- Çavdarlı, T. (1983). “Halkevleri”, *Cumhuriyet Tarihi Ansiklopedisi*, (C.4, S. 878-884). İstanbul: İletişim.
- Sarınay, Y. (2012). Türk Ocağı, *TDV İslam Ansiklopedisi*, (C.41, S. 545-546).

Makaleler

- Aktaş, E., Özdemir, Y., (2011). Parçadan Bütüne Halkevleri Şubeleri. *Atatürk Üniversitesi Sosyal Bilimler Enstitüsü Dergisi*, 15 (2), 187-204.
- Akyüz, K. (1986). Türk Ocakları. *Belleten*. 50,196, 201-228.
- Arıkan, M., Deniz, A., (2204). Türk Ocaklarının Kapatılışı, Borçları ve Emlâkinin Tasfiyesi. *Selçuk Üniversitesi Türkiyat Araştırmaları Dergisi* (15). 401-432.
- Arıkan, Z. (1999). Halkevlerinin Kuruluşu ve Tarihsel İşlevi. *Ankara Üniversitesi Türk İnkılâp Tarihi Enstitüsü Atatürk Yolu Dergisi*, 6 (23), 261-281.
- Aysal, N. (2017). Tek Parti Döneminde Cumhuriyet Halk Partisi Dördüncü Büyük Kurultayı (9-16 Mayıs 1935). *History Studies*, 9 (1), 21-45.
- Bayındır, N. (2015). Atatürk ve Halk Eğitimi. *Dumlupınar Üniversitesi Sosyal Bilimler Dergisi*, 0-23.
- Emgilli, F. (2021). Halkevlerinin Köy ve Köycülük Faaliyetleri. *Atatürk ve Türkiye Cumhuriyeti Tarihi Dergisi*, 8, 195-226.
- Erden Kaya, E. (2015). Erken Cumhuriyet Dönemi Ulus İnşa Sürecinde Irk ve Irkçılık (1923-1938). *Akademik Hassasiyetler Dergisi*, 2, 21-64.
- Giritli, İ. (1991). Atatürk ve Halkçılık. *Atatürk Araştırma Merkezi Dergisi*, 7 (20), 181-188.
- İnan, R. (1988). Gazi'nin (Atatürk'ün) Halkçılık Ülküsü Halkevleri ve Sonrası. *Belleten*, 52 (204), 869-912.
- Kodal, T. (2014). Mustafa Kemal Atatürk ve Türk Ocakları, *Atatürk Üniversitesi Türkiyat Araştırmaları Enstitüsü Dergisi*. 52, 295-314.
- Öcal, E. E., Özkan, K. (2023). Halkevlerinin Mali Yapısı ve Bütçedeki Yeri. *Yüzüncü Yıl Üniversitesi Sosyal Bilimler Enstitüsü Dergisi*, 61, 228-253.
- Özacun, O. (1996). Halkevlerinin Dramı. *Kebikeç İnsan Bilimleri için Kaynak Araştırmaları Dergisi*, 3, 87-96.

Akyürek, M. A.& Candeg r,  . (2022). Halkevleri  zerine Yazılan Lisans st  Tezler Hakkında Bir İnceleme. Kardařlar A. & Mike, F. (Ed.), *International Korkut Ata Scientific Researches Conference* (s. 69-89). Osmaniye: Osmaniye Korkut Ata  niversitesi.

Mete, F. & Candeg r,  . (2014). Burdur Halkevi Dergisi'nin Eđitim Y n nden İncelenmesi (1939-1941). *Karaelmas Eđitim Bilimleri Dergisi*, 2 (2), 140-146.

Candeg r,  . & Efe, A. (2023). T rkiye'de Basında Trahom: Cumhuriyet Gazetesi  rneđi (1930-1945). *T rkiye Sosyal Arařtırmalar Dergisi*, 27 (3), 631-654.

Yazıcı, F. & Parılı, B. (2022). 27 Mayıs 1960 Darbesinin Mizaha Yansıması: Cumhuriyet Gazetesi  rneđi. *Anemon Muř Alparslan  niversitesi Sosyal Bilimler Dergisi*, 10 (3), 1077-1103.

S reli Yayınlar

Cumhuriyet Gazetesi e-arřivi

Peyami Safa (1937). Mecmualarımıza Bir Bakıř, *Cumhuriyet Gazetesi* (03.05.1937).

Peyami Safa (1939). Hadiseler Arasında, *Cumhuriyet Gazetesi* (01.12.1939).

Sel hattin Kandemir (1935). T rkiye'de K y Davası, *Cumhuriyet Gazetesi* (24.05.1935).

Yunus Nadi (1933). Halkevleri ve Mill  K lt r, *Cumhuriyet Gazetesi* (C.G., 24.02.1933).

C.G., 18.12.1931, s. 3	C.G., 24.02.1933, s. 1	C.G., 23.04.1933, s. 4
C.G., 05.05.1937, s. 6	C.G., 11.01.1938, s. 4	C.G., 17.01.1938, s. 4
C.G., 04.05.1938, s. 4	C.G., 17.03.1942, s. 3	C.G., 26.09.1942, s. 2
C.G., 03.02.1934, s. 3	C.G., 09.03.1933, s. 4	C.G., 03.02.1934, s. 3
C.G., 07.11.1935, s. 5	C.G., 28.01.1936, s. 5	C.G., 11.12.1936, s. 6
C.G., 12.08.1937, s. 2	C.G., 03.05.1938, s. 4	C.G., 12.05.1938, s. 4
C.G., 30.06.1942, s. 2	C.G., 31.01.1944, s. 2	C.G., 03.01.1949, s. 2
C.G., 11.07.1935, s. 6	C.G., 27.04.1935, s. 4	C.G., 12.06.1935, s. 8
C.G., 06.12.1936, s. 5	C.G., 22.01.1939, s. 2	C.G., 16.02.1940, s. 4
C.G., 28.04.1936, s. 2	C.G., 04.08.1934, s. 3	C.G., 05.01.1935, s. 5
C.G., 20.12.1935, s. 7	C.G., 14.03.1939, s. 9	C.G., 11.12.1940, s. 2

C.G.,28.03.1947, s. 2	C.G.,07.01.1948, s. 2	C.G., 06.06.1941, s. 3
C.G., 06.07.1940, s. 3	C.G., 29.03.1941, s. 5	C.G., 10.04.1941, s. 4
C.G., 12.04.1941, s. 6	C.G., 06.06.1941, s. 3	C.G., 28.04.1942, s. 1
C.G.,15.02.1948, s. 3	C.G., 07.01.1934, s. 3	C.G., 14.02.1933, s. 2
C.G., 03.01.1933, s. 2	C.G., 14.02.1933, s. 2	C.G., 10.03.1933, s. 2
C.G., 23.12.1933, s. 2	C.G., 12.07.1933, s. 3	C.G., 07.01.1934, s. 3
C.G., 06.01.1935, s. 1	C.G., 28.08.1935, s. 3	C.G., 05.10.1935, s. 8
C.G., 13.04.1936, s. 3	C.G., 25.09.1936, s. 5	C.G., 03.10.1936, s. 2
C.G., 28.12.1936, s. 1	C.G., 11.02.1937, s. 3	C.G., 06.10.1937, s. 2
C.G., 09.11.1937, s. 5	C.G., 14.02.1939, s. 2	C.G., 28.08.1939, s. 3
C.G., 07.10.1939, s. 5	C.G., 06.05.1935, s. 2	C.G., 03.05.1935, s. 6
C.G., 06.05.1935, s. 2	C.G., 15.05.1935, s. 3	C.G., 23.04.1936, s. 5
C.G., 05.06.1939, s. 1	C.G., 13.12.1934, s. 1	C.G., 27.11.1933, s. 3
C.G., 24.12.1933, s. 5	C.G., 13.12.1934, s. 1	C.G., 09.04.1936, s. 5
C.G., 08.12.1936, s. 3	C.G., 13.12.1940, s. 1	C.G., 20.12.1940, s. 5
C.G., 21.06.1936, s. 3	C.G., 01.03.1933, s. 2	C.G., 04.01.1933, s. 5
C.G., 12.01.1933, s. 2	C.G., 14.03.1933, s. 6	C.G., 22.05.1933, s. 4
C.G., 24.03.1934, s. 3	C.G., 20.04.1934, s. 9	C.G., 09.05.1934, s. 6
C.G., 23.05.1934, s. 3	C.G., 24.12.1934, s. 5	C.G., 30.01.1935, s. 4
C.G., 22.04.1935, s. 2	C.G., 23.03.1936, s. 8	C.G., 11.05.1936, s. 5
C.G., 21.06.1936, s. 3	C.G., 10.01.1937, s. 2	C.G., 25.09.1937, s. 2
C.G., 25.02.1938, s. 2	C.G., 27.02.1938, s. 6	C.G., 10.01.1939, s. 5
C.G., 31.01.1939, s. 9	C.G., 16.06.1935, s. 2	C.G., 22.07.1943, s. 2
C.G., 21.06.1944, s. 2	C.G., 01.03.1933, s. 5	C.G., 27.07.1934, s. 2
C.G., 16.06.1935, s. 2	C.G., 26.06.1935, s. 5	C.G., 10.04.1936, s. 6
C.G., 04.08.1937, s. 4	C.G., 18.07.1938, s. 4	C.G., 22.07.1943, s. 2
C.G., 27.07.1943, s. 3	C.G., 21.06.1944, s. 2	C.G., 16.04.1939, s. 4
C.G., 21.04.1936, s. 8	C.G., 31.05.1933, s. 2	C.G., 04.07.1933, s. 3
C.G., 02.11.1933, s. 6	C.G., 11.04.1934, s. 2	C.G., 28.04.1934, s. 5
C.G., 09.01.1935, s. 7	C.G., 12.10.1935, s. 3	C.G., 20.01.1936, s. 2

C.G., 21.04.1936, s. 8	C.G., 26.04.1936, s. 2	C.G., 12.10.1936, s. 4
C.G., 31.10.1936, s. 2	C.G., 07.01.1937, s. 7	C.G., 15.02.1938, s. 4
C.G., 14.03.1939, s. 7	C.G., 16.04.1939, s. 4	C.G., 22.04.1939, s. 6
C.G., 21.04.1940, s. 4	C.G., 22.04.1940, s. 3	C.G., 03.04.1938, s. 7
C.G., 04.08.1938, s. 5	C.G., 05.02.1942, s. 3	C.G., 17.02.1933, s. 1
C.G., 03.02.1933, s. 2	C.G., 13.06.1934, s. 6	C.G., 05.01.1935, s. 2
C.G., 14.08.1936, s. 8	C.G., 15.08.1936, s. 9	C.G., 03.09.1936, s. 5
C.G., 08.01.1937, s. 2	C.G., 18.03.1937, s. 4	C.G., 18.03.1937, s. 7
C.G., 21.03.1937, s. 3	C.G., 20.04.1937, s. 4	C.G., 15.08.1937, s. 5
C.G., 03.04.1938, s. 7	C.G., 22.04.1938, s. 7	C.G., 15.07.1938, s. 2
C.G., 04.08.1938, s. 5	C.G., 11.01.1939, s. 7	C.G., 13.01.1939, s. 5
C.G., 26.02.1939, s. 7	C.G., 24.06.1939, s. 5	C.G., 20.11.1939, s. 2
C.G., 16.12.1940, s. 2	C.G., 26.01.1942, s. 1	C.G., 26.01.1942, s. 1
C.G., 05.02.1942, s. 3	C.G., 06.05.1942, s. 3	C.G., 24.06.1942, s. 2
C.G., 29.07.1942, s. 3	C.G., 03.07.1943, s. 2	C.G., 25.01.1944, s. 2
C.G., 15.10.1933, s. 3	C.G., 09.05.1933, s. 5	C.G., 15.10.1933, s. 3
C.G., 13.11.1934, s. 5	C.G., 03.06.1935, s. 5	C.G., 12.06.1935, s. 7
C.G., 02.12.1935, s. 2	C.G., 05.01.1936, s. 2	C.G., 27.05.1936, s. 7
C.G., 31.05.1937, s. 2	C.G., 28.05.1938, s. 4	C.G., 24.05.1939, s. 4
C.G., 30.05.1940, s. 4	C.G., 02.06.1941, s. 5	C.G., 25.03.1941, s. 3
C.G., 23.03.1936, s. 8	C.G., 22.03.1935, s. 3	C.G., 23.03.1936, s. 8
C.G., 21.08.1937, s. 2	C.G., 04.09.1937, s. 6	C.G., 08.04.1939, s. 7
C.G., 25.03.1941, s. 3	C.G., 18.06.1945, s. 3	C.G., 14.06.1946, s. 2
C.G., 05.12.1935, s. 7	C.G., 25.10.1938, s. 5	C.G., 07.07.1938, s. 6
C.G., 19.06.1940, s. 4	C.G., 11.05.1933, s. 4	C.G., 15.07.1933, s. 3
C.G., 29.07.1933, s. 3	C.G., 12.08.1933, s. 2	C.G., 19.08.1933, s. 3
C.G., 09.06.1934, s. 2	C.G., 28.03.1935, s. 5	C.G., 21.04.1935, s. 7
C.G., 06.09.1935, s. 7	C.G., 14.09.1935, s. 6	C.G., 11.11.1935, s. 3
C.G., 05.12.1935, s. 7	C.G., 06.07.1936, s. 2	C.G., 17.07.1936, s. 7
C.G., 20.07.1936, s. 5	C.G., 29.06.1937, s. 3	C.G., 24.07.1937, s. 7

C.G., 27.07.1937, s. 5	C.G., 16.08.1937, s. 4	C.G., 03.01.1938, s. 2
C.G., 01.02.1938, s. 3	C.G., 30.05.1938, s. 2	C.G., 07.07.1938, s. 6
C.G., 25.07.1938, s. 2	C.G., 11.10.1938, s. 5	C.G., 25.10.1938, s. 5
C.G., 08.12.1938, s. 2	C.G., 24.01.1939, s. 7	C.G., 30.05.1939, s. 2
C.G., 06.06.1939, s. 4	C.G., 26.06.1939, s. 9	C.G., 01.09.1939, s. 4
C.G., 03.09.1939, s. 2	C.G., 07.10.1939, s. 2	C.G., 24.10.1939, s. 3
C.G., 10.12.1939, s. 3	C.G., 17.05.1940, s. 4	C.G., 19.06.1940, s. 4
C.G., 21.07.1940, s. 3	C.G., 09.04.1941, s. 2	C.G., 07.07.1941, s. 5
C.G., 24.03.1947, s. 2	C.G., 31.03.1947, s. 4	C.G., 23.04.1933, s. 4
C.G., 01.03.1934, s. 5	C.G., 19.03.1935, s. 3	C.G., 20.05.1935, s. 8
C.G., 23.05.1935, s. 7	C.G., 02.04.1936, s. 7	C.G., 04.04.1936, s. 8
C.G., 18.04.1936, s. 5	C.G., 02.08.1936, s. 2	C.G., 28.12.1936, s. 4
C.G., 29.07.1937, s. 7	C.G., 03.02.1938, s. 5	C.G., 13.06.1934, s. 6
C.G., 06.04.1935, s. 4	C.G., 18.06.1935, s. 3	C.G., 07.05.1933, s. 4
C.G., 28.08.1935, s. 7	C.G., 15.06.1936, s. 5	C.G., 05.07.1936, s. 7
C.G., 26.07.1936, s. 3	C.G., 24.10.1937, s. 6	C.G., 11.08.1938, s. 5
C.G., 23.10.1938, s. 7	C.G., 18.06.1945, s. 2	C.G., 12.07.1933, s. 4
C.G., 22.01.1934, s. 4	C.G., 20.05.1935, s. 9	C.G., 26.05.1935, s. 9
C.G., 20.06.1935, s. 4	C.G., 19.05.1936, s. 6	C.G., 15.11.1936, s. 7
C.G., 05.09.1937, s. 2	C.G., 25.10.1937, s. 4	C.G., 18.01.1938, s. 5
C.G., 16.03.1938, s. 8	C.G., 24.06.1938, s. 5	C.G., 22.01.1939, s. 2
C.G., 25.04.1939, s. 5	C.G., 22.06.1939, s. 5	C.G., 20.08.1939, s. 5
C.G., 13.06.1940, s. 4	C.G., 29.12.1940, s. 4	C.G., 06.03.1941, s. 4
C.G., 23.08.1942, s. 3	C.G., 16.10.1943, s. 2	C.G., 04.02.1944, s. 2
C.G., 28.03.1944, s. 2	C.G., 03.08.1945, s. 4	C.G., 20.12.1934, s. 2
C.G., 30.06.1935, s. 7	C.G., 30.03.1936, s. 7	C.G., 20.11.1936, s. 5
C.G., 28.11.1936, s. 2	C.G., 25.12.1936, s. 2	C.G., 08.10.1939, s. 6
C.G., 22.11.1943, s. 2	C.G., 07.07.1933, s. 4	C.G., 12.02.1934, s. 3
C.G., 29.01.1936, s. 6	C.G., 19.04.1937, s. 2	C.G., 03.03.1939, s. 2
C.G., 13.06.1934, s. 6	C.G., 19.01.1936, s. 5	C.G., 11.05.1936, s. 2

C.G., 03.01.1933, s. 5	C.G., 31.01.1933, s. 7	C.G., 25.04.1933, s. 3
C.G., 04.05.1933, s. 4	C.G., 17.01.1934, s. 9	C.G., 26.01.1934, s. 7
C.G., 05.04.1934, s. 4	C.G., 04.05.1934, s. 8	C.G., 18.11.1934, s. 4
C.G., 19.05.1935, s. 4	C.G., 23.10.1935, s. 6	C.G., 17.11.1935, s. 8
C.G., 22.11.1935, s. 4	C.G., 15.01.1936, s. 10	C.G., 19.01.1936, s. 2
C.G., 23.03.1936, s. 8	C.G., 11.04.1936, s. 8	C.G., 26.05.1936, s. 4
C.G., 27.06.1936, s. 5	C.G., 14.12.1936, s. 4	C.G., 14.12.1936, s. 2
C.G., 21.02.1937, s. 2	C.G., 18.03.1937, s. 4	C.G., 13.04.1937, s. 3
C.G., 21.02.1938, s. 2	C.G., 17.03.1938, s. 2	C.G., 27.03.1939, s. 3
C.G., 06.05.1940, s. 2	C.G., 28.01.1941, s. 2	C.G., 29.05.1942, s. 2
C.G., 09.09.1942, s. 2	C.G., 06.05.1944, s. 2	C.G., 05.10.1933, s. 4
C.G., 03.11.1933, s. 5	C.G., 31.07.1935, s. 3	C.G., 11.12.1935, s. 6
C.G., 24.05.1936, s. 6	C.G., 31.05.1933, s. 3	C.G., 04.07.1934, s. 6
C.G., 07.11.1935, s. 5	C.G., 08.11.1936, s. 4	C.G., 21.02.1937, s. 7
C.G., 26.03.1937, s. 5	C.G., 24.02.1938, s. 8	C.G., 03.10.1938, s. 9
C.G., 26.03.1947, s. 3	C.G., 12.04.1938, s. 4	C.G., 25.04.1933, s. 2
C.G., 21.07.1933, s. 4	C.G., 20.07.1937, s. 4	C.G., 30.01.1938, s. 9
C.G., 16.02.1938, s. 2	C.G., 17.09.1938, s. 4	C.G., 06.01.1939, s. 8
C.G., 18.01.1939, s. 9	C.G., 14.05.1939, s. 7	C.G., 11.07.1947, s. 2
C.G., 24.07.1938, s. 2	C.G., 08.07.1935, s. 4	C.G., 02.07.1937, s. 4
C.G., 02.08.1937, s. 8	C.G., 03.02.1938, s. 2	C.G., 04.02.1938 s. 4
C.G., 24.07.1938, s. 2	C.G., 02.08.1938, s. 4	C.G., 03.01.1939, s. 8
C.G., 10.02.1940, s. 6	C.G., 22.06.1941, s. 4	C.G., 02.08.1942, s. 3
C.G., 15.01.1933, s. 1	C.G., 15.03.1933, s. 4	C.G., 24.01.1934, s. 3
C.G., 09.03.1933, s. 2	C.G., 10.03.1933, s. 6	C.G., 18.03.1933, s. 3
C.G., 29.03.1933, s. 4	C.G., 23.12.1933, s. 5	C.G., 24.01.1934, s. 3
C.G., 02.02.1934, s. 3	C.G., 04.05.1934, s. 8	C.G., 24.08.1934, s. 4
C.G., 27.09.1934, s. 1	C.G., 07.01.1936, s. 8	C.G., 21.02.1936, s. 2
C.G., 28.02.1936, s. 3	C.G., 24.08.1936, s. 7	C.G., 14.09.1936, s. 4
C.G., 26.09.1936, s. 2	C.G., 29.10.1936, s. 6	C.G., 19.09.1937, s. 3

C.G., 23.09.1937, s. 2	C.G., 27.09.1939, s. 2	C.G., 22.09.1942, s. 2
C.G., 27.09.1942, s. 2	C.G., 15.03.1944, s. 2	C.G., 27.09.1945, s. 3
C.G., 08.05.1949, s. 2	C.G., 08.08.1938, s. 1	C.G., 11.09.1935, s. 6
C.G., 22.08.1936, s. 4	C.G., 08.08.1938, s. 1	C.G., 20.09.1938, s. 3
C.G., 23.09.1938, s. 4	C.G., 10.03.1935, s. 4	C.G., 17.10.1935, s. 2
C.G., 03.12.1933, s. 4	C.G., 17.01.1934, s. 9	C.G., 04.05.1934, s. 8
C.G., 13.06.1934, s. 6	C.G., 13.11.1934, s. 4	C.G., 07.12.1934, s. 2
C.G., 23.12.1934, s. 2	C.G., 31.01.1935, s. 4	C.G., 26.03.1935, s. 2
C.G., 11.10.1935, s. 8	C.G., 17.10.1935, s. 2	C.G., 25.10.1935, s. 4
C.G., 02.11.1935, s. 4	C.G., 08.07.1936, s. 7	C.G., 08.01.1937, s. 2
C.G., 14.03.1937, s. 4	C.G., 04.09.1937, s. 2	C.G., 30.03.1938, s. 7
C.G., 18.07.1938, s. 4	C.G., 05.10.1938, s. 6	C.G., 16.10.1939, s. 2
C.G., 26.12.1940, s. 4	C.G., 25.09.1942, s. 2	C.G., 18.09.1942, s. 3
C.G., 26.10.1943, s. 3	C.G., 11.02.1937, s. 3	C.G., 27.03.1937, s. 2
C.G., 09.12.1939, s. 2	C.G., 04.04.1936, s. 8	C.G., 17.01.1937, s. 8
C.G., 08.02.1937, s. 7	C.G., 10.02.1937, s. 4	C.G., 18.03.1937, s. 8
C.G., 26.03.1937, s. 8	C.G., 03.04.1937, s. 8	C.G., 10.05.1937, s. 2
C.G., 11.05.1937, s. 8	C.G., 19.07.1937, s. 2	C.G., 29.03.1939, s. 2
C.G., 10.04.1940, s. 3	C.G., 19.03.1942, s. 3	C.G., 24.03.1942, s. 2
C.G., 26.04.1942, s. 1	C.G., 22.02.1944, s. 3	C.G., 15.10.1945, s. 2
C.G., 11.01.1946, s. 2	C.G., 20.03.1934, s. 6	C.G., 14.06.1942, s. 3
C.G., 19.05.1933, s. 5	C.G., 01.02.1934, s. 4	C.G., 23.12.1935, s. 2
C.G., 19.10.1936, s. 6	C.G., 11.02.1937, s. 8	C.G., 13.02.1937, s. 5
C.G., 20.02.1937, s. 6	C.G., 26.03.1937, s. 8	C.G., 03.04.1937, s. 8
C.G., 16.04.1937, s. 4	C.G., 21.04.1937, s. 4	C.G., 28.04.1937, s. 4
C.G., 23.10.1937, s. 5	C.G., 09.11.1937, s. 2	C.G., 20.01.1938, s. 4
C.G., 24.03.1938, s. 2	C.G., 25.03.1938, s. 4	C.G., 08.04.1938, s. 4
C.G., 09.04.1938, s. 8	C.G., 18.05.1938, s. 6	C.G., 24.05.1938, s. 4
C.G., 14.02.1940, s. 6	C.G., 05.04.1940, s. 4	C.G., 06.04.1940, s. 4
C.G., 23.01.1941, s. 4	C.G., 10.02.1941, s. 4	C.G., 09.04.1942, s. 3

C.G., 14.06.1942, s. 3	C.G., 03.02.1944, s. 2	C.G., 06.02.1944, s. 2
C.G., 21.03.1945, s. 3	C.G., 30.03.1939, s. 3	C.G., 04.04.1940, s. 6
C.G., 13.04.1933, s. 4	C.G., 06.09.1933, s. 3	C.G., 01.09.1933, s. 4
C.G., 27.10.1934, s. 2	C.G., 21.07.1935, s. 4	C.G., 24.08.1935, s. 8
C.G., 07.06.1936, s. 7	C.G., 01.10.1936, s. 7	C.G., 17.03.1937, s. 4
C.G., 01.02.1938, s. 4	C.G., 10.05.1938, s. 4	C.G., 30.03.1939, s. 3
C.G., 04.04.1940, s. 6	C.G., 10.03.1944, s. 2	C.G., 20.04.1944, s. 2
C.G., 19.03.1945, s. 2	C.G., 14.06.1937, s. 2	C.G., 17.07.1933, s. 6
C.G., 27.08.1934, s. 1	C.G., 26.08.1935, s. 3	C.G., 18.01.1936, s. 9
C.G., 06.02.1936, s. 7	C.G., 22.03.1936, s. 9	C.G., 14.09.1936, s. 3
C.G., 05.12.1936, s. 8	C.G., 10.03.1937, s. 4	C.G., 29.03.1937, s. 5
C.G., 13.05.1937, s. 2	C.G., 21.05.1937, s. 7	C.G., 19.09.1937, s. 4
C.G., 15.12.1937, s. 5	C.G., 24.12.1937, s. 5	C.G., 09.01.1938, s. 8
C.G., 22.06.1939, s. 8	C.G., 02.08.1943, s. 2	C.G., 10.01.1944, s. 3
C.G., 18.03.1947, s. 3	C.G., 12.10.1934, s. 2	C.G., 23.03.1933, s. 2
C.G., 30.03.1933, s. 2	C.G., 26.04.1933, s. 5	C.G., 19.06.1933, s. 5
C.G., 24.03.1934, s. 3	C.G., 30.03.1934, s. 2	C.G., 12.10.1934, s. 2
C.G., 19.10.1934, s. 6	C.G., 27.05.1935, s. 10	C.G., 04.09.1935, s. 3
C.G., 16.03.1936, s. 2	C.G., 07.04.1936, s. 2	C.G., 10.04.1936, s. 1
C.G., 30.04.1936, s. 2	C.G., 08.04.1937, s. 7	C.G., 30.08.1936, s. 5
C.G., 27.10.1936, s. 2	C.G., 26.03.1937, s. 5	C.G., 08.04.1937, s. 7
C.G., 13.04.1937, s. 2	C.G., 17.04.1937, s. 6	C.G., 19.04.1937, s. 3
C.G., 03.05.1937, s. 2	C.G., 07.04.1938, s. 4	C.G., 11.04.1938, s. 5
C.G., 12.04.1938, s. 4	C.G., 08.12.1940, s. 2	C.G., 05.06.1941, s. 2
C.G., 04.04.1942, s. 2	C.G., 05.04.1942, s. 2	C.G., 19.05.1942, s. 2
C.G., 26.09.1942, s. 2	C.G., 27.09.1945, s. 3	C.G., 14.04.1948, s. 2
C.G., 18.02.1936, s. 8	C.G., 04.04.1935, s. 2	C.G., 18.02.1936, s. 8
C.G., 30.04.1936, s. 6	C.G., 25.03.1937, s. 4	C.G., 30.01.1938, s. 9
C.G., 13.03.1940, s. 4	C.G., 13.04.1940, s. 4	C.G., 14.06.1937, s. 2
C.G., 09.02.1939, s. 5	C.G., 26.11.1936, s. 2	C.G., 28.11.1936, s. 9

C.G., 30.01.1937, s. 6	C.G., 26.02.1937, s. 2	C.G., 10.03.1937, s. 2
C.G., 20.03.1937, s. 2	C.G., 26.03.1937, s. 2	C.G., 26.03.1937, s. 8
C.G., 08.04.1937, s. 7	C.G., 05.01.1938, s. 2	C.G., 09.01.1938, s. 8
C.G., 24.02.1938, s. 9	C.G., 25.02.1938, s. 2	C.G., 21.03.1938, s. 7
C.G., 30.03.1938, s. 7	C.G., 06.04.1938, s. 8	C.G., 11.02.1939, s. 8
C.G., 21.02.1940, s. 4	C.G., 13.12.1940, s. 2	C.G., 16.10.1942, s. 2
C.G., 21.02.1934, s. 2	C.G., 23.02.1934, s. 1	C.G., 25.02.1934, s. 5
C.G., 28.02.1934, s. 5	C.G., 21.02.1935, s. 3	C.G., 20.02.1936, s. 2
C.G., 23.02.1936, s. 1	C.G., 24.02.1936, s. 1	C.G., 24.02.1936, s. 8
C.G., 24.02.1936, s. 8	C.G., 24.02.1936, s. 8	C.G., 20.02.1937, s. 2
C.G., 17.02.1938, s. 2	C.G., 19.02.1938, s. 5	C.G., 25.02.1940, s. 5
C.G., 03.03.1941, s. 1	C.G., 20.02.1944, s. 1	C.G., 26.04.1933, s. 2
C.G., 19.04.1933, s. 5	C.G., 26.04.1933, s. 2	C.G., 24.07.1933, s. 3
C.G., 29.09.1933, s. 2	C.G., 26.03.1934, s. 1	C.G., 05.10.1934, s. 2
C.G., 14.03.1935, s. 3	C.G., 18.04.1935, s. 4	C.G., 26.04.1935, s. 2
C.G., 28.04.1935, s. 2	C.G., 10.10.1935, s. 2	C.G., 07.04.1936, s. 6
C.G., 21.07.1936, s. 10	C.G., 24.07.1936, s. 6	C.G., 31.10.1936, s. 8
C.G., 14.03.1937, s. 7	C.G., 19.03.1937, s. 2	C.G., 21.04.1937, s. 2
C.G., 24.04.1937, s. 8	C.G., 28.04.1937, s. 6	C.G., 08.05.1937, s. 7
C.G., 18.05.1937, s. 6	C.G., 28.08.1937, s. 7	C.G., 31.08.1937, s. 8
C.G., 19.09.1937, s. 2	C.G., 06.10.1937, s. 2	C.G., 20.10.1937, s. 2
C.G., 30.10.1937, s. 1	C.G., 24.07.1939, s. 7	C.G., 29.07.1939, s. 5
C.G., 31.08.1939, s. 5	C.G., 02.04.1941, s. 2	C.G., 28.04.1941, s. 3
C.G., 30.03.1942, s. 2	C.G., 16.07.1942, s. 2	C.G., 22.07.1942, s. 3
C.G., 31.08.1942, s. 3	C.G., 03.07.1943, s. 2	C.G., 26.10.1945, s. 2
C.G., 21.07.1947, s. 2	C.G., 02.07.1936, s. 2	C.G., 21.02.1933, s. 5
C.G., 24.02.1934, s. 5	C.G., 05.02.1935, s. 3	C.G., 05.07.1935, s. 3
C.G., 20.06.1936, s. 3	C.G., 02.07.1936, s. 2	C.G., 28.12.1936, s. 1
C.G., 07.04.1937, s. 3	C.G., 19.03.1945, s. 3	C.G., 06.01.1938, s. 2
C.G., 04.05.1934, s. 8	C.G., 11.10.1934, s. 5	C.G., 03.03.1937, s. 5

C.G., 28.12.1937, s. 2	C.G., 06.01.1938, s. 2	C.G., 04.08.1939, s. 4
C.G., 16.01.1941, s. 2	C.G., 03.04.1941, s. 2	C.G., 09.04.1947, s. 1
C.G., 22.09.1933, s. 4	C.G., 11.06.1937, s. 4	C.G., 03.02.1933, s. 4
C.G., 02.05.1933, s. 6	C.G., 04.05.1933, s. 4	C.G., 31.05.1933, s. 4
C.G., 02.09.1933, s. 6	C.G., 04.10.1933, s. 4	C.G., 22.12.1933, s. 4
C.G., 05.05.1934, s. 3	C.G., 05.06.1934, s. 6	C.G., 01.01.1935, s. 1
C.G., 13.01.1936, s. 7	C.G., 12.06.1936, s. 8	C.G., 14.08.1936, s. 8
C.G., 15.08.1936, s. 9	C.G., 27.11.1936, s. 8	C.G., 08.12.1936, s. 7
C.G., 07.01.1937, s. 4	C.G., 03.03.1937, s. 4	C.G., 17.03.1937, s. 8
C.G., 04.09.1937, s. 8	C.G., 06.10.1937, s. 8	C.G., 11.11.1937, s. 9
C.G., 07.05.1938, s. 4	C.G., 24.03.1933, s. 2	C.G., 05.08.1934, s. 2
C.G., 03.07.1938, s. 7	C.G., 16.10.1938, s. 4	C.G., 07.01.1933, s. 1
C.G., 17.03.1933, s. 6	C.G., 24.03.1933, s. 2	C.G., 15.04.1933, s. 3
C.G., 17.05.1933, s. 4	C.G., 30.06.1933, s. 5	C.G., 18.07.1933, s. 1
C.G., 28.07.1933, s. 4	C.G., 05.08.1934, s. 2	C.G., 25.03.1935, s. 3
C.G., 01.09.1935, s. 3	C.G., 05.10.1935, s. 2	C.G., 24.02.1936, s. 8
C.G., 28.02.1936, s. 2	C.G., 10.07.1936, s. 5	C.G., 12.09.1936, s. 5
C.G., 28.09.1936, s. 2	C.G., 26.02.1937, s. 3	C.G., 28.04.1937, s. 7
C.G., 08.05.1937, s. 7	C.G., 11.06.1937, s. 3	C.G., 23.06.1937, s. 4
C.G., 03.08.1937, s. 2	C.G., 08.08.1937, s. 2	C.G., 31.08.1937, s. 5
C.G., 23.09.1937, s. 4	C.G., 22.03.1938, s. 5	C.G., 14.07.1938, s. 5
C.G., 11.08.1938, s. 2	C.G., 23.10.1938, s. 3	C.G., 23.01.1939, s. 2
C.G., 12.02.1939, s. 3	C.G., 02.03.1939, s. 2	C.G., 18.04.1939, s. 3
C.G., 28.07.1939, s. 5	C.G., 29.01.1940, s. 4	C.G., 31.01.1940, s. 2
C.G., 04.02.1940, s. 5	C.G., 11.02.1940, s. 2	C.G., 01.03.1940, s. 6
C.G., 03.03.1940, s. 5	C.G., 24.03.1940, s. 2	C.G., 01.04.1940, s. 3
C.G., 12.12.1940, s. 5	C.G., 19.12.1940, s. 4	C.G., 08.01.1941, s. 5
C.G., 01.03.1941, s. 3	C.G., 19.05.1942, s. 2	C.G., 07.06.1942, s. 3
C.G., 16.09.1942, s. 2	C.G., 01.06.1945, s. 3	C.G., 06.12.1945, s. 2
C.G., 26.10.1946, s. 2	C.G., 02.02.1947, s. 3	C.G., 27.01.1950, s. 2

C.G., 10.06.1933, s. 5	C.G., 20.10.1934, s. 1	C.G., 05.04.1934, s. 4
C.G., 13.01.1938, s. 7	C.G., 31.08.1936, s. 5	C.G., 03.12.1934, s. 2
C.G., 12.05.1933, s. 2	C.G., 10.06.1933, s. 5	C.G., 02.11.1933, s. 6
C.G., 17.12.1933, s. 2	C.G., 13.06.1934, s. 6	C.G., 30.07.1934, s. 6
C.G., 10.11.1934, s. 2	C.G., 16.11.1934, s. 3	C.G., 20.10.1934, s. 1
C.G., 02.12.1934, s. 1	C.G., 03.12.1934, s. 2	C.G., 03.05.1935, s. 6
C.G., 09.05.1935, s. 11	C.G., 17.07.1935, s. 6	C.G., 29.08.1935, s. 3
C.G., 04.11.1935, s. 8	C.G., 08.11.1935, s. 2	C.G., 09.12.1935, s. 3
C.G., 11.12.1935, s. 6	C.G., 18.01.1936, s. 9	C.G., 28.01.1936, s. 9
C.G., 12.05.1936, s. 5	C.G., 07.10.1936, s. 7	C.G., 20.02.1937, s. 4
C.G., 16.04.1937, s. 4	C.G., 20.05.1937, s. 2	C.G., 02.07.1937, s. 2
C.G., 03.09.1937, s. 2	C.G., 10.09.1937, s. 2	C.G., 19.09.1937, s. 9
C.G., 28.09.1937, s. 2	C.G., 13.12.1937, s. 2	C.G., 15.12.1937, s. 2
C.G., 12.01.1938, s. 5	C.G., 13.01.1938, s. 7	C.G., 08.02.1938, s. 6
C.G., 25.02.1938, s. 2	C.G., 05.04.1938, s. 6	C.G., 21.04.1938, s. 2
C.G., 29.04.1938, s. 8	C.G., 06.05.1938, s. 4	C.G., 12.05.1938, s. 4
C.G., 26.02.1939, s. 4	C.G., 11.03.1939, s. 5	C.G., 26.05.1939, s. 5
C.G., 17.08.1939, s. 5	C.G., 16.12.1939, s. 6	C.G., 14.02.1940, s. 6
C.G., 05.04.1940, s. 4	C.G., 26.04.1940, s. 2	C.G., 29.07.1941, s. 2
C.G., 15.05.1942, s. 2	C.G., 01.02.1945, s. 2	C.G., 17.01.1946, s. 3
C.G., 27.04.1948, s. 2	C.G., 14.03.1949, s. 2	C.G., 07.02.1950, s. 2
C.G., 06.10.1933, s. 4	C.G., 19.02.1937, s. 2	C.G., 29.03.1933, s. 2
C.G., 08.01.1934, s. 4	C.G., 13.01.1934, s. 4	C.G., 05.04.1934, s. 3
C.G., 03.05.1935, s. 6	C.G., 20.01.1936, s. 2	C.G., 19.02.1937, s. 2
C.G., 13.06.1937, s. 4	C.G., 03.12.1934, s. 2	C.G., 15.01.1935, s. 4
C.G., 16.02.1936, s. 8	C.G., 15.08.1936, s. 9	C.G., 10.04.1937, s. 2
C.G., 06.03.1941, s. 4	C.G., 09.04.1934, s. 5	C.G., 26.04.1935, s. 2
C.G., 03.01.1933, s. 5	C.G., 03.04.1933, s. 2	C.G., 07.05.1933, s. 2
C.G., 24.03.1934, s. 3	C.G., 22.02.1935, s. 3	C.G., 24.02.1935, s. 2
C.G., 26.02.1935, s. 4	C.G., 06.05.1935, s. 2	C.G., 30.05.1935, s. 1

C.G., 02.06.1935, s. 13	C.G., 22.06.1935, s. 4	C.G., 29.08.1935, s. 3
C.G., 22.10.1935, s. 3	C.G., 11.03.1936, s. 4	C.G., 30.04.1936, s. 2
C.G., 29.01.1937, s. 4	C.G., 26.02.1937, s. 4	C.G., 13.03.1937, s. 2
C.G., 26.03.1937, s. 8	C.G., 06.04.1937, s. 8	C.G., 16.04.1937, s. 4
C.G., 06.05.1937, s. 8	C.G., 28.11.1937, s. 4	C.G., 03.03.1938, s. 4
C.G., 18.03.1938, s. 4	C.G., 16.04.1938, s. 4	C.G., 19.04.1938, s. 4
C.G., 20.04.1938, s. 8	C.G., 29.04.1938, s. 8	C.G., 18.05.1938, s. 7
C.G., 15.06.1938, s. 4	C.G., 19.01.1939, s. 4	C.G., 26.01.1939, s. 8
C.G., 16.02.1939, s. 8	C.G., 07.04.1939, s. 8	C.G., 24.04.1940, s. 5
C.G., 09.07.1940, s. 3	C.G., 08.02.1941, s. 4	C.G., 08.03.1942, s. 3
C.G., 22.09.1942, s. 2	C.G., 04.01.1950, s. 2	C.G., 27.06.1936, s. 6
C.G., 11.08.1934, s. 2	C.G., 27.06.1936, s. 6	C.G., 27.09.1936, s. 5
C.G., 06.07.1937, s. 2	C.G., 17.07.1937, s. 5	C.G., 20.07.1937, s. 4
C.G., 21.07.1937, s. 2	C.G., 29.07.1937, s. 2	C.G., 28.11.1937, s. 4
C.G., 21.03.1938, s. 2	C.G., 09.10.1938, s. 5	C.G., 12.03.1939, s. 7
C.G., 20.03.1939, s. 2	C.G., 06.12.1939, s. 3	C.G., 29.01.1941, s. 5
C.G., 03.09.1941, s. 2	C.G., 03.04.1945, s. 1	C.G., 08.08.1945, s. 2
C.G., 16.05.1938, s. 2	C.G., 17.03.1939, s. 7	C.G., 04.04.1935, s. 8
C.G., 09.11.1937, s. 2	C.G., 16.05.1938, s. 2	C.G., 17.03.1939, s. 7
C.G., 18.04.1938, s. 7	C.G., 20.10.1938, s. 6	C.G., 21.09.1937, s. 6
C.G., 09.04.1933, s. 2	C.G., 10.07.1933, s. 5	C.G., 24.03.1934, s. 3
C.G., 13.06.1934, s. 6	C.G., 03.04.1935, s. 5	C.G., 02.06.1935, s. 8
C.G., 21.10.1935, s. 6	C.G., 11.11.1935, s. 4	C.G., 25.01.1936, s. 6
C.G., 26.01.1936, s. 10	C.G., 12.02.1936, s. 6	C.G., 15.05.1936, s. 6
C.G., 27.08.1936, s. 6	C.G., 22.09.1936, s. 6	C.G., 30.10.1936, s. 1
C.G., 05.11.1936, s. 3	C.G., 17.03.1937, s. 4	C.G., 29.03.1937, s. 4
C.G., 19.05.1937, s. 6	C.G., 09.08.1937, s. 5	C.G., 16.08.1937, s. 6
C.G., 06.10.1937, s. 6	C.G., 08.06.1938, s. 6	C.G., 24.06.1938, s. 6
C.G., 03.08.1938, s. 6	C.G., 20.10.1938, s. 6	C.G., 24.01.1939, s. 7
C.G., 26.01.1939, s. 8	C.G., 15.04.1940, s. 6	C.G., 27.01.1941, s. 4

C.G., 27.12.1942, s. 3	C.G., 04.05.1935, s. 8	C.G., 10.12.1935, s. 6
C.G., 15.12.1935, s. 6	C.G., 30.12.1935, s. 6	C.G., 08.01.1936, s. 6
C.G., 13.01.1936, s. 6	C.G., 16.03.1936, s. 6	C.G., 21.11.1936, s. 6
C.G., 27.03.1937, s. 6	C.G., 12.04.1937, s. 6	C.G., 18.10.1937, s. 7
C.G., 03.01.1938, s. 6	C.G., 27.01.1938, s. 6	C.G., 14.03.1938, s. 6
C.G., 20.02.1939, s. 6	C.G., 11.12.1939, s. 6	C.G., 09.02.1940, s. 6
C.G., 09.03.1940, s. 6	C.G., 30.03.1940, s. 6	C.G., 12.05.1940, s. 6
C.G., 25.12.1940, s. 4	C.G., 12.01.1941, s. 4	C.G., 03.04.1941, s. 5
C.G., 14.02.1942, s. 3	C.G., 09.03.1942, s. 3	C.G., 16.03.1942, s. 3
C.G., 07.12.1942, s. 3	C.G., 04.02.1945, s. 2	C.G., 28.12.1949, s. 4
C.G., 14.03.1938, s. 2	C.G., 03.05.1933, s. 5	C.G., 11.03.1933, s. 5
C.G., 27.01.1936, s. 6	C.G., 17.02.1936, s. 8	C.G., 30.03.1936, s. 8
C.G., 11.02.1937, s. 3	C.G., 14.03.1938, s. 2	C.G., 06.08.1937, s. 6
C.G., 11.08.1937, s. 6	C.G., 15.08.1937, s. 6	C.G., 24.09.1937, s. 6
C.G., 06.10.1937, s. 6	C.G., 21.06.1938, s. 4	C.G., 06.08.1942, s. 3
C.G., 25.07.1943, s. 2	C.G., 18.08.1933, s. 4	C.G., 12.07.1934, s. 4
C.G., 27.07.1934, s. 1	C.G., 08.08.1934, s. 1	C.G., 06.07.1935, s. 2
C.G., 01.10.1935, s. 6	C.G., 12.10.1935, s. 1	C.G., 13.10.1935, s. 1
C.G., 03.09.1936, s. 6	C.G., 21.09.1936, s. 1	C.G., 30.09.1936, s. 6
C.G., 01.10.1936, s. 1	C.G., 20.12.1935, s. 5	C.G., 05.07.1933, s. 5
C.G., 12.07.1933, s. 3	C.G., 04.05.1934, s. 8	C.G., 12.05.1935, s. 10
C.G., 09.08.1935, s. 8	C.G., 14.11.1935, s. 6	C.G., 22.11.1935, s. 6
C.G., 03.12.1935, s. 6	C.G., 20.12.1935, s. 5	C.G., 11.02.1936, s. 6
C.G., 27.02.1936, s. 6	C.G., 10.04.1936, s. 6	C.G., 17.08.1937, s. 6
C.G., 24.10.1937, s. 6	C.G., 05.03.1938, s. 6	C.G., 21.03.1938, s. 3
C.G., 30.04.1938, s. 6	C.G., 05.05.1938, s. 6	C.G., 08.06.1938, s. 6
C.G., 09.03.1942, s. 3	C.G., 23.05.1935, s. 10	C.G., 12.05.1936, s. 6
C.G., 01.07.1933, s. 4	C.G., 05.07.1933, s. 5	C.G., 12.07.1933, s. 4
C.G., 22.04.1934, s. 6	C.G., 01.08.1934, s. 4	C.G., 11.11.1934, s. 3
C.G., 10.05.1935, s. 8	C.G., 22.05.1935, s. 7	C.G., 23.05.1935, s. 10

C.G., 16.08.1935, s. 8	C.G., 20.08.1935, s. 8	C.G., 21.08.1935, s. 9
C.G., 16.09.1935, s. 7	C.G., 27.09.1935, s. 8	C.G., 05.11.1935, s. 6
C.G., 17.11.1935, s. 6	C.G., 01.12.1935, s. 6	C.G., 30.12.1935, s. 6
C.G., 06.01.1936, s. 3	C.G., 18.01.1936, s. 9	C.G., 25.02.1936, s. 4
C.G., 17.04.1936, s. 6	C.G., 02.05.1936, s. 2	C.G., 12.05.1936, s. 6
C.G., 12.05.1936, s. 6	C.G., 24.05.1936, s. 6	C.G., 15.06.1936, s. 2
C.G., 15.06.1936, s. 6	C.G., 25.07.1936, s. 5	C.G., 06.07.1936, s. 2
C.G., 05.08.1936, s. 5	C.G., 24.08.1936, s. 6	C.G., 19.09.1936, s. 6
C.G., 21.11.1936, s. 6	C.G., 28.11.1936, s. 2	C.G., 27.02.1937, s. 6
C.G., 21.03.1937, s. 6	C.G., 08.05.1937, s. 4	C.G., 14.06.1937, s. 5
C.G., 13.07.1937, s. 6	C.G., 12.08.1937, s. 6	C.G., 12.08.1937, s. 6
C.G., 15.08.1937, s. 5	C.G., 20.08.1937, s. 8	C.G., 01.09.1937, s. 8
C.G., 05.09.1937, s. 4	C.G., 21.10.1937, s. 7	C.G., 23.10.1937, s. 6
C.G., 17.01.1938, s. 6	C.G., 25.01.1938, s. 6	C.G., 03.04.1938, s. 6
C.G., 18.04.1938, s. 6	C.G., 06.05.1938, s. 6	C.G., 26.05.1938, s. 6
C.G., 15.10.1938, s. 7	C.G., 13.02.1939, s. 6	C.G., 01.03.1939, s. 6
C.G., 20.03.1939, s. 2	C.G., 26.03.1939, s. 6	C.G., 15.05.1939, s. 6
C.G., 12.06.1939, s. 5	C.G., 13.06.1939, s. 7	C.G., 07.04.1940, s. 6
C.G., 17.02.1941, s. 4	C.G., 22.12.1941, s. 3	C.G., 22.12.1941, s. 3
C.G., 27.04.1944, s. 2	C.G., 03.02.1947, s. 2	C.G., 25.10.1947, s. 2
C.G., 03.08.1950, s. 4	C.G., 22.03.1951, s. 4	C.G., 02.11.1933, s. 6
C.G., 26.04.1934, s. 1	C.G., 20.05.1936, s. 6	C.G., 05.05.1937, s. 6
C.G., 11.05.1937, s. 3	C.G., 29.10.1937, s. 6	C.G., 29.10.1937, s. 6
C.G., 16.05.1941, s. 4	C.G., 28.11.1933, s. 2	C.G., 12.10.1933, s. 5
C.G., 28.11.1933, s. 2	C.G., 22.11.1935, s. 4	C.G., 29.10.1936, s. 6
C.G., 13.11.1936, s. 7	C.G., 11.04.1938, s. 6	C.G., 24.07.1941, s. 4
C.G., 09.07.1943, s. 2		

ÖZGEÇMİŞ

1. Adı Soyadı : Mehmet Ali AKYÜREK

2. Ünvanı : Öğrenci

3. Öğrenim Durumu : Lisans

Derece	Bölüm/Program	Üniversite	Bitirme Yılı
Lisans	İlköğretim Bölümü Sosyal Bilgiler Öğretmenliği	Ondokuz Mayıs Üniversitesi	2012
Yüksek Lisans	Tarih	Osmaniye Korkut Ata Üniversitesi	2024

5. İş Tecrübesi :

Görev Unvanı	Görev Yeri	Yıl
Öğretmen	Osmaniye	12